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Αθήνα, σήµερα στις 20 Δεκεµβρίου 2014, ηµέρα Σάββατο και
ώρα 11.21’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΜΑΡΙΑΣ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑ-
ΡΟΥΧΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµεθα στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων, των τροπολογιών
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Πράξεις εισφοράς
σε γη και σε χρήµα - Ρυµοτοµικές απαλλοτριώσεις και άλλες δια-
τάξεις».

Στη χθεσινή συνεδρίαση συζητήθηκε και ψηφίστηκε το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν
τα άρθρα και οι τροπολογίες του σχεδίου νόµου ως µια ενότητα.

Πριν προχωρήσουµε στη διαδικασία, θέλω να σας ενηµερώσω
ότι ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Γκιουλέκας ζητά άδεια ολιγοή-
µερης απουσίας του στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ως προς το νοµοσχέδιο, από τη Χρυσή Αυγή έχουµε ενηµέ-

ρωση ότι ορίζεται ειδικός αγορητής ο κ. Ηλίας Παναγιώταρος
και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ. Δηµήτριος Κουκούτσης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να
έχω τον λόγο επί της διαδικασίας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ορίστε, κύριε
Κουρουµπλή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, είχαµε ζητή-
σει και χθες δύο πράγµατα. Αν είναι δυνατόν, ζητήσαµε από την
Κυβέρνηση να αποσύρει την τροπολογία που αφορά τη σύµβαση
µε την «COSCO». Είναι µία πολυσέλιδη τροπολογία, η οποία δεν
έχει καµµία σχέση µε το νοµοσχέδιο. Θα πρέπει να έρθει σε ξε-
χωριστό νοµοσχέδιο. Ως εκ τούτου, ζητάµε την απόσυρσή της.

Δεύτερον, τουλάχιστον, κυρία Πρόεδρε, δι’ υµών να ενηµερω-
θούµε ποιες βουλευτικές τροπολογίες θα δεχθεί ο κύριος Υπουρ-
γός, για να µπορέσουµε να τις µελετήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Μάλιστα, κύριε
Κουρουµπλή. Αν το ήξερα, θα σας το έλεγα. Όµως και εγώ δεν
το ξέρω. Κάποια στιγµή, φαντάζοµαι, ο κύριος Υπουργός θα σας
ενηµερώσει. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Την ώρα που θα συζητάµε τις

τροπολογίες;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Θα σας ενηµε-

ρώσει. Τι να πω. Σήµερα µπαίνουµε στη συζήτηση επί των άρ-
θρων και των τροπολογιών. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ευάγγελος Αποστόλου εισηγητής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, πριν µου βάλετε
το χρόνο, πρέπει να σας πω, επειδή χθες συµµετείχα στην Επι-
τροπή Δεοντολογίας και δεν δευτερολόγησα, ότι θέλω να χρη-
σιµοποιήσω συνολικά τον χρόνο που έχω. Το αποφάσισε χθες το
Προεδρείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ναι, κύριε συ-
νάδελφε, θα τον έχετε. Δηλαδή έχετε οκτώ και έξι λεπτά…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Θέλω να µου δώσετε όσο χρόνο
µου αντιστοιχεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Εν πάση περι-
πτώσει, θα το δούµε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Το ζήτηµα είναι ότι δεν βλέπω τον
κύριο Υπουργό εδώ, οπότε αντιλαµβάνεστε ότι -δεν υποτιµώ την
παρουσία σας- επειδή είναι πολύ εξειδικευµένα τα συγκεκριµένα
θέµατα, υπάρχει ένα πρόβληµα. Χθες έγινε µια διεξοδική συζή-
τηση πάνω στα προβλήµατα που υπάρχουν, ιδιαίτερα στον δα-
σικό χώρο, και πάνω στην αναγκαιότητα να αντιµετωπιστούν.
Μάλιστα, η µόνιµη επίκληση ήταν «υπάρχει µια πραγµατικότητα».
Και επειδή ουσιαστικά αµφέβαλε ο κύριος Υπουργός σχετικά µε
την τοποθέτησή µου σε αυτά τα ζητήµατα, ήθελα σήµερα να µε
ακούσει. Παρ’ όλα αυτά ξεκινάµε. Φαίνεται ότι έρχεται.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η πραγµατικότητα ποια είναι; Είναι ότι
από τη θέσπιση του Συντάγµατος του ’75 και του αντίστοιχου
εκτελεστικού νόµου 998/1979 έχουµε πάνω από εξήντα νοµοθε-
τικές πρωτοβουλίες, οι οποίες είχαν ως στόχο να αντιµετωπίσουν
την πραγµατικότητα και βέβαια πάντα µε το πρόσχηµα της προ-
στασίας του περιβάλλοντος. Το αποτέλεσµα που επέφεραν ήταν
συνεχής µείωση των δασικού χαρακτήρα εδαφών, επιβραβεύον-
τας συνεχώς όλα αυτά που εµείς χαρακτηρίζουµε ως «καταπα-
τήσεις», ως «επεµβάσεις» στον δασικό χώρο. Παρ’ όλα αυτά,
κάθε φορά «άντε να δούµε την πραγµατικότητα». 

Το λέω αυτό γιατί, ενώ η συνταγµατική υποχρέωση είναι συγ-
κεκριµένη από το άρθρο 117 παράγραφος 3 του Συντάγµατος
που αναφέρεται, σύµφωνα µε την οµολογία του ΣτΕ, στην αρχαι-
ότερη βλαστική απεικόνιση, εµείς για να λύσουµε τα προβλήµατα
φτάσαµε στο ’60. Γιατί θυµάµαι τον κ. Σουφλιά, όταν ήταν Υπουρ-
γός τότε, που επέµενε να δούµε τις αεροφωτογραφίες του ’60.
Ξεφύγαµε και από εκεί. Φτάσαµε ουσιαστικά στο 1975 και µάλι-
στα στο 1979 που ψηφίστηκε ο συγκεκριµένος νόµος. Φτάνει το
από εκεί και πέρα, γιατί αντιλαµβάνεστε πλέον ότι ό,τι και να κά-
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νετε και αυτά που φέρνετε τώρα δεν υπάρχει περίπτωση να µην
καταρριφθούν στο Συµβούλιο της Επικρατείας. 

Και επειδή, λοιπόν, αµφισβητήσατε το αν υπάρχουν καταπα-
τήσεις, αν υπάρχουν προβλήµατα, εγώ θέλω να είµαι συγκεκρι-
µένος. Έχω µπροστά µου και σας την αναφέρω την παραδοχή
της Γενικής Γραµµατείας Δηµόσιας Περιουσίας -είναι το έγ-
γραφο µε αριθµό 161521/2012- όπου αναφέρει: «Κατά τη διάρ-
κεια σύνταξης του Κτηµατολογίου τα καταπατηµένα κατεχόµενα
είναι είκοσι οκτώ χιλιάδες τριακόσια κτήµατα έκτασης τετρακο-
σίων τριών χιλιάδων στρεµµάτων και άλλα τόσα είναι τα αγνώ-
στου ιδιοκτησίας.». Αυτά µέχρι το 2012. 

Όταν προχώρησε η κτηµατογράφηση στους εκατόν επτά υπό-
λοιπους δήµους, η πληροφορία που έχουµε εµείς –και όντως δεν
πρόκειται για κάτι που το αµφισβητεί κανείς- είναι ότι αυτές οι
εκτάσεις ανέρχονται σε τρεισήµισι εκατοµµύρια στρέµµατα και
αφορούν εκατό χιλιάδες περιπτώσεις. Μάλιστα, στις πρωτεύου-
σες των νοµών υπολογίζεται ότι το 50% των δηµοσίων κτηµάτων
διεκδικείται από ιδιώτες καταπατητές. Άρα, δηλαδή, να µη λέµε
ότι αυτό δεν υπάρχει ως αποτέλεσµα αυτής της πολιτικής που
εφαρµόζεται στη συγκεκριµένη καταπάτηση. 

Και επειδή συζητείται διαρκώς ότι δεν έχουµε πρόταση, ότι θέ-
λουµε να κατεδαφίσουµε, και δεν έχουµε πρόταση όσον αφορά
την αντιµετώπιση των προβληµάτων των αυθαιρέτων και ιδιαί-
τερα αυτών που βρίσκονται µέσα στον δασικό χώρο, θα σας κα-
ταθέσω συγκεκριµένη οικιστική πρόταση ιδιαίτερα για την Αττική,
την οποία έχουµε πει στην επιτροπή. Επίσης, έχουµε και µια συγ-
κεκριµένη αρθρογραφία πάνω σε αυτά τα ζητήµατα, στην οποία
φαίνεται ότι η πρότασή µας είναι συγκεκριµένη. 

Ας δούµε το πού διαφωνούµε, κύριε Υπουργέ. Εµείς λέµε ότι
όντως υπάρχουν προβλήµατα. Όµως, για να λυθούν αυτά τα
προβλήµατα, πρέπει πρώτα να καταγραφούν. Αυτό είναι κάτι που
σας το λέµε και σας το ξαναλέµε. Η βασική, δηλαδή, προϋπό-
θεση που υπάρχει, ιδιαίτερα για την Αττική, είναι η αναγκαιότητα
της κύρωσης των δασικών χαρτών. Ήδη ξέρετε από το 2010 ότι
έχουν φτάσει στο στάδιο της ανάρτησης, αλλά δεν κυρώνονται,
διότι υπάρχουν πάνω από τρεις χιλιάδες ενστάσεις, τις οποίες
δεν θέλετε να τις αγγίξετε µία-µία. Διότι αν τις αγγίξετε µία-µία,
αντιλαµβάνεστε ότι θα γίνουν γνωστά πάρα πολλά. Όµως, επι-
χειρείτε την οριζόντια προσέγγιση των συγκεκριµένων ζητηµά-
των και καταλαβαίνετε ότι πίσω από τις οριζόντιες προσεγγίσεις
όχι µόνο δεν λύνονται οριστικά τα προβλήµατα, αλλά κρύβονται
κιόλας πράγµατα. 

Και ξέρετε, κύριε Υπουργέ, µέχρι σήµερα και ιδιαίτερα σε
αυτές τις διαδικασίες αυτό που τελικά έχει µείνει είναι ότι λύ-
νουµε τα προβλήµατα και ταυτόχρονα κλείνουµε και το µάτι
στους επόµενους, σχετικά µε το ότι στο µέλλον θα λύσουµε τα
προβλήµατά σας. 

Και για να είµαστε ξεκάθαροι, καταθέτω το συγκεκριµένο έγ-
γραφο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευάγγελος Αποστόλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στο σηµείο αυτό, δεν µπορώ να µην επανέλθω στο άρθρο 12
και κυρίως δεν µπορώ να µη σταθώ στις παραγράφους 2, 4, 5
και 6. Πρόκειται γι’ αυτές οι οποίες αναφέρονται στην άρση των
πράξεων κύρωσης αναδασωτέων. Και σας είπα και προηγούµενα
και σας ξαναλέω …

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ: Θα πείτε, όµως, τι προτείνετε να
αλλάξει στο καθένα από αυτά; Για να καταλάβω, κύριε συνά-
δελφε!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Αυτό θα κάνω, κύριε συνάδελφε. 
Θέλω, λοιπόν, στις συγκεκριµένες περιπτώσεις να αποσυρ-

θούν οι διατάξεις, διότι αίρουν πράξεις κήρυξης αναδασωτέων,
διαδικασία η οποία είναι κατ’ εξοχήν αντισυνταγµατική. 

Και επειδή επικαλείστε την παράγραφο 4 του άρθρου 2 του ν.
998, θα σας διαβάσω δύο, τρία κοµµάτια από την έκθεση της Επι-
στηµονικής Επιτροπής της Βουλής, για να δείτε ότι δεν είµαστε
εµείς που επιµένουµε για την αντισυνταγµατικότητά τους. 

Η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής, λοιπόν, λέει για την πα-
ράγραφο 3 του άρθρου 12 τα εξής: «Η εξαίρεση από την υπο-

χρέωση αναδάσωσης, όσον αφορά εκτάσεις παρανόµως χρησι-
µοποιηθείσες προ της 11-6-75 κατά τρόπο που να καθίσταται
αδύνατη η ανατροπή της δηµιουργηθείσας πραγµατικής κατά-
στασης, έχει κριθεί ως αντίθετη µε τη διάταξη του άρθρου 117
παράγραφος 3 του Συντάγµατος. Συνεπώς τυχόν αποφάσεις µε
τις οποίες ορισµένες εκτάσεις κηρύσσονται αναδασωτέες, µπο-
ρούν κατά το Σύνταγµα να ανακληθούν µόνο για πλάνη περί τα
πράγµατα ως προς το δασικό τους χαρακτήρα. 

Άλλως, η απόφαση περί αναδάσωσης είναι δυνατόν να αρθεί
µόνο όταν έχει υλοποιηθεί και έχει ολοκληρωθεί η αναβίωση της
καταστραφείσας δασικής βλάστησης».

Είναι πραγµατικότητα, κύριε Υπουργέ, το ότι υπάρχει το ευλο-
γηµένο είδος της χαλεπίου πεύκης στη χώρα µας, το οποίο είναι
πυρόφιλο και είναι αυτό το οποίο δυστυχώς, στη χώρα µας έχει
υποκαταστήσει την υποχρέωση της πολιτείας να αναδασώνει όλες
τις εκτάσεις που έχουν καταστραφεί, που έχουν αποψιλωθεί. 

Όπως αντιλαµβάνεστε, αυτό δεν σας απαλλάσσει των συνταγ-
µατικών ευθυνών σας σε αυτές τις εκτάσεις, στις οποίες είναι ανέ-
φικτη η αναδάσωση στο σύντοµο χρονικό διάστηµα, να
πραγµατοποιείτε αναδάσωση. Είναι κι αυτό θεσµική σας υποχρέ-
ωση. Ξέρετε πόσα χρόνια έχουν να βγουν ποσά για την αναδά-
σωση στη χώρα µας; Πάρα πολλά χρόνια. Έχουµε φθάσει σε
σηµείο να αφήνουµε σε διάφορες δραστηριότητες επικοινωνιακού
χαρακτήρα να κάνουν αναδασώσεις.

Ιδιαίτερα αναφέρει και εξειδικεύει τις περιπτώσεις που υπάρχει
δυνατότητα της άρσης αναδάσωσης, φθάνοντας µέχρι το σηµείο
να αναφέρει κάθε µία από αυτές τις δραστηριότητες: µεγάλα έργα
υποδοµής, φράγµατα, υδροηλεκτρικοί σταθµοί, ταµιευτήρες. Σε
αυτές τις περιπτώσεις και υπό την προϋπόθεση σύνταξης µελετών
των περιβαλλοντικών επιπτώσεων επιτρέπεται η αναδάσωση. Άρα,
λοιπόν, αποσύρετε τη συγκεκριµένη παράγραφο.

Άλλες παράγραφοι, οι οποίες είναι πάρα πολύ σοβαρές και για
τις οποίες επιµένουµε και για την αντισυνταγµατικότητά τους, είναι
πάλι η παράγραφος 4, η 6 και η 7. Είναι αυτό που σας έχουµε πει
κατά κόρον, ότι επιχειρείτε να επιβραβεύσετε όλες τις αλλαγές
χρήσης που έχουν γίνει από το 1975 µέχρι το 2007, βάζοντας ως
όρο ότι αυτές θα υπηρετούν την πρωτογενή παραγωγή.

Η Επιστηµονική Επιτροπή, πέραν της άποψης ότι η πρωτογε-
νής παραγωγή έχει ανάγκη –σίγουρα όµως δεν έχει ανάγκη αυτά
που αναφέρει η συγκεκριµένη παράγραφος, τα οποία είναι συγ-
κεκριµένα και αφορούν περιαστικά δάση της Αττικής- λέει:

«Για τις περιπτώσεις µετά από το 1975» -δηλαδή µέχρι το
2007- «η έγκριση επέµβασης χορηγείται για αγροτική χρήση,
µόνο εφόσον διαπιστωθεί κατόπιν σχετικής οικονοµικής µελέτης
βιωσιµότητας της γεωργικής εκµετάλλευσης ότι οι εδαφολογικές
και οικολογικές συνθήκες συνηγορούν υπέρ αυτού του τρόπου
εκµετάλλευσης, χωρίς να παραβλέπεται η λειτουργία του δασι-
κού οικοσυστήµατος».

Καταλαβαίνετε τώρα στην Πάρνηθα, στην Πεντέλη τι µελέτες
εδαφολογικές και οικολογικές µπορείς να κάνεις εκεί, για να υπη-
ρετήσεις την αγροτική παραγωγή. Έτσι, για να έχουµε και την
εικόνα του τι ακριβώς συµβαίνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΜΙΧΑΗΛ ΤΑΜΗΛΟΣ: Το πρόβληµά σας είναι η Αθήνα; Όχι η
υπόλοιπη Ελλάδα; 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Δηλαδή, αν εξαιρεθεί η Αττική
είστε εντάξει;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Αγαπητοί συνάδελφοι, το έχουµε
τονίσει κατά κόρον, έχοντας την εικόνα του τι συµβαίνει. Γι’ αυτό
σας είπα ότι προηγούµενα λύστε τα προβλήµατα κυρώνοντας
πρώτα τους δασικούς χάρτες. Γιατί δεν το κάνετε; Είναι µια συν-
ταγµατική επιταγή. Τους έχετε. Και πραγµατικά από το 2010 οι
χάρτες της ανατολικής Αττικής είναι έτοιµοι. Γιατί δεν τους κυ-
ρώνετε; 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΑΜΗΛΟΣ: Εµείς από τα Τρίκαλα τι φταίµε για την
Αττική; Θα την πληρώσουµε εµείς; Θα εξαιρεθεί η Αττική, απλώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Ταµήλο,
οι Βουλευτές του Κοινοβουλίου εκπροσωπούµε όλες τις περιο-
χές της Ελλάδας. Σας παρακαλώ!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Γιατί αυτό φωτογραφίζει ανάγκες
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τέτοιες κι όχι άλλες ανάγκες.
Αγαπητέ συνάδελφε, το πρόβληµα στην περιφέρεια είναι οι

δασωµένοι αγροί, οι οποίοι βεβαίως δεν έχουν σχέση µε αυτό
που συζητάµε τώρα. Αυτό είναι µια κατάσταση η οποία υπάρχει
µετά το 1975.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Γι’ αυτό που συζητάµε…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Σας είπα και σας διάβασα, και σε

αυτές τις περιπτώσεις χρειάζεται συγκεκριµένη µελέτη.
Άρα, λοιπόν, πρέπει να αποσύρετε αυτές τις τρεις παραγρά-

φους. Όχι ότι εµείς συµφωνούµε µε τις υπόλοιπες του άρθρου
12, διότι µόνο και µόνο το ότι υπάρχουν ρυθµίσεις που αίρουν
το τεκµήριο κυριότητας του δηµοσίου, καταλαβαίνετε ότι εκεί
είναι κάθετη η διαφωνία µας για τον απλούστατον λόγο ότι η πο-
λιτεία δεν έχει άλλο εργαλείο σήµερα για να υπερασπιστεί την
περιουσία της πλην του τεκµηρίου κυριότητας του δηµοσίου.

Δεν είναι κάτι που ήλθε τυχαία. Απορρέει από τις συνθήκες
απελευθέρωσης της χώρας, οι οποίες επικυρώθηκαν µέσα από
τα συµβούλια ιδιοκτησιών. Ο χρόνος δεν µας επιτρέπει τώρα να
µπούµε σε λεπτοµέρειες. Άρα, λοιπόν, να είµαστε ξεκάθαροι σ’
αυτό το ζήτηµα.

Αντιλαµβάνεστε ότι είναι πάρα πολλά τώρα, δεν ξέρουµε πού
να σταθούµε και πού να πάµε. Θα πω δύο κουβέντες και για τις
τροπολογίες. Δεν θα ασχοληθώ µε τις βουλευτικές τροπολογίες,
γιατί δεν υπάρχει χρόνος. 

Κύριε Υπουργέ, παίρνω ως δεδοµένο ότι δεν θα δεχθείτε καµ-
µία βουλευτική τροπολογία, εκτός της περίπτωσης που χθες
συµφωνήσαµε για µία τροπολογία που έφερε ο Υφυπουργός Ερ-
γασίας κ. Κεγκέρογλου για ένα κοινωνικό ζήτηµα, στο οποίο
έπρεπε να γίνουν συγκεκριµένες πληρωµές πριν από τα Χριστού-
γεννα. Για όλες τις υπόλοιπες δεν συµφωνούµε.

Έρχοµαι στις υπουργικές τροπολογίες. Υπάρχει µία τροπολο-
γία που συστήνει Περιφερειακή Επιτροπή Αναπτυξιακού Σχεδια-
σµού ως υποεπιτροπή των Περιφερειακών Επιχειρησιακών
Προγραµµάτων. Είναι οµόφωνη η άρνηση της Ένωσης Περιφε-
ρειών. Δεν συµφωνούµε.

Έρχοµαι στην τροπολογία που αφορά ένα µεγάλο ζήτηµα του
αγροτικού τοµέα. Η πρώτη ρύθµιση αφορά τις οµάδες οργανώ-
σεων παραγωγών. Είναι µια αναγκαιότητα, θα έλεγα, µιας και
βλέπω εδώ και τον κ. Κουκουλόπουλο. Δεν έχουµε πρόβληµα µε
τη συγκεκριµένη ρύθµιση.

Από κει και πέρα, όµως, να µου επιτρέψετε να σταθώ ιδιαίτερα
στις παραγράφους 2 και 3, που αφορούν τη ρύθµιση θεµάτων
βοσκοτόπων. Βέβαια, επαναφέρετε έναν όρο και ορίζετε ως φυ-
σικό αντικείµενο µια χρήση. Εκεί είναι η διαφωνία µας, γιατί όταν
αρχίζετε και εξειδικεύετε τον ορισµό, ουσιαστικά επαναφέρετε
το νόµο 1734/1987, ο οποίος ξέρετε ότι κρίθηκε αντισυνταγµατι-
κός στο σύνολό του.

Υπάρχει όµως ένα πρόβληµα που πρέπει να δούµε σχετικά µε
το ζήτηµα της διαχείρισης των επιλέξιµων εκτάσεων για τη βό-
σκηση. Είχατε κάνει συσκέψεις, συναντήσεις κ.λπ.. Αυτό που
φέρνετε τώρα, τουλάχιστον το κοµµάτι που φοβόµασταν, ήταν ο
χαρακτήρας των συγκεκριµένων εδαφών. Γι’ αυτό φωνάζω για
το τεκµήριο κυριότητας, διότι ο δασικός χαρακτήρας αυτών των
εδαφών είναι αυτός που εξασφαλίζει από πλευράς κυριότητας
να γίνουν οι διαδικασίες που πρέπει.

Από κει και πέρα, έχουµε την άποψη ότι θα βρείτε και άλλα
προβλήµατα. Έτσι όπως το στοιχειοθετείτε –δεν µου το επιτρέ-
πει ο χρόνος, αλλά έχουµε µια ολόκληρη προσέγγιση- δεν λύνετε
το πρόβληµα οριστικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας παρακαλώ
να ολοκληρώσετε, κύριε Αποστόλου.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Αν θυµάστε, πριν από λίγο καιρό
είχαµε βρεθεί εδώ και είπαµε ότι πάλι θα έχουµε τροπολογία.
Εγώ, όµως, θα περιµένω να σας ακούσω.

Κυρία Πρόεδρε, πού να πρωτοπάµε και πού να πρωτοστα-
θούµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κρατήστε λίγο
χρόνο για τη σηµερινή δευτερολογία σας, κύριε συνάδελφε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Εντάξει, θα κρατήσω λίγο χρόνο

για να τα βάλω σε µία τάξη. Να ακούσουµε και τον κύριο
Υπουργό σχετικά µε τις θέσεις του και τα λέµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ωραία.
Ο κύριος Υπουργός έχει ζητήσει τον λόγο.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κυρία Πρόεδρε.

Να αναφέρω, µετά από τη συζήτηση που αναπτύχθηκε χθες
από όλους τους συναδέλφους και από όλες τις πτέρυγες τις
Βουλής, αυτό που έχω πει ξανά, ότι µέχρι και την ολοκλήρωση
της συζήτησης είµαστε εδώ για να συµπληρώνουµε, να διορθώ-
νουµε και να διευκρινίζουµε ζητήµατα στα οποία δεν θέλουµε να
αφήσουµε κανένα κενό για να υπονοεί κανείς οτιδήποτε τον συ-
νέφερε.

Θέλω να πω ότι στο άρθρο 12 -όπου εστιάστηκαν βασικά οι
πολλές παρατηρήσεις αλλά και οι προβληµατισµοί από αρκετούς
συναδέλφους, για να µη δηµιουργείται καµµία αµφιβολία σε κα-
νέναν και να µην εκµεταλλεύεται κανείς θέµατα που θέλουµε να
λύσουµε και όχι να δηµιουργήσουµε- η παράγραφος 2 που ανα-
φέρεται στον πληροφοριακό χαρακτήρα, διαγράφεται, η παρά-
γραφος 3 που αναφέρεται στην πενταετία και στο ανέφικτον,
διαγράφεται.

Επίσης και οι παράγραφοι 9, 10 και 11, που αναφέρονται στην
αναµόρφωση δασικού χάρτη και στους δασικούς χάρτες µετά
την κύρωσή τους να έχουν τη δυνατότητα να µπορούν να διορ-
θωθούν –σας το λέω, όµως, ότι τέτοια ανάγκη θα υπάρξει, δεν
µπορεί να είναι όλα τέλεια και να µην διορθώνονται, θα προκύψει,
τότε που θα προκύψει- για να µη δηµιουργούνται προβληµατι-
σµοί ότι εδώ υπονοούµε κάτι υπέρ κάποιων, αποσύρονται. Επο-
µένως οι παράγραφοι 9, 10 και 11 αποσύρονται.

Επιπλέον, στην παράγραφο 4 αναφέρουµε ότι µπορούν να
ρυθµιστούν µόνο εκτάσεις που έχουν γεωργική χρήση και δεν
περιλαµβάνουν κτίσµατα παντός είδους. Άρα όταν περιλαµβά-
νουν κτίσµατα δεν µπορούν να υπαχθούν στη ρύθµιση που συ-
ζητάµε, ούτε και θα µπορούν να κατασκευάσουν κτίσµατα, µε
απαγόρευση που φτάνει µέχρι και το διπλασιασµό του προστί-
µου, πέρα από το ότι επανέρχεται η χρήση πάλι στο δηµόσιο,
όπως ήταν πάντα, γιατί η κυριότητα δεν µεταβιβάζεται, όπως
αναφέρεται και στο νοµοσχέδιο. Άρα διασφαλίζουµε ότι ούτε κτί-
σµατα υπάρχουν ούτε κτίσµατα µπορούν να υπάρξουν, οποιασ-
δήποτε µορφής. 

Στην παράγραφο 8 µένουν µόνο οι ιεροί ναοί, επειδή αναφέ-
ρονται και κάποια κέντρα πολιτιστικού χαρακτήρα και θα µπο-
ρούσε κανείς να υπονοήσει ή να το ερµηνεύσει παντοιοτρόπως.
Δεν θέλουµε να ερµηνεύσει κανείς τίποτα. Αναφερόµαστε -και
θα το δείτε και στη νοµοτεχνική βελτίωση που θα κατατεθεί- µόνο
σε ιερούς ναούς, σε καµµία άλλη δραστηριότητα κτίσµατος. Το
λέω για να διευκρινίσουµε και αυτό το σηµείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε
πολύ, κύρια Υπουργέ.

Ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Διονύσης Σταµενίτης
έχει τον λόγο.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µια ερώτηση
προς τον Υπουργό θα ήθελα να κάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ορίστε.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, επειδή έχετε

δίπλα σας και τον κ. Κουκουλόπουλο, στη βουλευτική…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Μην µπείτε σε

θέµα επεξήγησης.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι, ερώτηση θέλω να κάνω.
Στη βουλευτική τροπολογία που έχετε µαζί µε τον κ. Κουκου-

λόπουλο, η τελευταία παράγραφος που αφορά το Μακρονήσι
είναι αποκλειστικά αντικείµενο του Υπουργείου Περιβάλλοντος.
Σκοπεύετε να την αποσύρετε;

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Θα σας πούµε όταν έρθει η
ώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Σταµενίτης. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
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συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην κατ’ άρθρον συζήτηση του νο-
µοσχεδίου, το οποίο φυσικά δεν περιλαµβάνει µόνο το άρθρο 12
ή το άρθρο 9 που αναφέρετε κατά κύριο λόγο, κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά έχει ακόµα πάρα πολλά άρθρα, τα οποία πραγµατικά
αλλάζουν πολλά σηµαντικά πράγµατα και διορθώνουν µεγάλα
προβλήµατα. 

Είναι ουσιαστικά ένα νοµοσχέδιο που δίνει λύσεις, αξιοποιεί
εργαλεία και νέες τεχνολογίες και διευκολύνει τους πολίτες και
τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο προχωρά σε τροποποίηση και αντι-
κατάσταση υφιστάµενων διατάξεων, επιλύοντας µε αυτόν τον
τρόπο σηµαντικά ζητήµατα, τα οποία προέκυψαν από την εφαρ-
µογή της νοµοθεσίας.

Συγκεκριµένα µε το άρθρο 1 του πρώτου κεφαλαίου αντικαθί-
σταται το άρθρο 8 του ν.1337/1983 µε στόχο τη µεταβολή του
τρόπου εισφοράς σε γη. Αυτό επιτυγχάνεται λαµβάνοντας υπ’
όψιν τις νέες τεχνολογίες, χωρίς ωστόσο να υπάρχει καµµία από-
κλιση από το στόχο που είναι η δηµιουργία των απαιτούµενων
κοινόχρηστων-κοινωφελών χώρων, πάντοτε προς όφελος της
ποιότητας ζωής των κατοίκων της εκάστοτε περιοχής. 

Με την παράγραφο 4 εισάγονται σηµαντικές τροποποιήσεις
στον τρόπο υπολογισµού της γης και καθιερώνεται νέα κλίµακα,
ώστε να µπορούν οι πολίτες να ανταποκριθούν στις νέες οικονο-
µικές συνθήκες. Δίνεται η δυνατότητα δε, να αυξάνονται στη δι-
οίκηση τα ποσοστά σε περίπτωση που κατά την εκπόνηση της
µελέτης οι υπολογιζόµενες εισφορές σε γη δεν καλύπτουν την
έκταση κοινόχρηστων-κοινωφελών χώρων. Είναι αυτό που λέ-
γαµε ότι παραµένει ο στόχος να διατηρηθούν οι κοινωφελείς και
κοινόχρηστοι χώροι.

Με το άρθρο 2 και συγκεκριµένα µε την παράγραφο 1 αντικα-
θίσταται η παράγραφος 3 του άρθρου 9 του ν.1337/1983 και
προβλέπεται ότι ο υπολογισµός εισφοράς σε χρήµα γίνεται µε
βάση το εµβαδόν της ιδιοκτησίας, όπως αυτή διαµορφώθηκε µε
την πράξη εφαρµογής και την τιµή ζώνης του οικοπέδου κατά το
χρόνο κύρωσης της πράξης εφαρµογής. Αναφέρονται αναλυτικά
οι ορισµοί και οι τιµές ζώνης κάθε οικοπέδου. Παράλληλα ορί-
ζονται και τα χρονικά όρια καταβολής, το ύψος και ο αριθµός της
δόσεως. 

Επίσης, δίνεται η δυνατότητα –σηµαντικό αυτό- στην περί-
πτωση που ο οφειλέτης επιλέξει τη συνολική καταβολή του
ποσού εντός έτους, να υπάρχει µείωση 20%. Ακόµα, µε την πα-
ράγραφο 2 δίνεται η δυνατότητα σε ορισµένες περιπτώσεις αν
θέλει ο υπόχρεος αντί καταβολής της οφειλής της εισφοράς σε
χρήµα, να γίνεται εισφορά σε γη ίσης αξίας. 

Και τέλος, ορίζεται ρητά ο ανταποδοτικός χαρακτήρας των κα-
ταβαλλόµενων εισφορών καθώς αυτές διατίθενται στους οι-
κείους δήµους για την κατασκευή εντός της περιοχής βασικών
υποδοµών κοινόχρηστων έργων υποδοµής, όπως για παρά-
δειγµα δίκτυα ύδρευσης και αποχέτευσης. 

Με το άρθρο 3 βελτιώνεται το νοµοθετικό πλαίσιο αναφορικά
µε την τροποποίηση των ρυµοτοµικών σχεδίων που έχει συµβεί
άρση της ρυµοτοµικής απαλλοτρίωσης ή και δέσµευσης. Ειδικό-
τερα µε την παράγραφο 4α του άρθρου 29 του ν.2831/2000 ορί-
ζεται το σαφές πλαίσιο των σχετικών πολεοδοµικών ρυθµίσεων. 

Με την παράγραφο 2 η οποία αντικαθιστά το άρθρο 32 του
ν.4067/2012 βελτιώνεται το υφιστάµενο θεσµικό πλαίσιο αναφο-
ρικά µε τη διαδικασία εγκεκριµένων ρυµοτοµικών σχεδίων µετά
από άρση της ρυµοτοµικής απαλλοτρίωσης και δέσµευσης και
ξεπερνιώνται παθογένειες του παρελθόντος σχετικά µε την αδι-
καιολόγητη δέσµευση της ατοµικής ιδιοκτησίας και την απονοµή
δικαιοσύνης µε κριτήρια πολεοδοµικού ενδιαφέροντος. 

Με τις διατάξεις του άρθρου 4 ενισχύεται η διαδικασία ψηφια-
κής καταγραφής και αποτύπωσης όλων των κοινωφελών και των
κοινόχρηστων χώρων που είναι σε εκκρεµότητα και ενηµερώνε-
ται το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής αλλά και οι αποκεντρωµένες διοικήσεις. Εδώ υπάρχει
ρητή υποχρέωση των δήµων, όταν δεν υπάρχει το ποσοστό των
κοινωφελών και κοινόχρηστων χώρων, να προχωρούν άµεσα σε
τροποποίηση των ρυµοτοµικών σχεδίων. 

Στο άρθρο 5 προβλέπονται ειδικές ρυθµίσεις για την επιτά-
χυνση του σχεδιασµού και την ολοκλήρωση πολεοδοµικών µελε-

τών και πράξεων εφαρµογής. 
Στο δεύτερο κεφάλαιο υπάρχουν τρεις µεγάλες παρεµβάσεις

και αυτές αφορούν το ότι γρήγορα η διοίκηση του Υπουργείου
προχωρά, όπως αποτυπώνεται στο άρθρο 7, στην τροποποίηση
των διατάξεων του ν.4067/2012 και δίνει οριστική λύση σε επιµέ-
ρους ερµηνευτικά ζητήµατα που έχουν ανακύψει από τη µέχρι
τώρα εφαρµογή του. 

Επίσης, µε τα άρθρα 10 και 11 πραγµατοποιούνται συµπληρώ-
σεις στο υπάρχον νοµοθετικό πλαίσιο σχετικά µε τον τρόπο έκ-
δοσης αδειών δόµησης, αλλά κι έχουν σκοπό την αποσαφήνιση
νοµικών κενών που υπάρχουν. Παράλληλα, τροποποιούνται οι
διατάξεις του πρώτου κεφαλαίου του ν.4280/2014 προκειµένου
να αντιµετωπιστούν ζητήµατα ερµηνείας που ανέκυψαν από την
εφαρµογή αυτών. 

Τι κάνει ο νοµοθέτης µε τα τρία αυτά άρθρα; Δίνει άµεσα λύ-
σεις στα προβλήµατα που έχουν καταγράψει η διοίκηση, οι φο-
ρείς των µηχανικών και ιδιώτες, ώστε να µπορούµε να
προχωρούµε στην υλοποίηση αυτού του Οικοδοµικού Κανονι-
σµού και αυτό είναι το σηµαντικό. Μέσα σε δύο χρόνια κατεγρά-
φησαν αυτά και ό,τι έχει καταγράψει η διοίκηση προχωρούµε και
τα επιλύουµε. 

Με τα άρθρα 8 και 9 ρυθµίζονται σηµαντικά θέµατα που αφο-
ρούν την προστασία της πολιτιστικής κληρονοµιάς του κέντρου
της Αθήνας. Επίσης, µε το άρθρο 9 εισάγονται ρυθµίσεις που
στοχεύουν στην τόνωση του ιστορικού κέντρου της Αθήνας πα-
ράλληλα µε την προστασία, επίσης, της πολιτιστικής κληρονο-
µιάς. 

Συγκεκριµένα παρέχεται η δυνατότητα συνέχισης της λειτουρ-
γίας των καταστηµάτων της περιοχής µε τη µεταβίβαση αυτών
προς τρίτους. Όµως µιλάµε µόνο για υφιστάµενες χρήσεις και
όχι για νέες χρήσεις. Δηλαδή, δεν αλλάζει ο χαρακτήρας της
Πλάκας ή του ιστορικού κέντρου. Το αντίθετο µάλιστα. Οι συγ-
κεκριµένες ρυθµίσεις δίνουν τη δυνατότητα να διατηρηθεί ο χα-
ρακτήρας που ζούµε σήµερα, εκτός και αν δεν µας αρέσει.

Αυτοί που υποστηρίζουν να αποσυρθεί το άρθρο προφανώς
έµµεσα ή άµεσα υποστηρίζουν να γίνει η περιοχή αυτή ζώνη αµι-
γούς κατοικίας. Αυτή είναι µια άποψη. Είναι σεβαστή, αλλά πρέ-
πει να γνωρίζουµε τι σηµαίνει το ένα και τι σηµαίνει το άλλο και
φυσικά ποιο θα είναι το αποτέλεσµα της µιας ή της άλλης επιλο-
γής στον εµπορικό κόσµο της Αθήνας, στους ξενοδόχους, στους
ξενοδοχοϋπαλλήλους και σε όλους αυτούς που θέλουν επιτέ-
λους η Αθήνα να αποτελεί έναν πρώτο τουριστικό προορισµό.
Ξεκάθαρα πράγµατα, ξεκάθαρες κουβέντες. 

Στο άρθρο 12, που είναι η τρίτη µεγάλη παρέµβαση του
Υπουργείου, πιστεύω ξεκάθαρα ότι υπάρχει µια γενναία προσπά-
θεια της ηγεσίας του ΥΠΕΚΑ, ώστε να δηλωθούν λάθη και παρα-
λείψεις του παρελθόντος σχετικά µε τη δασική νοµοθεσία και τον
χαρακτηρισµό των δασικών εκτάσεων. Οι παρεµβάσεις του
Υπουργού δίνουν µια διέξοδο, ώστε να ξεκαθαριστούν συγκεκρι-
µένα πράγµατα. 

Η παρέµβασή του στην παράγραφο 4 που ξεκαθαρίζει ότι όλες
αυτές οι εκτάσεις παραµένουν να έχουν γεωργική χρήση είναι
πάρα πολύ σηµαντική. Όπου υπάρχει κτίσµα πρέπει να κατεδα-
φιστεί, για να µπει στην παράγραφο 4 του νόµου και αν εµφανι-
στεί κτίσµα µετά, διπλασιάζονται τα πρόστιµα. Αυτό ενισχύει την
άποψη που λέει ότι η προσπάθεια γίνεται για να µπορέσει να συ-
νεχιστεί η γεωργική εκµετάλλευση σε εκτάσεις που έχουν χαρα-
κτηριστεί ως δασώδεις, οι οποίες έχουν πράγµατι εκχερσωθεί
χωρίς άδεια µετά την έναρξη ισχύος του Συντάγµατος και µέχρι
την 7η Μαρτίου 2007, οπότε έχουµε και την καταγραφή αυτών
των εκτάσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι δεδοµένο ότι δεν καταστρέφεται σήµερα ούτε ένα τετρα-
γωνικό δάσους. Ούτε ένα! Αυτό υπάρχει από το 1974 µέχρι το
2007, αυτή η πράξη έχει γίνει, γιατί στη θέση δασωδών εκτάσεων
που υπήρχαν, σήµερα υπάρχουν δεντροκαλλιέργειες, βοσκοτό-
πια, απαραίτητα για την διαβίωση των κατοίκων ορεινών και ηµιο-
ρεινών περιοχών. 

Η διάταξη αυτή δεν αφορά µόνο στους Έλληνες της Αττικής
αλλά και της υπόλοιπης Ελλάδας. Είναι πολλά τα παραδείγµατα
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και τα ανέφερα χθες. Στην Πέλλα, στην Χαλκιδική και σε ολό-
κληρο τον ορεινό όγκο αντιµετωπίζουµε συγκεκριµένα προβλή-
µατα. Για να µπορέσουν να παραµείνουν οι άνθρωποι στα ορεινά
χωριά, στα µικρά χωριά και να µπορούν να έχουν ένα συγκεκρι-
µένο εισόδηµα έπρεπε να προχωρήσουµε και να τους δώσουµε
τη δυνατότητα νόµιµα να συνεχίζουν, µε ένα συγκεκριµένο αντί-
τιµο, αυτές τις πράξεις µόνο για γεωργική χρήση. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα και όποιος θέλει κάτι άλλο θα πρέπει να το πει.
Θα πρέπει να πει επίσης πώς θα αντιµετωπίσουµε την κατάσταση
αυτή. 

Νοµίζω ότι, όπως είπαµε στην συζήτηση επί της αρχής αλλά
και στη σηµερινή παρουσίαση του νοµοσχεδίου, καθώς και µε τις
παρεµβάσεις που έκανε ο Υπουργός και θα συνεχίσει –υποθέτω-
έπειτα από τις παρεµβάσεις που θα κάνουν οι συνάδελφοι, γίνε-
ται σαφές ότι το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής προχωρά οργανωµένα και µε σχέδιο σε ένα
ακόµα βήµα. 

Βελτιώνει τη νοµοθεσία των πράξεων εφαρµογής και των ρυ-
µοτοµικών απαλλοτριώσεων, δίνοντας πιο ευνοϊκούς όρους
στους πολίτες και ταυτόχρονα διασφαλίζοντας ότι οι πόλεις µας
θα είναι βιώσιµες, µε κοινόχρηστους χώρους. Οι νέες ενιαίες κλί-
µακες υπολογισµού εισφορών, η διευκόλυνση στην αποπληρωµή
των δόσεων εισφοράς σε χρήµα, οι ενιαίες εκπτώσεις, η διασύν-
δεση αυτών των πράξεων µε το Εθνικό Κτηµατολόγιο, η δυνατό-
τητα σύµβασης προγραµµατικών συµβάσεων συνιστούν
παρεµβάσεις καίριας σηµασίας, ώστε να επιτευχθεί η ρύθµιση
και πολεοδόµηση του αστικού χώρου. Και αυτό είναι προς όφε-
λος και του φυσικού περιβάλλοντος και των ανθρώπων. Γι’ αυτό
και εµείς ως Νέα Δηµοκρατία υπερψηφίζουµε τα άρθρα όπως
αυτά τροποποιήθηκαν από τον Υπουργό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Σταµενίτη.
Η κ. Έλενα Κουντουρά έχει τον λόγο.
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα το νοµοσχέδιο του

ΥΠΕΚΑ για να το ψηφίσουµε επί των άρθρων. 
Εκτός από τις τροπολογίες, οι οποίες έχουν έρθει και περιµέ-

νουµε να δούµε ποιες από αυτές θα κάνει δεκτές ο κύριος
Υπουργός, επειδή δεν θέλουµε να νοµοθετούµε µε έναν τρόπο
πρόχειρο και αποσπασµατικό κι επειδή θα κριθούµε και από τους
πολίτες για το πώς ψηφίζουµε και δεν µπορούµε να λέµε σε όλα
ναι ή σε όλα όχι, κάνοντας µόνο αντιπολίτευση, διακρίναµε ότι
πραγµατικά ο Υπουργός έχει πάρα πολύ καλή διάθεση κι έχει
φέρει όλες τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, τουλάχιστον αυτές που
εµείς ζητήσαµε. Για τον λόγο αυτό είµαστε πολύ θετικοί σε όλο
το νοµοσχέδιο έτσι όπως έχει διαµορφωθεί, ειδικά όσον αφορά
το πρώτο κεφάλαιο.

Έγιναν, λοιπόν, τροποποιήσεις για να αντιµετωπιστεί η ιδιο-
κτησία για τον υπολογισµό εισφοράς σε γη και χρήµα, καθώς επί-
σης και για την τροποποίηση εγκεκριµένων ρυµοτοµικών
σχεδίων. 

Όπως ακούσαµε και από τους φορείς, τα άρθρα 1 έως 6 του
πρώτου κεφαλαίου απασχολούν κυρίως κοινότητες πολιτών που
ζουν σε περιφερειακές περιοχές γύρω από τις µεγαλουπόλεις,
όπως για παράδειγµα, στην Περιφέρεια Αττικής. Στα άρθρα αυτά
του κεφαλαίου έγιναν αλλαγές. Δεν έγιναν όλες έτσι όπως θα θέ-
λαµε, όπως για παράδειγµα στην παράγραφο 1ββ του άρθρου
3, στο οποίο µειώσατε την αυτοδίκαιη άρση απαλλοτρίωσης στα
δεκαπέντε χρόνια, από τα είκοσι που είχατε αρχικά. Θα είχε
νόηµα να είναι δέκα τα χρόνια αυτά, γιατί και τα δεκαπέντε είναι
µια ολόκληρη ζωή. 

Στο άρθρο 6, επίσης, απαλείψατε την παράγραφο 7, όπως ζη-
τήθηκε, αλλά δεν διορθώσατε την παράγραφο 2, ώστε να ληφθεί
ξεκάθαρα µέριµνα για τις ληξιπρόθεσµες οφειλές. Θέλει ένα ξε-
καθάρισµα εκεί. Επειδή όµως, έστω και µε αυτές τις αλλαγές που
έγιναν ως τώρα, λύνονται προς το καλύτερο κάποια θέµατα που
ταλαιπωρούν πολίτες, θα είµαστε θετικοί αν κι εφόσον και στη
διάρκεια της σηµερινής συζήτησης στην Ολοµέλεια δείτε αυτές
τις δύο επισηµάνσεις µου.

Σχετικά τώρα µε τα άρθρα του δεύτερου κεφαλαίου, τα οποία
δεν είχαν τεθεί σε διαβούλευση και δηµιούργησαν απίστευτες
αντιδράσεις: Το άρθρο 7 συµπληρώνει διατάξεις του ΝΟΚ. Στο
άρθρο 8 µαζί µε τις βελτιώσεις περιλαµβάνονται διατάξεις δια-
σφάλισης της πολιτιστικής κληρονοµιάς του ιστορικού κέντρου
της Αθήνας και στο άρθρο 9 ρυθµίζονται σηµαντικά θέµατα νό-
µιµων χρήσεων στις περιοχές Πλάκας, Εξαρχείων και Δήµου
Αθηναίων. 

Εδώ επιλύεται µία ανάγκη που έχει προκύψει, παρέχοντας τη
δυνατότητα συνέχισης της αξιοποίησης ενός ακινήτου για το
οποίο είχε εκδοθεί ειδική ατοµική διοικητική πράξη πριν αρκετά
χρόνια και αυτό εξυπηρετεί οµάδες πολιτών που ταλαιπωρούνται
από νοµικά κενά. Υπάρχει βέβαια και ο αντίλογος -αλλά δεν θα
µείνουµε εκεί- ότι αφορά προεκλογικές σκοπιµότητες.

Επίσης, ειπώθηκε ότι µε την άρση της αυστηρής εφαρµογής
των προεδρικών διαταγµάτων για τις περιοχές αυτές, εισάγεται
η δυνατότητα χωροθέτησης νέων εµπορικών ζωνών εις βάρος
της αειφόρου ανάπτυξης του κέντρου της Αθήνας.

Στα άρθρα 10,11 και 13 υπάρχουν διατάξεις πολεοδοµικής φύ-
σεως για την περιβαλλοντική αναβάθµιση και την ιδιωτική πολε-
οδόµηση, προκειµένου να συµπληρωθεί το ισχύον πλαίσιο µε
προβλέψεις που βελτιώνουν κι αποσαφηνίζουν ζητήµατα εφαρ-
µογής. 

Στα άρθρα 7-11 καθώς και στο άρθρο 13 λέµε επίσης ναι. 
Και τώρα θα αναφερθώ στο άρθρο 12, σύµφωνα µε το οποίο

επέρχονται µεταβολές στη δασική νοµοθεσία. Κάνατε, πραγµα-
τικά, υπέρβαση όσον αφορά τις βελτιώσεις που έχετε κάνει. Ανα-
γνωρίζουµε ότι είναι ένα πάγιο αίτηµα της κοινωνίας. Σίγουρα
έχουν γίνει πάρα πολλά λάθη. Καταλαβαίνω τη δύσκολη θέση
στην οποία βρίσκεστε, αλλά είµαστε κι εµείς σε πάρα πολύ δύ-
σκολη θέση, γιατί παρ’ όλες τις βελτιώσεις συνεχίζει η παράγρα-
φος 4 να είναι τυπικά αντισυνταγµατική. Εκεί, λοιπόν, έχουµε µία
δυσκολία και γι’ αυτό στο άρθρο αυτό θα πούµε «παρών».

Όσον αφορά τις τροπολογίες, θα τις δούµε και όσες έχουµε
δει κι αποδεχόµαστε -κι εφόσον υποστηριχτούν από τους αρµό-
διους Υπουργούς- θα τις στηρίξουµε. Όσο για τις υπόλοιπες, επι-
φυλασσόµαστε κι εµείς να δούµε ποιες θα κάνετε δεκτές, ποιες
θα εγκρίνετε.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΑΜΗΛΟΣ: Από τη µία µας καταγγέλλετε και από την

άλλη µας ευχαριστείτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Άλλο το ένα,

άλλο το άλλο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΑΜΗΛΟΣ: Η πολιτική είναι ενιαία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τίποτα δεν

είναι ενιαίο. Κανείς µας δεν είναι ίδιος µε τον άλλον και τίποτα
δεν είναι ίδιο το ένα µε το άλλο.

Ο κ. Ηλίας Παναγιώταρος έχει τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο σχετικά µε τα όσα συµβαίνουν

τις τελευταίες δύο ηµέρες που είναι η συνέχεια µιας θλιβερής
πραγµατικότητας. Το γεγονός και µόνο ότι έχετε καταφύγει για
την υπόθεση δωροδοκίας στον κ. Ντογιάκο, σηµαίνει ότι η υπό-
θεση θα πάει στις καλένδες. Αυτό είναι δεδοµένο, εφόσον γνω-
ρίζετε πάρα πολύ καλά, όπως και όλοι οι υπόλοιποι, τι έγινε µε
προηγούµενα ντοκουµέντα όπως το βίντεο Μπαλτάκου ή όπως
το ηχητικό ντοκουµέντο όπου ο Πρωθυπουργός παίρνει τηλέ-
φωνο δικαστικό λειτουργό και λέει τι να κάνει σε άλλο δικαστικό
λειτουργό στην περίπτωση των Βουλευτών της Χρυσής Αυγής.
Οπότε µάλλον τα βλέπω δύσκολα τα πράγµατα σχετικά µε την
εν λόγω καταγγελία.

Γενικώς, όµως, δεν σας µυρίζει κάτι πολύ άσχηµα; Μήπως
είναι η µπόχα από το Μέγαρο Μαξίµου που έχει ξεχειλίσει και
έχει συµπαρασύρει στο διάβα της τα πάντα στην πολιτική ζωή -
και όχι µόνο- αυτού του τόπου, που µαζί της έχει συµπαρασύρει
τον Μπάµπη και τον Παναθηναϊκάκια και αυτοί οι δύο έχουν συµ-
παρασύρει και µεγάλο µέρος της δικαιοσύνης που είτε συνδρά-
µει στο συνεχιζόµενο αυτό έγκληµα που διαπράττεται εις βάρος
της δηµοκρατίας, των θεσµών και του δικαίου ή βλέπει, αλλά δεν
παρεµβαίνει για να διορθώσει τα θλιβερά κακώς κείµενα; 

Μήπως είναι η δυσοσµία ενός διεφθαρµένου, καταρρέοντος
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Πρωθυπουργού, ο οποίος είναι γαντζωµένος για ελάχιστες
ακόµα ηµέρες στον πρωθυπουργικό θώκο κι ο οποίος, προσπα-
θώντας να παραµείνει σε αυτήν τη θέση, στο αξίωµά του, δεν δι-
στάζει να χειραγωγεί, να παρεµβαίνει στη δικαιοσύνη µέσω των
διαφόρων αχυρανθρώπων του, να φυλακίζει πολιτικούς του αν-
τιπάλους απλά και µόνο επειδή είναι πολιτικοί του αντίπαλοι και
του παίρνουν τις ψήφους ή να χρησιµοποιεί όλους τους διεφθαρ-
µένους, χειραγωγούµενους βραχίονες αυτού του σάπιου συστή-
µατος, όπως είναι τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης; 

Άµα δείτε σήµερα πρωτοσέλιδα εφηµερίδων θα καταλάβετε τι
γράφουν οι συστηµικές εφηµερίδες. Σε µια εφηµερίδα υπάρχει
σχεδόν ολοσέλιδο δηµοσίευµα για κάποιες παρεµβάσεις στη
Στροφιλιά. Για να καταλάβετε, εδώ ο κόσµος χάνεται και αυτοί
εκεί αναφέρονται στη Στροφιλιά! Άλλες εφηµερίδες δεν αναφέ-
ρουν τίποτα ή προσπαθούν να αποδείξουν ότι η γη δεν γυρίζει
και είναι επίπεδη. Ή µήπως να αναφερθώ για κάποιους άλλους
σάπιους και διεφθαρµένους βραχίονες του εν λόγω πολιτικού
συστήµατος, όπως είναι το ΣΔΟΕ που αντί να έχει ξεκαθαρίσει
τη λίστα Λαγκάρντ και όλους τους µεγαλοφοροφυγάδες, ασχο-
λείται µε πολιτικούς αντιπάλους της Κυβέρνησης και το πώς θα
µπορέσουν να τους έχουν στο χέρι προκειµένου να τους εκβιά-
σουν;

Μήπως να αναφερθώ για κρατικές υπηρεσίες, όπως είναι η
ΕΥΠ, που αντί να ασχολείται µε τα εθνικά ζητήµατα κάθεται και
ασχολείται µε το να παρακολουθεί τους Βουλευτές και τα στε-
λέχη της Χρυσής Αυγής ή άλλους πολιτικούς αντιπάλους, να
έχουν κασέτες και να τις χρησιµοποιούν κατά το δοκούν; Από ό,τι
φαίνεται, όµως, καµµιά φορά τους φεύγουν αυτές οι κασέτες και
πάνε και αλλού. 

Και πάει λέγοντας µε όλους αυτούς τους σάπιους και διεφθαρ-
µένους, οι οποίοι διευθύνουν αυτή την πατρίδα µας.

Θα ήθελα να κάνω και ένα σχόλιο για όσους είναι νοµικοί σε
αυτήν την Αίθουσα. Δεν φρίττετε µε όλα όσα συµβαίνουν; Κάνετε
τέτοιον συµβιβασµό µε την άθλια, θλιβερή πραγµατικότητα την
οποία βιώνετε, ενδεχοµένως και να συµµετέχετε; Όταν σε λίγο
καιρό θα λάµψει η αλήθεια -που θα λάµψει η αλήθεια- τι θα έχετε
να πείτε για όλα όσα έχουν συµβεί εντός του Κοινοβουλίου και
που µε τη συνδροµή κάποιων από εσάς έγιναν, συνέβησαν και
προχωράνε;

Ας τα παραβλέψουµε όλα αυτά και ας έρθουµε στο εν λόγω
ρουσφετονοµοσχέδιο, στα διάφορα άρθρα-«δώρα» στον οποιον-
δήποτε ψηφοφόρο, διότι περί αυτού πρόκειται. Βλέπουµε εδώ
δεκάδες τροπολογίες. Έρχονται ιστορίες ξαφνικά «στο ενε-
νήντα» από µία Κυβέρνηση που σε δέκα ηµέρες δεν θα υπάρχει
και όλοι προσπαθούν να εξυπηρετήσουν τους ψηφοφόρους
τους, τους τοπικούς ή τους πανελλαδικούς, µε όλες αυτές τις
ντροπολογίες και άλλες που θα έρθουν. Μέχρι να ψηφιστεί το εν
λόγω νοµοσχέδιο τα περισσότερα θα έχουν αλλάξει και τα
άρθρα τα οποία έχουν έρθει στο νοµοσχέδιο, για τα οποία όλα
τα πολιτικά κόµµατα έχουµε κάνει κάποιο σχόλιο, συνεχώς αλ-
λάζουν και δεν µπορούµε να έχουµε µια συγκεκριµένη και σαφή
άποψη.

Επί των άρθρων εµείς λέµε «όχι» σε όλα. Θα δούµε βέβαια κά-
ποιες αλλαγές, οι οποίες γίνονται. Ενδεχοµένως κάτι µπορεί να
αλλάξει την τελευταία στιγµή τη στάση µας -θα τα δούµε όλα
αυτά- όπως σε κάποιες ελάχιστες από αυτές τις τροπολογίες. 

Το να υπεισέλθουµε τώρα σε λεπτοµέρειες δεν νοµίζω να έχει
κανένα νόηµα, διότι όλα όσα θα πούµε µέσα στις επόµενες ώρες
θα έχουν αλλάξει σχεδόν όλα µε τις αλλαγές οι οποίες γίνονται.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τον λόγο έχει

η κ. Νίκη Φούντα. 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Θα ήθελα ξεκινώντας να αναφερθώ στις τεράστιες αλλαγές

που έγιναν στο άρθρο 12. 
Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω γιατί µας αναγκάσατε χθες να είµα-

στε τόσο κάθετοι και τόσο αυστηροί µαζί σας. Όλες αυτές οι επι-
σηµάνσεις που κάναµε χθες έγιναν και κατά τη διάρκεια των
επιτροπών. Περιµέναµε χθες να έρθουν όλες αυτές οι αλλαγές
που φέρατε σήµερα επί της αρχής και να συζητήσουµε για επι-
µέρους προβλήµατα που µπορεί να έχουν κάποιες παράγραφοι. 

Χαιρόµαστε, λοιπόν, για το γεγονός ότι απαλείψατε ουσια-
στικά τις παραγράφους 2, 3, 8, 9 έως και 11 και θα θέλαµε να κά-
νουµε κάποιες παρατηρήσεις µόνο ως προς την παράγραφο 4,
η οποία αφορά τις γεωργικές γαίες.

Θέλουµε να πούµε ότι σαφώς θεωρούµε και καταλαβαίνουµε
ότι αντιµετωπίζει πραγµατικά πλέον ένα πρόβληµα. Περιµένουµε
να δούµε τις αλλαγές που θα κάνετε ως προς τα χτίσµατα και ως
προς το προηγούµενο άρθρο που έχουµε ψηφίσει για τη στέ-
γαση των εργατών γης. Επ’ ουδενί δεν µπορούν να υπάρχουν
κτίσµατα σε αυτές τις γεωργικές γαίες. Εµµένουµε, όµως, στο
ότι η παράγραφος 4, σύµφωνα µε το άρθρο 117 παράγραφος 3
του Συντάγµατος, ίσως να κριθεί αντισυνταγµατική. 

Άρα θεωρούµε ότι θα πρέπει να εξαντλήσετε κάθε περιθώριο,
ώστε να µπορούµε να απαλείψουµε ακόµα και ολόκληρο αυτό το
άρθρο είτε να το διαµορφώσουµε έτσι -εγώ δεν είµαι νοµικός-
ώστε να συνάδει µε το πνεύµα και το γράµµα του Συντάγµατος. 

Θα ήθελα, επίσης, να σκεφτείτε, αν δεν αλλάξετε την παρά-
γραφο 4, την περίπτωση αυτές οι γαίες να µπορούν να µεταβι-
βαστούν µόνο σε κατ’ επάγγελµα αγρότες και επίσης να
σκεφτείτε το ενδεχόµενο η νοµιµοποίηση να µη φτάνει µέχρι το
2007, αλλά µέχρι το 1994, που είναι και η πρώτη χρονιά που έγινε
κατάθεση ΟΣΔΕ των αγροτών προς το Υπουργείο Γεωργίας,
ώστε να διασφαλίσουµε ότι µετά το 1994 όποιος καταπάτησε ου-
σιαστικά και δεν φορολογούταν ή δεν κατέθετε και δεν δήλωνε
σε κάποια επίσηµα νοµικά έγγραφα την εν λόγω περιουσία να µη
µπορεί να συνεχίσει να είναι καταπατητής και παράνοµος. 

Επισηµαίνουµε πάλι ότι θα ήθελα µε τους νοµικούς σας συµ-
βούλους να δείτε πώς αυτή η παράγραφος 4 θα συνάδει µε το
άρθρο 117 παράγραφος 3 του Συντάγµατος και αναµένουµε τις
παρατηρήσεις σας, για να δούµε ουσιαστικά πώς εµείς θα τοπο-
θετηθούµε κατά την ψήφιση του συγκεκριµένου άρθρου. 

Όσον αφορά τη Δηµοκρατική Αριστερά και εµένα προσωπικά,
σας ευχαριστούµε που απαλείψατε όλες αυτές τις παραγρά-
φους, οι οποίες θα έφεραν ανεπανόρθωτο πλήγµα -το είχαµε δη-
λώσει µε κάθε τρόπο και σε κάθε τόνο- στα ελληνικά δάση. 

Θα συνεχίσω µε το πρώτο κεφάλαιο, που ουσιαστικά είναι
αυτό για το οποίο θα έπρεπε να συζητάµε. Αφορά πράξεις ει-
σφοράς σε γη και σε χρήµα. Είναι τα µόνα άρθρα, άρα το µόνο
κεφάλαιο το οποίο υπήρχε στη διαβούλευση και που, κατά τη
γνώµη µας, παρά το γεγονός ότι υπάρχουν κάποιες µικρές αδυ-
ναµίες και προβλήµατα, λύνει όντως προβλήµατα αυτήν τη φορά
σε µία διαµορφωµένη πραγµατικότητα που φτάνει τα ΓΠΣ και τις
πράξεις εφαρµογής αυτών των σχεδίων να καταλήγουν στην ει-
κοσαετία και πλέον, για να µπορέσουν να εφαρµοστούν. 

Άρα ο χωροταξικός σχεδιασµός ως αναπτυξιακό εργαλείο
παύει να έχει τον χαρακτήρα που θα έπρεπε να έχει, δηλαδή της
αντίληψης της διαµορφωµένης πραγµατικότητας, γιατί η ίδια η
πραγµατικότητα ξεπερνάει τον ίδιο το νόµο και τον ίδιο το σχε-
διασµό. 

Θα ξεκινήσω, λοιπόν, µε το πρώτο µέρος. Θα πω ότι η φιλο-
σοφία του ν. 1337/83, γνωστός ως νόµος Τρίτση, είναι επί της
αρχής σωστή και συνιστά έναν ορθό περιαστικό νόµο του άρ-
θρου 24 παράγραφος 2 και 3 του Συντάγµατος. Ωστόσο, υπάρχει
µια πραγµατική ανάγκη εξέτασης των προβληµάτων, που όλα
αυτά τα χρόνια ανακύπτουν κατά την εφαρµογή του. 

Έχουµε µια πραγµατικότητα καθυστερήσεων, όπως είπαµε,
στον πολεοδοµικό σχεδιασµό. Τα προβλήµατα προφανώς και δεν
οφείλονται αποκλειστικά στις προβλέψεις και εισφορές. 

Τα ΓΠΣ είναι µια πολύ µακρά διαδικασία. Οι καθυστερήσεις
που σηµειώνονται, στο διάστηµα από την έγκριση του ΓΠΣ µέχρι
την έγκριση της πολεοδοµικής µελέτης, αγγίζουν την εικοσαετία.
Από εκεί µέχρι την κύρωση των πράξεων εφαρµογής, οι καθυ-
στερήσεις είναι τεράστιες, λόγω διαδικασιών ή λόγω εκείνων των
ζητηµάτων που πηγάζουν από την εφαρµογή της µελέτης. Άρα
σωστά αγγίζετε το πρόβληµα, γιατί, όπως είπα, το θέµα είναι να
είναι αποτελεσµατικά αυτά τα σχέδια. 

Το σκέλος των πράξεων εφαρµογής έχει, όντως, αδυναµίες.
Επειδή, ωστόσο, το θέµα αφορά και τη σχέση δηµοσίου-ιδιωτι-
κού τοµέα -και εκεί είχαµε βάλει όλες µας τις επισηµάνσεις- και
επειδή η κριτική, ως επί το πλείστον, των συλλόγων και των εν-
διαφεροµένων κατοίκων είναι αρνητική, ως προς την ουσία του
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άρθρου 24, θεωρώντας ότι θίγονται αδικαιολόγητα κάποια δι-
καιώµατά τους, εδώ πρέπει να είµαστε σαφείς, κύριε Υπουργέ. 

Σας είχαµε καταθέσει ένα υπόµνηµα µε κάποιες τροποποι-
ήσεις. Θα φέρουµε και πολύ συγκεκριµένες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις και ελπίζω να τις συζητήσετε, έτσι ώστε να λυθούν όλα
εκείνα τα προβλήµατα που κατά τη διάρκεια των επιτροπών επι-
σηµάναµε, ουσιαστικά, δηλαδή, κατά πόσο αυτές οι τροποποι-
ήσεις που γίνονται θα έρθουν προς όφελος και της διαδικασίας,
αλλά και των ίδιων των πολιτών, οι οποίοι πολλές φορές καλούν-
ται να πληρώσουν πρόστιµα και να γίνεται αναφορά στην αξία
της γης, η οποία δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριοι συνά-

δελφοι, παρακαλώ να συνεννοείστε λίγο πιο χαµηλόφωνα. Απευ-
θύνοµαι και προς τα υπουργικά έδρανα. 

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Είχαµε πει ότι ίσως ένα από τα µεγαλύτερα
ζητήµατα δεν το αντιµετωπίζουν αυτό το κεφάλαιο και αυτά τα
άρθρα. Μάλλον εντείνει το αρνητικό ισοζύγιο γης στις περιοχές
των επεκτάσεων. Οι εισφορές σε γη είναι χαµηλότερες περίπου
κατά 15%-20% των απαιτήσεων για τη δηµιουργία κοινόχρηστων
και κοινωφελών χώρων. 

Κύριε Υπουργέ, δεν φέρατε κάποια νοµοτεχνική βελτίωση σχε-
τικά µε αυτό και θα θέλαµε κατά τη διάρκεια αυτής της συνεδρία-
σης να το κάνετε και αυτό. Κατά κανόνα, αυτό το πρόβληµα
ανέκυπτε στις περιοχές που χαρακτηρίζονται από πυκνοδοµη-
µένα τµήµατα και από µικρό µέγεθος ιδιοκτησιών, όπου παρατη-
ρείται έλλειµµα στα ρυµοτοµούµενα τµήµατα από εισφορές σε
γη, µε αποτέλεσµα την υποχρεωτική µετατροπή σε χρήµα της
οφειλόµενης εισφοράς σε γη. Με τις µειώσεις, λοιπόν, σε ει-
σφορά γης που προβλέπει το σχέδιο νόµου, πιθανότατα, θα γε-
νικευτεί και αυτό το πρόβληµα. 

Να µην πω περισσότερα ελλείψει χρόνου, γιατί θα πρέπει να
αναφερθώ και στις υπουργικές τροπολογίες. Πάντως, κύριε
Υπουργέ, έγινε και χθες αναφορά στο πρόβληµα του ιστορικού
κέντρου στο άρθρο 9. Εφόσον συµπληρώσατε –και το είδα στη
νοµοτεχνική βελτίωση- τη φράση «σύµφωνα µε τις ρυθµίσεις του
προεδρικού διατάγµατος», είµαστε σύµφωνοι. 

Να πούµε, όµως, ότι αντίστροφη κίνηση, κατά τη γνώµη µου –
σας το είχα πει και στις επιτροπές- πρέπει να γίνει στα Εξάρχεια
και στη Νεάπολη. Εκεί ουσιαστικά, επειδή δυστυχώς έχουµε φτά-
σει σήµερα σε µία µη προστατευόµενη κατάσταση, πρέπει να
διασφαλίσουµε και να πούµε ότι η µείξη αυτών των χρήσεων γης,
η οποία δίνει και αυτόν τον χωροταξικό χαρακτήρα στις συγκε-
κριµένες περιοχές, οφείλει να διασφαλιστεί. 

Κυρία Πρόεδρε, θα αναφερθώ µόνο στην ψήφισή µας για τις
υπουργικές τροπολογίες. 

Η υπουργική τροπολογία 2111/287, για τις ρυθµίσεις σχετικά
µε την πλήρωση κενών οργανικών θέσεων δικαστικών υπαλλή-
λων είναι θετική και λέµε «ναι».

Στην υπουργική τροπολογία 2118/291, για τις ρυθµίσεις θεµά-
των που αφορούν τη δυνατότητα µεταφοράς εργαζόµενων της
ΔΕΗ σε θέσεις εργασίας ΙΔΟΧ στη ΡΑΗ, λέµε «ναι».

Στην υπουργική τροπολογία 2125/294, για ρυθµίσεις θεµάτων
σχετικά µε την άδεια τοπικού ραδιοφωνικού σταθµού, είναι
σαφές ότι λέµε «όχι». Θα πω µόνο δύο στοιχεία γι’ αυτό. Θεω-
ρούµε ουσιαστικά ότι πρόκειται για ένα προεκλογικό δωράκι
στους ιδιοκτήτες των τοπικών ραδιοφωνικών σταθµών, καθώς
µέχρι σήµερα ο νόµος όριζε ότι η άδεια ανακαλείται και στην πε-
ρίπτωση καθυστέρησης καταβολής επί τετραµήνου των αποδο-
χών στο ένα τρίτο τουλάχιστον του προσωπικού.

Με την προτεινόµενη αυτή ρύθµιση δεν θα ανακαλείται, παρά
µόνο στην περίπτωση οριστικής παύσης ή διακοπής επί εξάµηνο
της λειτουργίας του σταθµού. Έτσι, διευκολύνεται η απλήρωτη
εργασία προς όφελος των ιδιοκτητών και προφανώς νοµιµοποι-
είται η εργοδοτική αυθαιρεσία εις βάρος των εργαζοµένων. Επί-
σης, δυστυχώς, νοµιµοποιείται και µία κατάσταση η οποία δεν
τιµά τους ανθρώπους που έχουν νόµιµες άδειες λειτουργίας. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριοι συνά-

δελφοι, σας παρακαλώ κάντε λίγη ησυχία!
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Στην υπουργική 2138/303 που αφορά την κύ-

ρωση του ιδιωτικού συµφωνηθέντος της παραχώρησης των λι-
µενικών εγκαταστάσεων του λιµένα Πειραιά –η µεγάλη συζήτηση
για την «COSCO»- είµαστε αρνητικοί. Θα µιλήσει και η υπεύθυνη
του αντίστοιχου τοµέα µας, κ. Ρεπούση, αναλυτικά για αυτό.

Στην υπουργική 2166/314 που αφορά ρυθµίσεις θεµάτων του
Υπουργείου Εξωτερικών είµαστε θετικοί. Θα µιλήσει η κ. Γιαννα-
κάκη γι’ αυτό.

Στην υπουργική 2172/316 για τη διάταξη, συγκρότηση Κεντρι-
κού Συµβουλίου Επιθεώρησης Περιβάλλοντος, Δόµησης, Ενέρ-
γειας και Μεταλλείων είµαστε αρνητικοί. 

Στην υπουργική 2176/319, που αφορά ρυθµίσεις του Ενιαίου
Ταµείου Ασφάλισης Αυτοαπασχολούµενων, είµαστε θετικοί.

Στην υπουργική 2177/320 για τις ρυθµίσεις του ΕΟΤ είµαστε
αρνητικοί.

Για τον επαναπροσδιορισµό των αρµοδιοτήτων σχετικά µε την
Γραµµατεία της Κεντρικής Υπηρεσίας Υδάτων του ΥΠΕΚΑ ψηφί-
ζουµε «όχι», όχι τόσο για την ουσία της τροπολογίας 2184/324
όσο για τον τρόπο που γίνονται όλα στο οργανόγραµµα του
ΥΠΕΚΑ.

Στην υπουργική 2185/325 για τη συµπλήρωση των διατάξεων
ΝΟΚ ψηφίζουµε «όχι», γιατί, όπως είπαµε, θεωρούµε ότι είναι εν-
τελώς λάθος η διαδικασία. Οι µηχανικοί έχουν χάσει κάθε αί-
σθηµα και αίσθηση του τι ισχύει πραγµατικά στη νοµοθεσία για
τη δόµηση και τους όρους δόµησης.

Στην υπουργική 2189/326 για τις οµάδες παραγωγών ψηφί-
ζουµε «όχι». Πάγια τοποθέτησή µας είναι ότι πρέπει να υπάρξει
ένας νέος νόµος για τον αγροτικό συνεταιριστικό κόσµο, µε αλ-
λαγή όλων των δεδοµένων και όλης αυτής της αδιαφάνειας και
της παθογένειας που υπάρχει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή)

Ολοκληρώνω. Έµειναν τρεις τροπολογίες. Με συγχωρείτε,
κυρία Πρόεδρε.

Στην υπουργική 2215/341 για τις ρυθµίσεις θεµάτων που αφο-
ρούν το ίδρυµα Αρχεία Ταινιών Ελλάδας - Ταινιοθήκη της Ελλά-
δας, ψηφίζουµε «ναι». Χαιρόµαστε που έρχεται αυτή η τροπο-
λογία, παρά το γεγονός ότι όλα αυτά τα προβλήµατα δηµιουρ-
γήθηκαν –όπως ξέρουµε όλοι- από το αιφνιδιαστικό «µαύρο»
στην ΕΡΤ.

Στην υπουργική 2216/342 για την τροποποίηση συγκεκριµένων
διατάξεων, που αφορούν τη διαχείριση στερεών αποβλήτων
ΦΟΔΣΑ, ψηφίζουµε «όχι». Είναι γνωστή η µεγάλη µας αντίρρηση
στον τρόπο διαχείρισης των απορριµµάτων και έχουµε καταθέσει
και αντίστοιχη πρόταση σε όλες τις επιτροπές και µε κάθε
αφορµή. 

Στην υπουργική 2217/343 για τις διατάξεις που αφορούν τη
συµπλήρωση του άρθρου 33 του ν.4269 που αφορά γραφεία,
τράπεζες, ασφάλειες και κοινωνικούς οργανισµούς για τον του-
ρισµό, ψηφίζουµε «όχι».

Και τέλος στη δέκατη πέµπτη και τελευταία υπουργική τροπο-
λογία, στην 2218/344 που αφορά την αναπροσαρµογή των τιµών
αποζηµίωσης που εφαρµόζονται για την εκτέλεση των συµβά-
σεων των φωτοβολταϊκών σταθµών θα επιφυλαχθούµε και θα θέ-
λαµε ο αρµόδιος Υπουργός να κάνει αναφορά στη αιτιολογική
έκθεση και στο γιατί θα φτάσουµε ουσιαστικά στο σηµείο να ανα-
προσαρµοστούν οι οριακές τιµές και οι τιµές του τελευταίου τρι-
µήνου του ’12.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

κ. Φούντα.
Τον λόγο έχει ο κ. Πάρις Μουτσινάς.
ΠΑΡΙΣΗΣ ΜΟΥΤΣΙΝΑΣ: Κατ’ αρχάς, θα µου επιτρέψετε, κυρία

Πρόεδρε, να κάνω µια µικρή τοποθέτηση επ’ ολίγον εντός κλίµα-
τος, αλλά εκτός θέµατος. 

Ήθελα να αναφέρω τη νοσηρότητα του πολιτικού κλίµατος.
Είναι έκδηλη τον τελευταίο καιρό και θεωρώ ενδεχόµενο να απο-
τελέσει µια βόµβα στα θεµέλια του σαθρού µας πολιτικού συστή-
µατος συνολικά. Υπάρχει πολιτικό αδιέξοδο. Είναι εµφανές,
όπως είναι εµφανής και η αγωνία των πολιτών.

Στην Ευρώπη, αλλά ιδιαίτερα στην Ελλάδα έχει ήδη ξεπερα-
στεί το παλιό µοντέλο διακυβέρνησης και πολιτικής, αλλά δεν
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έχει γεννηθεί το καινούργιο. Αυτό το κενό και η αναντιστοιχία πυ-
ροδοτεί µια κρίση που δεν θα ξεπεραστεί εύκολα. Η βαθύτερη
έκφραση αυτής της κρίσης είναι πολιτική και πολιτισµική.

Η οικονοµία σήµερα, δυστυχώς –ήθελα να αναφέρω, κύριε
Υπουργέ- δεν ασχολείται µε την ουσία των κοινωνικών προβλη-
µάτων, αλλά µε τους λογιστικούς δείκτες, το κέρδος και την κερ-
δοσκοπία. Επιπλέον, µας λείπει η κουλτούρα της συνεργασίας
και αυτό το πληρώνουµε πολύ ακριβά. Αυτό δηµιουργεί µια αί-
σθηση αυθαιρεσίας του Βουλευτή. Πολλοί Βουλευτές προβαί-
νουν σε δηλώσεις και πράξεις οι οποίες δεν συνάδουν µε τον
ρόλο τους και τον αναγκαίο αυτοσεβασµό τους. 

Την πρώτη ευθύνη, όµως, για όλα αυτά, για την κατάσταση
αυτή –νοµίζω- την έχει η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός, ο
οποίος εξαρχής υποβάθµισε τον ρόλο του Κοινοβουλίου και του
νοµοθετικού έργου ποικιλοτρόπως. Τους τελευταίους µήνες επι-
δίδεται σε ένα πολιτικό πόκερ, µε σκοπό να εκφοβίσει την κοινω-
νία, να αιφνιδιάσει τις πολιτικές δυνάµεις και µε µοναδικό του
στόχο την πολιτική του επιβίωση σήµερα ή αύριο.

Σε αυτό το πολωτικό πολιτικό κλίµα οι εκλογές προβλέπεται
να είναι διχαστικές και αποπροσανατολιστικές και ο πολιτικός
διάλογος υποβαθµισµένος και αναντίστοιχος µε τις ανάγκες της
χώρας. Σε αυτό το κλίµα, λοιπόν, και σε αυτές τις περιπτώσεις,
κερδισµένοι θα είναι οι παράγοντες των αγορών, οι οποίοι βα-
ράνε το νταούλι και χορεύουν οι Βουλευτές -αυτή την αίσθηση
έχω- και για να µην συµβεί αυτό πρέπει όλοι να οµονοήσουµε,
τουλάχιστον σε ένα επίπεδο συνεννόησης και διαλόγου, για να
µπορέσουµε να ξεπεράσουµε αυτήν τη δύσκολη κατάσταση που
περνάει η χώρα µας. 

Θεωρώ πως ό,τι και να προκύψει σε αυτές τις εκλογές που θα
έρθουν, εκείνο που θα πρέπει να τις χαρακτηρίσει είναι το ήθος
και ο αυτοσεβασµός των Βουλευτών και των πολιτικών κοµµάτων
για να µπορέσουµε να ξεπεράσουµε πιο εύκολα αυτήν την κρίση.
Σε καµµία περίπτωση δεν θέλω να υποβαθµίσω τις πολιτικές δια-
φορές, οι οποίες πρέπει να εµφανίζονται µε πολιτικό και αξιόπι-
στο τρόπο. 

Επειδή ο καθένας από εµάς έχει τη δική του ευθύνη για να µε-
τατρέψουµε το µέσα µας σε φως και επειδή «ό,τι ρίξεις στη λίµνη
-όπως έλεγε ο αείµνηστος Φλωράκης- το βρίσκεις και στο αλάτι»,
θεωρώ τελικά ότι η Αντιπολίτευση αλλά και όλοι οι Βουλευτές,
έχουν ιδιαίτερο χρέος να συµβάλουν για να αλλάξει αυτό το ζο-
φερό κλίµα, χωρίς, όπως είπα, να υποβαθµίσουµε τον πολιτικό
µας διάλογο. Ο ελληνικός λαός, ανεξάρτητα από την πολιτική ή
την κοινωνική του θέση, στέλνει ξεκάθαρο το µήνυµα της αγω-
νίας και της αβεβαιότητας για το µέλλον του και πρέπει να το
προσλάβουµε και να το µετατρέψουµε σε ένα δηµιουργικό µή-
νυµα. 

Σήµερα δεν έχει νόηµα να επανέλθω στην πρότασή µου για
κυβέρνηση εθνικού σκοπού πια, αφού έχει δροµολογηθεί η πο-
ρεία προς τις εκλογές από την Κυβέρνηση. Ούτε καν µπορώ να
δώσω «φιλί ζωής» στην Κυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου να συνε-
χίσουν την αδιέξοδη πολιτική τους, στην πιο σκληρή δηµοσιονο-
µική πολιτική σε όλη την Ευρώπη, µια πολιτική που οδήγησε το
ΑΕΠ µας σε µείωση κατά 25%, ενώ στην Ευρώπη δεν είναι πάνω
από 6% σε όλες τις χώρες που έχουν κρίση, και την ανεργία σε
απλησίαστα ύψη για όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Σας αναφέρω ενδεικτικά, όµως, και την αυθαιρεσία των τρα-
πεζών στην οποία οδήγησε αυτή η Κυβέρνηση, οι οποίες, ενώ
έχουν πριµοδοτηθεί µε δισεκατοµµύρια ευρώ σε πραγµατικό,
ζεστό χρήµα και σε εγγυήσεις, σήµερα προβαίνουν -λες και είναι
αυτές ιδιοκτήτες του µετοχικού κεφαλαίου τους- σε πράξεις οι
οποίες δεν συνάδουν µε τη λογική και µε την επιβίωση της κοι-
νωνίας. 

Πρόσφατα -εχθές- είδαµε στις ειδήσεις ότι η Τράπεζα Πει-
ραιώς πούλησε ήδη τίτλους επιχειρηµατικών δανείων 1,2 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ σε αµερικανικό fund, για να έχει την ελεύθερη
διαχείριση, ενώ η τράπεζα θα έχει µόνο τη διευθέτηση των δα-
νείων αυτών. Αυτό σηµαίνει τελικά ότι αδιαφορεί για την αγωνία
των επιχειρηµατιών και το µέλλον της επιχειρηµατικότητας στην
Ελλάδα. Μια κρατική τράπεζα, λοιπόν, δεν έχει κανένα λόγο να
προβεί σε µια τέτοια πράξη χωρίς τη συµµετοχή της Κυβέρνησης
και γι’ αυτό ελέγχεται η Κυβέρνηση. 

Τώρα θα µπω στο νοµοσχέδιο, θέλοντας πραγµατικά να πω ότι
άκουσα µε προσοχή, κύριε Υπουργέ, τις παρεµβάσεις σας και
αργήσατε να το κάνετε, ενώ από την αρχή, από την επιτροπή, το
επισηµάναµε.

Χαίροµαι γιατί ξέρω ότι είστε ένας άνθρωπος του διαλόγου,
ένας άνθρωπος που ακούει. Το έχω επισηµάνει πολλές φορές σε
αυτήν την πορεία. Θεωρώ ότι οι επισηµάνσεις και οι τροποποι-
ήσεις που κάνατε στο άρθρο 12, το οποίο ήταν κόλαφος για όλο
το νοµοσχέδιο, είναι σε θετική κατεύθυνση και τις λαµβάνουµε
σοβαρά υπ’ όψιν µας. 

Παραµένει µόνο µία αίρεση, το άρθρο 4, για το οποίο θα πρέ-
πει να διευκρινίσουµε ότι η γεωργική γη -όπως είπατε- για την
οποία και µόνο µιλάτε και όχι για κτίσµατα, θα παραµένει ιδιο-
κτησιακά στο δηµόσιο, θα παραχωρείται στον αγρότη ή στον κατ’
επάγγελµα αγρότη -κι αυτό δεν σηµαίνει ότι πρέπει να είναι κατά
κύριο επάγγελµα αγρότης, αλλά να καλλιεργεί τη γη αυτή, να τη
δηλώνει και να παίρνει τις επιδοτήσεις που δικαιούται κ.λπ.- για
να µπορέσουµε να διασφαλίσουµε ότι τελικά αυτή η γη θα πα-
ραµείνει σε γεωργική χρήση, θα αποδίδει στην ελληνική οικονο-
µία και δεν θα παραδοθεί κάποια στιγµή σε αλλότριους σκοπούς
και χρήσεις. Αυτό είναι µια αναγκαία επισήµανση, για να συµφω-
νήσουµε απολύτως µε το άρθρο 12.

Επιπλέον, ήθελα να αναφερθώ και στο πρώτο κεφάλαιο, για
το οποίο είπα ότι γενικά συµφωνήσαµε. Ήταν σε θετική κατεύ-
θυνση και επιλύει πολλά χρόνια προβλήµατα. Επισήµανα µόνο -
και τα βάζω και τώρα στις αναγκαίες τροποποιήσεις- πρώτον, τη
µείωση της εισφοράς της γης στις µικρές ιδιοκτησίες, τριακόσια
ως πεντακόσια τετραγωνικά, οπωσδήποτε και δεύτερον τη διά-
κριση των πυκνοδοµηµένων και αναδοµηµένων στην πολεοδό-
µηση και στην εισφορά σε γη. Καταλαβαίνετε ότι πρόκειται για
µια ιδιόµορφη κατάσταση σε πάρα πολλά χωριά και κυρίως σε
παραδοσιακούς οικισµούς, όπου πρέπει να σεβαστούµε και να
προασπίσουµε την πολιτιστική, εθνική και αρχιτεκτονική µας κλη-
ρονοµιά.

Επιπλέον, θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο 2 για την ει-
σφορά σε γη, για το θέµα των αντικειµενικών αξιών, που είναι ιδι-
αίτερα σηµαντικό. 

Κατά τα άλλα, συµφωνούµε. Θεωρώ ότι το νοµοσχέδιο επιλύει
πραγµατικά προβλήµατα, ότι τα αντιµετωπίζει.

Όσον αφορά τις τροπολογίες, επιφυλάσσοµαι, γιατί είναι αρ-
κετές και πρέπει να τις µελετήσουµε. Είναι αυτή η συνήθης πρα-
κτική της Κυβέρνησης, µε την οποία έχουµε διαφωνήσει, την
τελευταία στιγµή να έρχονται τροπολογίες που δεν µπορούµε να
τις διαβάσουµε και να τις αναφέρουµε. 

Ωστόσο, θα ήθελα να αναφερθώ στην τροπολογία για τις οµά-
δες παραγωγών.

Κύριε Κουκουλόπουλε, δεν ξέρω εάν η τροπολογία επιλύει
αυτό το θέµα των λαχανοπαραγωγών και τον αριθµό των µελών.
Θα τη µελετήσουµε. Αυτό είναι ένα σοβαρό θέµα και το έχω ανα-
φέρει πολλές φορές. Θέλω να πω -για να το ξέρουν οι συνάδελ-
φοι εδώ στη Βουλή- ότι πολλές οµάδες παραγωγών έχουν
δηµιουργηθεί εξαρχής µε δέκα µέλη, ήρθε µετά µια επόµενη ΚΥΑ
και είπε ότι όλες οι οµάδες θα είναι µε είκοσι µέλη και έρχεται
ξαφνικά µία οµάδα που έχει κάνει επενδύσεις στο Βόλο ή στην
Εύβοια ή στη Μακεδονία και λέει: «Εγώ έχω κάνει επενδύσεις 2
εκατοµµυρίων ευρώ µε τα δέκα µέλη, πώς θα βρω άλλα δέκα
µέλη να συµβάλουν µε 100.000 το κάθε µέλος σε αυτήν την επέν-
δυση;». Είναι κάτι αδιανόητο. Δεν πρόκειται να γίνει και άρα
αυτές οι οµάδες θα καταρρεύσουν, διότι η περιφέρεια δεν τις
αποδέχεται πια και ζητά είκοσι µέλη, που δεν µπορούν να βρε-
θούν. Κατά συνέπεια δηµιουργείται ένα τεράστιο νοµικό κενό
που πρέπει να το καλύψουµε. 

Αυτό είναι ένα σοβαρό θέµα και µε αυτό θέλω να κλείσω. Επι-
φυλάσσοµαι να δώσω και γραπτά την άποψή µας ή να παρέµ-
βουµε, εάν χρειαστεί, για τις τροπολογίες το επόµενο διάστηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Μουτσινά.

Ο κ. Γκόκας Χρήστος έχει τον λόγο, ο ειδικός αγορητής εκ µέ-
ρους του ΠΑΣΟΚ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουµε σήµερα και συζη-
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τάµε επί των άρθρων σε ένα σχέδιο νόµου που προκύπτει, πρώτα
απ’ όλα, από την ανάγκη να αντιµετωπισθεί µία συγκεκριµένη κα-
ταγεγραµµένη πραγµατικότητα που έχει διαµορφωθεί µε πολλά
προβλήµατα και αδιέξοδα, τα οποία σήµερα, µετά από δεκαετίες,
έχουν ενταθεί, έχουν κορυφωθεί, µε ό,τι αρνητικό αυτό συνεπά-
γεται για τους ίδιους τους πολίτες, για τον πολεοδοµικό σχεδια-
σµό και την πολεοδόµηση των πόλεων, αλλά και για το ίδιο το
περιβάλλον. Μία πραγµατικότητα, που χωρίς αµφιβολία θα ήταν
πολύ διαφορετική, εάν είχαν ολοκληρωθεί κοµβικής σηµασίας
έργα, όπως το Εθνικό Κτηµατολόγιο και οι δασικοί χάρτες.

Έχουµε ήδη συζητήσει αρκετά, έχουµε αναφερθεί στους άξο-
νες και στο περιεχόµενο των ρυθµίσεων. Εποµένως, σήµερα θα
τοποθετηθούµε επί συγκεκριµένων σηµείων και άρθρων του νο-
µοσχεδίου.

Τονίσαµε στη χθεσινή συνεδρίαση τους λόγους για τους οποί-
ους συµφωνούµε και ψηφίζουµε επί της αρχής την παρούσα νο-
µοθετική πρωτοβουλία. Συγχρόνως, καταθέσαµε τις παρατη-
ρήσεις µας, τις ενστάσεις και τους προβληµατισµούς µας σε αρ-
κετά σηµεία. Ο σκοπός, βέβαια, είναι να απλοποιήσουµε διαδι-
κασίες, ειδικά στο πρώτο κεφάλαιο για τη σύνταξη των πράξεων
εφαρµογής, την ένταξη των εκτός σχεδίου περιοχών, να απεµ-
πλακούν εκκρεµείς υποθέσεις που είχαν κολλήσει είτε λόγω ασα-
φειών στο υπάρχον πλαίσιο είτε λόγω της αδυναµίας πολλών
ιδιοκτητών να πληρώσουν την εισφορά σε χρήµα, να αντιµετω-
πισθούν µε ρεαλιστικό τρόπο προβληµατικές καταστάσεις, αλλά
και κενά, ασάφειες και παρερµηνείες που προέρχονται από το
υφιστάµενο πλαίσιο του ΝΟΚ και της δασικής νοµοθεσίας.

Έτσι, λοιπόν, στο πρώτο κεφάλαιο είναι όλα αυτά τα ζητήµατα
που αφορούν στις πράξεις εφαρµογής των πολεοδοµικών σχε-
δίων και επιβολής των εισφορών σε γη και σε χρήµα. Έχουµε
αναφερθεί αναλυτικά στο περιεχόµενο αυτών των άρθρων.
Θέλω, όµως, να επικεντρώσω σε ορισµένα σηµεία και να πω κά-
ποιες παρατηρήσεις.

Το πρώτο είναι για την αναθεώρηση του ανώτερου ποσοστού
προσαύξησης της εισφοράς σε γη για τις µικρές ιδιοκτησίες στις
περιπτώσεις που κατά την εκπόνηση της µελέτης οι υπολογιζό-
µενες εισφορές σε γη δεν καλύπτουν την ελάχιστη έκταση κοι-
νόχρηστων και κοινωφελών χώρων. Το ποσοστό του 30% που
προβλέπεται δηµιουργεί προβλήµατα και πολύ πιθανόν στην
πράξη να µη µπορεί να εφαρµοσθεί. 

Παράλληλα, θα πρέπει να διασφαλισθεί ότι η πρόβλεψη που
γίνεται µέσα από την αύξηση των ποσοστών εισφοράς σε γη,
προκειµένου να καλυφθούν οι απαιτούµενες εκτάσεις σε κοινό-
χρηστους χώρους και να µην έχουµε αρνητικό ισοζύγιο, δεν θα
χρησιµοποιείται κατά το δοκούν, αλλά κατόπιν συγκεκριµένης
και οργανωµένης διαδικασίας, στην οποία µπορούν ενδεχοµένως
να έχουν ρόλο και οι δήµοι. 

Υπάρχουν προτάσεις και από εµάς και από συναδέλφους και
φορείς που αφορούν τις αντικειµενικές αξίες που λαµβάνονται
υπ’ όψιν στον υπολογισµό της εισφοράς σε χρήµα και που όλοι
γνωρίζουµε ότι είναι πολύ υψηλές πλέον.

Για τις εκπτώσεις έχουµε αναφερθεί στις ευνοϊκές ρυθµίσεις
και κάναµε την πρόταση να υπάρχει η δυνατότητα αθροιστικά να
συνυπολογιστούν οι επιµέρους εκπτώσεις που προβλέπονται και
σε σχέση µε το χρονικό όριο της 1-1-2009 που είπαµε να µετατε-
θεί και προς τα πίσω, κύριε Υπουργέ, και είχατε δεσµευθεί ότι θα
το φέρετε, αλλά ακόµη δεν το έχετε διατυπώσει. 

Περιµένουµε να δούµε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, όπως την
αυστηρότητα της παραγράφου 7 που εύκολα κανείς χάνει το δι-
καίωµα της καταβολής σε δόσεις. Θα πρέπει να έχει το περιθώ-
ριο για δεύτερη ή τρίτη επανάληψη αυτής της υποτροπής. Και
βεβαίως υπάρχουν κάποια επιµέρους ζητήµατα, τα οποία είπαµε
στην επιτροπή, που ξεκινούν από όσα µας εξέθεσε ο εκπρόσω-
πος της ανοικτής συνέλευσης Αττάλου- Αγίου Νικολάου σχετικά
µε τα µεγάλα ποσά εισφοράς σε χρήµα για νεότερους ιδιοκτήτες
που προέρχονται, όµως, από αρχικά ενιαία και µεγάλα ακίνητα.

Ζητήσαµε τη νοµοτεχνική βελτίωση που φέρατε για τις διατά-
ξεις περί αρχαιοτήτων, έχουµε καταθέσει τη διατύπωση που γνω-
ρίζετε και νοµίζουµε ότι καλύπτει καλύτερα αυτήν την ανάγκη.
Θα παρακαλούσα να το δείτε. Επίσης, έχουµε ζητήσει την ανα-
διατύπωση στην παράγραφο 2 του άρθρου 6, ώστε να συµπερι-

ληφθούν στη διάταξη και οι ληξιπρόθεσµες οφειλές, γιατί έτσι
όπως έχει φαίνεται ότι µένουν απ’ έξω. 

Έχουµε κάνει µια πρόταση για τη διευκόλυνση της διεξαγωγής
των δικών που γίνονται προς αναγνώριση δικαιούχων αποζηµίω-
σης των οποίων τα ακίνητα απαλλοτριώθηκαν, αλλά δεν έχουν
αποζηµιωθεί, λόγω της καθυστέρησης της προσκόµισης της βε-
βαίωσης του αποσπάσµατος από το κτηµατολογικό γραφείο που
θα πρέπει να προσκοµίσει ο ιδιοκτήτης, ενώ αυτό αφορά έκταση
του δήµου. Άρα, λοιπόν, πρέπει να βρεθεί µια λύση. Νοµίζουµε
ότι το πιστοποιητικό υποβολής δήλωσης ιδιοκτησίας του άρθρου
5 του ν.2308/95 ή µια σχετική βεβαίωση λύνει αυτό το πρόβληµα.

Στο δεύτερο κεφάλαιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε
τα άρθρα µε τα οποία επιχειρείται συµπλήρωση διατάξεων του
ΝΟΚ της δασικής νοµοθεσίας και του πολεοδοµικού δικαίου.

Και χθες, αλλά και στην επιτροπή µονοπώλησαν τη συζήτηση
οι ρυθµίσεις των διατάξεων των άρθρων 8, 9 και κυρίως του 12.
Το άρθρο 8 περιλαµβάνει διατάξεις για τη διασφάλιση της πολι-
τιστικής κληρονοµιάς του ιστορικού κέντρου της Αθήνας και το
άρθρο 9 διατάξεις που ρυθµίζουν θέµατα χρήσεων γης των πε-
ριοχών Πλάκας και Εξαρχείων του Δήµου Αθηναίων. 

Είναι γνωστό, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι υπάρχει αντίδραση του Δήµου Αθηναίων και αίτηµα για την
επανεξέταση αυτών των ρυθµίσεων µε τη συνεργασία και του
Δήµου Αθηναίων. Θα θέλαµε να δείτε αυτήν τη δυνατότητα, ώστε
να µην υπάρχουν αµφιβολίες για τις επιπτώσεις στην ευαίσθητη
αυτή περιοχή από τις ρυθµίσεις που προτείνονται.

Δεν πρέπει να αγνοήσουµε το Δήµο Αθηναίων που είναι ο µε-
γαλύτερος δήµος της χώρας. Με δεδοµένη, λοιπόν, τη θέση του
Δήµου Αθηναίων για τη δυνατότητα αναλυτικότερης συζήτησης
πάνω στις διατάξεις του άρθρου 9, πέραν της τροποποίησης που
έγινε για τη µη εγκατάσταση τελικά βοηθητικών χώρων στον
πρώτο όροφο διατηρητέου κτηρίου, προτείνουµε και παρακα-
λούµε να γίνει δεκτό να αποσυρθεί η παράγραφος 1Α, ώστε να
δοθεί ο απαιτούµενος χρόνος για την καλύτερη συνεργασία µε
το Δήµο Αθηναίων και στη συνέχεια να επανέλθει µε αποδεκτή
από όλους διατύπωση.

Προχωρώ στο άρθρο 12 που έχει δηµιουργήσει τις περισσό-
τερες αντιδράσεις. Είναι πολύ λογικό αυτό καθώς πραγµατεύεται
θέµατα που αφορούν στα δάση και τις δασικές εκτάσεις. Θέµατα
λεπτά και ευαίσθητα. Είναι σύνθετα θέµατα µε πολλές διαστά-
σεις για τα οποία είχα πει από την πρώτη στιγµή πως από την
πλευρά µας θα πρέπει όλα αυτά να αντιµετωπίζονται πάντα ως
σηµαντικά θέµατα στη σωστή τους οικολογική και περιβαλλον-
τική διάσταση για τα οποία θεωρώ πως όλοι έχουµε την ίδια ευαι-
σθησία, ωστόσο δεν µπορούµε να παραβλέπουµε και την
κοινωνική και αναπτυξιακή διάσταση που υπάρχει ταυτόχρονα. 

Έτσι, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, θέλω να εκφράσω και από την
πλευρά µας την ικανοποίησή µας για τις βελτιώσεις που φέρατε
σήµερα µε την απόσυρση και τροποποίηση ορισµένων παραγρά-
φων, θέµατα για τα οποία είχαµε τοποθετηθεί, είχαµε επισηµάνει
τους προβληµατισµούς και περιµέναµε τις απαντήσεις σας. Είναι
προβληµατισµοί που αγγίζουν έως και νοµικά και συνταγµατικά
ζητήµατα. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι µε αυτό τον τρόπο και από την πλευρά µας
περιφρουρήσαµε, αποτρέψαµε και θωρακίσαµε την προστασία
του περιβάλλοντος και εκφράζουµε την ικανοποίησή µας για τις
βελτιώσεις που προστατεύουν το δασικό πλούτο. Και ακούσαµε
θετικές αντιδράσεις και από τα άλλα κόµµατα, ακόµη και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ αναφέρθηκε σε τρεις παραγράφους που θα έπρεπε να απο-
συρθούν.

Έτσι, λοιπόν, είναι µια διαδικασία σε συνέχεια της διαδικασίας
της ψήφισης του ν.4280, όπου και εκεί µε δική µας πρωτοβουλία
και τροπολογία που είχαµε καταθέσει έγινε νόµος και συµπερι-
λαµβάνεται στο άρθρο 60 η ανάγκη για ολοκλήρωση µε ευθύνη
του Υπουργού ΠΕΚΑ της κωδικοποίησης της δασικής νοµοθε-
σίας αλλά και της σύνταξης ενός ολοκληρωµένου σχεδίου στρα-
τηγικής ανάπτυξης της δασοπονίας της χώρας. 

Δεν θα αναφερθώ, λοιπόν, αναλυτικά στις παρατηρήσεις που
αφορούν τα άρθρα που ούτως ή άλλως αποσύρθηκαν. Θα ανα-
φερθώ µόνο στην παράγραφο 4 και θα πω πως είναι σηµαντικό
το ότι υπάρχει πρόβλεψη να µην ισχύει η παραχώρηση κατά
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χρήση της γεωργικής εκµετάλλευσης στην περίπτωση που υπάρ-
χουν κτήρια. Σε αυτό θα πρέπει να είναι σαφής και απόλυτη η
διατύπωση, κύριε Υπουργέ.

Θεωρούµε ότι η προτεινόµενη λύση, έτσι όπως διαµορφώνε-
ται, αντιµετωπίζει ρεαλιστικά και πρακτικά το πρόβληµα αυτό
προς εξυπηρέτηση και του δηµόσιου συµφέροντος, αλλά ταυτό-
χρονα απαλλάσσονται και οι κάτοικοι των εκτάσεων από υπέ-
ρογκα πρόστιµα που θα δεν θα µπορούσαν ποτέ να πληρώσουν
και διασφαλίζεται η αγροτική δραστηριότητα που είναι αναγκαία
για την ενίσχυση της ελληνικής οικονοµίας.

Έτσι, λοιπόν, µε το άρθρο 12 µένει µόνο ένα σηµείο, κύριε
Υπουργέ, που από την πλευρά µας ζητάµε να το δείτε σε σχέση
µε την παράγραφο 7. Θέλουµε να παραµείνει η ψηφισµένη διά-
ταξη του ν. 4280 για την προϋπόθεση της άρσης αναδάσωσης
των όµορων αναδασωτέων εκτάσεων για την επέκταση λειτουρ-
γούντων λατοµείων.

Προτείνουµε, λοιπόν, για να έχουµε ολοκληρωµένη την παρέµ-
βαση στο άρθρο 12 χωρίς να µένουν κενά, ασάφειες ή περιθώρια
δυσερµηνειών ως προς τις επιπτώσεις στο περιβάλλον, να απο-
συρθεί και η παράγραφος 7. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτές τις σκέψεις, µε αυτές
τις παρατηρήσεις θα ψηφίσουµε επί των άρθρων. Και περιµέ-
νουµε την τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού και σε σχέση µε την
πρότασή µας για την παράγραφο 1Α του άρθρου 9 και για την
παράγραφο 7 του άρθρου 12. Πιστεύουµε ότι αυτή η νοµοθετική
πρωτοβουλία κινείται σε γενικές γραµµές σε θετική κατεύθυνση.
Διαχειρίζεται και αντιµετωπίζει προβληµατικές καταστάσεις και
διευκολύνει την εφαρµογή του νόµου σε σχέση µε τις πράξεις
εφαρµογής και τις ρυµοτοµικές απαλλοτριώσεις τόσο προς όφε-
λος των πολιτών όσο και του δηµοσίου συµφέροντος. Επίσης,
καλύπτει και κενά της πολεοδοµικής νοµοθεσίας που στην πράξη
αποδείχθηκε ότι είναι αναγκαίο να καλυφθούν.

Θα κάνω µια µικρή αναφορά στις τροπολογίες, κυρία Πρό-
εδρε, και θα επανέλθω στην δευτερολογία µου. Υποστηρίζουµε
τις τροπολογίες 2153, 2154, 2155 και 2156 που αφορούν εκκρε-
µότητες για τους συνεταιρισµούς, τις ενώσεις και τα όργανα δι-
οίκησης, καθώς και προβλήµατα που προκύπτουν κυρίως από
την εφαρµογή του ν. 4015/2011.

Επίσης, υποστηρίζουµε την τροπολογία 2195, η οποία αφορά
ρυθµίσεις για τον καθορισµό προδιαγραφών για την προκήρυξη
έργων της «ΕΚΧΑ Α.Ε.», στο πλαίσιο του επιχειρησιακού προ-
γράµµατος «Ψηφιακή Σύγκλιση» του ΕΣΠΑ 2007-2013 για να
προχωρήσει η διαδικασία ανάθεσης των σχετικών µελετών και
υπηρεσιών.

Ψηφίζουµε την τροπολογία 2198, η οποία αφορά την παρά-
ταση για την έκδοση άδειας και λειτουργίας των παιδικών και
βρεφονηπιακών σταθµών µέχρι 31-12-2015 για να µπορούν να
συµµετέχουν στο πρόγραµµα του ΕΣΠΑ «Εναρµόνιση Οικογενει-
ακής και Επαγγελµατικής Ζωής» και αντίστοιχη παράταση σχε-
τικά µε τις αρµοδιότητες των ΔΕΥΑ για να ολοκληρωθούν έργα
ενταγµένα στο ΕΣΠΑ.

Επίσης, σηµαντική είναι η τροπολογία 2189, η οποία ρυθµίζει
θέµατα οµάδων και οργανώσεων παραγωγών, που αποτελούν
απαραίτητη προϋπόθεση για την ανάπτυξη του πρωτογενή τοµέα
στην παραγωγή και εµπορεία προϊόντων αλλά και στην εκµετάλ-
λευση των δυνατοτήτων ενίσχυσης και χρηµατοδότησής τους
στο πλαίσιο των επιχειρησιακών προγραµµάτων.

Ακόµη, ρυθµίζονται θέµατα βοσκοτόπων. Όλοι γνωρίζουµε τα
προβλήµατα της κτηνοτροφίας, το κόστος παραγωγής που έχει
άµεση σχέση µε το κόστος διατροφής και τον σοβαρό ρόλο των
βοσκήσιµων εκτάσεων για τον κλάδο αυτό. 

Για τις υπόλοιπες τροπολογίες θα τοποθετηθώ στη δευτερο-
λογία µου.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστώ

πολύ και εγώ, κύριε Γκόγκα. 
Κλείνουµε µε τους ειδικούς αγορητές µε την κ. Διαµάντω Μα-

νωλάκου.
Ορίστε, κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Θα µου επιτρέψετε να αρχίσω από

την επικαιρότητα γιατί κυριαρχεί. Φαίνεται ότι η διαδικασία για

την εκλογή ή µη Προέδρου της Δηµοκρατίας εξελίσσεται σε ένα
παρασκήνιο µεθοδεύσεων, παζαριών, πολιτικών παιγνιδιών. Για
µας είναι σύµφυτα µε το σύστηµα που έχει στόχο τη θολούρα
και τον αποπροσανατολισµό από τα προβλήµατα που αντιµετω-
πίζει ο λαός. 

Αναµφίβολα, βέβαια, οι καταγγελίες και οι απόπειρες χρηµα-
τισµού πρέπει να διερευνηθούν και να µη µείνουν στο σκοτάδι.

Ωστόσο και αυτό που συµβαίνει εδώ µέσα, µε το µπαράζ των
τροπολογιών, έχει ξεπεράσει κάθε όριο και πρέπει να σταµατή-
σει. Αν θέλετε, δεν µπορούµε καν να το παρακολουθήσουµε, να
δούµε και να συµβουλευθούµε τι θα πρέπει να ψηφίσουµε ή να
απορρίψουµε.

Σε ό, τι αφορά στην κατ’ άρθρο συζήτηση, και µέσα από τα
άρθρα εξειδικεύονται οι καπιταλιστικές αναδιαρθρώσεις και από
τις αλλαγές στον αστικό πολεοδοµικό σχεδιασµό και στα δασικά
οικοσυστήµατα, παρ’ όλο που ορισµένα τα πήρατε πίσω. 

Βεβαίως, όλα αυτά γίνονται σε βάρος των λαϊκών αναγκών,
αφού σήµερα κρίνεται η κερδοφορία του κεφαλαίου και πώς θα
εξυπηρετηθεί όχι µόνο από αποχαρακτηρισµό και αλλαγή ιδιο-
κτησίας, όπως γινόταν µέχρι σήµερα, αλλά µε την εξασφάλιση
της νοµιµότητας επεµβάσεων µέσα σε αυτά.

Στο πρώτο κεφάλαιο ήδη από το πρώτο άρθρο και µε τη ρύθ-
µιση που έγινε, αυξάνεται το εύρος εφαρµογής του µέτρου της
εισφοράς σε γη και χρήµα, υπάγοντας σε αυτό και την περί-
πτωση ένταξης στο σχέδιο οικοπέδων εκτός ορίων οικισµών προ
του 1923, και, συνεπώς το πλήθος των µικροϊδιοκτητών γης, οι
οποίοι θα έλθουν και θα υποχρεωθούν να πληρώσουν και ένα νέο
χαράτσι.

Επίσης, το ποσοστό της εισφοράς σε γη για οικόπεδα µε επι-
φάνεια έως και πεντακόσια τετραγωνικά µέτρα καθορίζεται µε
το 10% αντί για το 15%, που ήταν στην αρχική διατύπωση. Αυτό
σηµαίνει µία µικρή µείωση της εισφοράς για το ποσοστό της επι-
φάνειας, που για τις µικρές ιδιοκτησίες είναι και ασήµαντη, δη-
λαδή γύρω στα πέντε τετραγωνικά µέτρα. 

Ωστόσο, οι επιπλέον εισφορές σε γη υπολογίζονται από τις µι-
κρότερες ιδιοκτησίες προς τις µεγαλύτερες, ενώ η ανώτερη κα-
τηγορία -και µιλάω για τη µεγαλύτερη από τα δέκα στρέµµατα-
δεν υφίσταται καµµία, µα καµµία επιβάρυνση.

Φέρατε ρύθµιση, στην οποία καθίσταται ρητή η απαγόρευση
µείωσης των κοινόχρηστων χώρων σε σχέση µε τους προβλεπό-
µενους από τα πολεοδοµικά σχέδια, αν και έχει αντικειµενικό χα-
ρακτήρα. Εντούτοις, µέσα στο πλαίσιο της συνολικής διατύ-
πωσης, καθιστά δεσµευτική την αύξηση των ποσοστών εισφοράς
σε γη όλων των κατηγοριών οικοπέδων εκτός από τα πολύ µε-
γάλα.

Ταυτόχρονα, παραµένει η εξουσιοδότηση στον Υπουργό
ΠΕΚΑ να επιφέρει αλλαγές στα ποσοστά αυτά, γεγονός που
ανοίγει το δρόµο σε ακόµη µεγαλύτερη ληστεία της γης των µι-
κροϊδιοκτητών.

Στο άρθρο 2 παρά το ότι προβλέπεται πως οποιεσδήποτε
τυχόν ανεξόφλητες οφειλές µεταβιβάζονται στον επόµενο κύριο
του ακινήτου, εντούτοις θεσπίζεται το πλαφόν 30% εξόφλησης
της συνολικής εισφοράς σε χρήµα από τον µεταβιβάζοντα πω-
λητή. Η µικροβελτίωση που φέρατε, δεν έχει κανένα ουσιαστικό
αντίκρισµα, καθώς δεν απαλλάσσει τον αγοραστή από την ανά-
ληψη της οφειλής λόγω εισφοράς σε χρήµα, ούτε µειώνει την
απαίτηση προκαταβολής κατ’ ελάχιστον -του 30%- της εισφοράς
από τον πωλητή µικροϊδιοκτήτη. 

Παράλληλα, προβλέπεται η δυνατότητα υποκατάστασης σε
περίπτωση καταβολής των χαρατσιών, της εισφοράς σε χρήµα
µε επιπλέον εισφορά σε γη ίσης αξίας.

Δηλαδή, τι θα γίνει; Ωθείτε µάζα µικροϊδιοκτητών να πουλή-
σουν όσο-όσο, προκειµένου να απαλλαγούν από αυτό το νέο χα-
ράτσι, που έρχεται να προστεθεί στον ΕΝΦΙΑ, τον ΦΠΑ και
άλλους ληστρικούς φόρους.

Στο άρθρο 10 επιτρέπεται περιοχές αµιγούς µέχρι σήµερα κα-
τοικίας να µετατραπούν σε εµπορικά καταστήµατα, αλλάζοντας
χρήση.

Στο άρθρο 12 φέρατε σηµαντικές αλλαγές. Όµως θα σας πω
κάτι. Ούτως ή άλλως, θα κατέπιπταν. Ήταν υποσχέσεις δίχως αν-
τίκρισµα, γιατί υπάρχει νοµολογία συνταγµατικής προστασίας,
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όπως έγινε και στο παρελθόν.
Μπορεί να δίνατε υποσχέσεις, όµως δεν θα είχαν αντίκρισµα. 
Σε ό,τι αφορά στις αναδασώσεις –παρά το ότι πήρατε πίσω

αυτό µε την πενταετία- υπάρχει το εξής πρόβληµα: Οι αναδώσεις
δεν γίνονται από το Υπουργείο. Τα ποσά είναι εξευτελιστικά. Και
οι δασικές, όµως, υπηρεσίες έχουν αποψιλωθεί από ανθρώπινο
δυναµικό. Με εργαλεία τις µεγάλες ελλείψεις σε υπαλλήλους και
πόρους, ουσιαστικά θα ευνοούνται οι καταπατητές.

Εξάλλου, δείτε την τελευταία τριετία εάν έγιναν αναδασώσεις
και πόσες. Γι’ αυτό ουσιαστικά κρατάτε την παράγραφο 4, νοµι-
µοποιώντας όλες τις εκχερσωµένες δασικές εκτάσεις και δάση
που δηµιουργήθηκαν για γεωργική χρήση από το 1975 έως το
2007 στο όνοµα του δηµοσίου συµφέροντος. 

Με αυτόν τον τρόπο δίνετε την κυριότητα σε δηµόσια δάση
και δασικές εκτάσεις, παρ’ ότι θα χρησιµοποιηθούν αποκλειστικά
για γεωργική καλλιέργεια. Η πείρα λέει ότι γεωργικές εκτάσεις
που δεν εντάσσονται στη δασική νοµοθεσία, γίνονται οικόπεδα.
Μπορεί µε τη σηµερινή τροποποίηση να αφαιρέσατε τη λέξη «το
κτίσµα», όµως υπάρχει δυνατότητα να επανέλθει. 

Επίσης, επιτρέπετε και αφήνετε τα σωφρονιστικά καταστή-
µατα σε δηµόσια δάση. Υπάρχουν και άλλοι χώροι για να φτια-
χτούν. 

Όσον αφορά τα λατοµεία, η Κυβέρνηση τρέφει µια ιδιαίτερη
συµπάθεια. Επεκτείνουν τη λειτουργία τους σε δασικές εκτάσεις
και δάση, αλλά και σε εκτάσεις που έχουν κηρυχθεί αναδασω-
τέες. Εµείς θεωρούµε ότι αυτές είναι φωτογραφικές διατάξεις.
Και, βεβαίως, δεν είναι οι µοναδικές. 

Αποσύρατε την παράγραφο 8, όµως για εµάς παραµένει προ-
βληµατικό το άρθρο 12.

Καταψηφίσαµε το νοµοσχέδιο επί της αρχής και θα καταψη-
φίσουµε και όλα τα άρθρα, διότι θεωρούµε ότι η γη δεν είναι εµ-
πόρευµα. Για εµάς η λύση είναι η κοινωνικοποίηση της γης, ώστε
µε κεντρικό σχεδιασµό να γίνει η αξιοποίησή της για την ίδια την
κοινωνία και τις ανάγκες της, δηλαδή διαχωρισµός της γης σε
αγροτική παραγωγή, βιοµηχανική, οικιστική µε ποιοτική λαϊκή
στέγη και υποδοµές. 

Καταθέσαµε δύο τροπολογίες. Δεν αφορούν ρουσφέτια. Είναι
η νοµική ρύθµιση για κενά που υπάρχουν, για να πάρουν εργα-
ζόµενοι τα δεδουλευµένα τους. Η µια περίπτωση αφορά εργα-
ζοµένους της στεριάς, δηλαδή υπαλλήλους του γραφείου της
εταιρείας «ΑΓΟΥΔΗΜΟΣ». Η εταιρεία χρεοκόπησε, αλλά ο Αγού-
δηµος ζει µια χαρά στην Ελβετία! Εκποιούνται σε πλειστηρια-
σµούς τα πλοία του και καθυστερούν να πληρωθούν οι
υπάλληλοι της στεριάς -γιατί οι άλλοι έχουν πληρωθεί- λόγω νο-
µοθετικού κενού.

Οι περισσότεροι από αυτούς τους ανθρώπους είναι άνεργοι,
χωρίς ιατροφαρµακευτική περίθαλψη. Τα δικαιούνται, τα έχουν
δουλέψει και συµφωνούν και όλες οι πολιτικές πτέρυγες. 

Επίσης, στις συνεταιριστικές τράπεζες που µπήκαν σε εκκα-
θάριση, οι εργαζόµενοι έµειναν ξεκρέµαστοι. Ζητάµε να εφαρ-
µοστούν τα εργασιακά και ασφαλιστικά τους δικαιώµατα. Τίποτα
περισσότερο!

Έρχοµαι τώρα στην τροπολογία του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης, σχετικά µε τους βοσκοτόπους. Τη µεθοδολογία την
είχε ακολουθήσει ξανά το ΠΑΣΟΚ το 1987, µε τον ν. 1734, που
είναι ο γνωστός νόµος για τα βοσκοτόπια. Τότε αφαιρούσαν σα-
ράντα εκατοµµύρια στρέµµατα δασικών εκτάσεων από τη συν-
ταγµατική προστασία. Απέτυχε, όµως, γιατί κρίθηκαν
αντισυνταγµατικές οι διατάξεις του από το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας.

Υπάρχει, λοιπόν, νοµικό τετελεσµένο, που σηµαίνει ότι και
τώρα θα κριθεί αντισυνταγµατικός ο νόµος. Βεβαίως, αυτοί που
θα µείνουν ξεκρέµαστοι, στο έλεος, θα είναι οι κτηνοτρόφοι.

Σας ερωτώ λοιπόν: Γιατί αλλάζετε τον χαρακτήρα της δασικής
έκτασης και δεν χρησιµοποιείτε µε επιστηµονικό σχεδιασµό τη
χρήση τους, αξιοποιώντας τις ως βοσκήσιµες εκτάσεις, έτσι
ώστε οι κτηνοτρόφοι να είναι καλυµµένοι; Ακόµα, σε τελευταία
ανάλυση, να ζητήσετε να µη συνδέεται η επιδότηση της ζωικής
µονάδας µε τη βοσκήσιµη έκταση, αφού αυτό ισχύει και σε άλλες
χώρες.

Εµείς, λοιπόν, θα καταψηφίσουµε αυτή την τροπολογία. 

Έρχοµαι στην τελευταία παράγραφο που αφορά στην τροπο-
ποίηση του προεδρικού διατάγµατος για τη Μακρόνησο. Εµείς
σας λέµε να µη βεβηλώνετε την ιστορία. Δεν το θέλετε. Μην το
επιτρέψετε. Είναι προστατευόµενες ζώνες ιστορικής σηµασίας. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριοι συνά-

δελφοι, κάνετε ησυχία, σας παρακαλώ.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Τι µπορείτε να κάνετε, κύριε Κου-

κουλόπουλε; Σας το λέω καθαρά: Να την αποσύρετε! Καλέστε
την Πανελλήνια Ένωση Κρατουµένων Αγωνιστών Μακρονήσου,
ξανασυζητήστε το και φέρτε το σε επόµενο νοµοσχέδιο! Εντάξει;
Η κτηνοτροφία και η ανάπτυξή της δεν στηρίζεται στον ένα ή
στους δύο κτηνοτρόφους στο Μακρονήσι µε την ιστορικότητά
του. 

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία για το Υπουργείο Δικαιοσύνης
που δίνει παράταση του πίνακα επιτυχόντων-επιλαχόντων δικα-
στικών υπαλλήλων µέχρι το τέλος του 2015, αυτή η παράταση
πρόσληψης δικαστικών υπαλλήλων από τους επιτυχόντες –όσοι
αντιστοιχούν σε εκείνους που κλήθηκαν να διοριστούν- αφορά
δώδεκα, δεκαπέντε ανθρώπους. Μόνο γι’ αυτούς προτείνεται η
παράταση µέχρι το τέλος του 2015. Όµως, ο πίνακας έχει συνο-
λικά τριάντα πέντε αδιόριστους. Αν προσληφθούν µόνο οι δεκα-
πέντε, µένουν άλλοι είκοσι. Είναι αδικία, από τη στιγµή, µάλιστα,
που το 1/3 των οργανικών θέσεων των δικαστικών υπαλλήλων
είναι κενό. Αυτός είναι ο λόγος για τις καθυστερήσεις και στον
τοµέα της δικαιοσύνης. 

Ο Υπουργός Δικαιοσύνης είχε επανειληµµένα υποσχεθεί στην
Οµοσπονδία Δικαστικών Υπαλλήλων ότι θα εξαντληθεί ο πίνακας
των επιτυχόντων του διαγωνισµού και ότι θα προσληφθούν όλοι.
Τώρα αφήνονται έξω είκοσι άνθρωποι, γιατί δεν συµφωνεί ο κ.
Μητσοτάκης, όπως λέγεται. 

Εµείς καλούµε τον Υπουργό Δικαιοσύνης να τροποποιήσει την
τροπολογία του και να τους συµπεριλάβει, δηλαδή να συµπερι-
λάβει όλους, και τους τριάντα πέντε επιτυχόντες, αφού χρειάζον-
ται. Βεβαίως, όπως και να έχει, την τροπολογία αυτή, εµείς θα
την ψηφίσουµε.

Όσον αφορά τις υπόλοιπες τροπολογίες, θα τοποθετηθώ αρ-
γότερα, την ώρα των τροπολογιών, γιατί δεν προλαβαίνω τώρα.
Γίνεται χαµός. Έχει βγει η κατάσταση µε τις τροπολογίες εκτός
ελέγχου. Έλεος δηλαδή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Δεν υπάρχει ει-
δικό κοµµάτι της συνεδρίασης για τις τροπολογίες. Ό,τι µπο-
ρείτε, το λέτε τώρα. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κάτι θα γίνει µε τις δευτερολογίες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ο πρώην Πρό-

εδρος της Βουλής κ. Κακλαµάνης έχει τον λόγο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, δεν θα µιλήσω.

Θα ήθελα µόνο να ρωτήσω τον κύριο Υπουργό…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να σας καλύψω. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Θα ήθελα να ρωτήσω αν απο-
σύρετε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2125 και ειδικό 294. Νο-
µίζω ότι την αποσύρετε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Έχει αποσυρθεί, κύριε
Πρόεδρε. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ωραία. 
Κυρία Πρόεδρε, θα µιλήσω αργότερα. 
Θέλω µόνο να πω κάτι. Είπε κάτι πολύ σωστό η συνάδελφος

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος για το Μακρονήσι. Είναι γεµάτη
η ύπαιθρος από βοσκοτόπια. Αρκεί να µην τα κάνουµε µετά,
µέσω µαντριών, οικόπεδα. Ας την αφήσουµε τη Μακρόνησο.
Αποτελεί κοµµάτι της ιστορίας µας για να µας θυµίζει να µην «ξα-
ναβγάλουµε τα µάτια µας». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Πρόεδρε. 

Σας παρακαλούµε να µη µακρηγορείτε, γιατί υπάρχει πολύς
κόσµος να µιλήσει. 

Εισερχόµαστε στον κατάλογο των οµιλητών.
Σε λίγο θα πάρουν τον λόγο και οι κύριοι Υπουργοί, για να υπο-
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στηρίξουν τις τροπολογίες τους. 
Ο κ. Μαρκόπουλος έχει τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Ξεκινώντας την ολιγόλεπτη τοποθέτησή µου για το σχέδιο

νόµου, δεν µπορώ, βέβαια, να µη σχολιάσω την περιρρέουσα
ατµόσφαιρα, αυτά που ζήσαµε χθες και προχθές και αυτά που
ενδεχοµένως απευχόµαστε να ζήσουµε τις επόµενες µέρες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είπε πολύ σωστά ο πρώην Πρό-
εδρος της Βουλής κ. Κακλαµάνης πριν από ένα λεπτό να µην ξα-
ναβγάλουµε τα µάτια µας. Μεγάλη κουβέντα από έναν έµπειρο
πολιτικό! 

Όµως αυτά που είδαµε χθες στην πραγµατικότητα µας διδά-
σκουν ότι εδώ δεν πρέπει να παίξουµε τον «µουτζούρη» και να
τον πετάει ο ένας στον άλλο. Μας διδάσκουν ότι αυτή η Αίθουσα
είναι Αίθουσα που πρέπει να λύνει ζητήµατα της ελληνικής κοι-
νωνίας και όχι να προσθέτει άλλα και ότι οι Έλληνες Βουλευτές
δεν επιτρέπεται ποτέ –και το διδάσκει η Ιστορία αυτό- να συµµε-
τέχουν σε διαδικασίες παρακολουθήσεων και συνακροάσεων,
γιατί όσοι νοµίζουν -εάν το κάνουν και εάν το έκαναν αυτό- ότι
έβλαψαν κάποιον αόρατο «άλλο», στην πραγµατικότητα έβλαψαν
την επικοινωνία µεταξύ µας.

Αυτό που έγινε εχθές, έτσι όπως παρουσιάστηκε, έναν στόχο
έχει µόνο: Να φοβόµαστε να µιλάµε µεταξύ µας. Αυτοί που το
υπηρέτησαν, αυτοί δηλαδή που δεν θέλουν να µιλάµε µεταξύ µας
–γιατί έσπειραν την καχυποψία ανάµεσά µας από τη µία πλευρά
έως την άλλη πλευρά αυτής της Αίθουσας- είναι αυτοί που φο-
βούνται περισσότερο. 

Όµως, τα πράγµατα στην πολιτική πρέπει να είναι διαφανή. Η
πολιτική πρέπει να γίνεται εµφανώς στα µάτια της κοινωνίας για
να µας κρίνει. Δεν µπορεί να γίνεται αφανώς. Την κρίσιµη αυτή
ώρα που ο καθένας από εµάς έχει ένα βόλι –είµαστε τριακόσιοι
άνθρωποι σε αυτήν την Αίθουσα, µία ψήφο έχει ο καθένας- στην
επερχόµενη εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας που συµ-
βολίζει την ενότητα του πολιτικού συστήµατος, εµείς από κάτω
το διαµελίζουµε. 

Εγώ, λοιπόν, θα σας πω πολύ απλά το εξής: Ένας είναι µόνο
ο λύκος –το είπε ο κ. Μουτσινάς- που χαίρεται για όλα αυτά: οι
κερδοσκόποι, αυτοί που επενδύουν στην εθνική και ευρωπαϊκή
µας µοναξιά, αυτοί που επενδύουν στη γεωστρατηγική µας µο-
ναξιά, την ώρα που έρχεται η καλή ώρα της Μεταπολίτευσης, να
αποκτήσουµε πιο ισχυρό ρόλο στην περιοχή και να αποκτήσουµε
µεγαλύτερη πολιτική αυτοπεποίθηση. 

Αυτοί, λοιπόν, που υπηρέτησαν τα χθεσινά γεγονότα και όλοι
αυτοί που τους στηρίζουν ή χαµογελούν µέσα τους για όλα αυτά
υπηρετούν τους «άλλους» όχι τη χώρα, αυτούς που µας θέλουν
σε αστάθεια, ξεµοναχιασµένους, για να είµαστε εύκολη λεία. Και
το λέω προς όλους τους Βουλευτές: Όση ευθύνη έχει το «ναι»
στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, άλλη τόση έχει και το «όχι». Κα-
νένα από τα δύο δεν έχει µικρότερη ευθύνη. Και όσοι ζυγίζουν
το βόλι τους µε βάση µία θεωρία του αύριο, να ξέρουν ότι µπορεί
να διαψευστούν, γιατί ο λογαριασµός έρχεται µετά. 

Δεν µπορούµε να στρουθοκαµηλίζουµε µπροστά στα προβλή-
µατα. Όταν τα βλέπουµε, δεν µπορούµε να βάζουµε το κεφάλι
στην άµµο, και να το βγάζουµε όταν έρχεται η ώρα να πούµε τα
λόγια για τα ωραία, τα µεγάλα. Πολιτικός µε προοπτική είναι
αυτός που µιλά την ώρα που έχει το πρόβληµα απέναντι.

Απευθύνοµαι κυρίως στην Αντιπολίτευση -µε σεβασµό- και λέω
το εξής: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και της λοιπής
Αντιπολίτευσης, δεν µπορείτε, όταν έχετε το πρόβληµα της
χώρας απέναντί σας, να κρύβεστε, βάζοντας το κεφάλι στην
άµµο, και την ίδια στιγµή να λέτε «ναι, θα µείνουµε στο ευρώ»,
«ναι, είµαστε υπέρ των µηδενικών ελλειµµάτων», «ασφαλώς θα
αποπληρώσουµε τα πάντα στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο»,
«και βέβαια θα διαπραγµατευθούµε για επιµήκυνση µε την Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα». Ο κ. Τσίπρας τα είπε αυτά πριν από
δύο ηµέρες στο REUTERS. Και την ίδια στιγµή εδώ σε αυτήν την
Αίθουσα και έξω, στις πλατείες, στα καφενεία και στην ελληνική
κοινωνία λέτε άλλα. Θέλετε να αντιµετωπίσετε το «θηρίο» µόνοι
σας; Νοµίζετε ότι µπορείτε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Τα µισά είπες από αυτά που λέµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Έχω και άλλα να πω,
κύριε συνάδελφε.

Λέω µόνο τις επικεφαλίδες γιατί θέλω να µιλήσω για το σχέδιο
νόµου. Είναι βέβαιο ότι έχω να πω πολλά περισσότερα. Όσοι επι-
χαίρεστε, λοιπόν, µέσα σας γι’ αυτά που έγιναν εχθές, υπηρε-
τείτε τους «άλλους». Όσοι επενδύετε στην αστάθεια, υπηρετείτε
τους «άλλους».

ΑΝΝΑ ΧΑΤΖΗΣΟΦΙΑ: Ποιοι είναι οι «άλλοι»;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ξέρουν οι πάντες και οι

πάσες για ποιους µιλώ. Ξέρετε.
Όσοι επενδύουν στη σταθερότητα της χώρας είναι βέβαιο ότι

επενδύουν και στην εθνική συνεννόηση. 
Κύριε Υπουργέ, το σχέδιο νόµου είναι πράγµατι ένα σχέδιο

νόµου που δεν στρουθοκαµηλίζει. Βλέπετε τα προβλήµατα, τα
ρυµοτοµικά, τα περιβαλλοντικά και τα λύνετε. 

Θα ήθελα να µείνω κυρίως στο βασικό και στο άρθρο12.
Αν στρουθοκαµηλίζαµε, δεν θα βλέπαµε ότι κάποια δάση που

δεν είναι δάση, πράγµατι για φτωχούς ανθρώπους σε ορεινές
περιοχές, έγιναν αντικείµενο προσωπικής τους και οικογενειακής
τους επιβίωσης. Άρα πρέπει να κοιτάξουµε το πρόβληµα στα
µάτια και να δώσουµε λύση. 

Και την ίδια στιγµή που δίνετε τη λύση, υπάρχουν κάποιοι συ-
νάδελφοι και κόµµατα –µε σεβασµό το λέω- που αντιπαρατίθεν-
ται στη λύση. Οι ίδιοι που αντιπαρατίθενται στη λύση δεν θέλουν
να λύσουν το δασικό πρόβληµα, που είναι υπαρκτό, διά της Ανα-
θεώρησης του Συντάγµατος. 

Θέλουµε να κρατήσουµε το ίδιο Σύνταγµα, να συντηρήσουµε
τις παρανοµίες και να έχουµε αιχµάλωτους τους πολίτες. Δεν γί-
νονται όλα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ή το Σύνταγµα θα αλ-
λάξουµε και θα προχωρήσουµε µε διαφορετικό ρου της ιστορίας
-αλλά παρακαλώ δώστε Πρόεδρο να µη χάσουµε τη συνταγµα-
τική Αναθεώρηση και πάµε το 2021 και βλέπουµε- ή σήµερα εδώ
θα πρέπει να ψηφίσετε αυτό που στηρίζει η Κυβέρνηση, δηλαδή
τουλάχιστον να δώσει µία λύση εκ των ενόντων µέχρι να λύσουµε
τα µείζονα αυτής της χώρας. Και το ένα και το άλλο δεν γίνονται,
εκτός αν αγνοούµε τους πολίτες. Αν αγνοήσουµε τους πολίτες,
αν κλειστούµε στο κέλυφος αυτής της Αίθουσας, µπορούµε να
κάνουµε τα πάντα. 

Κύριε Υπουργέ, δίνετε πράγµατι λύση, ας πούµε, στο δασικό
γι’ αυτούς που δεν έχουν τίτλους ιδιοκτησίας, αλλά, εν πάση πε-
ριπτώσει, πρέπει να ζήσουν στη δύσκολη εποχή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό ακόµη, κυρία Πρόεδρε.
Έχω καταθέσει εγώ µία τροπολογία για το ιδιοκτησιακό της

Εύβοιας – είναι η δεύτερη- όπου εκεί αντιµετωπίζεται το αντίθετο
πρόβληµα και σας παρακαλώ να την κάνετε δεκτή. 

Δηλαδή, οι κάτοικοι της νότιας Εύβοιας έχουν ιδιοκτησιακούς
τίτλους µέχρι το 1885 εν σειρά -γιατί η Εύβοια παραδόθηκε µε
το Πρωτόκολλο του Λονδίνου και αγοράστηκε, γιατί το ελληνικό
κράτος δεν την απελευθέρωσε και αυτά είναι γραµµένα στα χαρ-
τιά- και εισέρχεται το δηµόσιο συνεταιριστικά και λέει «αυτά είναι
δικά µου». 

Και σας ζητούµε να λύσετε το ιδιοκτησιακό της Εύβοιας και
κυρίως της νότιας Εύβοιας, όπως ακριβώς έγινε στις άλλες πε-
ριοχές, την Κρήτη, τα Κύθηρα, τη Μάνη προσφάτως και σε
άλλες. Γιατί, σε διαφορετική άποψη, στη νότια Εύβοια και δη
στην παλιά επαρχία της Καρυστίας τα αιολικά και όλα τα άλλα
έργα, τα οποία πρόκειται να γίνουν -τα οποία είναι εγκεκριµένα
για να γίνουν- δεν θα µπορέσουν µε την αντιπαράθεση µε τους
πολίτες να πραγµατοποιηθούν. 

Σας ζητώ, δηλαδή, να κάνετε πολύ πιο εύκολο αυτό το σωστό
που κάνετε µε το άρθρο 12. Ενώ δίνετε δικαίωµα χρήσης σε αν-
θρώπους που δεν έχουν ιδιοκτησίες, εδώ να τους αναγνωρίσετε
τη χρήση, γιατί όσοι πήγαν στο δικαστήριο δικαιώθηκαν και γιατί
στην αντίθεση περίπτωση, κατάφωρα αδικούµε χιλιάδες οικογέ-
νειες πάρα πολύ φτωχές, κτηνοτρόφους και ανθρώπους που
πραγµατικά ζουν πολύ δύσκολα τα τελευταία χρόνια. 

Σας ζητώ, για µία ακόµη φορά, να κάνετε δεκτή την τροπολο-
γία για το ιδιοκτησιακό της Εύβοιας. Στηρίζω το σχέδιο νόµου
και θεωρώ ότι ναι, λύνει υπαρκτά για την ελληνική κοινωνία προ-
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βλήµατα, διαλύετε αγκυλώσεις και προχωράτε στον σωστό
δρόµο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τον λόγο έχει

ο κ. Χρήστος Αηδόνης, στη θέση του κ. Βλάχου για να µη διερω-
τάσθε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε και ευχαρι-
στώ και τον συνάδελφο κ. Βλάχο που µου παραχώρησε τη θέση
του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα κατ’ αρχάς να ζητήσω
µία συγγνώµη και από το Προεδρείο αλλά και από τον Υπουργό,
που δεν θα αναφερθώ καθόλου στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο,
γιατί ήθελα να συµβάλω στον διάλογο σε ένα αξιόλογο νοµοσχέ-
διο και σε µία αξιέπαινη προσπάθεια, αλλά νιώθω οργή.

Νιώθω την ανάγκη, µετά από τις καταγγελίες, στις οποίες προ-
έβησαν οι Βουδούρης-Παραστατίδης, οι οποίοι για εµένα δεν
είναι πια συνάδελφοι, από το Βήµα της Βουλής να αναφέρω ότι
η υιοθεσία από τους λασπολόγους άθλιων επιχειρηµάτων προ-
σβάλλει κάθε έννοια της δηµοκρατίας. 

Θα ήθελα να θυµίσω στον καθένα, που υποκρίνεται ότι ανήκει
στην Αριστερά, ότι η πολιτική είναι θέµα αρχών. Θα ήθελα να θυ-
µίσω στον καθένα, που υποκρίνεται ότι είναι δηµοκράτης, ότι η
ελευθερία της έκφρασης είναι ένα αναφαίρετο ανθρώπινο δι-
καίωµα.

Ακόµη, θα ήθελα να θυµίσω σε αυτούς που συµµετέχουν στη
µεταµόρφωση του πολιτικού πεδίου σε βούρκο, ότι εκείνοι θα
κληθούν να ζήσουν µέσα στο δηµιούργηµά τους.

Πάρα πολύ έγκαιρα, από τις αρχές Οκτωβρίου, από αυτό εδώ
το Βήµα, κατά τη συζήτηση της ψήφου εµπιστοσύνης, µίλησα για
την ανάγκη της πολιτικής σταθερότητας. Δεν είχε ξεκινήσει καν
η προεδρολογία. Τόνισα ότι δεν πιστεύω στις εκλογές και ότι η
χώρα έχει ανάγκη από εθνική συνεννόηση και ξεκαθάρισα ότι θα
ψηφίσω για Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, γιατί πιστεύω ότι δεν
µπορεί η διαδικασία εκλογής Προέδρου της Δηµοκρατίας να
συνδέεται µε τις εθνικές εκλογές.

Μίλησα για την ανάγκη της συνταγµατικής Αναθεώρησης και
ότι δεν πρέπει µέσα στις µικροσκοπιµότητες να χαθεί µια ευκαι-
ρία για ριζοσπαστικές αλλαγές, που θα απελευθέρωνε την οικο-
νοµία και θα εµβάθυνε τη δηµοκρατία, που θα έδινε τη
δυνατότητα στην πολιτική να απελευθερωθεί από τις συνταγµα-
τικές στρεβλώσεις που την καθιστούν όµηρο της δηµαγωγίας και
του λαϊκισµού.

Στάθηκα αντίθετος σε κυβερνητικές πολιτικές που αναπαρή-
γαγαν την ύφεση και µας καθήλωναν στη στασιµότητα. Δεν
έδωσα ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση και αρνήθηκα την
ταύτισή µου µαζί της, καταψηφίζοντας τον προϋπολογισµό.

Όµως, ξέχασα ότι αυτές µου οι απόψεις έπρεπε να τύχουν της
έγκρισης των ιεροεξεταστών! Η αθλιότητα θα τους ακολουθεί
πάντα και δεν µε καλύπτει καµµία ανασκευή τους! Έκανα λάθος!
Δεν τόλµησα να ζητήσω ένα νέο διαβατήριο ή να πέσω µέσα σε
µια κολυµβήθρα του Σιλωάµ για να περάσω τις εξετάσεις τους!

Για όσους µε γνωρίζουν, έχω τριανταπέντε χρόνια στην πολι-
τική ζωή, µια διαδροµή µε βαθιά δηµοκρατική οικογενειακή πα-
ράδοση. Έµαθα από τους γονείς µου, που έχουν δοκιµαστεί, ότι
η Αριστερά είναι ταυτισµένη µε την ηθική. Σήµερα, απλώς λυπά-
µαι, γιατί η κατάπτωση και η παρακµή γίνονται µόνιµες σκιές του
πολιτικού συστήµατος.

Δεν επιθυµώ να γίνω µέτοχος καµµιάς προσπάθειας που απα-
ξιώνει την πολιτική. Όµως, είµαι υποχρεωµένος να υπερασπίσω
τον εαυτό µου και την οικογένειά µου µε κάθε µέσο. Περίµενα
µέχρι αυτή την ώρα τη συγγνώµη τους από αυτό το Βήµα! Τα
σκουλήκια, όπως τους αποκάλεσε ο κ. Λυκούδης!

Δεν είναι µόνο σκουλήκια πολιτικά, αλλά είναι και τυφλοπόντι-
κες που σήµερα κρύβονται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια Τσαρουχά): Παρακαλώ,
κύριε Αηδόνη, στο Κοινοβούλιο όχι αυτές οι εκφράσεις.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ: Το Κοινοβούλιο είναι ο µεγαλύτερος
χώρος για τη δηµοκρατία και η δηµοκρατία δεν µπορεί να ανέ-
χεται τη σιωπή.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Πολιτικά, είπε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια Τσαρουχά): Συµφωνώ µε
αυτά που λέτε εκτός από τα «σκουλήκια».

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ: Πολιτικά σκουλήκια, λοιπόν!
Δυστυχώς, είναι πολύ δύσκολο για κάποιους να αναγνωρίσουν

ένα τόσο τραγικό λάθος.
Δεν ανέχοµαι να µε στιγµατίσει κανείς για τις απόψεις µου και

γιατί πιστεύω ότι αυτή η χώρα αξίζει κάτι καλύτερο, γιατί πιστεύω
ότι καµµία πολιτική δύναµη σήµερα δεν µπορεί από µόνη της να
ανταποκριθεί στις δυσκολίες και στους εκβιασµούς, γιατί πι-
στεύω ότι η χώρα χρειάζεται ένα αρραγές εσωτερικό µέτωπο για
τη διεκδίκηση των µεγάλων στόχων της, γιατί πιστεύω ότι η χώρα
έχει ανάγκη από συναίνεση και συνεννόηση, γιατί πιστεύω ότι
δεν µπορεί να χαθεί άλλος πολύτιµος χρόνος, γιατί πιστεύω ότι
δεν υπάρχουν µαγικές λύσεις, γιατί δεν πιστεύω ότι σε µια χώρα
που περνά µια τόσο µεγάλη δοκιµασία προέχει για τις πολιτικές
δυνάµεις ο αγώνας για τη νοµή της εξουσίας, γιατί δεν πιστεύω
στη δηµαγωγία και τον λαϊκισµό που συνεχίζουν να είναι κυ-
ρίαρχα στην πολιτική και που συνθλίβουν τα πάντα.

Αυτές τις απόψεις θα τις υπερασπίζοµαι σθεναρά, γιατί δεν µε
ενδιαφέρουν τα πιστοποιητικά νοµιµοφροσύνης κανενός. Εύχο-
µαι να είµαι εγώ εκείνος που κάνει λάθος. Εύχοµαι στους νέους
πολιορκητές της εξουσίας, που µε την επιχειρηµατολογία των
αργυρώνητων, των κουµπαράδων, των αποστατών διαµόρφωσαν
το πολιτικό σκηνικό, να µη χρειαστεί να βρεθούν αντιµέτωποι µε
το δηµιούργηµά τους. Εύχοµαι ακόµα αυτή η άθλια κωµωδία,
που την παρακολουθεί ο ελληνικός λαός, να µην εξελιχθεί στη
µεγαλύτερη τραγωδία για τη χώρα.

Τέλος, θα ήθελα να πω, κυρία Πρόεδρε, ότι θα καταλάβαινα
αν υπήρχε ένα πολιτικό επιχείρηµα ότι είναι αντιφατικό να µην
ψηφίζεις προϋπολογισµό και να ψηφίζεις τον Πρόεδρο της Δη-
µοκρατίας. Θα τους απαντούσα ή θα µπορούσα να τους απαν-
τήσω ότι δεν είναι αντιφατικό, γιατί αν εγώ είµαι αντιφατικός,
είναι και ολόκληρη η ελληνική κοινωνία, η οποία σήµερα λέει
«όχι» στις εκλογές.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ο Υφυπουργός
κ. Μιχάλης Παπαδόπουλος έχει τον λόγο για ένα λεπτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ: Ξέχασα κάτι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Μάλιστα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ: Να προσέξουν αυτές τις µέρες! 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Από ποιον;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ: Να µην κυκλοφοράνε. Γιατί είµαι από

πολύ καλό χωριό!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Να είστε προ-
σεκτικός και εσείς. Το λέω φιλικά, κύριε Αηδόνη. Όλοι µας!

Έχετε τον λόγο, κύριε Παπαδόπουλε. Ένα λεπτό µου ζητή-
σατε, ένα λεπτό σας δίνω.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Συνεχίζεται το νοµοσχέδιο, κύριοι συνάδελφοι. Φτάνει αυτό το

θέµα.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υφυπουργέ.
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-

ταφορών και Δικτύων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ήθελα να πω ότι η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών,

Μεταφορών και Δικτύων αποδέχεται την τροπολογία 2149. Ευ-
χαριστούµε ιδιαίτερα τον κύριο Υπουργό για την αποδοχή της.
Συµφωνούµε απόλυτα, γιατί πραγµατικά οι ανάγκες της ΣΤΑΣΥ
είναι πολλές και σηµαντικές.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστώ και

εγώ.
Ο κ. Κουκουλόπουλος θα υποστηρίξει την…
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Δεν µπορεί να γίνεται αυτό το πράγµα, κυρία

Πρόεδρε. Πρέπει πρώτα να πει συγκεντρωτικά ποιες δέχεται. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ο κάθε Υπουρ-

γός έχει διαφορετικό ρόλο. Καθ’ ύλην αρµόδιοι είναι όλοι, δεν
είναι ένας.

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Είπατε χθες ότι θα πάµε διαφορετικά. Δεν γί-
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νεται αυτό.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-

τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Εγώ δεν έχω αντίρρηση. Πώς
θέλετε να πάµε; Δεν γνωρίζω εγώ τη διαδικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Με συγχω-
ρείτε. Πώς εννοείτε, κυρία Φούντα; Δεν ήµουν χθες στο Προ-
εδρείο.

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Μπορείτε να µου δώσετε τον λόγο για ένα
λεπτό, κυρία Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας δίνω τον
λόγο να µας πείτε τι εννοείτε, τι θέλετε.

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Ευχαριστώ πάρα πολύ.
Ο κύριος Υπουργός, ο κ. Ταγαράς, όχι ο κ. Κουκουλόπουλος,

χθες δεσµεύθηκε ότι σήµερα η συνεδρίαση θα ξεκινήσει µε τις
βουλευτικές τροπολογίες, τις οποίες κάνει δεκτές. Βλέπω ότι ση-
κώνονται και κάποιοι Υπουργοί ή Αναπληρωτές Υπουργοί και
λένε «κάνω δεκτή αυτή την τροπολογία, η οποία έχει υπογραφεί
από Βουλευτές». 

Ήταν –το λέω για να το ακούσει ο κόσµος- τουλάχιστον µέχρι
τη στιγµή που ξεκινήσαµε τη συνεδρίαση ογδόντα πέντε βουλευ-
τικές τροπολογίες. Δεν γίνεται αυτό το πράγµα. Είναι πολύ σο-
βαρά τα θέµατα που έχουν οι περισσότερες από αυτές. 

Λοιπόν, σας παρακαλώ πολύ να µιλήσει και ο κ. Κουκουλόπου-
λος. Μετά να πει ο κύριος Υπουργός, για όσες είναι έτοιµος,
«ναι» ή «όχι», για να ξέρουµε και εµείς που αναφερόµαστε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Δεκτή η παρα-

τήρηση. 
Έχετε τον λόγο, κύριε Κουκουλόπουλε, για πέντε λεπτά, όχι

περισσότερο.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-

τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Δεν χρειάζοµαι περισσότερο
από πέντε λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας δίνω τρία
λεπτά.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ήθελα να δώσω κάποιες διευ-
κρινίσεις, επειδή µου το έχουν ζητήσει, κυρία Πρόεδρε. 

Επειδή υπήρξε µία γενική αποδοχή, έχουν υπάρξει παρατηρή-
σεις από τον κ. Αποστόλου, από τον κ. Μουτσινά, από την κ. Μα-
νωλάκου και από τον Πρόεδρο, τον κ. Κακλαµάνη, σε αυτά θέλω
να µιλήσω. Δεν θέλω βγάλω κάποιο λόγο. Δεν θέλετε να δώσω
κάποιες διευκρινίσεις γι’ αυτά; Προς θεού! Πέντε λεπτά είπατε
θα µου δώσετε, κυρία Πρόεδρε.

Λοιπόν, γενικά µιλώντας µε τίτλους, η ρύθµιση που φέρνουµε
µε κοινή υπογραφή µε τον συνάδελφο κ. Ταγαρά -ο οποίος είναι
και συναρµόδιος κατά το ήµισυ για την τροπολογία, δεν είναι δη-
λαδή σε άσχετο νοµοσχέδιο, και αναφέροµαι βέβαια στους βο-
σκοτόπους- θίγει δύο πολύ σηµαντικά ζητήµατα που αφορούν
την ελληνική αγροτιά, την προσπάθειά µας -εννοώ την προσπά-
θεια της χώρας- για παραγωγική ανασυγκρότηση.

Πρώτον, θα αναφερθώ στις οµάδες παραγωγών. Οι οµάδες
παραγωγών θέλω να θυµίσω -το έχω πει πάρα πολλές φορές στη
Βουλή και πριν την υπουργοποίησή µου- ότι είναι βασική ευρω-
παϊκή επιλογή, γι’ αυτό και χρηµατοδοτούνται απευθείας στο
πλαίσιο της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. Εξάλλου, πολύ
πρόσφατα, στο εµπάργκο, οι οµάδες παραγωγών αναγορεύθη-
καν σε βασικό συνεργάτη της πολιτείας και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, προκειµένου να κάνουν αποτελεσµατικές, απ’ ό,τι απέ-
δειξε η πραγµατικότητα, παρεµβάσεις για την οµαλοποίηση των
τιµών και κατ’ επέκταση την προστασία του εισοδήµατος των πα-
ραγωγών. Άρα, ό,τι έχει σχέση µε τις οµάδες, αν είναι προς αυτή
την κατεύθυνση, είναι κάτι αντικειµενικά καλό. 

Εγώ θέλω να εστιάσω την προσοχή όλων των συναδέλφων σε
κάτι που λέει η αιτιολογική έκθεση, που τα υπερβαίνει όλα. Είναι
δεκαετίες τώρα που µέσα στη Βουλή και όχι µόνο αναγορεύουµε
και αναγνωρίζουµε ως κεντρικό πρόβληµα της ελληνικής ζωικής
και φυτικής παραγωγής τη µικροϊδιοκτησία που οδηγεί και σε
συγκεκριµένα κόστη. 

Οι οµάδες παραγωγών στις οποίες ακολουθείται ο δρόµος της
συγκέντρωσης ποσοστού 90%, όπως λέει η διάταξη -γιατί υπάρ-

χουν οµάδες που λειτουργούν µ’ αυτόν τον τρόπο- είναι η µόνη
εκδοχή µε την οποία ξεπερνάµε αυτό το πρόβληµα. Δεν µπο-
ρούµε να ξεπεράσουµε διαφορετικά το πρόβληµα του πολυτε-
µαχισµού και της µικροϊδιοκτησίας παρά µόνο µε τη µαζική
συγκέντρωση. Υπάρχουν δεκάδες παραδείγµατα σε όλη τη
χώρα, όπου το πρόβληµα του πολυτεµαχισµού έχει ξεπεραστεί,
ακριβώς γιατί η οµάδα δεν είναι στα χαρτιά τύποις, αλλά δου-
λεύει οµαδικά επί της ουσίας. Έτσι, έχουν ξεπεράσει ακριβώς
αυτό το κεντρικό διαρθρωτικό πρόβληµα, που είναι ιστορικό
διαρθρωτικό πρόβληµα για την ελληνική γεωργία και µερικώς και
για την κτηνοτροφία. 

Επειδή ρωτήθηκα από τον κ. Μουτσινά, θα ήθελα να του πω
το εξής. Κύριε συνάδελφε, αυτό δεν ρυθµίζεται. Μπορούµε να
ρυθµίσουµε αυτό που λέτε, αλλά αυτό που κάνουµε ενισχύει τη
θέση αυτών των οµάδων, γιατί τα δύο κεντρικά θέµατα που ρυθ-
µίζουµε είναι τα παρακάτω: Πρώτον, δίνουµε τη δυνατότητα αυ-
τόνοµης και αυτοτελούς δικαιοπρακτικής ικανότητας στις
οµάδες και, δεύτερον, ορίζουµε τα ποσοστά συγκέντρωσης για
να είναι τύποις και ουσία οµάδες, όπως ορίζει ο Κανονισµός.
Αυτός είναι ο πυρήνας της ρύθµισης. Όλα τα υπόλοιπα είναι επα-
νάληψη ζητηµάτων που βάζει ο ίδιος ο Κανονισµός της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Αυτές είναι οι δύο βασικές επιλογές. 

Σε ό,τι αφορά τώρα τους βοσκοτόπους –και ολοκληρώνω,
κυρία Πρόεδρε- θέλω να πω το εξής. Εγώ δεν διαφωνώ καθόλου
µε αυτά και χαιρετίζω την τοποθέτηση. Απλώς είχαµε πει ότι πρέ-
πει να συµφωνήσουµε σε ό,τι αφορά τα βοσκοτόπια. 

Και επειδή ακούστηκε κάτι από την κ. Μανωλάκου, εγώ θέλω
να πούµε κάτι για να συµφωνήσουµε σ’ αυτή την Αίθουσα για ένα
τόσο κρίσιµο θέµα. Δεν υπάρχουν δασοκτόνοι και δασοπροστά-
τες ούτε προστάτες ή δολοφόνοι της κτηνοτροφίας. Ας ξεκινή-
σουµε από αυτήν την αφετηρία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ)

Εγώ, λοιπόν, θέλω να αναφέρω µε απόλυτη παρρησία και ακρί-
βεια δύο δεδοµένα που είναι καλό να τα έχει ο κάθε συνάδελφος
στο µυαλό του, όταν συζητάµε για βοσκοτόπους, βοσκήσιµες
εκτάσεις, Σύνταγµα, δάση και όλα τα υπόλοιπα: Το ελληνικό Σύν-
ταγµα στο άρθρο 24 έχει δυσµενέστερη πρόβλεψη για τη βοσκή-
σιµη γη από τον ευρωπαϊκό Κανονισµό που είναι µεταγε-
νέστερος. Έχουµε, λοιπόν, ένα θέµα. Το ζητούµενο είναι να έρ-
θουµε πιο κοντά στον Κανονισµό, χωρίς να παραβιάζουµε το Σύν-
ταγµα. Και, αν θέλετε, αυτό είναι και το επόµενο βήµα που πρέπει
να γίνει, αλλά συντεταγµένα και όχι εν µέσω διαφωνιών και κα-
ταγγελιών. Ένα πρώτο µικρό βήµα, λοιπόν, γίνεται σήµερα µε τη
διάταξη που περνάµε και αύριο, µεθαύριο πρέπει να κυοφορή-
σουµε ένα τέτοιο βήµα όλοι µαζί και όχι αντιπαρατιθέµενοι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Τώρα σε ό,τι αφορά το ζήτηµα της Μακρονήσου –επειδή το
θέσατε, κύριε Πρόεδρε- προφανώς δεν έχω επ’ ουδενί καµµία
διάθεση να υπάρχει η παραµικρή υποψία ότι βεβηλώνεται ένα
µνηµείο, όταν µάλιστα τυγχάνει να έχουν περάσει οικεία πρό-
σωπα, όπως έλεγα νωρίτερα στη κ. Μανωλάκου, και προσωπικά,
αλλά και πολιτικά και ιδεολογικά. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Είµαστε βέβαιοι γι’ αυτό!
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-

τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
Ακριβώς γι’ αυτό και εγώ αποδέχοµαι την πρόταση της κ. Μα-

νωλάκου. Τη Δευτέρα το πρωί θα φωνάξω τον Σύνδεσµο των
Εξορισθέντων στη Μακρόνησο, γιατί πιστεύω ότι υπάρχει διά-
ταξη. Άρα, λοιπόν, η παράγραφος 4, κύριε Πρόεδρε, αποσύρε-
ται. Θα τη δω µε τον Σύνδεσµο των Εξορισθέντων στη Μακρό-
νησο.

Με βάση αυτά που σας έχω πει, προσωπικά πιστεύω ότι υπάρ-
χει διατύπωση η οποία θα είναι αποδεκτή και από τους ίδιους,
αλλά και από όλες τις πτέρυγες. Αν δεν υπάρχει αποδοχή, δεν
υπάρχει λόγος να ξαναέρθει. Επ’ ουδενί δεν θέλω να είναι θέµα
αντιδικίας η Μακρόνησος, η οποία µεταξύ των άλλων αποτελεί
την ιστορική και συλλογική µας µνήµη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επαναληπτικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

4026 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ, σας παρακαλώ. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Σε ό,τι αφορά τώρα τις τροπολογίες και παρά αυτό που είπε η
κ. Φούντα –η οποία λείπει από την Αίθουσα αυτή τη στιγµή- θέλω
να πω, κύριοι συνάδελφοι, ότι προφανώς τον τελικό λόγο για τις
βουλευτικές τροπολογίες έχει ο Υπουργός που εισηγείται το νο-
µοσχέδιο, δηλαδή ο συνάδελφος κ. Ταγαράς. Αυτό λέει η κοινή
λογική, αλλά και ο Κανονισµός της Βουλής. Επειδή όµως, µερι-
κές τροπολογίες είναι συναρµοδιότητας κάποιων Υπουργείων,
αναγκαστικά όταν παίρνουµε τον λόγο και για να µη µιλάµε διαρ-
κώς, θα πρέπει να πούµε τι συµβαίνει. 

Εγώ, λοιπόν, έχω ακούσει όλους τους εκπροσώπους, τους ει-
σηγητές και ειδικούς αγορητές των κοµµάτων, και θέλω να πω
ότι δεν έχουµε αντίρρηση από την πλευρά µας, κύριε Υπουργέ,
για τις τροπολογίες 2153, 2154, 2155 και 2156 που αφορούν µι-
κροαλλαγές στο ν. 4015, όπως ζητήθηκε και από περισσότερους
από δύο εισηγητές, κάτι που είδα γιατί ήµουν εδώ από την αρχή.
Εάν θέλει, λοιπόν, ο Υπουργός κ. Ταγαράς, δεν έχουµε αντίρ-
ρηση να γίνουν αποδεκτές. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε,

αλλά δεν τέθηκε υπό αµφισβήτηση η πρόθεση του κυρίου
Υπουργού. Προς θεού!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε. 

Επειδή έχουν δίκιο και οι συνάδελφοι, θα ήθελα να ανακοι-
νώσω κατ’ αρχάς τροπολογίες που θα γίνουν αποδεκτές για να
συζητηθούν. 

Σε ό,τι αφορά τις υπουργικές τροπολογίες -υπάρχουν οι αρ-
µόδιοι Υπουργοί να τις υπερασπιστούν- θα γίνουν δεκτές. 

Σε ό,τι αφορά τις υπόλοιπες βουλευτικές τροπολογίες, έχω να
πω τα εξής:

Κατ’ αρχάς αναφέροµαι στην τροπολογία 2130/297 -γενικός
και ειδικός αριθµός αντίστοιχα- και στην τροπολογία 2132/299,
από την οποία δεν περιλαµβάνεται η ιδιόχειρη σηµείωση που
υπάρχει. 

Η τροπολογία 2133/300, µόνο στο ένα µέρος της και ειδικό-
τερα στη πρώτη παράγραφο γίνεται αποδεκτή, που ξεκινάει από
τη φράση: «Η δεύτερη υπο-παράγραφος» µέχρι και «άρθρο 10
του ν. 4014/2011».

Η τροπολογία 2129/296, είναι ίδια µε την 2149/306 και είναι
αυτή στην οποία αναφέρθηκε προηγουµένως ο κ. Παπαδόπου-
λος. 

Επίσης, οι τροπολογίες 2194/329, 2206/335, 2207/336,
2209/338, 2211/339 και η 2196/331. 

Είναι συνολικά δέκα. Αυτές κατ’ αρχάς και επιφυλάσσοµαι για
την πορεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Σας ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.

Γκερέκου. 
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΓΚΕΡΕΚΟΥ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, λόγω της επίσπευσης των διαδικασιών

για την εκλογή Προέδρου της Δηµοκρατίας, το Υπουργείο Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού φέρνει υπ’ όψιν της Ολοµέλειας της Βουλής
τροπολογία µε αρίθµηση «εξαιρετικά επείγοντος χαρακτήρα». Με
αυτή δίνει τη λύση σε ένα ζήτηµα που εξέθετε για χρόνια τη χώρα
µας διεθνώς, τη θεσµοθέτηση Εθνικού Αρχείου Κινηµατογραφικής
Κληρονοµιάς, αλλά και τη διασφάλιση των προϋποθέσεων για τη
συντήρηση, την προστασία και τον εµπλουτισµό του. 

Ήδη από το 1982 η Σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης
για την οπτικοακουστική κληρονοµιά, την οποία η χώρα µας κύ-
ρωσε µόλις το 2011, προέβλεπε την υποχρεωτική κατάθεση αν-
τιγράφου του υλικού κινούµενης εικόνας που παράγεται σε κάθε

συµβαλλόµενο κράτος, σε ένα επίσηµα ορισµένο αρχείο στο
κράτος αυτό. Πρόκειται για το περίφηµο «depot legal». 

Μετά την κατάργηση του Εθνικού Οπτικοακουστικού Αρχείου
το 2011 και στη συνέχεια της «ΕΡΤ Α.Ε.» το 2013, η Ελλάδα είναι
η µοναδική χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης που δεν διαθέτει σύ-
στηµα συλλογής και συντήρησης των κινηµατογραφικών έργων
και γενικότερα του οπτικοακουστικού υλικού, µε ό,τι συνεπάγεται
αυτό, τόσο ως προς τις ευρωπαϊκές και διεθνείς µας υποχρεώ-
σεις όσο κυρίως ως προς τη διατήρηση ενός πολύτιµου κοµµα-
τιού της οπτικοακουστικής κληρονοµιάς της χώρας, αλλά και της
νεότερης ιστορικής µνήµης της. 

Η ρύθµιση που καταθέτουµε έρχεται να καλύψει ένα πολύ ση-
µαντικό µέρος αυτού του κενού αναγνωρίζοντας την Ταινιοθήκη
της Ελλάδας ως επίσηµο φορέα διαφύλαξης κινηµατογραφικής
κληρονοµιάς, αναθέτοντας σ’ αυτήν τη συλλογή, αρχειοθέτηση,
συντήρηση και αξιοποίηση του εθνικού αρχείου διαφύλαξης κι-
νηµατογραφικής κληρονοµιάς. Το αρχείο αυτό αποτελείται από
τα αντίγραφα ελληνικών κινηµατογραφικών έργων που έχουν πα-
ραδοθεί και θα παραδίδονται στο εξής το Ίδρυµα, καθώς και από
την ίδια την κινηµατογραφική συλλογή του Ιδρύµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Μισό λεπτό, παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Για την τροπολογία µι-

λήστε.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΓΚΕΡΕΚΟΥ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Για την κάλυψη των δαπανών που αφορούν τη συλλογή,
αρχειοθέτηση, συντήρηση, αποκατάσταση και αξιοποίηση του
αρχείου διαφύλαξης κινηµατογραφικής κληρονοµιάς θα κατα-
βάλλεται στο Ίδρυµα ετήσια τακτική επιχορήγηση από το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού και Αθλητισµού και θα σταµατήσει επιτέλους η
επαιτεία.

Επίσης, προβλέπεται η έγκριση από τον Υπουργό Πολιτισµού
και Αθλητισµού του προϋπολογισµού και του απολογισµού του
Ιδρύµατος, καθώς και η δυνατότητα παραγγελίας έκτακτου οι-
κονοµικού ελέγχου από το Ελεγκτικό Συνέδριο ή το αρµόδιο όρ-
γανο του Υπουργείο Οικονοµικών.

Η Ταινιοθήκη της Ελλάδας αποτελεί την πλέον ενδεδειγµένη
επιλογή, καθώς είναι ο µοναδικός φορέας –το τονίζω, ο µόνος
φορέας- που διαθέτει την τεχνογνωσία, τις υποδοµές και τη διε-
θνή αναγνώριση, οι οποίες διασφαλίζουν τη σωστή συλλογή, δια-
φύλαξη και συντήρηση της κινηµατογραφικής µας κληρονοµιάς.

Θέλω να σηµειώσω, επίσης, ότι η Ταινιοθήκη της Ελλάδας δια-
θέτει δέκα χιλιάδες τίτλους ελληνικών και ξένων ταινιών, διατη-
ρώντας µεταξύ άλλων το 90% των ταινιών από καταβολής του
ελληνικού κινηµατογράφου. 

Γνωρίζουµε ότι η Ταινιοθήκη έχει όλα τα αντίγραφα από το
Εθνικό Οπτικοακουστικό Αρχείο και όλα τα αρνητικά του αρχείου
του Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογράφου; Είναι µάλιστα ο µονα-
δικός φορέας προστασίας της κινηµατογραφικής κληρονοµιάς
στη χώρα µας που ανταποκρίνεται σε αυτές τις προδιαγραφές.

Να πω στο σηµείο αυτό ότι η ρύθµιση του θέµατος έχει γίνει
δεκτή µε εξαιρετικά θετικά σχόλια από την εγχώρια και τη διεθνή
κινηµατογραφική κοινότητα, από καταξιωµένους δηµιουργούς,
όπως ο Κώστας Γαβράς, ο Νίκος Κούνδουρος, ο Παντελής Βούλ-
γαρης, ο Γιάννης Σµαραγδής, µέχρι την Ευρωπαϊκή Ένωση Ται-
νιοθηκών και την Διεθνή Ένωση Κινηµατογραφικών Αρχείων, οι
οποίες απέστειλαν συγχαρητήριες επιστολές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρία Υπουργέ, να σας
παρακαλέσω για κάτι;

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΓΚΕΡΕΚΟΥ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Για την τροπολογία
πείτε µας.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΓΚΕΡΕΚΟΥ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Για την τροπολογία µιλάω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ναι, αλλά την αιτιολο-
γείτε πολύ. Την τροπολογία ακριβώς να πείτε.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΓΚΕΡΕΚΟΥ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Αγαπητοί συνάδελφοι, σας καλώ να στηρίξετε µια ρύθ-
µιση µε την οποία η χώρα αποκτά, ύστερα από χρόνια, ένα
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πλαίσιο που εγγυάται την ολοκληρωµένη διαχείριση της φιλµικής
κληρονοµιάς. Και, βεβαίως, στόχος µας είναι ένας ενιαίος φο-
ρέας προστασίας όλης της οπτικοακουστικής κληρονοµιάς, όταν
θα τακτοποιηθεί το θέµα του απολογισµού του αρχείου της ΕΡΤ,
που σήµερα δεν είναι ακόµη σε ώριµη κατάσταση. 

Σας ευχαριστώ πολύ και ελπίζω να τη στηρίξετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εµείς σας ευχαρι-

στούµε. Λυπάµαι που αναγκάστηκα να σας πω για τον χρόνο,
αλλά δεν γίνεται αλλιώς.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ερωτήσεις θέ-
λουµε να κάνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριοι, καθίστε κάτω
στα υπουργικά έδρανα. Η αναστάτωση που υπήρξε προηγουµέ-
νως, δεν πρέπει να συνεχιστεί. Σας παρακαλώ πολύ.

Κύριε Βαρβιτσιώτη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, για να µι-
λήσετε για την τροπολογία σας. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-
γαίου): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την µε γενικό αριθµό
2138 και ειδικό 303 τροπολογία έρχεται προς κύρωση από τη
Βουλή των Ελλήνων το ιδιωτικό συµφωνητικό δεύτερης τροπο-
ποίησης της από 25 Νοεµβρίου 2008 σύµβασης παραχώρησης
των λιµενικών εγκαταστάσεων των προβλητών 2 και 3 του σταθ-
µού εµπορευµατοκιβωτίων της ανώνυµης εταιρείας «Οργανι-
σµός Λιµένων Πειραιώς», όπως τροποποιήθηκε στις 26 Ιουλίου
του 2011.

Θεωρώ εξαιρετικά ευτυχή τον εαυτό µου που εισηγούµαι στη
Βουλή των Ελλήνων τη συγκεκριµένη τροποποίηση της σύµβα-
σης. Είναι η κύρωση της µεγαλύτερης ξένης επένδυσης που
έγινε στη χώρα από την εποχή που ενέσκηψε η κρίση. 

Είναι µια σύµβαση µε την οποία φιλοδοξούµε το 2021, όταν θα
ολοκληρωθούν τα έργα, η αξία της παραχώρησης που έγινε το
2008 προς την «COSCO» να έχει διπλασιαστεί, δηλαδή από πε-
ρίπου 560.000.000 ευρώ, να πάει στο 1.100.000.000 ευρώ. Είναι
η σύµβαση η οποία θα φέρει το λιµάνι του Πειραιά στην πρώτη
θέση των λιµανιών της Μεσογείου.

Το 2008 παραχωρήθηκε στην «COSCO» ο προβλήτας 2 και το
δικαίωµα να κτίσει τον ανατολικό προβλήτα 3. Προχώρησε η
επένδυση, έγινε η επένδυση. Έφτασε περίπου στο 85% της δυ-
ναµικότητάς της φέτος. Έχει «ταβανώσει» ουσιαστικά η δυνατό-
τητά της να εξυπηρετήσει περαιτέρω εµπορευµατοκιβώτια.
Έχουµε σπάσει το φράγµα των τριών εκατοµµυρίων κοντέινερ,
όταν πριν υπάρξει αυτή η διεθνής στρατηγική συµµαχία, µόνο
τετρακόσιες πενήντα χιλιάδες κοντέινερ διακινούνταν διά µέσου
του Πειραιά. Και, βεβαίως, έχουν ξεπεραστεί όλες οι προσδοκίες
για τα έσοδα.

Σήµερα, λοιπόν, τι κάνουµε; Σήµερα δίνουµε το δικαίωµα στην
«COSCO» να κτίσει στη θάλασσα το δυτικό κοµµάτι του προ-
βλήτα 3, να το εξοπλίσει, να ικανοποιήσει µια υποχρέωση την
οποία είχε αναλάβει ο ΟΛΠ τότε και δεν µπόρεσε να υλοποιήσει,
να φτιάξει έναν καινούργιο σταθµό πετρελαιοειδών για το λιµάνι
του Πειραιά, τον οποίο ο ΟΛΠ έπρεπε να είχε λειτουργήσει από
το 2012 και βέβαια να αναβαθµίσει και τον εξοπλισµό και σε
αυτήν, αλλά και στις διπλανές προβλήτες. 

Νοµίζω ότι το ρίσκο το οποίο αναλαµβάνει η ελληνική πολιτεία
σε σχέση µε αυτήν τη σύµβαση όχι µόνο είναι µηδενικό αλλά
έχουν καλυφθεί όλες οι προϋποθέσεις νοµιµότητας για την επι-
κύρωση αυτής της σύµβασης. 

Η σύµβαση µονογράφτηκε τον Νοέµβριο του 2013, µετά από
συµφωνία ενός µνηµονίου που υπογράψαµε τον Ιούνιο του 2013
και ξεκίνησε ένας αγώνας µέσα στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής να εγκριθεί από όλες τις αρµόδιες αρχές και µε πολύ µε-
γάλη πίεση –πολιτική, οφείλω να οµολογήσω- του Πρωθυ-
πουργού, δικής µου και όλης της Κυβέρνησης, στο πλαίσιο της
Ελληνικής Προεδρίας καταφέραµε τον Ιούλιο να πάρουµε τις
απαραίτητες εγκρίσεις από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Στη συνέχεια, ήλθε ο προσυµβατικός έλεγχος του Ελεγκτικού
Συνεδρίου και οι παρατηρήσεις του Ελεγκτικού Συνεδρίου ενσω-
µατώθηκαν, επεκτάθηκε το σταθερό µίσθωµα που θα δίνει η
«COSCO», καλύφθηκαν οι προϋποθέσεις για το ελάχιστο εγγυη-
µένο διακινούµενο όγκο κοντέινερ και, βέβαια, σήµερα µετά την
επικύρωσή τους και από τη Γενική Συνέλευση του ΟΛΠ, έρχεται

για κύρωση από τη Βουλή. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε όλη αυτήν την περίοδο της

κρίσης, ένα ήταν το ζητούµενο πάντα. Νέες επενδύσεις στον
τόπο, επενδύσεις που µπορούν να φέρουν θέσεις εργασίας και
να µας βγάλουν από την περιφερειακή µιζέρια. Από την 1η Ια-
νουαρίου του 2014 που συνδέθηκε επιτέλους το τρένο µε το λι-
µάνι του Πειραιά, πάνω από εκατόν πενήντα αµαξοστοιχίες έχουν
φύγει για την κεντρική Ευρώπη, το λιµάνι του Πειραιά έγινε
πόλος επενδύσεων και πολλές µεγάλες εταιρείες ήλθαν και εγ-
καταστάθηκαν στον Πειραιά. Μεγάλες τηλεπικοινωνιακές εται-
ρείες της Κίνας, όπως η «SAMSUNG», η «HEWLLET PACKARD»,
η «SONY», η «GTE», η «HUAWEI» επιλέγουν πλέον τον Πειραιά
ως τόπο διακίνησης των προϊόντων τους. 

Έχουµε µια πρωτοφανή αύξηση στα πλοία, τα οποία προσεγ-
γίζουν το λιµάνι, µε πολλαπλά οφέλη για τη ναυτιλιακή µας οικο-
νοµία, όπως καβοδεσίες, ρυµουλκά, πετρελαιεύσεις, τροφοδο-
σίες, πρακτορικά, κ.ο.κ.. Παρ’ ότι είχε µειωθεί η εµπορική κίνηση
και οι εισαγωγές είχαν πέσει πάρα πολύ όλα αυτά τα χρόνια,
αυτό που βλέπουµε είναι µια ραγδαία αύξηση της κίνησης του
λιµανιού και, βέβαια, έχουµε σοβαρά οικονοµικά οφέλη για τον
ΟΛΠ. 

Σήµερα ο ΟΛΠ έχει ξεπεράσει τα προσδοκώµενα έσοδα που
είχε ως ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα και το 2013 και το 2014
από τις ΣΕΠ. Φέρνει περισσότερα λεφτά από το ελάχιστο εγγυη-
µένο και, βέβαια,θα συνεχίσει να τα φέρνει εφόσον επεκταθεί
αυτή η σύµβαση. 

Άκουσα δύο βασικά επιχειρήµατα, κύριε Πρόεδρε. Με συγχω-
ρείτε που µακρηγορώ, αλλά είναι ένα θέµα εξαιρετικά µεγάλης,
εθνικής σηµασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Γι’ αυτό και δείχνει
ανοχή το Προεδρείο.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-
γαίου): Άκουσα, λοιπόν, δύο επιχειρήµατα από την πλευρά του
ΣΥΡΙΖΑ. Το πρώτο είναι ότι αιφνιδιάζεται η Βουλή. Δεν αιφνιδιά-
ζεται κανείς. Τα κείµενα που σήµερα συζητάµε έχουν συζητηθεί
και βρίσκονται στη διάθεση του καθενός, ήδη από τον Νοέµβριο.
Είναι αναρτηµένα στην ιστοσελίδα του ΟΛΠ και γραµµένα σε
όλες τις εφηµερίδες. Δεν αιφνιδιάζεται κανείς µε αυτήν την εξέ-
λιξη. Θέλω πραγµατικά -το ζήτησα και στον προϋπολογισµό- να
ακούσω τι θα πουν σήµερα. 

Θα µας πουν πάλι για κινέζικους µισθούς; Θα µας πουν πάλι
ότι κάνουµε τον Πειραιά «προτεκτοράτο» του Πεκίνου, όταν αυτό
που προβλέπεται µόνο από τις εισφορές, τους φόρους µισθωτών
υπηρεσιών, τους φόρους εισοδήµατος και το ΦΠΑ να εισπρά-
ξουµε φέτος από το λιµάνι, ξεπερνά τα 65 εκατοµµύρια ευρώ,
τόσο από την εταιρεία που διαχειρίζεται το προσωπικό όσο και
από την κύρια εταιρεία που διαχειρίζεται το σταθµό εµπορευµα-
τοκιβωτίων;

Εµείς προσπαθούµε να φέρουµε ανάπτυξη µε πραγµατικές
δουλειές, όχι «πέτσινες», όχι επιδοτούµενες. Αυτή θα είναι η µε-
γαλύτερη επένδυση που γίνεται στη χώρα µε την έγκριση της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής, γιατί στο παρελθόν, όταν νοµοθετούσαµε
«στο πόδι» -και το ξέρετε πολύ καλά, κύριε Πρόεδρε- όταν απο-
κρατικοποιούσαµε τα ναυπηγεία του Σκαραµαγκά χωρίς τις απα-
ραίτητες εγκρίσεις από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ήλθε εκ των
υστέρων η Ευρώπη και έβαλε δυσβάσταχτα πρόστιµα για κρατι-
κές ενισχύσεις. Όλα αυτά οδήγησαν σήµερα τα ναυπηγεία στο
να κλείσουν. 

Σήµερα προχωράµε µέσα στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης στη µεγαλύτερη στρατηγικής σηµασίας επένδυση για τη
χώρα. Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός της Κίνας προχθές στο Βελι-
γράδι µίλησε για το πόσο σηµαντική είναι αυτή η συµφωνία, για
το πώς βλέπουν οι Κινέζοι το µεγαλύτερο παγκόσµιο λιµάνι ως
πύλη εισόδου των προϊόντων τους για την Ευρώπη, τον Πειραιά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-
γαίου): Πιστεύω, λοιπόν, ότι οποιαδήποτε αρνητική ψήφος σ’
αυτήν τη συµφωνία θα αποτελέσει όνειδος για τους Βουλευτές
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που θα καταψηφίσουν. Τους προκαλώ και τους προσκαλώ να
δουν τι έπαθαν αυτοί που ψήφισαν το 2008 ενάντια στην αρχική
σύµβαση και πόσο έχουν µετανιώσει για εκείνη τους την ψήφο
εν όψει και της φιλοδοξίας τους να πάνε και στον πειραϊκό αλλά
και στον ελληνικό λαό και να πουν ότι θα φέρουν ανάπτυξη. Η
αρνητική ψήφος θα αποτελέσει το βασικό επιχείρηµα γιατί ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ αρνείται την οποιαδήποτε ανάπτυξη στη χώρα µέσα από
υγιή επιχειρηµατικότητα, µέσα από µεγάλες διεθνείς συνεργα-
σίες, µέσα από γενναίες επενδύσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρα-
κολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και για τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα οκτώ µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο

Γενικό Λύκειο Καβάλας.
Η Βουλή τούς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες)
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός κ. Κούρκουλας.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχουν δύο ρυθµίσεις που προτείνονται από το Υπουργείο

Εξωτερικών το οποίο, ως γνωστόν, δεν νοµοθετεί συχνά. 
Η πρώτη ρύθµιση προβλέπει τη σύσταση νοµοπαρασκευαστι-

κής επιτροπής για τη σύνταξη του σχεδίου του νέου Οργανισµού
του Υπουργείου Εξωτερικών. Αυτό είναι αναγκαίο διότι ο ισχύων
Οργανισµός του Υπουργείου Εξωτερικών από το 2007 έχει συν-
ταχθεί από ειδική νοµοπαρασκευαστική επιτροπή, η οποία συ-
στάθηκε µε διάταξη νόµου και µετά βέβαια υποβλήθηκε στη
Βουλή για κύρωση. Αυτή η διαδικασία θα ακολουθηθεί και τώρα,
γι’ αυτό χρειαζόµαστε τη νοµοθετική ρύθµιση για τη σύσταση
αυτής της επιτροπής.

Η δεύτερη ρύθµιση αφορά τη διαδικασία χορήγησης θεωρή-
σεων διαβατηρίων Σένγκεν και ειδικότερα τη διευκόλυνση και την
επιτάχυνση της διαδικασίας αυτής µε βάση τον κανονισµό της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, ο οποίος προβλέπει ότι τα κράτη-µέλη
µπορούν να συνεργάζονται µε πάροχο υπηρεσιών για τη συγκέν-
τρωση των αιτήσεων για χορήγηση θεώρησης για παροχή γενι-
κών πληροφοριών, ώστε να διευκολύνεται η παροχή των
θεωρήσεων, ιδίως σε χώρες που έχουν µεγάλο τουριστικό ενδια-
φέρον και µεγάλο αριθµό αιτούντων.

Προκειµένου, λοιπόν, να οργανώσουµε ένα σύστηµα που να
ανταποκρίνεται στις ανάγκες για τη χορήγηση θεωρήσεων, ιδίως
σε χώρες όπως η Ρωσία και η Κίνα, οι οποίες είναι και µεγάλες
χώρες, αλλά και ο αριθµός των αιτήσεων είναι υψηλός και αυξά-
νεται, θα προβούµε σε µια διεθνή διαγωνιστική διαδικασία η
οποία θα τηρεί τις αρχές της διαφάνειας και της ίσης µεταχείρι-
σης.

Καθορίζεται ήδη ένα βασικό πλαίσιο βάσει του οποίου θα γίνει
αυτή η διεθνής διαδικασία, µε ευρεία δηµοσιότητα, µε δηµοσί-
ευση στην επίσηµη εφηµερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στο
ΦΕΚ, στον εθνικό Τύπο, στην ιστοσελίδα του ΥΠΕΞ µε προθεσµία
υποβολής προσφορών κατ’ ελάχιστον τριάντα ηµερών από τη
δηµοσίευση της προκήρυξης στην επίσηµη εφηµερίδα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. 

Η συνεργασία αυτή µε τους παρόχους, οι οποίοι θα επιλεγούν,
στοχεύει –όπως είπα- σε δύο σκοπούς: πρώτον, στην κάλυψη
των µεγάλων αγορών του ελληνικού τουριστικού προϊόντος και,
δεύτερον, στην αντιµετώπιση ειδικών προβληµάτων σε συγκεκρι-
µένες χώρες σχετικά µε τις επιτόπιες αντικειµενικές συνθήκες
και µε την εγκυρότητα των προσκοµιζόµενων δικαιολογητικών. 

Πιστεύουµε ότι ήδη έχει γίνει πολύ σηµαντική πρόοδος και
βελτίωση της ταχύτητας µε τις οποίες οι προξενικές µας αρχές
παρέχουν τις θεωρήσεις, γεγονός που έχει συµβάλει στην αύ-
ξηση του τουριστικού ρεύµατος, ιδίως από χώρες όπως η Ρωσία. 

Τα προξενεία µας στις χώρες αυτές, ειδικά στη Ρωσία και την
Τουρκία, δουλεύουν µε αυταπάρνηση. Είχα παραστεί ο ίδιος
µάρτυς, όταν είχα επισκεφτεί τη Μόσχα πριν έναν χρόνο και το

προξενείο µας σε µια µέρα είχε κατορθώσει να δώσει τριάντα χι-
λιάδες θεωρήσεις. Βεβαίως, δεν επαρκούν οι προξενικές αρχές,
οι οποίες πάντα έχουν τον τελευταίο λόγο για την έγκριση. Για
την προετοιµασία όλης της διαδικασίας χρειάζονται πάροχοι οι
οποίοι θα έχουν τις κατάλληλες υποδοµές και αυτός είναι ο σκο-
πός της διαδικασίας αυτής. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να εκφράσω την ευα-
ρέσκειά µου, διότι αντιλαµβάνοµαι ότι από όλες τις πτέρυγες της
Βουλής δεν υπάρχουν αντιρρήσεις γι’ αυτές τις δύο ρυθµίσεις.
Ελπίζω και πιστεύω ότι αυτό εντάσσεται στη γενικότερη τάση των
περισσοτέρων κοµµάτων να αφήνουν την εξωτερική πολιτική και
τα θέµατα του Υπουργείο Εξωτερικών εκτός µικροκοµµατικών
αντιπαραθέσεων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
Τον λόγο έχει η συνάδελφος κ. Χατζησοφιά. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να

έχω τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Έδωσα τον λόγο στην

κυρία συνάδελφο. Όταν θα έρθει η σειρά σας µετά θα µπορέ-
σετε να µιλήσετε. Βλέπω ότι είστε ειδική αγορήτρια.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Έχω µιλήσει, αλλά έχω ερωτήσεις. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Το ξέρω. Είστε ειδική

αγορήτρια και έχετε το δικαίωµα να δευτερολογήσετε. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όταν θα έχουν φύγει οι Υπουργοί; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρία Χατζησοφιά, σας

έχω δώσει τον λόγο. 
ΑΝΝΑ ΧΑΤΖΗΣΟΦΙΑ: «Βρέχει τροπολογίες σαν το χαλάζι και

οι τραυµατισµένη δηµοκρατία αναστενάζει». Αυτός θα µπορούσε
να είναι ο τίτλος της σηµερινής συνεδρίασης, αν η λέξη «τραυ-
µατισµένη» δεν ήταν πολύ επιεικής για να εκφράσει το έργο της
συγκυβέρνησης και την πολιτική και ηθική απαξίωση στην οποία
οδηγείται η δηµοκρατία. 

Η συγκυβέρνηση µετρώντας αντίστροφα µέρες, από τη µία
οπισθοχωρεί καίγοντας κυριολεκτικά γη µε το σηµερινό νοµο-
σχέδιο και από την άλλη τρέχει να τακτοποιήσει τις τελευταίες
υποχρεώσεις της, να ξεπληρώσει, δηλαδή, κάποια γραµµάτια σε
«ηµετέρους». Ε, µέρες που είναι να µην προσφέρει µερικά πανά-
κριβα δωράκια στη διαπλοκή; Αλίµονο! 

Καλούµαστε, λοιπόν, για άλλη µια φορά να ψηφίσουµε µε συ-
νοπτικές διαδικασίες διατάξεις που πρωτοδιαβάσαµε µόλις πριν
από λίγες ώρες και για τις οποίες δεν προηγήθηκε καµµία απο-
λύτως διαβούλευση, ούτε µε τα πολιτικά κόµµατα ούτε φυσικά –
πού λόγος!- µε την κοινωνία. Αυτή είναι η αντίληψή σας για την
έννοια της καλής νοµοθέτησης, αυτή είναι σε τελευταία ανάλυση
η αντίληψή σας για τη δηµοκρατία και τον ρόλο του Κοινοβου-
λίου. 

Επί της ουσίας, το παρόν νοµοσχέδιο ορίζει στην παράγραφο
3 του άρθρου 12 ότι µπορεί να αποφασιστεί η άρση µια αναδά-
σωσης εάν µετά την πάροδο πέντε ετών από την κήρυξή της κρι-
θεί ότι είναι ανέφικτη η πραγµατοποίησή της. Είναι µια διάταξη
προδήλως αντισυνταγµατική, καθώς παραβιάζει τόσο το άρθρο
24 του Συντάγµατος, που ορίζει ότι απαγορεύεται η µεταβολή
του προορισµού των δασών και των δασικών εκτάσεων, όσο και
το άρθρο 117, σύµφωνα µε το οποίο δασικές εκτάσεις που κα-
ταστράφηκαν από πυρκαγιά ή που µε άλλον τρόπο αποψιλώθη-
καν, δεν αποβάλλουν για τον λόγο αυτό τον χαρακτήρα που
είχαν πριν καταστραφούν, κηρύσσονται υποχρεωτικά αναδασω-
τέες και αποκλείεται να διατεθούν για άλλον προορισµό. 

Ενώ, δηλαδή, το ελληνικό Σύνταγµα προστατεύει την έννοια
του δάσους και απαγορεύει την αλλαγή του προορισµού του,
εσείς επιλέγετε για µια ακόµα φορά να το παρακάµψετε, να το
παραβιάσετε, να το ευτελίσετε. Δεν το λέµε µόνο εµείς. Η ίδια η
Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής αφιερώνει σχεδόν το 1/4 της
έκθεσής της στη συγκεκριµένη διάταξη και σας παραθέτει νοµο-
λογία. Δεκάδες αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας
έχουν κρίνει ότι οι δασικές εκτάσεις υπάγονται ως φυσικά αγαθά
σε ιδιαίτερο προστατευτικό καθεστώς. 

Εσείς τι κάνετε; Αγνοείτε τους πάντες, το Σύνταγµα, τα ανώ-
τατα δικαστήρια της χώρας, την επιστηµονική κοινότητα, το περί
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δικαίου αίσθηµα της ελληνικής κοινωνίας, τον κίνδυνο της κλιµα-
τικής αλλαγής για να ικανοποιήσετε τους φίλους σας που θέλουν
να χτίσουν τις βίλες και τις επιχειρήσεις τους στο δάσος. 

Μια µατιά να ρίξει µόνο κάποιος στις παραγράφους 9 και 10
του άρθρου 12 διαπιστώνει πώς υπηρετεί η Κυβέρνηση το δηµό-
σιο συµφέρον. Με τις διατάξεις αυτές ξανασχεδιάζετε τους δα-
σικούς χάρτες, προκειµένου να αφαιρεθούν απ’ αυτούς οι
εκτάσεις που έχουν αποχαρακτηριστεί βάσει των δικών σας
νόµων-εκτρωµάτων, ενώ παράλληλα στερείτε από το ελληνικό
δηµόσιο το δικαίωµα κυριότητας σε εκτάσεις που έχασαν τον δα-
σικό τους χαρακτήρα πριν το 1975.

Με δυο λόγια, το ελληνικό δηµόσιο παραιτείται από τα δικαιώ-
µατά του υπέρ των οικοπεδοφάγων και των λοιπών καταπατητών
που συγκαταλέγονται προφανώς στους εντιµότατους φίλους
σας. 

Οι εντιµότατοι φίλοι σας επεκτείνονται και στις επιχειρήσεις
υγειονοµικού ενδιαφέροντος, ταβέρνες και καφετέριες, στην πε-
ριοχή της Πλάκας, όπως διαφαίνεται στο άρθρο 9 του νοµοσχε-
δίου, το οποίο στρέφεται τόσο κατά της ποιότητας ζωής των
κατοίκων της περιοχής όσο και των διατηρητέων κτηρίων. Το
1982 ο νοµοθέτης είχε επιτρέψει µόνο την προσωρινή συνέχιση
της λειτουργίας των επιχειρήσεων αυτών και εσείς προσπαθείτε
τώρα να ακυρώσετε το σχέδιο της σταδιακής αποµάκρυνσής
τους από την ιστορική αυτή περιοχή της Αθήνας. Όχι µόνο δίνετε
το δικαίωµα στους επιχειρηµατίες να µεταβιβάσουν τις επιχειρή-
σεις τους -που συνεπώς θα συνεχίσουν να λειτουργούν επ’ αό-
ριστον- αλλά και να επεκταθούν στον πρώτο όροφο των κτηρίων,
όταν η κύρια χρήση είναι για το ισόγειο. 

Και γι’ αυτές τις διατάξεις η έκθεση της Επιστηµονικής Υπη-
ρεσίας της Βουλής επισηµαίνει εµµέσως πλην σαφώς ότι έχουν
θέµα συνταγµατικότητας, καθώς παραθέτει αποφάσεις του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας που κρίνουν ότι το κράτος υποχρεούται
βάσει του άρθρου 24 να προστατεύει τα διατηρητέα κτήρια ως
µνηµεία. 

Την ίδια άποψη µάλιστα υποστηρίζει ο δικός σας, ο εκλεγµέ-
νος µε τη στήριξή σας δήµαρχος της Αθήνας, που τυγχάνει και
καθηγητής του Συνταγµατικού Δικαίου, ο οποίος µε επιστολή του
προς τον Αναπληρωτή Υπουργό Περιβάλλοντος προβλέπει ότι οι
εν λόγω ρυθµίσεις θα κριθούν αντισυνταγµατικές από το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας.

Ας πάµε τώρα σε µία από τις βροχηδόν τροπολογίες, η οποία
κατατέθηκε χθες το απόγευµα εκπρόθεσµη -τι πρωτότυπο!- την
υπ’ αριθµόν 2115/341/19-12-2014, που παραχωρεί τη διαφύλαξη
της κινηµατογραφικής µας κληρονοµιάς στην Ταινιοθήκη της Ελ-
λάδας. 

Ας ξεκινήσουµε µε το προκλητικό περιεχόµενο της αιτιολογι-
κής έκθεσης. Εκεί διαβάζουµε ότι η Κυβέρνηση αναγκάστηκε να
προχωρήσει σ’ αυτή τη ρύθµιση για να ευθυγραµµιστεί µε την
Ευρωπαϊκή Ένωση, επειδή η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα που δεν
διαθέτει σύστηµα κατάθεσης και συντήρησης κινηµατογραφικού
αρχείου από τον Ιούνιο του 2013 µετά την κατάργηση της ΕΡΤ. 

Αν η «Ωραία Κοιµωµένη» ξυπνούσε στην Ελλάδα και διάβαζε
αυτή τη φράση θα νόµιζε ότι η ΕΡΤ επλήγη από κάποιο φυσικό
φαινόµενο ή ότι καταργήθηκε αφ’ εαυτής και όχι ότι έκλεισε πρα-
ξικοπηµατικά µε κυβερνητική απόφαση. Στη συνέχεια ανερυθρία-
στα µας περιγράφει όλη τη διαδροµή για το πώς βρεθήκαµε να
είµαστε αυτή η µόνη χώρα που δεν καταγράφει και συντηρεί την
κινηµατογραφική της κληρονοµιά. 

Με τον ν. 3905/2010 καταργείται το Κινηµατογραφικό Αρχείο
και οι ταινίες µεταφέρονται στο Εθνικό Οπτικοακουστικό Αρχείο.
Το 2011 µε υπουργική απόφαση καταργείται το Εθνικό Οπτικοα-
κουστικό Αρχείο και µεταφέρονται στην ΕΡΤ. Το 2013 η Κυβέρ-
νηση βάζει λουκέτο στο δηµόσιο ραδιοτηλεοπτικό φορέα και
έρχεται τώρα κυριολεκτικά στο «παρά πέντε» να αναθέσει τη δια-
φύλαξη της κινηµατογραφικής κληρονοµιάς της χώρας σε ένα
ίδρυµα, δηλαδή σε ιδιώτες. 

Όλη αυτή η πορεία φανερώνει ότι είστε ή δύο συνεταίροι ή
επικίνδυνοι ερασιτέχνες ή επικίνδυνοι επαγγελµατίες ή µάλλον
συνδυασµός και των δύο. Ο ΣΥΡΙΖΑ είναι κάθετα απέναντι, από
θέση αρχής, µε τη νεοφιλελεύθερη λογική της απόσυρσης του
κράτους από τον χώρο του πολιτισµού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Σε µισό λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Για τη συγκεκριµένη ρύθµιση έχουµε και ειδικότερες αντιρρή-

σεις. Διαφωνούµε µε την κατάτµηση των αρχείων που έχουν συ-
ναφές αντικείµενο και τη διαφύλαξή τους από πολλούς και
διαφορετικούς φορείς. Θεωρούµε ότι ολόκληρη την οπτικοακου-
στική κληρονοµιά της χώρας, είτε αυτή προέρχεται από τον κι-
νηµατογράφο είτε από την τηλεόραση, πρέπει να την διαχει-
ρίζεται ένας ενιαίος φορέας.

Γι’ αυτό και στο πρόγραµµά µας προβλέπουµε την ανάθεση
του συνόλου του οπτικοακουστικού αρχείου σε έναν εθνικό
φορέα δηµόσιου χαρακτήρα που όµως θα λειτουργεί αυτόνοµα,
χωρίς την παρέµβαση της πολιτικής εξουσίας και υπό κοινωνικό
έλεγχο. 

Αν φέρνατε αυτήν την τροπολογία του εθνικού οπτικοακουστι-
κού αρχείου που ανέφερε η κυρία Υπουργός πριν, πολύ ευχαρί-
στως να τη στηρίζαµε. 

Τελειώνοντας είχα σκοπό να πω -µιας και µιλάµε για ταινίες-
ότι πέφτουν οι τίτλοι τέλους σας. Αλλά είναι πολύ σκοτεινό το
έργο σας για να προσβάλω την Έβδοµη Τέχνη. Και η χειρότερη
ταινία το περισσότερο που µπορεί να πλήξει είναι την αισθητική
µας. Εσείς καταστρέφετε ανθρώπινες ζωές, καταστρέφετε το πε-
ριβάλλον, καταστρέφετε τη χώρα. Ανατροπή τώρα, όσο υπάρχει
οξυγόνο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κυρία

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Τσουκαλάς.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΑΣ: Πριν ξεκινήσω, θα ήθελα να ανα-

φερθώ λίγο στην οµιλία του συναδέλφου κ. Αηδόνη. Αντιλαµβά-
νοµαι –πραγµατικά, θα έλεγα- τη συναισθηµατική του φόρτιση
και όσα αυτός είπε, τέλος πάντων, για τον εαυτό του, όµως θα
πρέπει να πούµε κι εµείς ότι δεν είναι δυνατόν να λέει στο τέλος
ότι θέσφατο είναι να υπάρχει συναίνεση για να βγει η χώρα από
το αδιέξοδο. Συναίνεση σε τι; Συναίνεση µε ποιους; Αυτό πρέπει
να είναι το ερώτηµα. 

Γι’ αυτό τον λόγο, εµείς λέµε ότι συναίνεση µε µια Κυβέρνηση,
η οποία έχει καταστρέψει αυτό τον λαό δεν πρόκειται να κά-
νουµε. Δεν πρόκειται σε καµµία περίπτωση εµείς να γίνουµε, αν
θέλετε, το άλλοθι µιας κυβέρνησης, η οποία περιµένει στη γωνία
µε ένα ακόµα µνηµόνιο, µε ένα ακόµη σχέδιο καταστροφής του
ελληνικού λαού. Έτσι, για να βάζουµε τα πράγµατα στη θέση
τους και να τα ξεκαθαρίζουµε. 

Θεωρώ ότι άλλο πράγµα είναι η συναισθηµατική φόρτιση -και
για όσα αυτός πιστεύει, που µπορεί να κάνει καλά και τα πιστεύει-
και άλλο πράγµα είναι το τι γίνεται εδώ, τι γίνεται µε τον Πρόεδρο
και πώς το κάθε κόµµα και ο κάθε συνάδελφος έχει τη δική του
άποψη για το πώς αυτή η χώρα θα βγει από την κρίση. 

Δεύτερον, κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί φίλοι, βλέποντας εδώ
πέρα έναν συνωστισµό πριν από λίγο, θα ήθελα να πω ότι απ’
όλα έχει ο µπαξές. Μιλάµε για δεκάδες τροπολογίες που δεν
µπορεί κανείς να τις αναλύσει όλες ούτε να τις θυµηθεί. Όµως
τουλάχιστον αυτό που εγώ κατανοώ είναι ότι και λόγω ηµερών
και λόγω της ρουλέτας, η κατάσταση είναι «βάλτε τώρα που γυ-
ρίζει», «βάλτε τώρα για τα δάση», «βάλτε τώρα για να σώσουµε
τους εµπρηστές», «βάλτε τώρα για να σώσουµε τους καταπατη-
τές», «βάλτε τώρα για να γίνουν µπουζούκια στην Πλάκα» και δεν
έχει τέλος ο αριθµός των εξυπηρετήσεων που πρόκειται να γί-
νουν µέσα από αυτήν τη διαδικασία των τροπολογιών. 

Δεν θα επεκταθώ σε αυτά, γιατί νοµίζω ότι πάρα πολλοί συνά-
δελφοι αναφέρθηκαν και µάλιστα διεξοδικά και αναλυτικά για το
ποιες θα είναι οι θέσεις µας σε σχέση µε τις τροπολογίες που
φέρνετε. 

Εγώ θέλω να αναφερθώ σε µία τροπολογία που φέρνουµε
εµείς -ενώ θα έπρεπε να έχει έρθει και να έχει λυθεί το θέµα από
εσάς- και που αφορά κάτι το οποίο είχα πει και στον προϋπολο-
γισµό και είναι η εξάµηνη παράταση, για να δοθεί η δυνατότητα
στα συνδικάτα, στους εκπροσώπους των εργαζοµένων, της
Αστυνοµίας, των πυροσβεστών και των λιµενικών, για να µπορέ-
σουν να δουν τι θα κάνουν µε το επικουρικό τους ταµείο και µε
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το ταµείο πρόνοιας, το ΤΕΑΠΑΣΑ. 
Φάνηκε εν συνεχεία και µετά από τη λήξη των συζητήσεων του

προϋπολογισµού ότι η Κυβέρνηση είχε κατανοήσει ότι αυτοί οι
άνθρωποι έπρεπε να έχουν ένα εξάµηνο παράταση στη θηλειά
που τους είχατε βάλει στον λαιµό ότι πρέπει να αποφασίσουν
εδώ και τώρα µε το πιστόλι στον κρόταφο τι θα κάνουν σε σχέση
µε το ταµείο τους, το ΤΕΑΠΑΣΑ, ένα ταµείο το οποίο το ξεφλου-
δίσατε, του πήρατε ό,τι είχε, έχει µείνει πλέον µε λίγα αποθεµα-
τικά.

Έρχεστε τώρα, λοιπόν, και τους λέτε ότι µέχρι 31 Δεκεµβρίου
θα πρέπει να αποφασίσετε τι θα κάνετε: Θα ρίξετε τα λεφτά σας
σε ένα βαρέλι δίχως πάτο, όπως είναι το ΕΤΕΑ ή θα πάρετε εσείς
την απόφαση να απαγχονιστείτε µόνοι σας, δηλαδή να πάτε να
φτιάξετε ένα επαγγελµατικό ταµείο που εκεί πέρα µέσα ναι µεν
εσείς θα είσαστε υπόλογοι για το τι συντάξεις θα δίνετε, αλλά εγώ
ως Κυβέρνηση θα καθορίζω τη ροή των νέων εργαζοµένων στα
σώµατα ή την εκροή ή το πότε θα φεύγουν ή πότε θα µπαίνουν;
Άρα καταλαβαίνετε ότι άλλος θα έχει το µαχαίρι και άλλος θα έχει
το πεπόνι και οι εργαζόµενοι δεν θα έχουν τίποτα απολύτως.

Άρα αυτό που εµείς λέµε µε την τροπολογία µας -και µίλησα
πριν από λίγο και µε τον πρόεδρο της ΠΟΑΣΥ, που βρίσκεται
στην ίδια κατεύθυνση- είναι να δώσετε έξι µήνες παράταση για
να έχουν τη δυνατότητα να κάνουν αναλογιστικές µελέτες, για
να δουν τέλος πάντων, πρώτον, πώς θα σώσουν τα ταµεία τους
και, δεύτερον, αν θα υπάρχουν συντάξεις, διότι µε τον τρόπο που
το πάτε εσείς, κύριοι, σε λίγο δεν θα υπάρχει καµµία επικουρία,
δεν θα υπάρχει φράγκο στα ταµεία τους. 

Γιατί εσείς τι θέλετε; Ο κ. Βρούτσης, κατά τα ειωθότα, αυτό
που κάνει είναι το εξής: Βλέπει ένα ταµείο που έχει ένα φράγκο
στη γωνία, το βουτάει, το πετάει µέσα στο ΕΤΕΑ, εξαφανίζεται
το ταµείο, εξαφανίζονται τα λεφτά. Το έχουµε ξαναδεί αυτό το
έργο. Το ίδιο πάτε να κάνετε και µε τους ενστόλους αυτή τη
στιγµή; 

Εµείς, λοιπόν, λέµε: Δώστε τώρα και πάρτε απόφαση και ψη-
φίστε την τροπολογία που καταθέτουµε, έτσι ώστε να δοθεί έξι
µήνες παράταση, να γίνουν εκείνες οι αναλογιστικές µελέτες, οι
οποίες θα προκρίνουν και θα δείξουν τον ορίζοντα προς τα πού
θα πρέπει να κατευθυνθούν τα αποθεµατικά που έχουν στο τα-
µείο τους οι ένστολοι να δουν από εδώ και πέρα τι θα κάνουν,
πώς το κράτος θα παρέµβει, ούτως ώστε η ασφάλιση να εξακο-
λουθήσει να είναι κοινωνική ασφάλιση, γιατί αλλιώς πείτε τους
να πάνε στην «Εθνική Ασφαλιστική» να ασφαλιστούν. Θα έχουν
κοινωνική ασφάλιση ή δεν θα έχουν; Αυτό είναι το θέµα.

Νοµίζω ότι εδώ θα πρέπει να πάρετε τώρα, σήµερα, καθορι-
στική απόφαση, γιατί πέντε µέρες µένουν µέχρι το τέλος του
χρόνου και από εκεί και πέρα βέβαια καταλαβαίνετε ότι αυτοί οι
άνθρωποι δεν θα έχουν πού την κεφαλή κλίναι.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

Ορίστε, κύριε Ντινόπουλε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΑΡΓΥΡΗΣ ΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε

συνάδελφε, επειδή λέτε πολλά για την εξαθλίωση του κόσµου
και για µια ακόµη φορά, ακόµα και παραµονές των εορτών πλει-
οδοτείτε πάνω στα προβλήµατα και στη δυστυχία του Έλληνα,
βγείτε και µια βόλτα έξω να δείτε πώς είναι η κοινωνία, βγείτε µια
βόλτα για να δείτε κατά πόσο είναι σύµφωνοι µαζί σας και µε
όλες αυτές τις ενέργειες, τις οποίες κάνετε, που θέλετε να οδη-
γήσετε τη χώρα σε νέες περιπέτειες.

Θα έρθω και σε αυτά που είπατε περί τροπολογιών, αγαπητέ
κύριε Τσουκαλά, για να διορθωθούν κάποια ζητήµατα τα οποία
υπάρχουν. Στην Πελοπόννησο αυτή τη στιγµή το ξέρετε ότι
υπάρχουν περιοχές, οι οποίες έχουν σοβαρότατο πρόβληµα µε
τα απορρίµµατα. Με την υπουργική τροπολογία, την οποία φέρ-
νουµε, δίνουµε τη δυνατότητα στους ΦΟΣΔΑ, που είναι οι φορείς
διαχείρισης των απορριµµάτων εκτός Αττικής -το διευκρινίζω- να
µπορούν και συµβάσεις να συνάπτουν, αλλά, εν πάση περιπτώ-
σει, και τα χρήµατα τα οποία λαµβάνουν από τους δήµους να
έχουν ένα ειδικό ταµείο, να µπορούν να τα διαχειρίζονται, σε τε-
λική ανάλυση για να µπορούν να διαχειρίζονται τα απορρίµµατα

και να µην έχουν πρόβληµα οι κάτοικοι µεγάλων πόλεων της Πε-
λοποννήσου. Έρχεστε τώρα και µας αιτιάστε γιατί φέρνουµε τέ-
τοιες νοµοθετικές ρυθµίσεις!

Θέλω, επίσης, να συµπληρώσω κάτι και για τις δύο βουλευτι-
κές τροπολογίες, δηλαδή, για την παράταση της προθεσµίας λει-
τουργίας των παιδικών σταθµών. Για παιδικούς σταθµούς µιλάµε,
είστε ενάντια και σε αυτό;

Θέλω, κύριε Πρόεδρε, να διευκρινίσω ότι το άρθρο 1 είναι όχι
µέχρι 31-12-2015, επειδή οι υπάρχουσες άδειες λήγουν, παρα-
καλώ να γίνει 30-6-2016, όπως και η δυνατότητα παράτασης της
προθεσµίας κάποιων ΔΕΥΑ, οι οποίες εξαιτίας των καλλικρατικών
δήµων αναγκάζονται να έχουν πολύ µεγαλύτερο κύκλο εργασιών
από αυτόν τον οποίο είχαν πριν από την εφαρµογή του «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ένα λεπτό, κύριε
Υπουργέ. Δηλαδή, στη συγκεκριµένη τροπολογία από 30-12-
2015 το βάζετε 30-6-2016; Διορθώνετε αυτή την ηµεροµηνία; 

ΑΡΓΥΡΗΣ ΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Μάλι-
στα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Καλώς. Μπορείτε να συ-
νεχίσετε. 

ΑΡΓΥΡΗΣ ΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Επίσης,
κάνουµε κάποια διόρθωση ορισµένων αδικιών που υπάρχουν για
υπαλλήλους σε διαθεσιµότητα. 

Επαναλαµβάνω ότι οι ΔΕΥΑ είναι σε τελική ανάλυση δηµοτικές
επιχειρήσεις και ότι όλα αυτά είναι µε τη σύµφωνη γνώµη της αυ-
τοδιοίκησης, για την οποία κόπτεστε. Ερχόµαστε και το αίτηµα
αυτό το ικανοποιούµε -και κλείνω µε αυτό- διότι είναι δηµοτικές
επιχειρήσεις ύδρευσης, δηλαδή νερό στον κόσµο πηγαίνουν. Και
µε την εφαρµογή του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», επειδή έχουν µεγαλύτερο
κύκλο εργασιών, για να µπορούν να προσαρµοστούν σε αυτή τη
νέα πραγµατικότητα που προέκυψε τους δίνουµε µια παράταση,
ακριβώς για να µπορέσουν να πετύχουν αυτή την προσαρµογή. 

Δεν µπορώ να καταλάβω, κύριε Τσουκαλά, πώς όλα αυτά είναι,
τέλος πάντων, εις βάρος του λαού, τον οποίο συνεχώς επικαλεί-
στε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Κύριε Ταγαρά, έχετε δύο βουλευτικές τροπολογίες, στις
οποίες θέλετε να αναφερθείτε τώρα; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Όχι, κύριε Πρόεδρε.
Επιφυλάσσοµαι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Τον λόγο έχει η κ. Θεο-
πεφτάτου. 

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΘΕΟΠΕΦΤΑΤΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κα-

ταθέσω τις παρατηρήσεις µου σε µερικές πολεοδοµικές διατά-
ξεις. Είναι ένα νοµοσχέδιο του ΥΠΕΚΑ, του καθ’ ύλην αρµόδιου
Υπουργείου για τον πολεοδοµικό και τον χωροταξικό σχεδιασµό,
όπου νοµίζω τα πολεοδοµικά ζητήµατα είχαν σήµερα το λιγότερο
ενδιαφέρον, µετά από τόσες τροπολογίες και τέτοια ποικιλία θε-
µατική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πολεοδοµικός και χωροταξι-
κός σχεδιασµός ξεκίνησε στη χώρα µας στα τέλη της δεκαετίας
του 1970, µε τη σύσταση του Υπουργείου Χωροταξίας από τον
Στέφανο Μάνο, και στη συνέχεια µπήκαν τα θεµέλια µε τον ν.
947/1979. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ: Από τον Γεώργιο Πλυτά έγινε.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΘΕΟΠΕΦΤΑΤΟΥ: Ο Στέφανος Μάνος έκανε τον ν.

947/1979. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Τελικά, έχει δίκιο η κ.

Θεοπεφτάτου. Εσείς έχετε δίκιο, κυρία Θεοπεφτάτου. 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΘΕΟΠΕΦΤΑΤΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ: Ο πρώτος Υπουργός ήταν ο Γε-

ώργιος Πλυτάς. 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΘΕΟΠΕΦΤΑΤΟΥ: Ήταν όντως ο πρώτος Υπουρ-

γός, αλλά ο πρώτος νόµος ήταν ο ν. 947/1979, που έβαλε τον θε-
µέλιο λίθο του πολεοδοµικού και του χωροταξικού σχεδιασµού. 

Το ζητούµενο, λοιπόν, από τότε ήταν η χώρα µας είναι η τε-
λευταία που δεν έχει κτηµατολόγιο, για να ξέρει ο καθένας τι έχει
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και τι δεν έχει, και δεν έχει και χρήσεις γης. 
Μπήκαν, λοιπόν, τα πρώτα θεµέλια και ξεκίνησαν σιγά-σιγά

ορισµένες δράσεις, που στην πορεία έφθιναν. Κατά τη γνώµη
µου, είναι άλλοι οι λόγοι. 

Εδώ, τα τελευταία τέσσερα χρόνια έχουµε νοµοσχέδια που ξη-
λώνουν ό,τι είχε ρυθµιστεί. Δηλαδή, για όποια περιοχή είχε χρή-
σεις γης, είχε περιορισµό µετά από µελέτες, µετά από δηµο-
κρατικούς διαλόγους, µετά από συζητήσεις µε φορείς, µε την
κοινωνία κ.λπ., είχαν βγει διατάγµατα, είχαν βγει νοµοθεσίες,
αλλά τα τελευταία τέσσερα χρόνια έρχεται µια νέα πολεοδοµική
νοµοθεσία που καταστρέφει ό,τι είχε κατακτηθεί. 

Σε αυτό το νοµοσχέδιο θα ήθελα να επισηµάνω ορισµένα επι-
µέρους σηµεία. Στο άρθρο 1, όπως, κύριε Υπουργέ, το ξαναεί-
παµε και στην επιτροπή, η εισφορά σε γη ευνοεί αυτούς που
παρανόµως κατάτµησαν, ευνοεί αυτούς που έχουν µεγάλη
έκταση και γίνεται εις βάρος των µικρών ιδιοκτησιών. 

Αυξάνεται πάρα πολύ όχι µόνο 15%, δηλαδή στα πεντακοσά-
ρια οικόπεδα, αλλά επειδή όταν έχουµε πολλές µικρές ιδιοκτη-
σίες δεν βγαίνει το ισοζύγιο για να έχουµε και κοινόχρηστα, λέει
ο νόµος ότι αν δεν βγαίνει, θα δίνουν και άλλο οι µικρές ιδιοκτη-
σίες, που το φτάνει µέχρι 30%. Εδώ έχουµε πραγµατικά µια επι-
βράβευση των παράνοµων κατατµήσεων και των παράνοµων
δικαιοπραξιών και, βεβαίως, στην πορεία νοµιµοποιούνται µε την
ένταξή τους. 

Ως προς το άρθρο 2, είχαµε πει, κύριε Υπουργέ, ότι θα πρέπει
να σκεφτόµαστε σοβαρά τις συνθήκες κρίσης, στις οποίες κα-
λούνται οι πολίτες να πληρώσουν παλιές βεβαιωµένες εισφορές
σε χρήµα. 

Είναι σε πολλές περιοχές, όπως στο Ρέθυµνο, στα Λεχαινά,
στο Καµατερό. Προβλέπεται για βεβαιωµένες εισφορές µετά την
1-1-2009. Πρέπει να προβλέψετε και πριν την 1-1-2009. Υπάρχουν
σοβαρά ζητήµατα, αν λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι έχουν υπολογι-
στεί µε το αντικειµενικό σύστηµα αξιών, που δεν ισχύει πια και
κυρίως το ότι δεν λειτουργεί η αγορά. Δηλαδή, κάποιος ήλπιζε
ότι αν εντάσσονταν κάποια οικόπεδά του, θα πουλήσει κάποια
για να µπορέσει να αντιµετωπίσει την εισφορά σε χρήµα, αλλά
δεν πουλιέται και δεν αγοράζεται τίποτα. 

Άρα πρέπει να δούµε και αυτό και την επιτροπή που λέτε στο
άρθρο 2, παράγραφος 5. Είχαµε πει και στην επιτροπή ότι δεν
υπάρχει εκπρόσωπος της υπηρεσίας δόµησης σε αυτή την επι-
τροπή που φτιάχνει ο περιφερειάρχης, δηλαδή για τις εισφορές
σε χρήµα, όπου δεν έχουµε αντικειµενική αξία ακινήτων.

Όσον αφορά το άρθρο 3, είναι ένα θετικό βήµα να µη δε-
σµεύονται οι ιδιοκτησίες για πάνω από είκοσι χρόνια, εφόσον δεν
έχει υλοποιηθεί η απαλλοτρίωση. Εδώ, όµως, µπαίνει ένα σο-
βαρό θέµα,. Όταν κάνουµε σχεδιασµό, θα πρέπει να δίνουµε τα
απαραίτητα εργαλεία στον ΟΤΑ, τη χρηµατοδότηση δηλαδή,
ούτως ώστε να µπορέσει να υλοποιήσει τα κοινόχρηστα. Ουσια-
στικά, δηλαδή, εδώ καταργούνται και ό,τι κοινόχρηστα προβλέ-
πονταν.

Επίσης, µία από τις οδηγίες τότε της επιχείρησης πολεοδοµι-
κής ανασυγκρότησης, όταν έγιναν πάρα πολλές µελέτες, ήταν
να µη ρυµοτοµούνται κτήρια. Έχουµε, βέβαια, πολλές προτάσεις
µελετητών που έγιναν και διατάγµατα, όπου έχουµε και ρυµοτό-
µηση παλιών κτηρίων και όντως δηµιουργούσε πρόβληµα. Όµως,
επιµένω ότι πρέπει να δούµε σοβαρά τη χρηµατοδότηση των
ΟΤΑ, για να υλοποιήσουν όλα τα κοινόχρηστα.

Όσον αφορά το άρθρο 7, βάζετε µία ρύθµιση, κύριε Υπουργέ,
για τον τελευταίο δρόµο των σχεδίων. Πριν από τον ν. 1387/1983
είχαµε δεινοπαθήσει µε τα λεγόµενα «ανοιχτά οικοδοµικά τετρά-
γωνα», διότι υπήρχε µία άναρχη δόµηση εκτός σχεδίου, µε όρους
δόµησης εντός σχεδίου. Ενώ, λοιπόν, το όριο του σχεδίου ήταν
πάντα κάποιος δρόµος, τώρα έρχεστε και λέτε ότι και απέναντι
θα µπορούν να χτίζουν µε τους όρους δόµησης του σχεδίου.
Αυτό σηµαίνει ότι µπορεί να είναι ζώνη οικιστικού ελέγχου που
να έχει περιορισµό χρήσεων, όπως ξέρω πολλές περιπτώσεις.
Έχουµε και ανάπτυξη ταινίας γύρω από το σχέδιο, µε άναρχες
χρήσεις που δεν επιτρέπει η περιοχή.

Επίσης, στο ίδιο άρθρο, στο άρθρο 7, δίνεται υπέρβαση
ύψους µε την προϋπόθεση να γίνεται φύτευση στα δώµατα.
Όµως, αυτήν την περιβαλλοντική –θα λέγαµε- ανάσα που µπορεί

να δώσουν οι φυτεύσεις, την αναιρείτε και µε το παραπάνω µε
την προσαύξηση που δίνετε στον όγκο του κτηρίου. Εµείς βλέ-
πουµε ότι οι φυτεύσεις βεβαίως προσδίδουν στην ενεργειακή
αναβάθµιση, αλλά ποιος ο λόγος, όταν λέτε ότι δεν µπορεί να
φυτευτεί ο ακάλυπτος; Δηλαδή, έχει οικοδοµηθεί ο ακάλυπτος
και του δίνουµε κίνητρο παραπάνω; 

Επίσης, θα ήθελα να πω ότι βλέπουµε πάρα πολύ θετικά την
πρόταση του Υπουργού κ. Κουκουλόπουλου να εξαιρεθεί η Μα-
κρόνησος από τη ρύθµιση που έχει υποβάλει. Επιτέλους, ας αφή-
σουµε αυτό το νησί να εκφράσει την ιστορική µνήµη και την
ιστορία µας, στη µνήµη όλων αυτών των αγωνιστών και στο αίµα
που έχυσαν σε αυτά τα νησιά µας. 

Όσον αφορά τη ρύθµιση να προκαταβάλλεται το 30% σε κάθε
δικαιοπραξία, κύριε Υπουργέ, εφόσον όταν γίνεται κάποιο συµ-
βόλαιο αναφέρονται και τα βάρη που έχει αυτό, η εισφορά σε
χρήµα έχει ένα βάρος και µπορεί να περιγραφεί πάρα πολύ
ωραία. Το θεωρώ άδικο αυτήν την εποχή να προκαταβάλλεται
και 30% στην εισφορά. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εµείς ευχαριστούµε τη
συνάδελφο. 

Ο συνάδελφος κ. Νικήτας Κακλαµάνης έχει τον λόγο. 
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς πρέπει

να σας δώσω τα εύσηµα, γιατί λόγω της πολιτικής σας µετριο-
πάθειας και ευελιξίας το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου υπέστη
πολλές βελτιώσεις και ιδιαίτερα στο άρθρο 12, που µετά από τα
σηµερινά που είπατε, νοµίζω ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα.

Εµένα, όµως, µε ενδιέφερε ιδιαίτερα το άρθρο 9, για το οποίο
πράγµατι είχε βγει η επιστολή του κ. Καµίνη, προ όµως των διορ-
θώσεων και η απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου ήταν διαφο-
ρετική. Και προτρέπω τον κ. Τσουκαλά να δει τα Πρακτικά ποια
ήταν η τοποθέτηση του κ. Σακελλαρίδη, που είπε ότι πάµε να κά-
νουµε στην Πλάκα και στα Εξάρχεια µπουζουξίδικα, για να έχετε
τουλάχιστον στο σηµείο αυτό κοινή γραµµή πλεύσης.

Παρά ταύτα εγώ έχω αναλάβει την υποχρέωση –και το κάνω-
να σας ζητήσω να αποσυρθεί η παράγραφος 1α του άρθρου 9.
Αυτή ήταν η «εντολή» -εντός εισαγωγικών η λέξη, γιατί ήµουν
σύµφωνος και εγώ- που πήρα προχθές από το δηµοτικό συµβού-
λιο. Βέβαια, οφείλω να πω στους συναδέλφους ότι δεν γνωρί-
ζαµε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις οι οποίες έγιναν χθες το βράδυ
και που πιθανότατα –απ’ ό,τι έχω καταλάβει- αίρουν τις ενστάσεις
που είχαµε, προκειµένου να σας ζητήσουµε να αποσύρετε την
παράγραφο 1α του άρθρου 9.

Παρά ταύτα εγώ είµαι υποχρεωµένος να το πω και να το υπο-
στηρίξω, γιατί αυτό είχα υποσχεθεί στον δήµαρχο και στο δηµο-
τικό συµβούλιο, όπου ήταν οµόφωνη η απόφαση. Αυτά ως προς
το νοµοσχέδιο, το οποίο φτιάχνει πολλά πράγµατα.

Δεύτερον, υποστηρίζω µετά «φανατισµού» -η λέξη εντός εισα-
γωγικών, γιατί δεν µου αρέσει ακριβώς- την τροπολογία για το
µετρό, όπως την παρουσίασε ο Υφυπουργός κ. Μιχάλης Παπα-
δόπουλος. Και παρακαλώ πολύ, όποιος έχει αντίρρηση, να θέτει
την αντίρρησή του εδώ σε ψηφοφορία –αφού την κάνατε απο-
δεκτή- και όχι να κινείται παρασκηνιακά για να την ακυρώσει. Να
έχει τα κότσια να θέτει την αντίρρησή του µέσα στο Κοινοβούλιο
σε ψηφοφορία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Μα, νοµίζω ότι έκλεισε
το θέµα. Την έκανε αποδεκτή.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ξέρω τι λέω και µη
σπεύδετε, µέχρι το τέλος της συνεδρίασης, να µου το λέτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Όλοι ξέρουµε τι λέτε
και όλοι ξέρουµε τι εννοείτε. Αλλά αφού την έκανε αποδεκτή,
έκλεισε το θέµα.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ξέρω πολύ καλά τι λέω.
Τρίτον, είναι από τις λίγες φορές που συµπίπτει η γνώµη µου

µε συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ, σχετικά µε του επικουρικό των
αστυνοµικών. Παρ’ ότι εδώ και έξι µήνες όφειλαν και αυτοί να
είχαν τελειώσει την ιστορία και να µη φτάνουµε στις 31 Δεκεµ-
βρίου και να µην είναι τελειωµένη, παρά ταύτα µια εξάµηνη πα-
ράταση είναι απολύτως αναγκαία για να κοιτάξουν τα του οίκου
τους σε ό,τι αφορά το επικουρικό ταµείο.
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Τέλος, σχετικά µε τα σοβαρά πράγµατα. Ο κ. Δένδιας δεν είναι
εδώ. Γνωρίζουµε ότι έρχεται από την Κέρκυρα, όπου ήταν, µε αε-
ροπλάνο της γραµµής, όπως ήταν φυσικό, καθώς αεροπλάνο
Μιράζ δεν µπορούµε να του στείλουµε, γιατί είναι πολλά τα
λεφτά στα καύσιµα. Έχει όµως υπογράψει την τροπολογία, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Είναι η 2227/348/20-12 και αφορά
την παραχώρηση χρήσης έκτασης στο Δήµο Γλυφάδας για
ίδρυση κοιµητηρίου σε έκταση της Πολεµικής Αεροπορίας.

Όσοι είµαστε στην Αττική έχουµε δει και στην τηλεόραση τα ευ-
τράπελα που δηµιουργούνται σε ένα παράνοµο δηµοτικό κοιµη-
τήριο στη Γλυφάδα. Θα γίνουν οι υποδοµές µε έξοδα του Δήµου
Γλυφάδας σε ό,τι αφορά φωτισµούς, δρόµους, αποστραγγιστικά
έργα. Και ένα κοµµάτι αυτής της έκτασης θα έχουν το δικαίωµα –
εγώ θα έλεγα ότι είναι υποχρέωση του δήµου αυτό- να διατίθεται
για αποκλειστική εξυπηρέτηση νεκρών στελεχών των Ενόπλων Δυ-
νάµεων. Νοµίζω ότι είναι µια τροπολογία στην οποία δεν θα έχει
αντίρρηση σχεδόν καµµία πτέρυγα της Βουλής.

Και θα ήθελα, απουσιάζοντας του κ. Δένδια, κύριε Ταγαρά, να
την κάνετε δεκτή. Την κάνετε δεκτή, για να κλείσω µε κάτι που
θέλω να πω;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Βεβαίως, κύριε συνά-
δελφε, γίνεται αποδεκτή.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ωραία. Αν και δηµότης Αθηναίων,
εξυπηρετήσαµε τους Γλυφαδιώτες! Τι να κάνουµε;

Και κλείνω τώρα σχετικά µε τις επαίσχυντες δηλώσεις των δύο
συναδέλφων, κυρίων Βουδούρη και Παραστατίδη. Εγώ δεν θα
χρησιµοποιήσω την ίδια φρασεολογία του –θιγέντος όµως- κ. Αη-
δόνη. Αλλά θα απευθυνθώ σε εσάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτά τα δύο νεόκοπα «συριζάκια», εάν έχετε κατα-
λάβει, σας κάνουν όρκους πίστης µη τυχόν και δεν τους συµπε-
ριλάβετε στους συνδυασµούς σας. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ερµηνείες κάνετε.
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Από εσάς, λοιπόν, τώρα εξαρτάται

εάν θα καταρρίψετε τα κακόβουλα –θέλετε; ή όχι;- σχόλια που
κυκλοφορούν, ότι είστε οι ηθικοί αυτουργοί αυτής της αθλιότη-
τας. Εγώ δεν θέλω να το πιστέψω. Αλλά, θα περιµένω, εάν πάµε
σε εκλογές, να παρατηρήσω τους συνδυασµούς. Διότι, πρόκειται
πράγµατι για µια προσπάθεια να γίνουν «βασιλικότεροι του βα-
σιλέως».

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Γιατί µας το χρεώνετε εµάς;
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Εσείς δεν είπατε τέτοια πράγµατα

για κανένα συνάδελφο! Ξέρω τι λέω. Μακάρι να κάνω λάθος. Εί-
πατε ότι δεν σας εκπροσωπούν καθόλου, διότι για τον έναν εκ
των δύο δώσατε µάχη στην κορυφή, να πείσετε τη βάση σας να
τον κάνετε υποψήφιο Περιφερειάρχη Πελοποννήσου! Εποµένως,
µη µου λέτε τι σχέση έχετε. Έχετε και παραέχετε! Πρόκειται για
πολιτική αθλιότητα και δεν περίµενα αυτό να ακουστεί από συ-
ναδέλφους. Και δεν αναφέροµαι σε σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να απαν-

τήσω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Όχι, κύριε συνάδελφε,

δεν αναφέρθηκε σε εσάς. Θα σας δοθεί ευκαιρία µετά. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Πώς δεν αναφέρθηκε; Βεβαίως

και αναφέρθηκε, όταν µας θεωρεί ηθικούς αυτουργούς!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Δεν είπε αυτό, όχι.
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν είπα αυτό. Είπα ότι κυκλοφο-

ρεί. Εγώ δεν το υιοθετώ, είπα. Με συγχωρείτε, δεν ακούσατε
καλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυκλοφορεί αλλά δεν
το υιοθετεί. Τελείωσε το θέµα. 

Τον λόγο έχει ο κ. Βολουδάκης. 
ΜΑΝΟΥΣΟΣ-ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Ζήτησα τον λόγο για να υποστηρίξω τροπολογία που έχω κα-

ταθέσει. Δεν µπορώ όµως κι εγώ να µην αναφερθώ, σύντοµα
έστω, στα όσα θλιβερά είδαµε χθες. Σε αυτήν την απαξίωση της
δηµοκρατίας που ζούµε στις µέρες µας, υπάρχει µια διάσταση
που έχει ήδη πάει στη δικαιοσύνη. Η δικαιοσύνη έχει τον λόγο
και κανείς δεν πρέπει να υπαγορεύει στη δικαιοσύνη τι θα κάνει. 

Υπάρχει όµως και µια πολιτική διάσταση, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, σε όλα αυτά. Και η πολιτική διάσταση είναι ότι όταν
κάποιοι, ελαφρά τη καρδία, ρίχνουν λάσπη στον ανεµιστήρα κι
αρχίζουν τις κουβέντες για «κουµπαράδες», που µετά στη δικαιο-
σύνη τα παίρνουν πίσω και λένε «δεν είπαµε και τίποτα, δεν ξέ-
ρουµε τίποτα», όταν κάποιοι εξαντλούν τα όρια της γραφικό-
τητας µε διάφορες κατηγορίες για χρηµατισµούς µέσω face-
book, όταν στη συνέχεια καταγγελίες γίνονται µε όρους τηλεθέ-
ασης και όχι µε τον τρόπο που πρέπει να γίνουν θεσµικά, τότε
θα πρέπει ο καθένας να αναλάβει τις ευθύνες του. 

Γιατί όσοι δηµιουργούν αυτό το κλίµα, όσοι σπεκουλάρουν για
να έχουν πολιτικά οφέλη από τέτοιες καταστάσεις, πρέπει να ξέ-
ρουν ότι κάποια ώρα έρχεται κι ο λογαριασµός. Και ο λογαρια-
σµός δεν έρχεται από φωνασκούντες οπαδούς, ο λογαριασµός
έρχεται από τη σιωπηρά πλειοψηφία αυτού του τόπου, η οποία
θέλει να προστατέψει και τη δηµοκρατία και την πατρίδα µας συ-
νολικά και την οικονοµία της, που αυτήν τη στιγµή βρίσκεται στο
χείλος του γκρεµού. Αυτά, για να έχουµε όλοι την πλήρη και την
πολιτική διάσταση των πραγµάτων.

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα της τροπολογίας που έχω καταθέ-
σει. Με το ν. 4296/2014, πριν λίγους µήνες, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δόθηκε η δυνατότητα στους γενικούς οργανισµούς
εγγείων βελτιώσεων, στους ΓΟΕΒ, να κάνουν επενδύσεις σε ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας, να αξιολογούνται τα επενδυτικά τους
σχέδια αλλά και να προτάσσονται στη διαδικασία της κατανοµής
ισχύος κατά προτεραιότητα.

Δόθηκε δηλαδή µια δυνατότητα στους ΓΟΕΒ να γίνουν παρα-
γωγοί ενέργειας από ΑΠΕ, µε σκοπό να µειώσουν το κόστος της
άρδευσης, γιατί το κόστος της άρδευσης, το λειτουργικό του
µέρος, είναι κυρίως κόστος ενέργειας. Όταν, λοιπόν, οι οργανι-
σµοί αυτοί έχουν δικές τους µονάδες παραγωγής ενέργειας,
προφανώς έχουν µικρότερο κόστος και από αυτό ωφελούνται οι
αγρότες. 

Όλα καλά µε όλα αυτά, µε µια διαφορά. Στον νόµο δεν έγινε
καµµία αναφορά στην Κρήτη, γιατί στην Κρήτη δεν υπάρχει
ΓΟΕΒ. Εξαιρέθηκε, λοιπόν, ουσιαστικά η Κρήτη από το πλεονέ-
κτηµα αυτό, εξαιρέθηκαν οι αγρότες της Κρήτης από τη δυνα-
τότητα να µειωθεί το κόστος της άρδευσης. 

Με την τροπολογία που έχω καταθέσει –και παρακαλώ να την
κάνετε δεκτή, κύριε Υπουργέ- το ζήτηµα αυτό λύνεται και λύνεται
ως εξής, πάρα πολύ απλά. Ναι µεν δεν υπάρχει Γενικός Οργανι-
σµός Εγγείων Βελτιώσεων στην Κρήτη, υπάρχει όµως ένας οργα-
νισµός που ασκεί, µεταξύ των άλλων, και αυτή την αρµοδιότητα.

Ο οργανισµός αυτός είναι ο Οργανισµός Ανάπτυξης Κρήτης,
ένας οργανισµός για ολόκληρη την Κρήτη, µε έδρα τα Χανιά, ο
οποίος χειρίζεται µεγάλα έργα υποδοµών στην Κρήτη αλλά χει-
ρίζεται και τα ζητήµατα της άρδευσης, όπως οι ΓΟΕΒ στην υπό-
λοιπη Ελλάδα, λειτουργώντας και ως προµηθευτής των ΤΟΕΒ,
των τοπικών οργανισµών εγγείων βελτιώσεων αλλά και ως απευ-
θείας προµηθευτής των τελικών καταναλωτών των αγροτών. 

Δίνοντας, λοιπόν, αυτήν τη δυνατότητα, που ήδη έχουν οι αν-
τίστοιχοι οργανισµοί της ηπειρωτικής χώρας, στον Οργανισµό
Ανάπτυξης Κρήτης, δίνουµε τη δυνατότητα στον οργανισµό να
µειώσει το κόστος του νερού τελικά για τον αγρότη. Γιατί όταν
θα έχει δική του παραγωγή ενέργειας ο οργανισµός αυτός, το
κόστος λειτουργίας του θα είναι πολύ χαµηλότερο. 

Πιστεύω ότι είναι αυτονόητο και εύλογο, κύριε Υπουργέ, πως
ό,τι ισχύει για την υπόλοιπη Ελλάδα πρέπει να ισχύει και για την
Κρήτη. Είναι ένα πλεονέκτηµα που δόθηκε σε αυτούς τους ορ-
γανισµούς χωρίς δηµοσιονοµικό κόστος. Είναι απλώς µια προτε-
ραιότητα στη διαχείριση των επενδυτικών τους σχεδίων και τη
λειτουργία των µονάδων µετά και θεωρώ απολύτως αυτονόητο
ότι θα κάνετε δεκτή αυτήν την τροπολογία.

Επιτρέψτε µου να συµπληρώσω ότι υπάρχει ένα τυπογραφικό
λάθος στην τροπολογία. Η περίπτωση α’ της πρώτης παραγρά-
φου είναι στην πραγµατικότητα δ’. 

Με αυτήν τη µικρή επισήµανση κλείνω, κύριε Υπουργέ, και πα-
ρακαλώ πολύ, επειδή είναι αρµοδιότητας του Υπουργείου σας -
γι’ αυτό και κατατίθεται σε αυτό το νοµοσχέδιο- να διορθώσουµε
σήµερα το λάθος που έγινε, την παράλειψη της πολιτείας πριν
από λίγους µήνες.
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Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Σας ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα δώσω τον λόγο στην κ. Γιαν-

νακάκη και αµέσως µετά, όπως ξέρετε, έχει προγραµµατιστεί και
έχει διανεµηθεί ειδική ηµερήσια διάταξη, για να γίνει η κλήρωση
του ειδικού δικαστηρίου από το σύνολο του Δικαστικού Σώµατος.
Μετά την κ. Γιαννακάκη, λοιπόν, θα διακόψουµε τη ροή της συ-
νεδρίασης, για να κάνουµε την κλήρωση.

Κυρία Γιαννακάκη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Το παρόν νοµοσχέδιο είναι χαρακτηριστικό του τρόπου µε τον

οποίο νοµοθετούµε. Νοµίζω ότι σήµερα έχουµε ξεπεράσει κάθε
προηγούµενο ακόµη και αυτού του απαράδεκτου τρόπου που
νοµοθετούµε στην τρέχουσα κοινοβουλευτική περίοδο.

Έχουµε µπροστά µας περίπου εκατό τροπολογίες, βουλευτι-
κές και υπουργικές. Πέρα από αυτές, σήµερα το πρωί ο κύριος
Υπουργός έρχεται µε νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες ουσια-
στικά, παρ’ όλο που τις κρίνουµε θετικές ως Δηµοκρατική Αρι-
στερά, αλλάζουν το 75% αυτού του νοµοθετήµατος.

Πριν από λίγο, ακριβώς πριν από ένα τέταρτο, την ώρα που µι-
λούσε η κ. Θεοπεφτάτου, µας διανεµήθηκε µία ακόµη τροπολο-
γία, που αφορά στην παραχώρηση από το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας έκτασης στο Δήµο Γλυφάδας, προκειµένου να αντιµετω-
πισθεί ένα υπαρκτό –το δέχοµαι- ζήτηµα, το θέµα της δηµιουρ-
γίας κοιµητηρίου. 

Πότε όµως, κύριε Υπουργέ, περιµένατε ότι εµείς θα µπορού-
σαµε να τη µελετήσουµε και να εκφραστούµε πάνω σε αυτήν την
τροπολογία, την οποία και κάνατε δεκτή, όπως έµαθα, προηγου-
µένως, κατά τη διάρκεια της τοποθέτησης του κ. Κακλαµάνη; Δεν
ξέρω τι πιστεύετε και τι εντύπωση θεωρείτε ότι δίνουµε στον
κόσµο που µας παρακολουθεί. Πραγµατικά, επ’ αυτού θα ήθελα
την άποψή σας.

Επίσης, θα ήθελα την άποψή σας αναφορικά µε βουλευτικές
τροπολογίες που έχουν κατατεθεί και για τις οποίες ακόµη δεν
έχετε εκφραστεί εάν τις κάνετε δεκτές ή όχι, οι οποίες είναι απα-
ράδεκτες, αφού πρόκειται για κλείσιµο µατιού σε εκλογικά ακρο-
ατήρια.

Πάω τώρα στο σώµα του κειµένου, σε ό,τι έχει αποµείνει τέλος
πάντων απ’ αυτό, γιατί ουσιαστικά ήταν µία πρόφαση αυτό, προ-
κειµένου να έρθει αυτή η εκατοντάδα των τροπολογιών.

Θα ξεκινήσω µε κάτι εξαιρετικά αντιδηµοφιλές, ειδικά στην
εποχή που διανύουµε. Ναι, το µνηµόνιο περιείχε και θετικές δε-
σµεύσεις, µία εκ των οποίων ήταν η υποχρέωση της Ελλάδας να
δηµιουργηθεί δασικό κτηµατολόγιο. Και ήταν µία υποχρέωση
που προβλεπόταν να ολοκληρωθεί µέχρι το 2020. Γνωρίζετε κα-
λύτερα από εµένα το πόσο χρήσιµο περιβαλλοντικό αλλά και
αναπτυξιακό εργαλείο είναι η δηµιουργία των δασικών χαρτών.
Όµως, ο ρυθµός µε τον οποίον εκτελείται αυτό το έργο είναι
τόσο αργός, που δεν µας δίνει κανένα εχέγγυο, αντιθέτως µας
απελπίζει για την ολοκλήρωση αυτού του έργου.

Αποσύρατε το άρθρο 12 και κάνατε πολύ καλά. Δεν καταλα-
βαίνω, όµως, γιατί το κάνατε τώρα και δεν το κάνατε κατά τη
διάρκεια της συζήτησης στις επιτροπές, όταν µε κάθε τρόπο η
ειδική αγορήτριά µας σας έλεγε να αποσύρετε αυτό το άρθρο,
το οποίο, εκτός από αντισυνταγµατικό -ακόµη και αν περνούσε
από αυτήν την Αίθουσα, επρόκειτο να καταπέσει στο δικαστήριο,
διότι ήταν προδήλως αντισυνταγµατικό-, ερχόταν και να νοµιµο-
ποιήσει την αυθαιρεσία και την παρανοµία.

Βεβαίως, συζητούµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που αφορά τη
δασική νοµοθεσία και που έρχεται ελάχιστους µήνες µετά από
την ψήφιση ανάλογου νοµοθετήµατος.

Ειδικά στην παράγραφο 3, το Υπουργείο σας ερχόταν και πρό-
σθετε στη διεθνή βιβλιογραφία µια διεθνή πρωτοτυπία και πα-
τέντα, την έννοια του µη εφικτού της αναδάσωσης, πράγµα που

το γνωρίζετε ότι έρχεται σε αντίθεση µε οποιονδήποτε ανάλογο
ορισµό υπάρχει στη σχετική επιστηµονική βιβλιογραφία. Και ως
όρος ετίθετο η πενταετία, ενώ θα έπρεπε να γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά ότι υπάρχουν περιπτώσεις, όπως είναι για παρά-
δειγµα τα ελατοδάση, τα οποία δεν µπορεί να τα καλύπτει αυτή
η πενταετία. Εσείς όµως µας το παρουσιάζατε ως µια ορθή πρό-
νοια και έναν ορθολογικό ορισµό. 

Παράγραφος 4, που δεν την αποσύρατε. Εδώ, λοιπόν, παρ’
όλο που αναγνωρίζουµε ότι, πραγµατικά, µπορούν να υπάρχουν
περιπτώσεις που θα πρέπει να διευθετηθούν και όταν ειδικά αυτό
έρχεται να συσχετιστεί µε την οικοδόµηση κατοικιών έως 100 τε-
τραγωνικά µέτρα, έχουµε πάλι το φαινόµενο ότι µπορεί να έρ-
θουµε και να νοµιµοποιήσουµε αµαρτίες του παρελθόντος. Για
αυτό σας ζητάµε να µπει ως όριο το 1994 και όχι το 2007, όπως
εσείς έχετε προκρίνει.

Άρθρα 8 και 9, που επίσης, τα αποσύρατε και πάρα πολύ καλά
κάνατε. Έρχοµαι εδώ να σχολιάσω το εξής: Σε όλο τον κόσµο
έχουµε µια τάση της πολιτικής να υπάρχει αποκέντρωση, δηλαδή
από την κεντρική διοίκηση να περνάµε αρµοδιότητες στην περι-
φέρεια και στους δήµους. Εδώ η πολιτική –και δεν είναι η πρώτη
φορά που το κάνει η Κυβέρνησή σας αυτό- είναι ακριβώς η αντί-
θετη και δεν µπορούµε να καταλάβουµε τη λογική. Δεν λάβατε υπ’
όψιν σας ούτε τη γνωµοδότηση του Δηµοτικού Συµβουλίου του
Δήµου Αθηναίων ούτε τις αντιρρήσεις του ίδιου του δηµάρχου.

Λόφος του Στρέφη και Εξάρχεια. Πραγµατικά µάλλον σκο-
πεύετε να ερηµώσετε αυτές τις περιοχές, όταν τις χαρακτηρίζετε
ως περιοχές αµιγούς κατοικίας, ενώ ακολουθείτε την εντελώς
αντίθετη πολιτική όσον αφορά στην Πλάκα και αναρωτιέµαι µε
ποιον τρόπο έχετε σκοπό να προστατεύσετε την ιδιαίτερη αξία
της.

Θέλω, λοιπόν, στο ένα λεπτό που µου µένει να ασχοληθώ µόνο
µε δύο τροπολογίες. Τη βουλευτική τροπολογία 2147/305 ανα-
φορικά µε το εφάπαξ βοήθηµα για τους εθελοντές µακράς θη-
τείας, που είναι µια τροπολογία την οποία έχω καταθέσει και εγώ
εκ µέρους της Δηµοκρατικής Αριστεράς και την οποία σας ζητώ
να την κάνετε δεκτή, γιατί πρόκειται για ένα λάθος που έχει γίνει
σε προηγούµενο νοµοθέτηµα και που έρχεται σε αντίθεση µε την
αρχή της ίσης µεταχείρισης των πολιτών.

Και µάλιστα σε ερώτηση που είχα κάνει σχετικά µε αυτό το ζή-
τηµα και µε την οποία ζητούσα από το Υπουργείο Εθνικής Άµυ-
νας να διορθώσει αυτήν τη νοµική κακοτεχνία, πήρα την εξής
καταπληκτική απάντηση. Ενώ ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας, ο
κ. Λαµπρόπουλος –και προς τιµή του- µε παρέπεµπε στην απάν-
τηση του Υπουργείου Οικονοµικών, αναγνωρίζοντας το προφα-
νές, ότι είναι ζήτηµα του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, το
Υπουργείο Οικονοµικών µε παρέπεµπε πίσω στο Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας. Αυτές είναι οι εξαιρετικές απαντήσεις που παίρ-
νουµε στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά του κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό µόνο θέλω, προκειµένου να σχολιάσω µια τροπο-
λογία που ήδη έχουµε πει ότι θα την κάνουµε δεκτή, του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών, και που αφορά στη σύσταση επιτροπής,
προκειµένου να δοθούν σε ιδιώτες οι θεωρήσεις αδειών εισόδου
σε τρίτες χώρες. Και αφορά φυσικά σε χώρες µε πολύ µεγάλο
πληθυσµό, όπως είναι η Ρωσία ή η Κίνα, όπου δεν µπορεί το
Υπουργείο Εξωτερικών και τα προξενεία να αντεπεξέλθουν στον
όγκο της δουλειάς.

Ναι, είµαστε θετικοί. Ζητώ όµως από το Υπουργείο Εξωτερι-
κών, να λάβει πολύ σοβαρά υπ’ όψιν του το εξής. Το αντάλλαγµα
που θα παίρνουν αυτοί οι ιδιώτες θα πρέπει να είναι σε άµεση
συνάρτηση µε την οικονοµική κατάσταση που επικρατεί σε αυτές
τις χώρες. Διαφορετικά η κακή εντύπωση που θα δηµιουργηθεί,
δεν θα βαρύνει τους ιδιώτες, αλλά την Ελληνική Δηµοκρατία.

Ευχαριστώ πολύ.

4034 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε και εµείς. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε

τη νοµοθετική εργασία.
Εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ
ΤΗΣ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ

Θέµα: Κλήρωση ενώπιον της Ολοµέλειας της Βουλής, από τον
Πρόεδρό της,  µεταξύ των µελών του Αρείου Πάγου, της
Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου και του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, για την ανάδειξη δεκατριών τακτικών και έξι αναπληρω-
µατικών µελών του αρµοδίου Ειδικού Δικαστηρίου, καθώς και του
ασκούντος καθήκοντα εισαγγελέα και του αναπληρωτή του,
σύµφωνα µε τα άρθρα 86 παράγραφος 4 του Συντάγµατος, 158
παράγραφος 1 και 2 του Κανονισµού της Βουλής και 12 του ν.
3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, µετά
από την έκδοση τού µε αριθµό 3/11-12-2014 Βουλεύµατος του
Δικαστικού Συµβουλίου του άρθρου 86, παράγραφος 4, του Συ-
ντάγµατος, σύµφωνα µε το οποίο παραπέµπεται σε δίκη ο πρώην
Υπουργός κ. Γεώργιος Παπακωνσταντίνου ενώπιον του Ειδικού
Δικαστηρίου, για αξιόποινες πράξεις σχετικά µε την υπόθεση του
ψηφιακού δίσκου ηλεκτρονικών αρχείων της ΤράπεζαςHSBC.

Μετά την υπ’ αριθµόν 3805 από την 15η Δεκεµβρίου 2014

επιστολή του Προέδρου της Βουλής κ. Ευάγγελου Μεϊµαράκη
προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων κ. Χαράλαµπο Αθανασίου, απεστάλησαν προς τη
Βουλή, µε το υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 3909/18-12-2014 έγγρα-
φο και µετά από την της 20-12-2014 γνωµοδότηση του Επιστη-
µονικού Συµβουλίου της Βουλής µε το συµπληρωµατικό υπ’
αριθµόν πρωτοκόλλου 3943 από 20-12-2014 έγγραφο του Υ-
πουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των, κατάλογοι των µελών του Αρείου Πάγου, της Εισαγγελίας
του Αρείου Πάγου και του Συµβουλίου της Επικρατείας που
έχουν διοριστεί ή προαχθεί στο βαθµό που κατέχουν πριν από
την υποβολή της πρότασης για την άσκηση δίωξης στις 31-12-
12, σύµφωνα µε τα άρθρα 86 παράγραφος 4 του Συντάγµατος,
158 παράγραφοι 1 και 2 του Κανονισµού της Βουλής και 12 του
ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει. 

Σηµειωτέον ότι στην κληρωτίδα δεν θα τεθούν τα ονόµατα των
µελών του δικαστικού συµβουλίου, όπως προβλέπει ο νόµος περί
ποινικής ευθύνης Υπουργών.

Οι σχετικοί κατάλογοι καθώς και η γνωµοδότηση του Επιστη-
µονικού Συµβουλίου της Βουλής καταχωρίζονται στα Πρακτικά
της Βουλής της σηµερινής συνεδρίασης.

(Οι προαναφερθέντες κατάλογοι και η γνωµοδότηση του
Επιστηµονικού Συµβουλίου της Βουλής καταχωρίζονται στα
Πρακτικά και έχουν ως εξής:
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4036 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4038 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4040 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4042 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4044 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 20 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2014 4045



4046 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4048 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4050 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4052 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4054 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4058 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

»)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ως µέλη της εφο-
ρευτικής επιτροπής της κληρώσεως ορίζονται: Ο Δ’ Αντι-πρό-
εδρος της Βουλής ο κ. Ιωάννης Δραγασάκης και ως Γραµµατέας
ο Γραµµατέας της Βουλής o κ. Ιωάννης Κεφαλο-γιάννης.

Θα διεξαχθούν τρεις διαδοχικές κληρώσεις. 
Η πρώτη κλήρωση θα διεξαχθεί µεταξύ των µελών του Αρείου

Πάγου που περιλαµβάνονται στον αποσταλέντα κατάλογο, για
την ανάδειξη επτά τακτικών µελών του Ειδικού Δικαστηρίου και
τριών αναπληρωµατικών.

Η δεύτερη κλήρωση θα διεξαχθεί µεταξύ των µελών του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας που περιλαµβάνονται στον αποστα-
λέντα κατάλογο, για την ανάδειξη έξι τακτικών µελών και τριών
αναπληρωµατικών µελών του ειδικού δικαστηρίου.

Η τρίτη κλήρωση θα διεξαχθεί από τον κατάλογο των µελών
της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου, για την ανάδειξη του
ασκούντος καθήκοντα εισαγγελέα στο ειδικό δικαστήριο και του
αναπληρωτή του.

Οι κληρώσεις θα διεξαχθούν ως ακολούθως:
Τα ονόµατα των δικαστών εκάστης κληρώσεως αναγιγνώσκο-

νται από τον Γραµµατέα κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη. 
Οι κλήροι που θα φτιάχνονται θα τοποθετούνται ένας προς

έναν στο αντίστοιχο σφαιρίδιο και στη συνέχεια θα τοποθε-
τούνται εντός της διαφανούς κάλπης, η οποία θα βρίσκεται επί
της Έδρας. Κατόπιν θα ανακατευθούν τα σφαιρίδια µέσα στην
κάλπη. 

Κάθε σφαιρίδιο που ανασύρεται θα παραδίδεται στον Δ’
Αντιπρόεδρο της Βουλής κ. Ιωάννη Δραγασάκη ή στο Γενικό
Διευθυντή της Βουλής, ο οποίος θα το ανοίγει και θα το επι-
δεικνύει στους παριστάµενους συναδέλφους και αφού αναγ-
γείλει το όνοµα, θα το παραδίδει στο Γραµµατέα κ. Ιωάννη
Κεφαλογιάννη, ο οποίος θα γράφει το όνοµά του στο Πρακτικό. 

Από την πρώτη κάλπη, στην οποία θα τοποθετηθούν οι κλήροι
µε τα ονόµατα των µελών του Αρείου Πάγου, θα εξαχθούν επτά
κλήροι για την ανάδειξη επτά τακτικών µελών του Ειδικού
Δικαστηρίου και τρεις κλήροι για την ανάδειξη τριών αναπλη-
ρωµατικών µελών.

Από τη δεύτερη κάλπη, στην οποία θα τοποθετηθούν οι κλήροι
µε τα ονόµατα των µελών του Συµβουλίου της Επικρατείας, θα
εξαχθούν έξι κλήροι για την ανάδειξη έξι τακτικών µελών του
Ειδικού Δικαστηρίου και στη συνέχεια τρεις κλήροι για την
ανάδειξη τριών αναπληρωµατικών µελών.

Από την τρίτη κάλπη, στην οποία θα τοποθετηθούν οι κλήροι
µε τα ονόµατα των µελών της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου,
θα εξαχθεί ένας κλήρος για την ανάδειξη του ασκούντος
καθήκοντα εισαγγελέα του ειδικού δικαστηρίου και ένας κλήρος
για την ανάδειξη του αναπληρωτή του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµφωνείτε µε την πρόταση ως
προς τη διαδικασία;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Συνεπώς, το Σώµα

συµφώνησε οµοφώνως. 
Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου των µελών

του Αρείου Πάγου. 
(Στο σηµείο αυτό αρχίζει η ανάγνωση του καταλόγου των

µελών του Αρείου Πάγου από τον Γραµµατέα της Βουλής κ.
Ιωάννη Κεφαλογιάννη)

ΔΙΚΑΣΤΙΚΟΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΙ ΑΡΕΙΟΥ ΠΑΓΟΥ: 35
ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΙ ΑΡΕΙΟΥ ΠΑΓΟΥ
Γεώργιος Χρυσικός
Γεώργιος Γιαννούλης
ΑΡΕΟΠΑΓΙΤΕΣ
Ανδρέας Δουλγεράκης
Κωνσταντίνος Φράγκος
Νικόλαος Πάσσος
Νικόλαος Μπιχάκης
Δηµητρούλα Υφαντή
Αικατερίνη Βασιλακοπούλου-Κατσαβριά
Ιωάννης Γιαννακόπουλος
Χρυσόστοµος Ευαγγέλου
Κωνσταντίνος Τσόλας
Δηµήτριος Κράνης

Ευφηµία Λαµπροπούλου
Δηµήτριος Κόµης
Αντώνιος Ζευγώλης
Ερωτόκριτος Καλούδης
Ασπασία Καρέλλου
Γεράσιµος Φουρλάνος
Αργύριος Σταυράκης
Στυλιανή Γιαννούκου
Ειρήνη Κιουρτσόγλου-Πετρουλάκη
Δήµητρα Μπουρνάκα
Εµµανουήλ Κλαδογένης
Γεώργιος Σακκάς
Μαρία Βασιλάκη
Χρυσούλα Παρασκευά
Μαρία Γαλάνη-Λεοναρδοπούλου
Μιχαήλ Αυγουλέας
Βασίλειος Καπελούζος
Ελένη Διονυσοπούλου
Παναγιώτης Χατζηπαναγιώτης
Πάνος Πετρόπουλος
Ευγενία Προγάκη
Μαρία Βαρελά
Γεώργιος Κοντός
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, ανεγνώσθησαν συνολικώς τα ονόµατα τριάντα πέντε δι-
καστών εκ του καταλόγου των µελών του Αρείου Πάγου. 

Διαπιστώνεται επίσης ότι έχουν τοποθετηθεί όλα τα προς κλή-
ρωση ονόµατα µέσα στα αδιαφανή σφαιρίδια –ένα σε κάθε σφαι-
ρίδιο- και τοποθετήθηκαν όλα στη διαφανή κάλπη. 

Παρακαλώ τώρα τον Δ’ Αντιπρόεδρο της Βουλής κ. Ιωάννη
Δραγασάκη να ανακατέψει τα σφαιρίδια που βρίσκονται στην
κάλπη.

(Στο σηµείο αυτό ο Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Ιωάννης
Δραγασάκης ανακατεύει τα σφαιρίδια που βρίσκονται στην
κάλπη)

(Στη συνέχεια, ο Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Ιωάννης Δρα-
γασάκης εξάγει ανά ένα τα σφαιρίδια, τα αποσφραγίζει, επιδει-
κνύει το ευρισκόµενο σε καθένα από αυτά όνοµα και τα
παραδίδει στον Α’ Αντιπρόεδρο της Βουλής κ. Ιωάννη Τραγάκη,
ο οποίος το εκφωνεί προς το Σώµα και το παραδίδει στον Γραµ-
µατέα, ο οποίος σηµειώνει ιδιοχείρως στο σχετικό πρακτικό τα
ονόµατα κατά σειρά εκφώνησης).

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκληρώθησαν κατά σειρά ως
τακτικά µέλη του ειδικού δικαστηρίου οι εξής επτά δικαστές εκ
του καταλόγου των µελών του Αρείου Πάγου:

Κωνσταντίνος Τσόλας
Μαρία Γαλάνη-Λεοναρδοπούλου
Αντώνιος Ζευγώλης
Δηµήτριος Κόµης
Νικόλαος Πάσσος
Αργύριος Σταυράκης
Δηµήτριος Κράνης
Ως αναπληρωµατικά µέλη, εκληρώθησαν κατά σειρά οι εξής

τρεις δικαστές εκ του καταλόγου των µελών του Αρείου Πάγου:
Ιωάννης Γιαννακόπουλος 
Κωνσταντίνος Φράγκος
Ερωτόκριτος Καλούδης
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα δύο µαθητές και µαθήτριες και δώδεκα
εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από το 3ο Γυµνάσιο Κοµοτηνής (Α’
Τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου των µελών
του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

(Στο σηµείο αυτό αρχίζει η ανάγνωση του καταλόγου των
µελών του Συµβουλίου της Επικρατείας από τον Γραµµατέα της
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Βουλής κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη)
ΔΙΚΑΣΤΙΚΟΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΙ Σ.τ.Ε: 50
ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΙ 
1. Αρναούτογλου Φιλοκτήµων
2. Σακελλαρίου Νικόλαος
3. Πετρούλιας Δηµοσθένης
4. Ράντος Αθανάσιος 
5. Θεοφιλοπούλου Αγγελική
6. Συγγούνα Αικατερίνη
7. Γκότσης Αναστάσιος
8. Σαρπ Ειρήνη
ΣΥΜΒΟΥΛΟΙ ΤΗΣ ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ
1. Μαρκουλάκης Νικόλαος
2. Μαρινάκης Διονύσιος
3. Παπαγεωργίου Γεώργιος
4. Καραµανώφ Μαρία
5. Βηλαράς Μιχαήλ
6. Μαντζουράνης Ιωάννης
7. Σακελλαροπούλου Αικατερίνη
8. Χριστοφορίδου Αικατερίνη
9. Αλεξανδρής Δηµήτριος
10. Σκαλτσούνης Δηµήτριος 
11. Βώρος Αριστόβουλος-Γεώργιος
12. Ευστρατίου Παναγιώτης
13. Ποταµιάς Γεώργιος
14. Γκορτζολίδου Μαργαρίτα
15. Νίκα-Μανουκιάν Ευαγγελία
16. Γράβαρης Ιωάννης
17. Αντωνόπουλος Ευθύµιος 
18. Τσιµέκας Γεώργιος
19. Μαρκάτης Σπυρίδων
20. Καρλή Παναγιώτα
21. Ντεµσιάς Αντώνιος 
22. Ντζίµας Φώτιος
23. Χρυσικοπούλου Σπυριδούλα
24. Τσακόπουλος Ηρακλής
25. Σταµατελάτου Μαρία
26. Παπαδοπούλου Μαρίνα
27. Αραβαντινός Βασίλειος
28. Κυριλλόπουλος Διοµήδης
29. Καλογεροπούλου Άννα
30. Κουσιούρης Εµµανουήλ
31. Ζυγούρα Όλγα
32. Ραφτοπούλου Βαρβάρα
33. Κουσούλης Κωνσταντίνος
34. Φιλoπούλου Κωνσταντίνα
35. Αραβανής Θεόδωρος
36. Πισπιρίγκος Κωνσταντίνος
37. Χλαµπέα Αντωνία
38. Μακρής Δηµήτριος
39. Πικραµένος Μιχαήλ
40. Κόµβου Ταξιαρχία
41. Αναγνωστοπούλου-Σαρρή Βασιλική
42. Μπραΐµη Παρασκευή
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, ανεγνώσθησαν συνολικώς πενήντα ονόµατα δικαστών εκ
του καταλόγου των µελών του Συµβουλίου της Επικρατείας. Δια-
πιστώνεται ότι έχουν τοποθετηθεί όλα τα προς κλήρωση ονό-
µατα µέσα στα σφαιρίδια –ένα σε κάθε σφαιρίδιο- και τοπο-
θετήθηκαν όλα στη διαφανή κάλπη.

Παρακαλώ τώρα τον Δ’ Αντιπρόεδρο της Βουλής κ. Ιωάννη
Δραγασάκη να ανακατέψει τα σφαιρίδια που βρίσκονται στην
κάλπη.

(Στο σηµείο αυτό ο Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Ιωάννης
Δραγασάκης ανακατεύει τα σφαιρίδια που βρίσκονται στην
κάλπη)

(Στη συνέχεια, ο Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Ιωάννης Δρα-
γασάκης εξάγει ανά ένα τα σφαιρίδια, τα αποσφραγίζει, επιδει-
κνύει το ευρισκόµενο σε καθένα από αυτά όνοµα, και τα
παραδίδει στον Α’ Αντιπρόεδρο της Βουλής κ. Ιωάννη Τραγάκη,
ο οποίος το εκφωνεί προς το Σώµα και το παραδίδει στο Γραµ-

µατέα, ο οποίος σηµειώνει ιδιοχείρως στο σχετικό πρακτικό τα
ονόµατα κατά σειρά εκφώνησης)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκληρώθησαν κατά σειρά ως
τακτικά µέλη του ειδικού δικαστηρίου οι εξής έξι δικαστές εκ του
καταλόγου των µελών του Συµβουλίου της Επικρατείας: 

Ταξιαρχία Κόµβου
Κωνσταντίνος Πισπιρίγκος
3. Μαρίνα Παπαδοπούλου
4. Αγγελική Θεοφιλοπούλου
5. Αικατερίνη Σακελλαροπούλου
6. Δηµοσθένης Πετρούλιας
Ως αναπληρωµατικά µέλη εκληρώθησαν οι εξής δικαστές εκ

του καταλόγου των µελών του Συµβουλίου της Επικρατείας.
1. Ηρακλής Τσακόπουλος
2. Εµµανουήλ Κουσιουρής
3. Αθανάσιος Ράντος
Παρακαλώ, να αρχίσει τώρα η ανάγνωση του καταλόγου των

µελών της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου.
(Στο σηµείο αυτό αρχίζει η ανάγνωση του καταλόγου των

µελών της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου από τον Γραµµατέα
της Βουλής κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη)

ΑΝΤΕΙΣΑΓΓΕΛΕΙΣ ΑΡΕΙΟΥ ΠΑΓΟΥ: 8 
ΑΝΤΕΙΣΑΓΓΕΛΕΙΣ ΑΡΕΙΟΥ ΠΑΓΟΥ
1. Ανδρειωτέλλης Μιλτιάδης
2. Παντελής Γεώργιος
3. Μπόµπολης Γεώργιος
4. Κατσιρώδης Αθανάσιος
5. Παντελής Νικόλαος
6. Δηµητρίου-Βασιλοπούλου Ξένη
7. Δασούλας Δηµήτριος
8. Παρασκευαΐδης Κωνσταντίνος
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, ανεγνώσθηκαν συνολικώς τα ονόµατα οκτώ εισαγγελέων
εκ του καταλόγου των µελών της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου.
Διαπιστώνεται ότι έχουν τοποθετηθεί όλα τα προς κλήρωση ονό-
µατα µέσα στα αδιαφανή σφαιρίδια -ένα σε κάθε σφαιρίδιο- και
τοποθετήθηκαν όλα στη διαφανή κάλπη.

Παρακαλώ τώρα τον Δ’ Αντιπρόεδρο της Βουλής κ. Ιωάννη
Δραγασάκη να ανακατέψει τα σφαιρίδια που βρίσκονται στην
κάλπη.

(Στο σηµείο αυτό ο Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Ιωάννης
Δραγασάκης ανακατεύει τα σφαιρίδια που βρίσκονται στην
κάλπη)

(Στη συνέχεια, ο Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Ιωάννης Δρα-
γασάκης εξάγει ανά ένα τα σφαιρίδια, τα αποσφραγίζει, επιδει-
κνύει το ευρισκόµενο σε καθένα από αυτά όνοµα και τα παραδίδει
στον Α’ Αντιπρόεδρο της Βουλής κ. Ιωάννη Τραγάκη, ο οποίος το
εκφωνεί προς το Σώµα και το παραδίδει στο Γραµµατέα, ο οποίος
σηµειώνει ιδιοχείρως στο σχετικό πρακτικό τα ονόµατα κατά σειρά
εκφώνησης)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι εκληρώθησαν, η ασκούσα καθή-
κοντα Εισαγγελέα του Ειδικού Δικαστηρίου κ. Ξένη Δηµητρίου-
Βασιλοπούλου, ως τακτικό µέλος, και ο αναπληρωτής της εκ του
καταλόγου των µελών της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου, ο κ.
Γεώργιος Μπόµπολης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιο-
δοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των
Πρακτικών καθ’ ο µέρος αφορά την ειδική ηµερήσια διάταξη,
γιατί πρέπει να αποσταλεί στον Πρόεδρο του ειδικού δικαστη-
ρίου ο κατάλογος των µελών του Ειδικού Δικαστηρίου, τα οποία
κληρώθηκαν κατά τη σηµερινή συνεδρίαση. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Συνεπώς, το Σώµα οµο-

φώνως παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση της

ειδικής ηµερήσιας διάταξης και συνεχίζουµε µε τη νοµοθετική
εργασία.

Κύριε Υπουργέ Δικαιοσύνης, θέλετε να κάνετε µία παρέµβαση
για µία τροπολογία. Και θα ήθελα να παρακαλέσω, αν µου επι-
τρέπετε κύριε Υπουργέ, επειδή είδα ότι οι κύριοι συνάδελφοι
πραγµατικά τηρούν τον χρόνο της οµιλίας τους, να περιορίσουµε
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στα έξι λεπτά το χρόνο οµιλίας των οµιλητών και βλέπουµε. 
Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Συνεπώς, ορίζεται στο

εξής στα έξι λεπτά ο χρόνος οµιλίας των συναδέλφων.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ Δικαιοσύνης, για τέσσερα

λεπτά.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο
υπουργικές τροπολογίες και σε µία βουλευτική τροπολογία.

Η πρώτη τροπολογία µε γενικό αριθµό 2111 και ειδικό 287/12-
12-2014, αφορά τον διαγωνισµό των δικαστικών υπαλλήλων της
γραµµατείας των δικαστηρίων. Διακόσιες θέσεις ήταν ο αρχικός
αριθµός του διαγωνισµού. 

Πολλοί από αυτούς δεν απεδέχθησαν, γιατί πέρασαν ή σε άλ-
λους διαγωνισµούς ή στο Δικαστικό Σώµα. Παρετάθη ο διαγωνι-
σµός αυτός µέχρι το τέλος του 2014 και κάθε κενή θέση που
προέκυψε, καλύπτεται από το διαγωνισµό, ο οποίος έρχεται να
καλύψει κενές οργανικές θέσεις. Ήδη, όµως, αυτοί που εκλήθη-
σαν τώρα για να καλύψουν τις θέσεις, δεν έχουν παρουσιαστεί
ακόµα.

Καθίσταται, λοιπόν, ανάγκη να παραταθεί ο διαγωνισµός, ο πί-
νακας δηλαδή, µέχρι να καλυφθούν αυτές οι θέσεις, γιατί έχουµε
τεράστια κενά. Είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2111 και ει-
δικό 287 και παρακαλώ να τη δεχθείτε για την καλή λειτουργία
των δικαστηρίων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ)

Η δεύτερη υπουργική τροπολογία είναι η µε γενικό αριθµό
2176 και ειδικό 319. Αυτή την υποστηρίζω, αν και δεν είµαι ο καθ’
ύλην αρµόδιος Υπουργός. Αφορά, όµως, ένα κόσµηµα της Λέ-
σβου. Αφορά το ξενοδοχείο «ΣΑΡΛΙΤΖΑ» και τις θερµοπηγές της.
Είναι από τις καλύτερες θερµοπηγές στον κόσµο, οι οποίες τα
τελευταία χρόνια έχουν εγκαταλειφθεί, δεν λειτουργούν. Ανήκει
ιδιοκτησιακά στο ΕΤΑΑ -είναι το Ενιαίο Ταµείο Ασφάλισης Αυτο-
απασχολουµένων- και θα αξιοποιηθεί µέσω της Περιφέρειας Βο-
ρείου Αιγαίου, µε κοινοτικά χρήµατα ή µε χρήµατα από τις
δηµόσιες επενδύσεις.

Είναι κάτι που το θέλει όλη η κοινωνία της Λέσβου και νοµίζω
ότι θα βοηθήσει αυτό και την οικονοµική ανάπτυξη της περιοχής
αλλά και τους επαγγελµατίες, τους ξενοδόχους, τους καταστη-
µατάρχες και όλους. Είναι ένα θέµα που για όσους έχετε πάει
στη Μυτιλήνη, θα έχετε δει ότι είναι ένα πραγµατικό κόσµηµα
που έχει εγκαταλειφθεί. Επαναλαµβάνω ότι αυτή η τροπολογία
είναι η µε γενικό αριθµό 2176 και ειδικό 319, από 18 Δεκεµβρίου.

Υπάρχει και µια βουλευτική τροπολογία, η οποία κατετέθη εκ-
πρόθεσµα, τελευταία στιγµή. Έχω συνεννοηθεί µε τον κ. Μητσο-
τάκη. Αφορά τους δηµοτικούς αστυνοµικούς, οι οποίοι µέσω του
προγράµµατος της κινητικότητας έχουν τοποθετηθεί στα κατα-
στήµατα κράτησης. Εφόσον το θέλουν, εφόσον το επιθυµούν οι
ίδιοι, µε αίτησή τους µπορούν να παραµείνουν στα καταστήµατα
κράτησης και να µη µπουν ξανά στη διαδικασία να πάνε σε άλλες
υπηρεσίες, σύµφωνα µε τη διαδικασία της διαθεσιµότητος-κινη-
τικότητος. Έχει έρθει και η Οµοσπονδία των Δικαστικών Υπαλ-
λήλων, υπάρχει οµοφωνία, ούτως ώστε να καλύψουµε τις θέσεις,
διότι έχουµε και πάρα πολλά κενά.

Παρακαλώ, αν µπορείτε, αυτήν τη βουλευτική τροπολογία να
την ψηφίσετε. Είναι η µε γενικό αριθµό 2226 και ειδικό 347.

Ευχαριστώ πολύ.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορούµε να ρω-

τήσουµε τον κύριο Υπουργό για την παρουσίαση που έκανε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κυρία Μανω-

λάκου, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σχετικά µε την τροπολογία για τον πίνακα των

επιτυχόντων-επιλαχόντων, ενώ είναι περίπου τριανταπέντε -δεν
θυµάµαι ακριβώς τον αριθµό- εισηγείστε να προσληφθούν δεκα-
πέντε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Όχι δεκαπέντε.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παραµένουν, όµως, είκοσι που

δεν θα διοριστούν και υπάρχει το αίσθηµα της αδικίας και το εί-
χατε υποσχεθεί στην Οµοσπονδία Δικαστικών Υπαλλήλων ότι θα
εξαντληθεί ο πίνακας επιτυχόντων και ότι θα προσληφθούν, διότι
τους χρειάζεστε κιόλας σαν Υπουργείο.

Θα ήθελα, αν είναι δυνατόν, να διορθωθεί το νούµερο ή, του-
λάχιστον, να υπάρξει µία µέριµνα για να προσληφθούν και οι
υπόλοιποι.

Εµείς, βεβαίως, θα την ψηφίσουµε και έτσι αλλά λέω ότι µπο-
ρεί να γίνει και καλύτερη.

Ευχαριστώ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Μπορώ να απαντήσω,
κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έχει δίκιο η συνάδελ-
φος, κύριε Πρόεδρε. Είναι όπως τα είπε τα πράγµατα. Δεν
βάζουµε περιορισµένο αριθµό. Λέµε ότι όποιο κενό υπάρχει θα
καλύπτεται από αυτές τις θέσεις. Οι υπηρεσίες µου ευελπιστούν
ότι θα εξαντληθεί ο πίνακας αλλά εάν µείνουν µερικοί, εγώ του-
λάχιστον δεσµεύοµαι να τους πάρουµε µε το πρώτο νοµοθέτηµα
που θα γίνει.

Να είστε σίγουροι ότι έχουµε τόσες ανάγκες. Αρκεί να σας πω
ότι αυτήν τη στιγµή έχουµε τρεις χιλιάδες κενά δικαστικών γραµ-
µατέων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Μάλιστα, σαφές,
κύριε Υπουργέ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Συνεπώς, δεν νοείται
να µην τους πάρουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κ. Στρατούλης έχει

τον λόγο. Παρακαλώ, να τηρηθεί το εξάλεπτο, για να µιλήσουν
όλοι οι οµιλητές.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μια πρώτη παρατήρηση είναι ότι οι καταγγελίες του συναδέλ-

φου Βουλευτή των ΑΝΕΛ κ. Χαϊκάλη και όσα τις συνόδευσαν και
τις ακολούθησαν, είναι δεδοµένο ότι έχουν επιτείνει ένα νοσηρό
και παρακµιακό κλίµα στην πολιτική ζωή της χώρας, το οποίο
διαρκώς επιδεινώνεται.

Αυτό που απαιτείται, χωρίς την παραµικρή καθυστέρηση, είναι
να διαλευκανθεί ταχύτατα αυτή η καταγγελία -σε χρόνο dt, θα
έλεγα- από τη δικαιοσύνη, να χυθεί άπλετο φως και να αποδο-
θούν άµεσα ευθύνες εκεί που στοιχειοθετείται ότι µπορεί να απο-
δοθούν.

Και όταν λέµε ταχύτατα, ως ΣΥΡΙΖΑ, το εννοούµε. Πρέπει να
διαλευκανθεί ταχύτατα.

Δεύτερη παρατήρηση είναι ότι η παράταση της αποικιοκρατι-
κής δανειακής σύµβασης, και του µνηµονίου που τη συνοδεύει,
κατά δύο µήνες µε την εικοστή έκτη –παρακαλώ!- πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου, µέσα στα δυόµισι χρόνια της διακυβέρ-
νησης, που προέκυψε µετά τις εκλογές του Ιούνη το 2012,
εξευτελίζει κάθε ίχνος κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας, κουρελιά-
ζει το Σύνταγµα της χώρας µας και στην ουσία οδηγεί σε ένα νέο
είδους ολοκληρωτισµού µε κοινοβουλευτικό µανδύα.

Τρίτον, πληροφορήθηκα πριν από λίγο ότι κλήθηκε ο πρώην
Πρόεδρος της ΓΕΝΟΠ ΔΕΗ και νυν εκπρόσωπος των εργαζοµέ-
νων στο Διοικητικό Συµβούλιο της ΔΕΗ, ο Νίκος Φωτόπουλος,
στο Τµήµα –παρακαλώ!- Προστασίας του Κράτους και του Δη-
µοκρατικού Πολιτεύµατος, της Υποδιεύθυνσης Κρατικής Ασφά-
λειας, της Γενικής Αστυνοµικής Διεύθυνσης Αττικής, επειδή πριν
από λίγους µήνες, µε την συνδικαλιστική του ιδιότητα καλούσε
τους πολιτικά επιστρατευµένους εργαζόµενους της ΔΕΗ να συ-
νεχίσουν τον αγώνα τους για την υπεράσπιση του δηµόσιου χα-
ρακτήρα της επιχείρησης. 

Αυτό, κατά τη γνώµη µας, συνιστά ωµή παραβίαση του Συν-
τάγµατος της χώρας, των άρθρων του για την ελεύθερη συνδι-
καλιστική δράση και µας γυρίζει πίσω σε πολιτικά ανώµαλες για
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την πατρίδα µας και για την δηµοκρατία, βεβαίως, χρονικές πε-
ριόδους.

Καταγγέλλουµε την Κυβέρνηση και καλούµε τον αρµόδιο
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη και Δηµόσιας Τάξης κ. Κικίλια
να βάλει ένα τέλος, να σταµατήσει αυτήν την αντιδηµοκρατική,
αντισυνδικαλιστική και, εντέλει, αντισυνταγµατική διαδικασία. 

Τώρα, θα αναφερθώ πολύ σύντοµα επί των τροπολογιών. Κα-
λούµε τον αρµόδιο Υπουργό, να δεχθεί την τροπολογία των Βου-
λευτών Σαλτούρου και Σενετάκη, µε την οποία συµφωνούµε ως
ΣΥΡΙΖΑ, για το «Σικιαρίδειο». Θεωρούµε ότι διασφαλίζει την
απρόσκοπτη λειτουργία του και την παροχή των υπηρεσιών εκ-
παίδευσης και ψυχοκοινωνικής στήριξης σε ογδόντα παιδιά µε
αναπηρία και σε εξήντα παιδιά µε αναπηρία που παρακολουθούν
το ειδικό σχολείο που λειτουργεί στις εγκαταστάσεις του «Σικια-
ριδείου». Δεν έχει κανένα λόγο να µην το δεχτεί. Λύνει ένα χρόνιο
πρόβληµα και µια χρόνια εκκρεµότητα. 

Δεύτερον, συµφωνούµε και ζητάµε από τον Υπουργό να απο-
δεχτεί την τροπολογία 2113/289 του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας για την προνοµιακή ικανοποίηση απαιτήσεων ναυτερ-
γατών και εργαζοµένων στις ναυτιλιακές εταιρείες σε περίπτωση
εκποίησης του πλοίου ως ναυαγίου. Λύνει πάρα πολλά προβλή-
µατα και εκκρεµότητες απλήρωτων επί χρόνια ναυτεργατών.
Λύνει και αντιµετωπίζει, αν περάσει, το πρόβληµα τριάντα πέντε
εργαζοµένων του Αγούδηµου που είναι απλήρωτοι επί εξίµισι
χρόνια. Οι εργαζόµενοι αυτοί έχουν διατυπωθεί τελεσίδικες δι-
καστικές αποφάσεις. Παρ’ όλα αυτά, επειδή δεν µπορούν να χα-
ρακτηριστούν ως εργαζόµενοι ναυτιλιακών εταιρειών, γιατί ήταν
ασφαλισµένοι στο ΙΚΑ και όχι στο ΝΑΤ, δεν µπορούν να βρουν
το δίκιο τους. Επιτέλους, µετά από εξίµισι χρόνια µε αυτήν την
τροπολογία, εάν τελικά ον δεχτεί ο Υπουργός, µπορεί να δοθεί
µια λύση.

Τρίτον, συµφωνούµε και ζητάµε να γίνει αποδεκτή η τροπολο-
γία του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας για τη διασφάλιση
των θέσεων εργασίας και το σύνολο των εργασιακών ασφαλιστι-
κών και λοιπών δικαιωµάτων των εργαζοµένων στις τρεις Συνε-
ταιριστικές Τράπεζες -ΑΧΑΪΚΗ, ΛΑΜΙΑΣ ΚΑΙ ΛΕΣΒΟΥ-ΛΗΜΝΟΥ-
που τέθηκαν σε καθεστώς ειδικής εκκαθάρισης µετά την ανά-
κληση των αδειών τους από την Τράπεζα της Ελλάδας. Έχουµε
καταθέσει και εµείς παρόµοια τροπολογία σε άλλο νοµοσχέδιο
που συζητιέται τη Δευτέρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέταρτον, για τις τροπολογίες 2129/296 και 2149/306 των κυ-
ρίων Οικονόµου από τους Ανεξάρτητους Βουλευτές, Μπούρα και
λοιπούς από τη Νέα Δηµοκρατία για επαναπρόσληψη στη ΣΤΑΣΥ
των απολυµένων από την πρώην ΑΜΕΛ, δηλαδή από το µετρό
που σήµερα έχει ενταχθεί και αυτή στη ΣΤΑΣΥ, ο εισηγητής µας
κ. Αποστόλου, έχει πει ότι την αποδεχόµαστε. Λύνει προβλήµατα
σε πάνω από διακόσιους απολυµένους. Λύνει προβλήµατα της
ίδιας της επιχείρησης, που αναγκάζεται να πηγαίνει σε υπερω-
ρίες για να καλύπτει υπαρκτά κενά που έχουν επισηµανθεί µε δε-
κάδες έγγραφα. Εξοικονοµεί και πόρους η εταιρεία, διότι είναι
εργαζόµενοι εκπαιδευµένοι και έτσι γλιτώνει πόρους από την εκ-
παίδευση που θα χρειάζονταν να κάνει σε άλλους εργαζόµενους.

Μάθαµε ότι ενώ αυτή η τροπολογία έγινε αποδεκτή από τον
κύριο Υπουργό, γίνεται ένα αλισβερίσι. Θα ήταν εξευτελισµός
του Κοινοβουλίου να παρθεί πίσω από τον αρµόδιο Υπουργό, τη
στιγµή που τα κόµµατα την έχουν αποδεχθεί οµοφώνως πριν από
λίγο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, ζητάµε να γίνει αποδεκτή µία δική µας
τροπολογία, την οποία έχω καταθέσει εγώ και πολλοί άλλοι Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ, για την επαναφορά στη ΣΤΑΣΥ σαράντα, πε-
νήντα εργαζοµένων του ΗΣΑΠ, οι οποίοι µετατάχθηκαν
υποχρεωτικά χωρίς τη θέλησή τους σε τρία Υπουργεία, στα
Υπουργεία Υγείας, Μεταφορών και Υποδοµών και Πολιτισµού.
Αυτοί οι άνθρωποι είναι εκπαιδευµένοι, τους έχει ανάγκη η
ΣΤΑΣΥ (πρώην ΗΣΑΠ) και τους έχει ζητήσει πίσω εγγράφως. Δεν
είναι δυνατόν, λοιπόν, άνθρωποι που είναι ειδικευµένοι σε συγ-
κεκριµένες ειδικότητες που χρειάζονται σήµερα στην επιχείρηση,

να κάνουν κυριολεκτικά το νοσοκόµο, τον αρχαιοφύλακα ή δεν
ξέρω τι άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε, σας παρακαλώ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Τελειώνω σε ένα δευτερόλεπτο,
κύριε Πρόεδρε. 

Τέλος, έχω καταθέσει µαζί µε τον κ. Τσουκαλά και άλλους Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ την τροπολογία 2173/317, µε την οποία ζη-
τάµε να δοθεί έξι µήνες προθεσµία στα ασφαλιστικά ταµεία και
στις οµοσπονδίες των ενστόλων, σχετικά µε το αν θα αποδεχ-
θούν αυτό που τους µπήκε από την κυβέρνηση ως µαχαίρι το
λαιµό, δηλαδή τα επικουρικά τους ταµεία και το εφάπαξ τους να
πάνε στο ΕΤΕΑ και να µπουν στη ρήτρα µηδενικού ελλείµµατος
µε συνεχείς µειώσεις ή να γίνουν επαγγελµατικά ταµεία, δηλαδή
ιδιωτικά. Με αυτήν την τροπολογία, λοιπόν, ζητάµε να δοθεί αυτό
το εξάµηνο, γιατί είναι κάτι λογικό και το ζητούν οι οµοσπονδίες
των ενστόλων αλλά και µε τροπολογία ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τον λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ.
Ασηµάκης Παπαγεωργίου. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΣΗΜΑΚΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο υπουργικές τρο-
πολογίες. Η µία αφορά το στελεχικό δυναµικό της ΡΑΕ –πρόκει-
ται για είκοσι άτοµα- και την ανανέωση των συµβάσεων αυτών.
Ανανεώνεται, λοιπόν, η σύµβασή τους µέχρι τις 30-6-2016, διότι
επιτελούν επιστηµονικό έργο. Δεν µιλάµε για διοικητικό προσω-
πικό. 

Βέβαια, η δεύτερη παράγραφος αφορά τη δυνατότητα µετα-
κίνησης στελεχικού δυναµικού µεταξύ ΔΕΗ και ΔΕΔΔΗΕ. Επειδή
ο ΔΕΔΔΗΕ είναι 100% θυγατρική της ΔΕΗ, δεν είχε προβλεφθεί
αυτή η δυνατότητα µετακίνησης στελεχών αναλόγως των αναγ-
κών και βέβαια µε απόφαση του διοικητικού συµβουλίου της ΔΕΗ
και του ΔΕΔΔΗΕ.

Επίσης, θα ήθελα να αναφερθώ στη δεύτερη µε αριθµό
2218/344 υπουργική τροπολογία, που αφορά µια διόρθωση σε
σχέση µε τους φωτοβολταϊκούς σταθµούς. Όταν κάναµε την πα-
ρέµβαση και αλλάξαµε τους χρόνους για να επιταχύνουµε τα
έργα, είχαν ολοκληρωθεί κατασκευαστικά. Όµως, λόγω των πολ-
λών έργων, ορισµένα εξ αυτών δεν συνδέθηκαν στο χρόνο που
οριζόταν αλλά αργότερα, λόγω φόρτου εργασίας του ΔΕΔΔΗΕ.
Τους δίνουµε, λοιπόν, τη δυνατότητα να ανήκουν ακριβώς στο
τρίµηνο τιµών ολοκλήρωσης του έργου, όπως προέβλεπε ο
νόµος.

Επίσης, όσον αφορά την υπ’ αριθµόν 2159/311 βουλευτική
τροπολογία, θα ήθελα να πω ότι πρόκειται για µία πολύ σωστή
πρόταση εκ µέρους του Βουλευτού και αφορά τη ΔΕΗ και την
ανανέωση συµβάσεων των στελεχών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Όσον αφορά την υπ’ αριθµόν 2228/349, είναι µία πρόταση εκ
µέρους Βουλευτών όσον αφορά την αυτοπαραγωγή. Επειδή
πρόκειται να υπογραφεί η απόφαση για το Net Metering των µι-
κρών φωτοβολταϊκών στις ενώσεις, κατοικίες και µικρούς επαγ-
γελµατικούς χώρους, αυτό που προτείνεται είναι σωστό στο
πλαίσιο που για όση αυτοκατανάλωση κάνουν, δεν θα έχουν χρέ-
ωση ΕΤΜΕΑΡ. 

Όσον αφορά την υπ’ αριθµόν 2160/312 τροπολογία, πρόκειται
για µία διόρθωση στο πλαίσιο του new deal το οποίο έχει γίνει
και αφορά µια παράλειψη που είχε γίνει µεταξύ ΛΑΓΗΕ και των
κατατεθειµένων τότε εγγράφων των διαφόρων παραγωγών. Βέ-
βαια, αυτή η τροπολογία αφορά λίγους. 

Επίσης, η υπ’ αριθµόν 2190/327, πιστεύω ότι είναι µια δίκαιη
πρόταση. Ουσιαστικά λέει ότι σε περίπτωση που κάποιοι έργο -
αιολικό ή φωτοβολταϊκό ή οτιδήποτε άλλο- βρίσκεται σε εκκρε-
µότητα στο Συµβούλιο της Επικρατείας, να µη χάνεται ο χρόνος
που καθορίζεται από τη ΡΑΕ και από τις διαδικασίες, µέχρι να εκ-
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δοθεί η απόφαση. Εάν είναι υπέρ του δικαιούχου, ο χρόνος του
δεν έχει χαθεί. Προφανώς, εάν είναι αρνητική η απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας, δεν ισχύει οτιδήποτε έχει συµφω-
νήσει. 

Επίσης, θα αναφερθώ στην τροπολογία του κ. Βολουδάκη µε
γενικό αριθµό 2104 και ειδικό αριθµό 283, που αφορά το δι-
καίωµα για τους ΓΟΕΒ να µπορούν να αναπτύξουν ΑΠΕ, για να
µπορέσουν να λειτουργήσουν καλύτερα µε τα αρδευτικά έργα.
Στην Κρήτη -δεν είχαµε την ενηµέρωση- δεν υπάρχουν ΓΟΕΒ.
Είναι ο Οργανισµός Ανάπτυξης Κρήτης. Η διόρθωση την οποία
κάνει αφορά τη δ’ παράγραφο του συγκεκριµένου νόµου. Νοµίζω
ότι η διόρθωση αυτή είναι δίκαιη και καλώς έχει προταθεί. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, πόσες τροπολο-

γίες βουλευτικές δέχθηκε ο κύριος Υπουργός; 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Άλλες τέσσερις τροπολογίες δέχ-

θηκε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Μισό λεπτό. 
Τι ρωτήσατε, κύριε Αποστόλου; 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Επειδή έρχονται σωρηδόν οι τρο-

πολογίες και την τελευταία στιγµή υιοθετούνται από τους Υπουρ-

γούς, τα έχουµε µπερδέψει. Να µας δώσουν και µια κατάσταση,
για να ξέρουµε ποιοι είναι οι αριθµοί των τροπολογιών που γί-
νονται αποδεκτές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ωραία, µπορεί να
δοθεί µια γραπτή κατάσταση, σε συνεργασία µε τις υπηρεσίες. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα να λάβω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, να καταθέσω τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις στις
οποίες αναφέρθηκα στην έναρξη της συζήτησής µας, ιδιαίτερα
στο άρθρο 12 αλλά και σε διευκρινίσεις σε άλλα άρθρα. Τις κα-
ταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Νικόλαος Ταγαράς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Θα αναφερθώ σ’ αυτό
που αναφέρθηκε και ο κ. Αποστόλου και έχει δίκιο. Είχα πει και
εισαγωγικά ότι όσες τροπολογίες στηριχθούν από τους Υπουρ-
γούς θα γίνουν αποδεκτές. Είναι οι ακόλουθες τροπολογίες:
2230/351, 2198/333, 2229/350, 2153/307, 2154/308, 2155/309,
2156/310, 2147/305, 2238/356, 2226/347, 2159/311, 2160/312,
2228/349, 2190/327 και 2104/283.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Θα δώσουµε τον

λόγο και στην κυρία Γεννηµατά, για να αναφερθεί –υποθέτω- σε
κάποιες τροπολογίες. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

Θέλω να αναφερθώ στην υπ’ αριθµόν 2147/305 βουλευτική
τροπολογία -ανέφερε ήδη ο Υπουργός ότι γίνεται αποδεκτή- που
αφορά την αναδροµικότητα στην καταβολή του εφάπαξ των εθε-
λοντών µακράς θητείας. Γίνεται αποδεκτή από το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας, γιατί αποκαθιστά µια πολύ µεγάλη αδικία.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Συρµαλένιος και µετά ο κ. Ταµήλος. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΑΜΗΛΟΣ: Εγώ είµαι τώρα, κύριε Πρόεδρε! Έχουµε

αλλάξει σειρά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Εντάξει, θα µιλήσετε

εσείς, κύριε Ταµήλο. Μετά θα µιλήσει ο κ. Συρµαλένιος και ο κ.
Μπριάνης. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΑΜΗΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, δεν είναι
κακό το κράτος -έστω και την τελευταία στιγµή- πριν από µια κρί-
σιµη ψηφοφορία να διορθώνει κάποιες συσσωρευµένες –ας το
πούµε- δυσλειτουργίες. Και νοµίζω ότι δεν πρέπει να το καταγ-
γέλλουµε αυτό, γιατί οι πολίτες περιµένουν από εµάς επίλυση
και όχι διαιώνιση των προβληµάτων. 

Επί τροχάδην θέλω να πω, κύριε Υπουργέ, για τα άρθρα του
νοµοσχεδίου τα οποία συζητήσαµε, ότι σε ό,τι αφορά τις εισφο-
ρές είχαµε πει και είχαµε επισηµάνει στην πρώτη συζήτηση ότι
πρέπει να προβλεφθεί και ρύθµιση των ληξιπρόθεσµων οφειλών
σε εισφορές, σε χρήµα των πολιτών προς τους δήµους για παλιά
σχέδια πόλεως σε δόσεις, όπως ισχύει για τις οφειλές των πολι-
τών για φόρους και ασφαλιστικά ταµεία.

Δεύτερον, είχαµε ζητήσει να προβλεφθεί ότι µπορούν οι δήµοι
να θέτουν ως εγγυήσεις στο Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων
τα ποσά που είναι να λάβουν από τις εισφορές σε γη και χρήµα,
προκειµένου να χρηµατοδοτήσουν τα έργα υποδοµής στις προς
ένταξη περιοχές, για να µπορούν κάποια στιγµή να ολοκληρώ-
νονται γρηγορότερα οι υποδοµές των σχεδίων πόλεων, πριν γί-
νουν τα σπίτια στις περιοχές αυτές και να αποφευχθούν δεκάδες
δυσκολίες που προκύπτουν µετά.

Σε ό,τι αφορά το πολυπόθητο και πολύπαθο άρθρο 12, νοµίζω
ότι όλες οι διαφωνίες της Αντιπολίτευσης ήταν στους δασικούς
χάρτες αλλά κυρίως και στην άρση της αναδάσωσης. Πιστεύω
ότι καλά κάνατε και αποσύρατε τα επίµαχα άρθρα.

Όµως, πρέπει να πω το εξής: Η παράγραφος 4, πολύ σωστά
παραµένει και µε τη διευκρίνιση ότι όσοι κατέχουν γεωργική γη
µέσα σε αµφιλεγόµενες εκτάσεις, που είναι για γεωργική χρήση,
έχουν τη δυνατότητα εντός ενός έτους να δηλώσουν τις εκτάσεις
αυτές στον ΟΠΕΚΕΠΕ, για να αποδείξουν ότι υπάρχει πραγµα-
τικά µια γεωργική χρήση, έτσι ώστε να µην έχουν τα προβλήµατα
που υπάρχουν σήµερα, δηλαδή να µην µπορούν να δηλώσουν
τις εκτάσεις αυτές.

Όσον αφορά την παράγραφο 10, έχω πάρα πολλές επισηµάν-
σεις στο διάστηµα της δίωρης αυτής συζήτησης -και από τηλε-
θεατές που µας βλέπουν- ότι στην ουσία επιχειρεί να δώσει µια
λύση στις ιδιωτικές εκτάσεις που έχουν έναν παλιό χαρακτηρι-
σµό, που µπορεί να είναι πριν από εκατό χρόνια, ως δασικές. Εί-
χαµε πει ότι είναι λογικό εκτάσεις οι οποίες έχουν αγροτικό,
γεωργικό χαρακτήρα πριν από το 1975 να µπορούν χωρίς την
παρέµβαση του δασαρχείου να θεωρούνται γεωργικές, αντί δα-

σικές εκτάσεις. Μιλάµε για ιδιωτικές εκτάσεις, που δεν αµφισβη-
τούνται οι τίτλοι ιδιοκτησίας τους παρά µόνο ο χαρακτήρας τους.

Εγώ νοµίζω ότι η παράγραφος 10, που δεν ζητήθηκε ούτε από
το ΣΥΡΙΖΑ να αποσυρθεί, κακώς αποσύρεται από εσάς. Σας καλώ
-έστω και στο τέλος της δευτερολογίας σας- να το διορθώσουµε
αυτό. 

Γιατί; Κινδυνεύουµε στο άρθρο 12, να µείνει µόνο η άδεια κυ-
νηγίων για ιχνηλατικούς σκύλους και η παράγραφος 4. Ένα ση-
µαντικό άρθρο δεν µπορεί να εξαφανιστεί µετά από τόση
συζήτηση, επειδή κάποιος µεµονωµένος Βουλευτής µπορεί να
το ζητήσει. Νοµίζω ότι πρέπει να ξαναδούµε την παράγραφο 10.
Μέχρι το τέλος θα επιµείνω και στις δευτερολογίες, για να δια-
τηρηθεί.

Να πω και µια παρατήρηση. Εάν τα προβλήµατα της Αττικής
είναι τόσο µεγάλα και πρέπει εδώ να διαφυλάξουµε τον φυσικό
πλούτο, τα δάση που κάηκαν στην Πάρνηθα, στην Πεντέλη, δεν
φταίει σε τίποτα η υπόλοιπη Ελλάδα να αναµένει πότε θα λύσει
τα προβλήµατα η Αττική και να µην ψηφίζονται ευεργετικοί νόµοι.
Γιατί στην Αττική ούτε σιτάρια φυτεύει ο κόσµος ούτε µεγάλες
κτηνοτροφικές µονάδες ούτε βοσκοτόπια έχει. Εποµένως, εάν
είναι τόσο µεγάλο το πρόβληµα, ας εξαιρεθεί από το άρθρο 12
ο Νοµός Αττικής και να ισχύσει για την υπόλοιπη Ελλάδα.

Δεν είναι δυνατόν, δηλαδή, µόνο και µόνο επειδή τα προβλή-
µατα της Αττικής διαιωνίζονται οι υπόλοιποι Έλληνες να µην µπο-
ρούν να έχουν αγροτική παραγωγική διαδικασία και να
περιµένουν την επίλυση του προβλήµατος µετά από δέκα χρόνια.
Γιατί όταν λέµε να κάνουµε τους δασικούς χάρτες και να τελει-
ώσει το δασικό κτηµατολόγιο, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, θα περά-
σουν τουλάχιστον δέκα µε δεκαπέντε χρόνια ακόµη.

Τέλος, σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες, έγινε δεκτή η τροπολο-
γία που έχω καταθέσει και αφορά αιτήµατα της τοπικής αυτοδι-
οίκησης από τον κ. Ντινόπουλο - και τον ευχαριστώ- για την
παράθεση των προγραµµάτων των παιδικών σταθµών και των
ΔΕΥΑ, έτσι ώστε να µπορούν να συµµετέχουν σε ευρωπαϊκά προ-
γράµµατα.

Επίσης, πριν από λίγο έγινε αποδεκτή από τον κ. Παπαγεωρ-
γίου η τροπολογία που αφορά το δικαίωµα κάποιου ο οποίος έχει
µια άδεια παραγωγής ενέργειας -αιολική ή φωτοβολταϊκά- όταν
του ανασταλεί από το Συµβούλιο της Επικρατείας µεγάλο τµήµα
της αδείας, του χρόνου, δηλαδή, που είχε, να πάρει το χρόνο
µετά που θα δικαιωθεί. 

Αυτά ήθελα να πω. Θέλω να πιστεύω ότι µέχρι το τέλος της
συζήτησης, θα δοθεί η δυνατότητα να βελτιώσουµε και ορισµένα
άλλα πράγµατα.

Σε ό,τι αφορά την ιστορία µε τη ΣΤΑΣΥ, χάρηκα πάρα πολύ
που ο κ. Στρατούλης έδωσε κι αυτός τη συγκατάθεσή του ως ΣΥ-
ΡΙΖΑ, προκειµένου να διορθωθεί αυτή η αδικία που έγινε στο
µετρό. 

Θέλω να επισηµάνω ότι υπάρχει ακόµα µια αδικία που έγινε
µετεκλογικά από την κυβέρνηση Παπανδρέου, που αφορά τους
εργαζόµενους στην ΑΓΡΟΓΗ. Ίσως κάποια στιγµή δοθεί η δυνα-
τότητα όσοι από αυτούς έχουν δικαιωθεί δικαστικά, να δικαιω-
θούν και νοµοθετικά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Ταµήλο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο, επί της διαδικασίας;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κυρία Μανω-

λάκου, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κάνω έκκληση ως προς το εξής:

Μας είπε ο κύριος Υπουργός ποιες τροπολογίες δέχεται. Όµως,
υπάρχουν τροπολογίες που δεν έχουν φθάσει ούτε καν στα γρα-
φεία µας ακόµα. Κάνω έκκληση να σταµατήσουµε εδώ και τώρα.
Δεν είναι κατάσταση αυτή. Είναι ανεξέλεγκτη η κατάσταση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Δηλαδή, έρχονται
ακόµα τροπολογίες;

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Μάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Δεν είναι δυνατόν!
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν γίνεται. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ε, δεν είναι δυνατόν!
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, είναι ανθρωπίνως

αδύνατον να τοποθετηθούµε και να ξέρουµε το τι θα κάνουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Προφανώς.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Πριν από λίγο ήλθαν δεκαπέντε

τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το γενικό πρόβληµα

το ήξερα. Το ειδικό δεν ήξερα, δηλαδή ότι έρχονται ακόµα.
Τον λόγο έχει ο κ. Συρµαλένιος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Εγώ πριν µπω στο θέµα στο

οποίο θα ήθελα να τοποθετηθώ, δηλαδή στον φιλικό διακανονι-
σµό και την περίφηµη τροπολογία 2138, θέλω να πω µια κου-
βέντα για το θέµα της Μακρονήσου. Καλώς απεσύρθη η
τροπολογία για την Μακρόνησο. Πρέπει, όµως, το Υπουργείο να
ξέρει ότι υπάρχουν περιφέρειες, όπως η Περιφέρεια Νοτίου Αι-
γαίου, όπου πρόσφατα πέρασε απόφαση στο Περιφερειακό Συµ-
βούλιο, να αλλάξουν χρήσεις γης υπέρ βοσκοτόπων,
καταστρατηγώντας ουσιαστικά το προεδρικό διάταγµα της αεί-
µνηστης Μελίνας Μερκούρη, που χαρακτήρισε τη Μακρόνησο
ως ιερό τόπο ιστορικών αγώνων µνήµης και θυσίας των Ελλήνων. 

Επειδή υπάρχει και µια αίτηση για τοποθέτηση 100MW στη
Μακρόνησο, πρέπει να δοθεί οριστικό τέλος γι’ αυτήν την ιστο-
ρία. Η Μακρόνησος δεν αλλάζει χρήση. Είναι τόπος ιερός, ιστο-
ρικής µνήµης, τελεία και παύλα!

Θα ήθελα να προχωρήσω µε το θέµα του φιλικού διακανονι-
σµού. Είπε ο κ. Βαρβιτσιώτης –δεν είναι τώρα εδώ- ότι αιφνιδια-
στήκαµε. Δεν αιφνιδιαστήκαµε καθόλου. Την ξέραµε τη νέα
σύµβαση για το φιλικό διακανονισµό. Ήµασταν απόλυτα έτοιµοι.
Και ήµασταν έτοιµοι, διότι ξέρουµε πολύ καλά -όπως ξέρει και
όλη η Κυβέρνηση- ότι ο πολιτικός της χρόνος τελειώνει. Γι’ αυτό
ακριβώς τον λόγο έσπευσε άρον-άρον να φέρει και αυτήν τη σύµ-
βαση να κυρωθεί από τη Βουλή ελάχιστα εικοσιτετράωρα πριν
κλείσει η θητεία αυτής της Βουλής. 

Αναφέρθηκα χθες και είπα για ποιους λόγους εµείς θεωρούµε
ότι αυτή η σύµβαση είναι αντίθετη µε το δηµόσιο συµφέρον. Θα
ήθελα, όµως, να επαναλάβω δύο σκανδαλώδη σηµεία: 

Πρώτον, είπε και το Ελεγκτικό Συνέδριο -το Ζ’ Τµήµα- πως
υπάρχει τροποποίηση της αρχικής σύµβασης. Δεν είναι συνέχιση
της ίδιας σύµβασης αλλά νέα σύµβαση, αφού πρόκειται για µια
νέα µεγάλη επένδυση ύψους 230 εκατοµµυρίων ευρώ, µε µεγάλο
τεχνικό και οικονοµικό έργο, κατασκευή προβλήτας 3 κ.λπ.. 

Κατά συνέπεια, δεν είναι δυνατό να µην µπαίνει στη διαγωνι-
στική διαδικασία. Είναι προϋπόθεση ο νέος διαγωνισµός για να
υπάρξει αυτή η σύµβαση. Αυτό είναι εκ των ων ουκ άνευ.

Δεύτερο σηµείο: Ο φιλικός διακανονισµός αναστέλλει επ’ αό-
ριστον την καταβολή του ελάχιστου εγγυηµένου ανταλλάγµατος,
αφού θέτει ως προϋπόθεση καταβολής αυτού του ανταλλάγµα-
τος το να φθάσει η Ελλάδα στα επίπεδα του ΑΕΠ του 2008 συν
2%, δηλαδή αναστέλλει την καταβολή κατά είκοσι πέντε περίπου
χρόνια.

Παρά τη θετική γνωµάτευση και του δεύτερου κλιµακίου στο
οποίο παραπέµφθηκε η απόφαση του Ζ’ κλιµακίου, σε αστραπι-
αίο χρόνο παραπέµφθηκε στο ΣΤ’ κλιµάκιο του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου. Παρά τη θετική γνωµάτευση, έµεινε ο δεύτερος όρος
από το Ελεγκτικό Συνέδριο, δηλαδή η µη καταβολή του ελάχι-
στου εγγυηµένου ανταλλάγµατος. Παρά αυτόν τον όρο, συµφω-
νήθηκε από τη διοίκηση του ΟΛΠ και την «COSCO» η νέα αυτή
σύµβαση και έγραψαν τον όρο αυτό στα παλαιότερα των υποδη-
µάτων τους.

Το επιχείρηµα ότι δίνεται στην «COSCO» το νέο έργο µε απευ-
θείας ανάθεση χωρίς διαγωνισµό ως αντιστάθµισµα της οικονο-
µικής κρίσης από το 2010 και εντεύθεν, δεν στέκει, διότι το
άρθρο 9 της αρχικής σύµβασης, απαγορεύει οποιαδήποτε δρα-
στηριότητα σε ακτίνα διακοσίων χιλιοµέτρων. 

Κατά συνέπεια, ήταν διασφαλισµένος ο µονοπωλιακός χαρα-
κτήρας εκµετάλλευσης, αφού σε κανένα άλλο λιµάνι σε ακτίνα δια-
κοσίων χιλιοµέτρων δεν θα µπορούσε να υπάρξει η οποιαδήποτε
ανταγωνιστική δραστηριότητα ούτε στο Λαύριο ούτε στην Ελευ-
σίνα ούτε στη Ραφήνα, σε αντίθεση µ’ αυτό, µε το ν. 4150/2013
και τη σύσταση των τεσσάρων µεγάλων ανώνυµων εταιρειών των
λιµενικών δικτύων και εν προκειµένω του λιµενικού δικτύου Αττι-

κής στο οποίο συµπεριλαµβάνονται Πειραιάς, Λαύριο κ.λπ., όπου
η ιδιωτικοποίηση του ΟΛΠ προφανώς θα επιφέρει τη συνολική
ιδιωτικοποίηση του λιµενικού δικτύου των λιµανιών της Αττικής και
άρα θα καταστήσει την «COSCO» κυρίαρχο παίχτη.

Επιπλέον, σ’ ό,τι αφορά τον τερµατικό σταθµό πετρελαιοει-
δών, σύµφωνα µε την τροπολογία, η «ΣΕΠ Α.Ε.» αναλαµβάνει να
κατασκευάσει για λογαριασµό του ΟΛΠ το νέο τερµατικό σταθµό
πετρελαιοειδών τον οποίον ωστόσο θα αποπληρώσει ο ΟΛΠ. 

Σηµειώνεται ότι δεν υπάρχει µελέτη του ΟΛΠ που να αναφέρει
ποιο θα είναι το κόστος του νέου σταθµού και κατά συνέπεια, ο
ΟΛΠ θα κληθεί να πληρώσει το κόστος που θα του ανακοινώσει
η «COSCO». Ωστόσο, αν κανείς διαβάσει το αναλυτικό πρακτικό,
θα καταλάβει ότι το έργο δεν χαρίζεται στον ΟΛΠ αλλά θα το
αποπληρώσει ο οργανισµός σε είκοσι δύο χρόνια και µάλιστα
στο προτεινόµενο από την «COSCO» επιτόκιο. 

Εν κατακλείδι, εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ δεν έχουµε τίποτα µε το κινέ-
ζικο κράτος και µε την «COSCO» ως κρατική επιχείρηση της
Κίνας. Βασίζουµε την κριτική µας και επιχειρηµατολογούµε βάσει
της υπεράσπισης του δηµοσίου συµφέροντος της χώρας. Κατά
την άποψή µας τα λιµάνια –και κυρίως το λιµάνι του Πειραιά που
είναι το πρώτο λιµάνι της χώρας- αποτελούν κρίσιµο, νευραλγικό
κόµβο για την οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη της χώρας.

Απ’ αυτήν την άποψη, λοιπόν, είµαστε κατηγορηµατικά αντίθε-
τοι µε τη νέα σύµβαση η οποία κυρώνεται σήµερα εσπευσµένα
στη Βουλή και πιστεύουµε ότι πολύ σύντοµα µια νέα κυβέρνηση
µε «κορµό» το ΣΥΡΙΖΑ θα σταµατήσει τη διαδικασία της ιδιωτι-
κοποίησης και θα επαναφέρει το λιµάνι του Πειραιά στο στρατη-
γικό του ρόλο ως νευραλγικός κόµβος οικονοµικής και
κοινωνικής ανάπτυξης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινο-
βουλευτικής Δεοντολογίας καταθέτει την έκθεσή της στην αί-
τηση της εισαγγελικής αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης
ποινικής δίωξης κατά Βουλευτού.

Τον λόγο έχει ο κ. Μπριάνης.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΜΠΡΙΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, «το σώσατε» σήµερα και µε τα δάση αλλά και

την τιµή του νοµοσχεδίου σώζετε µε τις παρεµβάσεις που κά-
νατε, έστω την ύστατη ώρα, σήµερα το πρωί. Αλλά αφού το κά-
νατε το καλό, γιατί δεν το ολοκληρώνετε; 

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να µας εξειδικεύσετε ποια είναι εκείνα
τα έργα µεγάλης εθνικής σηµασίας που να δικαιολογούν λατο-
µικές παρεµβάσεις µέσα στα δάση. 

Όσον αφορά το θέµα µε τις ανθρωπογενείς δράσεις και πα-
ρεµβάσεις για σανατόρια, νοσοκοµεία µέχρι και φυλακές, σω-
φρονιστικά ιδρύµατα, αθλητικές εγκαταστάσεις µέσα στα δάση,
νοµίζω ότι επίσης είναι ένα θέµα στο οποίο µπορείτε να παρέµ-
βετε και να το δείτε. Διότι πολλές φορές, όπως ξέρετε καλύτερα
από εµάς, οι εξαιρέσεις όχι µόνο καταστρατηγούν τον κανόνα –
και ο κανόνας εν προκειµένω είναι η σωτηρία του δάσους και του
δασικού περιβάλλοντος- αλλά εξαιρούν και τον ίδιο τον κανόνα. 

Όσον αφορά στο θέµα των καλλιεργητών γης -και αναφέροµαι
στις αλλότριες καλλιέργειες, στους αγαθούς ποιµένες της υπαί-
θρου και στους δενδροτόµους- άκουσα χθες µε πολλή προσοχή
την εισήγησή σας. Καταλαβαίνω ότι προσπαθείτε να θεραπεύ-
σετε χρόνιες, εγγενείς παθήσεις του πολιτικού συστήµατος. Πι-
στεύω ότι πραγµατικά έχετε την καλή βούληση να τις
θεραπεύσετε. Γι’ αυτό, τη συγκεκριµένη διάταξη που αφορά
τους ποιµένες, τους δενδροτόµους, τους αλλότριους καλλιερ-
γητές, θα την ψηφίσω, γιατί και εγώ προέρχοµαι από υπαίθρια
περιοχή και γνωρίζω τη βάσανο αυτών των ανθρώπων, µολονότι
-όπως είπατε πολύ σωστά χθες- και οι ίδιοι εκχέρσωσαν, παρα-
νόµησαν. Και σήµερα ερχόµαστε, ουσιαστικά, να καλύψουµε τις
παρανοµίες.

Πολλές φορές αναρωτιόµαστε -και το άκουσα από την αρχή
της συζήτησης- αν µέσα σ’ αυτόν τον ιερό χώρο του Κοινοβου-
λίου πρέπει πραγµατικά να τηρούµε το Σύνταγµα ή όχι. Διότι το
Σύνταγµα είναι σαφέστατο. Το άρθρο 117 παράγραφος 3, απαγο-
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ρεύει κάθε παρέµβαση στο δασικό χώρο και κηρύσσονται αυτό-
µατα αναδασωτέες. Όπως είχε πει και ο παλιός πρωθυπουργός,
ο Καραµανλής, µετά τις τροµακτικές πυρκαγιές στην Πελοπόν-
νησο, όλες αυτές οι περιοχές κηρύσσονται αυτόµατα αναδασω-
τέες. Και όµως να, λοιπόν, που δεν συµβαίνει αυτό. 

Όµως, στην προκειµένη περίπτωση, επειδή θεωρώ ότι έρχεστε
να θεραπεύσετε, ως θεράπων, χρόνιες παθήσεις, θα το ψηφίσω
µε την προϋπόθεση ότι θα τηρηθούν οι αυστηρές προϋποθέσεις,
µε την προϋπόθεση ότι από εδώ και πέρα θα ισχύσουν οι αερο-
φωτογραφίσεις του 2007 και δεν θα έχουµε εκ νέου παρεµβάσεις
των νόµων. Διότι στην Ελλάδα, το µεγάλο πρόβληµα είναι η πολυ-
νοµία. Και η πολυνοµία οδηγεί στην ανοµία και η ανοµία οδηγεί
στην αναρχία. Δυστυχώς, έχουµε πολλούς νόµους που δεν εφαρ-
µόζονται. 

Όλοι ξέρουµε τι σηµαίνει δάσος. Τουλάχιστον εµπειρικά αντι-
λαµβανόµενοι, δάσος είναι οι πυκνές συστάδες δέντρων θα
έλεγα εγώ. Οι δασολόγοι δίνουν επιστηµονικούς ορισµούς. Δυ-
στυχώς, όµως, το δάσος δεν το περιποιούµαστε όπως πρέπει. 

Ανάλογα προβλήµατα αντιµετώπισε η ελληνική κοινωνία, όπως
ξέρετε κύριε Υπουργέ, κατά τη δεκαετία του ’50 και του ’60. Σή-
µερα ζούµε σε µια απάνθρωπη Αθήνα και έχουµε τις πιο άσχηµες
αστικές πόλεις σε ολόκληρη την Ευρώπη. Τσιµεντοποίηση, µπά-
ζωµα ρεµάτων, µπάζωµα ποταµών. Και όλα αυτά γιατί; Γιατί και
τότε έπρεπε να ανταποκριθούµε στην κοινωνική ανάγκη. Τι έλεγε
τότε η κοινωνική ανάγκη; Έλεγε ότι πρέπει να βρεθεί φθηνή και
γρήγορα κατοικία για να στεγάσει όλους αυτούς τους ανθρώ-
πους που συνέρρεαν στα µεγάλα αστικά κέντρα για να αναζητή-
σουν µια καλύτερη τύχη. 

Η πολιτική ηγεσία εκείνων των εποχών ανταποκρίθηκε στο κοι-
νωνικό αίτηµα. Κατ’ άλλους ενέδωσε. 

Δεν ξέρω –είναι φιλοσοφικό το ερώτηµα- αν πρέπει να αντα-
ποκρίνεται κανείς και να αφουγκράζεται πάντα την κοινωνία για
να µην παρεξηγηθεί ότι ενδίδει σε αυτήν, αν πρέπει να προηγεί-
ται ο πολιτικός της κοινωνίας ή να την ακολουθεί. Αυτά είναι φι-
λοσοφικά ερωτήµατα και θα τα απαντήσουµε άλλη φορά. 

Πάντως, σε ένα µέσο όρο µπορούµε και να εξυπηρετήσουµε
ατοµικές, πραγµατικές ανάγκες ανθρώπων και κοινωνικών οµά-
δων -γιατί υπάρχουν και οικισµοί µέσα στα δάση- αλλά παράλ-
ληλα να προσπαθήσουµε να δείξουµε φροντίδα και οικολογική
συνείδηση, γιατί το µεγαλύτερο και πιο πολύτιµο αγαθό σήµερα
είναι το δάσος και το περιβάλλον. 

Τελειώνοντας, κύριε Υπουργέ, το δάσος χαρίζει και υγεία και
αναψυχή. Μας προσφέρει οξυγόνο. Στις χαλεπές, όµως, εποχές
που ζούµε, µας προσφέρει και µια ακόµα υπηρεσία. Θα προσφέ-
ρει καταφύγιο σε αυτούς τους σαλτιµπάγκους, πολιτικούς ή µη,
καταγγέλλοντες ή καταγγελλόµενους, οι οποίοι εκχυδαΐζουν κα-
θηµερινά και ευτελίζουν πραγµατικά τον κοινοβουλευτικό δηµό-
σιο βίο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς. 
Τον λόγο έχει ο κ. Δαµαβολίτης.
Θα παρακαλούσα κι εσάς, κύριε συνάδελφε, να µιλήσετε για

έξι λεπτά.
Τον λόγο µετά θα πάρει η κ. Αµανατίδου. 
Κύριε Αποστόλου, εσείς δικαιούστε περισσότερο χρόνο. Δε-

σµεύτηκα χθες εδώ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Έρχονται κι άλλα. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Έρχονται συνεχώς. Ανά λεπτό

έρχεται και µια τροπολογία. Όχι από εµάς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Βουλευτικές; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Όχι. Υπουργικές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κύριε Δαµα-

βολίτη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΑΜΑΒΟΛΙΤΗΣ: Πριν ξεκινήσω µε το νοµο-

σχέδιο, έχω να καταγγείλω κάτι το οποίο κατήγγειλαν όλοι. Όµως
κι εγώ µε τη σειρά µου πρέπει να το πω για να καταγραφεί στα
Πρακτικά. 

Όπως είπε και η κ. Μανωλάκου πριν, δεν νοµίζω ότι είναι αν-
θρωπίνως δυνατόν, µε αυτήν τη ροή που έρχονται οι τροπολο-
γίες, να κάνουµε µια ευσυνείδητη –τονίζω τη λέξη «ευσυνείδητη»-

ανάλυση και να έχουµε πλήρη γνώση για να πάµε να ψηφίσουµε. 
Πριν ο κ. Βαρβιτσιώτης έκανε ανάλυση δέκα λεπτών για µια

τροπολογία η οποία ήταν ένα νοµοσχέδιο από µόνη της. Και
έπρεπε εµείς εντός εικοσιτετραώρου να την αναγνώσουµε -δεν
είναι µόνο η ανάγνωση, είναι και η ανάλυση- και µετά να τοποθε-
τηθούµε για ένα τόσο σοβαρό θέµα. Το Ελεγκτικό Συνέδριο έχει
κάποιες ενστάσεις. Υπάρχει εικοσιπενταετής δέσµευση κ.ο.κ..
Για τόσο σοβαρά ζητήµατα πρέπει να αποφανθούµε εντός εικο-
σιτετραώρου, µε τέτοια πίεση. 

Να τονίσω και κάτι άλλο. Η τροπολογία που είναι ένα µικρό νο-
µοσχέδιο, έχει µια καλή τεχνική να περάσει πράγµατα, διότι δεν
περνάει µέσα από επιτροπές. Έρχεται κατ’ ευθείαν στη Βουλή,
µε τη διαδικασία που γνωρίζουµε όλοι, µέσα σε ένα κλίµα αφό-
ρητης πίεσης. Αυτό, λοιπόν, είναι απαράδεκτο και το καταγγέλ-
λουµε οι Ανεξάρτητοι Έλληνες. 

Ως προς το νοµοσχέδιο. Θα ξεκινήσω, κύριε Υπουργέ, µε κάτι
που είχα πει στο προηγούµενο νοµοσχέδιο πριν από τέσσερις
µήνες που ήµασταν µαζί. Είναι µια κρητική παροιµία που λέει
«Ίντα να κάµει ένας καλός σε µια κακή πατούλια;». Φιλότιµη προ-
σπάθεια, κύριε Υπουργέ. Πραγµατικά φιλότιµη προσπάθεια. Και
µετά τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που κάνατε στο άρθρο 12 εί-
µαστε σύµφωνοι. Όλα τα σηµεία τα οποία τόνισε η ειδική αγο-
ρήτρια καλύφθηκαν. 

Κύριε Υπουργέ, σας επαναλαµβάνω, επειδή είχατε κάποια συ-
ζήτηση, ότι µε έχετε πείσει για το καλοπροαίρετο της προθέσεώς
σας. Όµως η παροιµία, «Ίντα να κάνει ένας καλός σε µια κακή
πατούλια» ισχύει. Εσείς προσπαθείτε να δηµιουργήσετε ένα θε-
τικό πεδίο. Το αναγνωρίζω αυτό και ενισχύω αυτήν την προσπά-
θεια που κάνετε. 

Από την άλλη, µε συναντάει στους διαδρόµους της Βουλής µια
κυρία από το διοικητικό συµβούλιο ενός οικοδοµικού συνεταιρι-
σµού, η κ. Αµανατίδου, η οποία αυτήν τη στιγµή βιώνει ένα
δράµα. Από το 1949 έχει τεµάχιο. Δεν έχει τακτοποιηθεί. Έχει
πεθάνει ο πατέρας της. Αυτή έχει βγει στη σύνταξη. Δε θα κατα-
φέρει το παιδί της να το ξεκαθαρίσει. Το χειρότερο, όµως, είναι
ότι τους ήρθε ΕΝΦΙΑ 300.000 ευρώ για κάτι που δεν έχουν, που
δεν µπορούν να αξιοποιήσουν, δεν τους ανήκει. Γι’ αυτό σας λέω,
τι να κάνει ένας καλός µέσα σε µια παρέα κακών. Δυστυχώς.

Το νοµοσχέδιο δίνει λύσεις σε µη αναστρέψιµες καταστάσεις.
Όταν λέµε «µη αναστρέψιµες καταστάσεις» υποχρεούται, όταν
υπάρχει οικοδόµηση σε χώρο που δεν επιτρέπεται να λάβει απο-
φάσεις, ή να το γκρεµίσει ή να το νοµιµοποιήσει, ανάλογα µε το
πλαίσιο το οποίο δηµιουργεί είτε σε ανταλλαγή γης είτε σε ει-
σφορά σε χρήµα, µέσα σε λογικό πλαίσιο. 

Να αναφερθώ και στο κοµµάτι που έχει να κάνει µε τις γεωρ-
γικές εκτάσεις. Θεωρώ ότι για µια έκταση η οποία είναι δασική,
καταπατάται, γίνεται αγροτική έκταση, ιδιαιτέρως όταν έχει δεν-
δρώδεις καλλιέργειες, όπως καστανιές -αν πάτε σε ένα δάσος
µε καστανιές, θα δείτε ότι είναι πολύ ανώτερο από ένα δάσος µε
πεύκα- ορθώς το νοµοσχέδιο προσπαθεί να δηµιουργήσει ένα
πλαίσιο νοµιµότητας, διότι δεν µπορεί να κάνει το αντίθετο. 

Δεν µπορεί, δηλαδή, να πάει να τα ξεριζώσει και να ξαναβάλει
πεύκα. Αρκεί αυτό να µην είναι προστάδιο για έναν επίδοξο κα-
ταπατητή. Το ξυράφι του νόµου, δηλαδή, πρέπει να είναι τόσο
κοφτερό σε αυτές τις περιπτώσεις, ώστε να µην αφήνει περιθώ-
ρια να κάνει συνειρµούς ο καθένας ότι, «θα προχωρήσω εγώ
στην παρανοµία και εις βάθος χρόνου θα βρεθεί τρόπος να αξιο-
ποιηθεί». 

Επίσης, θα ήθελα να κάνω µία τελευταία παρατήρηση σχετικά
µε το ανέφικτο της πραγµατοποίησης αναδάσωσης µετά την πά-
ροδο πενταετίας. Συµφωνούµε ότι είναι στον παλαιότερο νόµο,
στον 998. Εδώ γίνεται µια αναδιατύπωση, αλλά η επαναδιατύ-
πωση του λάθους δεν αλλάζει τη φυσιολογία του λάθους.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Διαγράφεται.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΑΜΑΒΟΛΙΤΗΣ: Διαγράφεται; Δεν το προ-
σέξαµε. Οπότε είµαστε εντάξει.

Υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο µετά τις βελτιώσεις που έγιναν
στο άρθρο 12. 

Στις τροπολογίες θα αναφερθεί η ειδική αγορήτριά µας, η κ.
Κουντουρά.
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Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία είκοσι εννέα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Γυµνάσιο Κοµοτηνής (Β’
Τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει η κ. Αµµανατίδου.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Νοµίζω ότι ο προηγούµενος συνάδελφος που κατέβηκε από

το Βήµα, µιλούσε για κάποια κυρία συνονόµατή µου και όχι για
µένα, φυσικά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΑΜΑΒΟΛΙΤΗΣ: Όχι.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Λοιπόν, θα ξεκινήσω

µε την ίδια επισήµανση που κάναµε και προχθές στη συζήτηση
του νοµοσχεδίου για το ΕΣΠΑ. 

Η Κυβέρνηση αντιλαµβάνεται ότι της µένουν ακόµα λίγες
µέρες στην εξουσία και προσπαθεί να σώσει οτιδήποτε κι αν σώ-
ζεται, µε τα δικά της κριτήρια πάντα, µε τα κριτήρια που έφεραν
τα µνηµόνια, µε τα κριτήρια που έφεραν τον ελληνικό λαό στη
σηµερινή δραµατική κατάσταση.

Κι έτσι ερχόµαστε σήµερα στη Βουλή, στη δεύτερη συνε-
δρίαση, και συζητούµε για ένα άκρως προβληµατικό νοµοσχέδιο,
το οποίο έχουµε καταγγείλει σε όλους τους τόνους από την επι-
τροπή, µε τον εισηγητή µας, µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο, µε τους Βουλευτές µας, όπως και άλλα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης. 

Και, βέβαια, αυτό που θα πρέπει να τονιστεί είναι ότι έρχεται
ένα πλήθος, µια σωρεία τροπολογιών. Δεν µπορώ να καταλάβω
πόσες είναι. Κάποιες έχουν διανεµηθεί, κάποιες όχι. Αν κάναµε
σωστά τον υπολογισµό µε τον εισηγητή µας, πρέπει να είναι
γύρω στις είκοσι επτά βουλευτικές που έχετε κάνει αποδεκτές,
τις οποίες όµως ακόµη δεν τις έχουµε όλες. Αυτό είναι ένα σο-
βαρότατο ζήτηµα το οποίο καταγγέλλουµε. Είναι φωτογραφικές,
πελατειακές, όπως θέλετε πείτε τες. Όµως, το ίδιο το νοµοσχέ-
διο, όπως µας είχε διανεµηθεί από την αρχή, ήταν φωτογραφικό,
πελατειακό και αντισυνταγµατικό. 

Βεβαίως, προχωρήσατε σε διάφορες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
ειδικά για το άρθρο 12 που έβγαζε µάτι. Αποσύρατε κάποιες,
αλλά το θέµα παραµένει. Και λέω παραµένει, διότι έχουµε έναν
νόµο, τον 4280/2014 που ψηφίστηκε πριν από τέσσερις µήνες.
Αυτόν τον τροποποιήσατε στο χειρότερό του βαθµό. 

Και τώρα µας λέτε ότι παίρνετε τα κτίσµατα πίσω εκτός από
τους ναούς. Για το νόµο τον αυθαιρέτων µιλάω. Αυτή τη Ναοδο-
µία ποτέ δεν την έχω καταλάβει. Όσα χρόνια είµαι Βουλευτής
ό,τι έρχεται σχετικά µε τη Ναοδοµία, νοµιµοποιείται. Είναι πιο
πάνω και από την πολεοδοµία. Και ξέρετε τι µου κάνει εντύπωση;
Είχαµε στη Μύκονο –αν θυµάµαι καλά- πολλούς ναούς οι οποίοι
δίπλα είχαν πισίνες. Μπορείτε να µου το εξηγήσετε; Πώς νοµι-
µοποιούνται όλα αυτά τα κτίσµατα;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Γι’ αυτό άλλαξε ο νόµος. 
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Α, µάλιστα. Άλλαξε γι’

αυτές τις πισίνες που είχαν οι ναοί.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ακριβώς. Άλλαξε για τα κτήρια συ-

νοδείας. Μιλάµε µόνο για ναούς. Και για τον Προφήτη Ηλία στα
βουνά. Σας τα λέω ακριβώς για να καταλάβετε.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Εντάξει. Νοµίζω, όµως,
ότι ο κόσµος καταλαβαίνει, κύριε συνάδελφε. 

Υπάρχουν και κάποιες τροπολογίες βουλευτικές, οι οποίες
µέχρι στιγµής δεν έχουν γίνει δεκτές. Θα µιλήσω για µία από
αυτές.

Εγώ δεν θα έλεγα για το τι ακριβώς λέει η τροπολογία, όµως
αναφέροµαι στην παρωδία που γίνεται. Έχει κατατεθεί µια τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 2112 και ειδικό 288 για τους αγρότες.
Την έχουν καταθέσει δεκαοκτώ Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Εγώ δεν διαφωνώ µε το περιεχόµενό της. 

Ξέρετε, όµως, ποιο είναι το θέµα; Είναι πολύ σοβαρό. Εδώ κο-

ροϊδευόµαστε. Εδώ όσοι έχουν ψηφίσει τα µνηµόνια, τους εφαρ-
µοστικούς νόµους και ό,τι έπεται, οι ίδιοι κατόπιν έρχονται –γι’
αυτό λέω ότι είναι παρωδία και δεν είναι η πρώτη φορά που την
φέρνουν αυτήν την τροπολογία- να ζητήσουν να εξαιρεθούν από
τη φορολογία εισοδήµατος τα ηµεροµίσθια του αγρότη και των
µελών της οικογένειάς του µέχρι του ύψους των 9.000 ευρώ.
Αυτό είναι σωστό.

Γιατί, όµως, οι δεκαοκτώ Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
που ήρθαν και ψήφισαν όλο το φορολογικό νοµοσχέδιο ζητούν
τώρα να εξαιρεθούν από τη φορολογία εισοδήµατος τα τεκµήρια
διαβίωσης; Γιατί τώρα θέλουν να καταργηθεί το τέλος επιτηδεύ-
µατος για τους αγρότες, όταν οι ίδιοι είναι αυτοί που το έχουν
ψηφίσει; Γιατί ζητούν τώρα οι κοινοτικές ενισχύσεις να µην φο-
ρολογούνται µέχρι το ύψος των 30.000 ευρώ, όταν οι ίδιοι το
έχουν ψηφίσει, όταν ζητούν οι κοινοτικές ενισχύσεις να µην πα-
ρακρατούνται; Οι ίδιοι το έχουν ψηφίσει, όπως επίσης …

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Δεν φορολογούνται, όµως.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ–ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Αυτό συζητώ, την πα-

ρωδία συζητώ. Είµαστε παραµονές των εκλογών και κάποιοι δε-
καοκτώ Βουλευτές εδώ που έχουν ψηφίσει όλο το φορολογικό
νοµοσχέδιο, τους νόµους, τα µνηµόνια, τους εφαρµοστικούς κο-
ροϊδεύουν τον κόσµο. Ξέρετε τι θα πουν; «Τελικά οι Υπουργοί
δεν το έχουν κάνει αποδεκτό». 

Θέλω να αναφέρω και κάτι τελευταίο. Οι αγρότες, λέει, εξαι-
ρούνται της υποχρέωσης καταβολής προκαταβολής φόρου. Χα-
ρήκαµε πολύ! Όταν εµείς, ως ΣΥΡΙΖΑ, καταγγέλλαµε όλα αυτά
που φέρνατε, εδώ µέσα χλευαζόµασταν από τους ίδιους τους
συναδέλφους Βουλευτές.

Αυτή η ιστορία, λοιπόν, πρέπει να τελειώνει. Ευτυχώς, µετά τις
29 του Δεκέµβρη πάµε και σε εκλογές και νοµίζω ότι ο κόσµος
πλέον δεν µπορεί να συνεχίσει να στηρίζει όλους αυτούς που
τόσα χρόνια µε µια πελατεία απίστευτη τους στήριζαν και όταν
έρχονταν εδώ στη Βουλή, ψήφιζαν ακριβώς το αντίθετο.

Τέλος, θέλω να πω ότι την τροπολογία που έχουµε καταθέσει
για το ΤΕΑΠΑΣΑ δεν είναι η πρώτη φορά που την καταθέτουµε.
Ενώ έχουµε καταγγείλει για όλες τις τροπολογίες που κατατίθεν-
ται σε άσχετα νοµοσχέδια, την έχουµε καταθέσει και σε σχετικά
νοµοσχέδια και είναι ένα δίκαιο αίτηµα, το έχουν πει και οι συνά-
δελφοι και ο Δηµήτρης ο Τσουκαλάς και ο Δηµήτρης ο Στρατού-
λης. 

Νοµίζω ότι θα πρέπει αυτή να γίνει αποδεκτή, αλλιώς είστε τε-
λείως άτοποι, όταν όλες τις υπόλοιπες τροπολογίες -είκοσι επτά,
είκοσι οκτώ µέχρι στιγµής- τις έχετε κάνει αποδεκτές.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Θέλω να επισηµάνω
και προς την Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, αλλά και προς τους
Βουλευτές ότι το Προεδρείο δεν είναι σε θέση να ελέγξει κάθε
τροπολογία, αλλά είναι ευθύνη όλων µας να τηρήσουµε τον Κα-
νονισµό. 

Ο Κανονισµός είναι σαφής. Τροπολογίες που συνεπάγονται
επιβάρυνση του προϋπολογισµού εισάγονται για συζήτηση µόνο
µετά από υποβολή έγκρισης του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους. Εάν παραβιαστεί αυτός ο κανόνας, φοβάµαι ότι θα υπάρ-
ξουν συνέπειες. Εποµένως, πρέπει να διαφυλάξουµε τον τρόπο
νοµοθέτησης όσο αυτό είναι δυνατόν.

Ακούω ότι αυτήν τη στιγµή έρχονται τροπολογίες. Έχει ελεγχ-
θεί εάν τηρούνται οι απαιτήσεις του Κανονισµού;

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ – ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Δεν τις γνωρίζουµε,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Αυτό µας αφορά
όλους. 

Λοιπόν, προχωρούµε. Τον λόγο έχει η κ. Ρεπούση.
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε εισαγωγικά να ενώσω και εγώ τη φωνή µου

µε όσους διαµαρτύρονται για τα πρόσφατα φαινόµενα αναφο-
ρικά µε τις απόπειρες δωροδοκίας και τους υπαινιγµούς για δω-
ροδοκίες Βουλευτών κ.λπ..

Θέλω να πω ότι όσοι τα συντηρούν, εκτός από το ότι κατά τη
γνώµη µου βλάπτουν τον εαυτό τους, βλάπτουν και εµάς τους
υπόλοιπους Βουλευτές που δεν έχουµε καµµία σχέση µε αυτά
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και συντηρούν ένα κλίµα που πλήττει το κύρος του ελληνικού
Κοινοβουλίου και τελικά πλήττει την ίδια τη δηµοκρατία.

Η δικαιοσύνη πρέπει να προχωρήσει πάραυτα στον έλεγχο και
από εκεί και πέρα όλοι οι συνάδελφοι θα πρέπει µε όρους πολι-
τικής αντιπαράθεσης και όχι όρους πολιτικού κανιβαλισµού να
εκφράζουν τις απόψεις τους.

Ξέρετε ότι εγώ η ίδια προσωπικά έχω υποστεί πάρα πολλές
φορές τον πολιτικό κανιβαλισµό και ξέρω τι αυτό δηµιουργεί
στους ανθρώπους και γενικότερα στην πολιτική τους δραστηριό-
τητα. 

Πριν µιλήσω για µια τροπολογία που έχει κατατεθεί από το
Υπουργείο Ναυτιλίας και η οποία αφορά τη σύµβαση µε την
«COSCO», θέλω να αναφερθώ σε µια τροπολογία που τη θεωρώ
ιδιαίτερα προβληµατική. Καλώ τον Υπουργό να µη τη δεχθεί σε
καµµία περίπτωση. Είναι η τροπολογία που φέρει τρεις υπογρα-
φές Βουλευτών και έχει κατατεθεί µε τον γενικό αριθµό 2131 και
τον ειδικό αριθµό 298. 

Τι αφορά αυτή η τροπολογία; Προσέξτε. Αναστέλλει την εκτέ-
λεση, την είσπραξη των πρωτοκόλλων, καθώς και οποιαδήποτε
καταβολή επιβληθέντων προστίµων και εκδοθεισών διοικητικών
πράξεων σε όσους έχουν καταπατήσει δασικούς χώρους. Είναι
απαράδεκτη αυτή η τροπολογία. Έτσι φτάσαµε µέχρι εδώ. Λέει
«µέχρι να εκδοθούν οι δασικοί χάρτες». Πότε; 

Επίσης, αναστέλλεται η εκτέλεση πρωτοκόλλων διοικητικής
αποβολής που τυχόν έχουν εκδοθεί για τις εκτάσεις αυτές,
ακόµα και αν έχουν τελεσιδικήσει. 

Δεν την έχετε µέχρι τώρα αποδεχθεί, αλλά δεν έχετε πει, κύριε
Υπουργέ, ότι δεν θα την αποδεχθείτε. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό
αυτό. Δεν µπορείτε «στο παρά πέντε» να εξαιρείτε από την επι-
βολή προστίµων και από την εκτέλεση πρωτοκόλλων όσους
έχουν καταπατήσει δασικές εκτάσεις. Προς Θεού, µην φτάσετε
σε αυτό το σηµείο. 

Έρχοµαι στην τροπολογία του σχεδίου νόµου που αφορά το
ιδιωτικό συµφωνητικό για τη σύµβαση παραχώρησης των λιµε-
νικών εγκαταστάσεων. 

Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε προσοχή, αλλά δεν µας είπατε
τίποτα για την «ταµπακιέρα». Θα πω ποια είναι η «ταµπακιέρα»
κατά τη γνώµη µας. Μας βγάλατε µια οµιλία γενικά για την
ανάγκη της οικονοµικής ανάπτυξης µέσα από τις συµβάσεις πα-
ραχώρησης του Οργανισµού Λιµένα Πειραιώς και δεν µας είπατε
τους όρους µε τους οποίους επιχειρείτε να τροποποιήσετε την
αρχική σύµβαση παραχώρησης, χωρίς καν να παίρνετε υπ’ όψιν
σας τις παρατηρήσεις του Ελεγκτικού Συνεδρίου, παρά συντάσ-
σεται η ελληνική πολιτεία µε τα συµφέροντα της «COSCO». 

Εµείς, ως Δηµοκρατική Αριστερά, πιστεύουµε στις συµπράξεις
δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα για το αµοιβαίο όφελος και µε τη
διασφάλιση του δηµόσιου συµφέροντος. 

Τι κάνετε τώρα εσείς; Και θέλω την απάντησή σας σε αυτό,
γιατί γενικά και αόριστα µας απαντήσατε σε κάτι άλλο. Έρχεται
ο ΟΛΠ να υπογράψει ένα πρακτικό διαδικασίας φιλικής διευθέ-
τησης τον Αύγουστο του 2013, µε το οποίο συµφωνητικό τροπο-
ποιεί την αρχική σύµβαση παραχώρησης και συµφωνούν οι δύο
πλευρές, µεταξύ άλλων, να αναλάβει η ΣΕΠ, η «COSCO» δηλαδή,
την κατασκευή του δυτικού τµήµατος. Το λέω έτσι για να γίνοµαι
κατανοητή. 

Προσέξτε ποιο είναι το αντάλλαγµα, στο οποίο δεν αναφέρ-
θηκε ο κύριος Υπουργός. Εξαιρείται από την καταβολή του εγ-
γυηµένου ανταλλάγµατος, όχι µέχρι να ολοκληρώσει τα έργα,
κάτι που είναι λογικό, αλλά µέχρι το ΑΕΠ της χώρας να ανέλθει
στο επίπεδο του 2008 συν δύο. Δηλαδή, όπως λέει και η λαϊκή
ρήση: «Φέξε µου και γλίστρησα». 

Έρχεται τώρα το Ζ’ Κλιµάκιο του Ελεγκτικού Συνεδρίου και
λέει ότι κωλύεται η υπογραφή της εν λόγω σύµβασης. Προσφεύ-
γει η «COSCO», έρχεται ένα δεύτερο Κλιµάκιο, το ΣΤ’, και θέτει
δύο όρους. Γιατί δεν αποδέχεστε τους όρους που σας θέτει το
Ελεγκτικό Συνέδριο; 

Τι λέει, λοιπόν; Ότι η εξαίρεση αυτή της καταβολής του εγγυη-
µένου ανταλλάγµατος πρέπει να προσδιοριστεί χρονικά, δηλαδή
µέσα σε επτά χρόνια να έχουν ολοκληρωθεί αυτά τα έργα της ανά-
πτυξης και τότε η εταιρεία να καταβάλει το εγγυηµένο αντάλ-
λαγµα που έχει προβλεφθεί στην αρχική σύµβαση παραχώρησης. 

Εσείς δεν την ακούτε την παρατήρηση αυτή. Θέλετε ένα φιλικό
διακανονισµό και τον φέρνετε να επικυρωθεί στη Βουλή. Να
δούµε στην πραγµατικότητα τι συνέπειες έχει για το δηµόσιο
συµφέρον. Είπαµε «ναι» στις συµπράξεις, αλλά να διασφαλίζεται
το δηµόσιο συµφέρον.

Το πρώτο που κάνει είναι ότι ο διακανονισµός αυτός συνιστά
µία απίστευτα θετική διάκριση υπέρ της εταιρείας αυτής. Η «ΣΕΠ
Α.Ε.», η «COSCO», πήρε το έργο αυτό γιατί κατέθεσε την πλέον
συµφέρουσα προσφορά. Έτσι δεν είναι; Με αυτό που κάνετε
εσείς στην ουσία αναιρείτε τον όρο στη βάση του οποίου υπε-
γράφη η αρχική σύµβαση, αφού της δίνετε το προνόµιο της εξαί-
ρεσης για πάρα πολλά χρόνια, µέχρι να επανέλθει το ΑΕΠ στο
επίπεδο του 2008 συν δύο. Άρα, αναιρείτε έναν από τους βασι-
κούς όρους της αρχικής σύµβασης.

Επίσης, µε αυτήν την τροπολογία που έχετε φέρει να επικυ-
ρωθεί στη Βουλή, η ίδια η τροπολογία, το περιεχόµενο δηλαδή
της νέας σύµβασης, δεν αντιστοιχεί σε όρους συνθήκης εµπορι-
κής πράξης που θα είχανε συνάψει µεταξύ τους λογικοί επιχει-
ρηµατίες, συναλλασσόµενοι σε µία οικονοµία ελεύθερης
αγοράς. Και ο ένας θα βάλει χρήµατα να αναπτύξει, να επεκτείνει
και ο άλλος πρέπει, µόλις ολοκληρωθεί η επένδυση, να µπορεί
να εισπράξει αυτά που οφείλει ο πρώτος να πληρώσει. 

Εµείς την καταψηφίζουµε. Θεωρούµε ότι είναι επιζήµια για το
δηµόσιο συµφέρον. Μία εναλλακτική, ίσως, µέση λύση από τη
δική σας τη µεριά θα ήταν να δεχθείτε τους όρους που θέτει το
Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Ευχαριστώ. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-

γαίου): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, για

ποιο σκοπό ζητάτε τον λόγο; 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-

γαίου): Για να απαντήσω στους συναδέλφους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Επειδή έχετε µιλή-

σει, γι’ αυτό το ρωτάω. 
Θέλετε να κάνετε δευτερολογία; Θέλετε να περιµένετε να ολο-

κληρωθεί ο κατάλογος; Έχουµε ακόµα δύο οµιλητές.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-

γαίου): Πολύ ευχαρίστως να περιµένω. Επειδή, όµως, ήδη έχει
τοποθετηθεί ξεκάθαρα ο ΣΥΡΙΖΑ, δια µέσου του υπευθύνου ναυ-
τιλίας του κ. Συρµαλένιου, όπως και η Δηµοκρατική Αριστερά,
δια µέσω της κ. Ρεπούση, πάνω στο συγκεκριµένο θέµα, νοµίζω
ότι οφείλω ορισµένες απαντήσεις και έχουν το χρόνο να αναθε-
ωρήσουν τις απόψεις τους και τους προκαλώ να τις αναθεωρή-
σουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας δίνεται ο λόγος. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-

γαίου): Το 2008 η «COSCO» κέρδισε το διαγωνισµό, έναντι του
ανταγωνιστή της, της «HUTCHISON», διότι έδωσε το υψηλότερο
ποσοστιαίο τίµηµα 21% και στη συνέχεια, µετά το 2018, αν δεν
κάνω λάθος, 24,5% του τζίρου της. Αυτό ήταν η βάση.

Εµείς δεν θέλαµε να γίνει διαγωνισµός. Και απαντώ στο πρώτο
επιχείρηµα του ΣΥΡΙΖΑ ότι θα έπρεπε να γίνει διαγωνισµός γι’
αυτήν τη διαδικασία. Γιατί µε την αλλαγή των οικονοµικών δεδο-
µένων της χώρας, όπου πλέον τα εµπορευµατοκιβώτια δεν κα-
τευθύνονται στην εσωτερική αγορά, όπως το 2008, αλλά
αποτελούν έργο µεταφόρτωσης, µε πολύ πιο ανταγωνιστικό τι-
µολόγιο, ανταγωνιζόµενοι την Σµύρνη, το Port Said, τη Μάλτα,
τη Βαρκελώνη, τη Νάπολη και άλλα λιµάνια στη λεκάνη της Με-
σογείου, το µόνο βέβαιο ήταν ότι θέλαµε να διατηρήσουµε ακρι-
βώς αυτόν τον πυρήνα του αρχικού διαγωνισµού, τα ποσοστιαία
ανταλλάγµατα. Αυτά τα ποσοστιαία ανταλλάγµατα είναι αυτά
που πληρώνει σήµερα η ΣΕΠ, γιατί έχει ξεπεράσει ο όγκος των
εµπορευµατοκιβωτίων και ο τζίρος που κάνει το ελάχιστο εγγυη-
µένο.

Για να διασφαλίσουµε το δηµόσιο συµφέρον βάλαµε την ελάχι-
στη εγγυηµένη κίνηση εµπορευµατοκιβωτίων, τα οποία είναι πολύ
περισσότερα απ’ ό,τι είναι η χωρητικότητα του υπάρχοντος σταθ-
µού. Είναι –αν δεν κάνω λάθος- 4.750.000 εµπορευµατοκιβώτια,
κινήσεις που πρέπει να εκτελεί η ΣΕΠ το 2021 που θα ολοκληρώ-
σει αυτό το έργο. Και αυτό υπερκαλύπτει τους οποιουσδήποτε οι-
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κονοµικούς στόχους είχαν τεθεί από το ελάχιστο εγγυηµένο εισό-
δηµα.

Οι παρατηρήσεις του Ελεγκτικού Συνεδρίου έχουν γίνει δε-
κτές. Η βασική παρατήρησή του ήταν ότι θα έπρεπε και στον και-
νούργιο προβλήτα -γιατί είναι δύο τα ανταλλάγµατα που
παίρνουµε, ένα σταθερό ενοίκιο ανά τετραγωνικό µέτρο και ένα
ποσοστιαίο πάνω στον τζίρο- και στην καινούργια σύµβαση να
υπολογιστεί το «ανά τετραγωνικό µέτρο» και αυξήθηκε το ετήσιο
αντάλλαγµα περίπου κατά δύο εκατοµµύρια. 

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: …(Δεν ακούστηκε).
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-

γαίου): Μέχρι να κατασκευαστεί, όχι. Βεβαίως, µέχρι να κατα-
σκευαστεί, δεν υπάρχει, κατασκευάζεται. Από τη στιγµή που θα
τεθεί σε λειτουργία, από το 2021, θα πληρώνει δύο εκατοµµύρια
παραπάνω το χρόνο σταθερά.

Επιλέξαµε –γιατί πιστεύουµε ότι είναι πιο ανταγωνιστικός
αυτός ο τρόπος- να πάµε στην ελάχιστη εγγυηµένη κίνηση. 

Και να σας πω κάτι το οποίο µου προκάλεσε εντύπωση. Εµείς
προσπαθήσαµε πάρα πολύ να πείσουµε την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή και την τρόικα, της οποίας την επιχειρηµατολογία περίπου
άκουσα πριν από λίγο ιδιαίτερα από τον ΣΥΡΙΖΑ, ότι δηλαδή θα
έπρεπε να πάµε σε καινούργιο διαγωνισµό.

Ο καινούργιος διαγωνισµός θα µας οδηγούσε µαθηµατικά σε
δύο πράγµατα. Πρώτ’ απ’ όλα, καταγγελία από τη πλευρά της
«ΣΕΠ», διότι είχε δικαίωµα αρνησικυρίας σε οποιοδήποτε και-
νούργιο Master plan φτιαχνόταν. Δεύτερον, επίσης πολύ βασικό,
ήταν ότι θα φτιάχναµε µισό προβλήτα και στον µισό προβλήτα
κάποιος θα πλήρωνε ένα ποσοστιαίο αντάλλαγµα χαµηλότερο
από το 24,5% και στο διπλανό θα πλήρωνε το 24,5%. 

Είναι δε τέτοια η τεχνική φύση του έργου που αναγκαστικά αν-
ταγωνιστικό πλεονέκτηµα είχε µόνο η «ΣΕΠ», δηλαδή η
«COSCO», διότι θα έχτιζε από γη προς τη θάλασσα, ενώ οποιοσ-
δήποτε τρίτος θα έπρεπε αναγκαστικά να χτίσει από τη θάλασσα
πολλαπλασιάζοντας το κόστος κατασκευής. 

Αυτά έλαβε υπ’ όψιν της η Ευρωπαϊκή Επιτροπή µετά από
πάρα πολύ σκληρό έλεγχο και έκανε δεκτή αυτή τη σύµβαση έτσι
όπως είναι και θεωρεί ότι δεν παραβιάζει κανένα κανόνα ευρω-
παϊκό για τις διαγωνιστικές διαδικασίες και τη λειτουργία της
αγοράς και έκρινε ότι δεν υπάρχουν και θέµατα κρατικών ενισχύ-
σεων. 

Γι’ αυτό ζητώ από εσάς -επειδή τα πράγµατα αυτά και όλα τα
στοιχεία τα έχω πει, τα έχω επαναλάβει, τα έχω δηµοσιοποιήσει
εδώ και πάρα πολλούς µήνες- να αλλάξετε τη θέση σας, να στη-
ρίξετε αυτή τη µεγάλη επένδυση και να είστε βέβαιοι τουλάχι-
στον στη ΔΗΜΑΡ –γιατί δεν πιστεύω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα αλλάξει τη
θέση του- ότι θα δικαιωθείτε στο µέλλον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ολοκληρώνουµε τον
κατάλογο των οµιλητών µε τον κ. Δρίτσα.

ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Δεν ολοκληρώνεται. Είναι και άλλος
ένας, εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Έχετε γραφτεί; 
ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Βεβαίως, εδώ, νούµερο 19.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ναι, είναι η κ. Καφαντάρη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ωραία.
Τον λόγο έχει ο κ. Δρίτσας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήταν ίσως εντιµό-

τερο και λειτουργικότερο, εάν η Κυβέρνηση σε συνεννόηση µε τον
Πρόεδρο της Βουλής όριζε µία ηµέρα, έστω και αύριο Κυριακή,
ως ηµέρα τροπολογιών, ώστε να πρωτοκολλώνται σωρηδόν οι
τροπολογίες, µια και πάµε σε εκλογές, και να ικανοποιηθούν οι κυ-
βερνητικές επιλογές εξυπηρέτησης των ψηφοφόρων.

Είναι αποδεδειγµένο αυτό, ότι πάµε σε εκλογές, αφού µόλις
προ ολίγου, µέσα σε αυτόν τον ορυµαγδό, ήρθε και µία τροπο-
λογία, κύριε Πρόεδρε, µε βάση την οποία η Κυβέρνηση καταργεί
την προθεσµία των δεκαπέντε ηµερών προ των εκλογών για τη
διενέργεια των δηµοσκοπήσεων.

ΑΡΓΥΡΗΣ ΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Διαφω-
νείτε; Αν δεν διαφωνείτε…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν διαφωνούµε επί της ουσίας. Επί
της ουσίας συµφωνούµε. Αλλά είναι χαρακτηριστικό ότι αυτή η
τροπολογία έχει θέση διατάγµατος λήξης των εργασιών της Βου-

λής. Είναι ολοφάνερο. Και εποµένως η προοπτική της εκλογικής
ετυµηγορίας του ελληνικού λαού είναι ανοιχτή και εδώ θα κρι-
θούν και τα προγράµµατα και οι απόψεις, αλλά προς Θεού, όχι
άλλα καταστροφικά τετελεσµένα. 

Προχωρώ τώρα στο θέµα για το οποίο κυρίως πήρα τον λόγο,
ακριβώς στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 2138 και ειδικό 303,
η οποία έρχεται ως τροπολογία για να επικυρώσει µια νέα σύµ-
βαση του «φιλικού» -λέει- διακανονισµού -τι όρος κι αυτός!- ανά-
µεσα στον ΟΛΠ και στη ΣΕΠ, την εταιρεία συµφερόντων της
«COSCO». 

Δείτε! Κύριε Υπουργέ, ξέρετε πολύ καλά ότι αυτή η σύµβαση
απασχόλησε το ελληνικό Κοινοβούλιο επί πολλές µέρες όταν ψη-
φίστηκε κι έγινε νόµος του κράτους, και τις επιτροπές και την
Ολοµέλεια, και συζητήθηκαν πάρα πολλά. Το ίδιο και για την
πρώτη τροπολογία εν συνεχεία. Και εσείς το φέρνετε αυτό µε το
επιχείρηµα -λέει- ότι ήταν αναρτηµένο στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» από το
Νοέµβριο. Τι σηµασία έχει αυτό; Η Βουλή θα διαβουλευθεί; Η
Βουλή θα παρέµβει; Ή απλώς θα επικυρώσει όσα όλο αυτό το
διάστηµα εσείς κάνατε στην κατεύθυνση αυτή; 

Εγώ δεν θα µπω στα επιµέρους ζητήµατα. Και ο Νίκος Συρµα-
λένιος και η κ. Ρεπούση πολύ καλά έθεσαν τα ζητήµατα και
πολλά ακόµα µπορούµε να πούµε ως επιχειρήµατα, αλλά δεν
έχει νόηµα, διότι δεν µπορεί να γίνει συζήτηση επί του περιεχο-
µένου της νέας συµβάσεως. Αυτό που έχω να πω, για να µην
είστε και τόσο ευτυχής, κύριε Υπουργέ, είναι ότι παραδίδετε και
έχετε παραδώσει ήδη από το 2008 µια τεράστιας παραγωγικής
ισχύος δραστηριότητα του ελληνικού δηµοσίου. 

Πράγµατι, δεν χρειάζεται να παρουσιάσετε τις επιτυχίες της
«COSCO». Το λιµάνι του Πειραιά είναι κερδοφόρο και ήταν πάντα
το εµπορικό λιµάνι του Πειραιά κερδοφόρο και ήταν πάντα φιλέτο,
πύλη της Ανατολής προς την Ευρώπη, µε τεράστια συγκριτικά
πλεονεκτήµατα. Να σας θυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι η περίφηµη
ανάθεση στην «COSCO» έγινε µε το ταξίδι του Καραµανλή στην
Κίνα, ενώ ο ΟΛΠ είχε έτοιµο το σχέδιο της πενταετούς ανάπτυξης
των νέων επενδύσεών του, έτοιµο και χρηµατο- δοτηµένο κατά
75%, ακριβώς γιατί η αναπτυξιακή πορεία του λιµανιού του Πει-
ραιά είναι δυναµική και θα µπορούσε να είναι επ’ ωφελεία του ελ-
ληνικού λαού. Στην Κίνα, συνοδευόµενος από εφοπλιστές ο κ.
Καραµανλής, έκλεισε τη συµφωνία. Οι εφοπλιστές πήραν εκπτώ-
σεις και δάνεια για να κατασκευάζουν τα πλοία τους στα κινεζικά
ναυπηγεία και ο Καραµανλής έδωσε το λιµάνι του Πειραιά στην
«COSCO». Αυτό είναι! Και ήρθαν εδώ, και µάλιστα απροετοίµαστα,
να το περάσουν µε απευθείας ανάθεση! Έσπασαν τα µούτρα τους
και κηρύχθηκε η διαδικασία του διαγωνισµού. Ωραία! 

Πού κατέληξε; Το είδαµε όλοι, το ξέρουµε όλοι, το συζήτησε
η ελληνική Βουλή. Ένας διαγωνισµός προδιαγεγραµµένου απο-
τελέσµατος! Και ερχόµαστε τώρα, ακριβώς όταν πάλι το τερά-
στιο άλµα της δυναµικότητας του λιµανιού του Πειραιά οφείλεται
σε µία πάλι δηµόσια επένδυση, τη σιδηροδροµική γραµµή Ικο-
νίου-Θριασίου, µέσω της οποίας συνδεδεµένα η µεταφορά των
εµπορευµατοκιβωτίων διά του σιδηροδροµικού δικτύου στην
Κεντρική Ευρώπη φέρνει όφελος οκτώ ηµερών έναντι της διά θα-
λάσσης µεταφοράς. 

Οκτώ ηµέρες µεταφορική επιτάχυνση µεταφράζεται σε κάποια
δισεκατοµµύρια. Γι’ αυτό έρχονται οι µεγάλες εταιρείες ως πε-
λάτες της «COSCO» για µεταφορά τράνζιτ εµπορευµάτων και όχι
εσωτερικού. Αυτό είναι ο µεγάλος πλούτος του ελληνικού λαού,
της ελληνικής κοινωνίας, του ελληνικού κράτους και εσείς δια-
πραγµατεύεστε ακόµη και την κατάργηση του ελάχιστου εγγυη-
µένου τιµήµατος! Δεν διαπραγµατεύεστε καθόλου την
κατοχύρωση των εργασιακών δικαιωµάτων που είναι σε συνθή-
κες Νταχάου, όπως απέδειξε η µεγάλη κινητοποίηση που ξέ-
σπασε ξαφνικά πριν λίγους µήνες. 

Βέβαια, θα ήταν ευτυχέστερο –κάνω µία παρένθεση- εάν δε-
χόσασταν την τροπολογία του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας για τους απολυµένους εργαζόµενους του Αγούδηµου που
µένουν µετέωροι επί χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ θα ήθελα να επισηµάνω µία ακόµη πρόβλεψη που έχει

αυτή η σύµβαση, ότι η διεξαγωγή των σχετικών δικαστικών δια-
δικασιών που θα προκύψουν σε περίπτωση οποιασδήποτε δικα-
στικής ή διοικητικής διένεξης, την αναλαµβάνουν η «ΣΕΠ» και η
«COSCO». Αυτό καλό είναι, αλλά είναι φανερό ότι είναι επισφα-
λής αυτή η σύµβαση. Είναι άκρως επισφαλής, γιατί δεν είναι προ-
ϊόν διαγωνισµών και µιας πραγµατικής κατοχύρωσης των
δηµόσιων συµφερόντων.

Θέλω, επίσης, να επισηµάνω ότι ακόµη και η προβλήτα 1, που
είναι υπό τον έλεγχο του ΟΛΠ, είναι σε ανοδική δυναµική πορεία. 

Τέλος, κλείνω µε δύο τηλεγραφικά σχόλια. Εάν πωληθεί το λι-
µάνι του Πειραιά, το 67% και το πάρει η «COSCO», που έχει όλες
τις προϋποθέσεις πλέον να έχει προνοµιακή σχέση, όλη αυτή η
σύµβαση πώς θα λειτουργήσει; Πώς ακριβώς θα λειτουργήσει
αυτή η σύµβαση µε ιδιοκτήτη του λιµανιού την «COSCO»;

Τέλος, θέλω να πω εν κατακλείδι ότι όλη αυτή η κριτική µας
δεν έχει να κάνει σε τίποτα µε τις αναγκαίες φιλικές σχέσεις που
πρέπει η χώρα µας να έχει µε την Κίνα και µε τον κινεζικό λαό και
το κινεζικό κράτος. Οι σχέσεις, όµως, πρέπει να είναι ισότιµες,
έστω και αν πρόκειται για ένα γίγαντα και για µία χώρα σαν τη
χώρα µας. Δεν γίνεται να εκχωρείται το δηµόσιο συµφέρον. Και
αυτή είναι η θέση του ΣΥΡΙΖΑ και προς αυτήν την κατεύθυνση
πραγµατικά µπορούµε να έχουµε αναπτυξιακή διαδικασία σε
όφελος του ελληνικού λαού και της ελληνικής κοινωνίας και όχι
σε όφελος ολίγων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Θα δώσω τον λόγο

στην κ. Καφαντάρη και αµέσως µετά στον κύριο Πρόεδρο.
Παρακαλώ πολύ όλους τους συναδέλφους να τηρούν το εξά-

λεπτο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-

γαίου): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Να µιλήσει πρώτα η

κ. Καφαντάρη και µετά.
ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Υπουργέ, είµαι η τελευταία

οµιλήτρια.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-

γαίου): Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, να

σας δώσω τον λόγο, αλλά δείξτε και εσείς µια κατανόηση. Δεν
µπορείτε να απαντάτε σε κάθε Βουλευτή ξεχωριστά. Έχουµε µια
διαδικασία. Είναι δύσκολη η σηµερινή µέρα, κύριε Υπουργέ, για
το Κοινοβούλιο.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-
γαίου): Το ξέρω πολύ καλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Πολλά από αυτά που
γίνονται εδώ είναι απαράδεκτα.

Τον λόγο έχει η κ. Καφαντάρη για έξι λεπτά και αµέσως µετά
θα δώσω τον λόγο στον κύριο Υπουργό.

ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Γενικά σχόλια δεν θα κάνω, τα είπα και χθες για τη βροχή τρο-

πολογιών, που στα τελευταία της αυτή η συγκυβέρνηση προσπα-
θεί να περάσει. Θα αναφερθώ, όµως, συγκεκριµένα σε τέσσερις
τροπολογίες. 

Θα ξεκινήσω από την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2227 και ει-
δικό 348, η οποία αφορά –και χαίροµαι που είναι και ο κ. Δένδιας
εδώ- την παραχώρηση από την Πολεµική Αεροπορία έκτασης για
εγκατάσταση δηµοτικού κοιµητηρίου στο Δήµο Γλυφάδας. Ανα-
φέρεται µέσα στην τροπολογία ότι από το 2008 υπήρχε µια αντί-
στοιχη πρόταση παραχώρησης από την Αεροπορία, η οποία
απερρίφθη για λόγους ακαταλληλότητας εδάφους κ.λπ..

Κύριε Πρόεδρε, έχω εδώ –και εντελώς συµπτωµατικά τυχαίνει
να είναι δική σας- ερώτηση που είχε κατατεθεί το 2008 στο πλαί-
σιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου για αντίστοιχη περίπτωση.

H απάντηση η οποία υπάρχει -και συγκεκριµένα από το
ΥΠΕΚΑ, από το τότε Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
Δηµοσίων- έλεγε ότι επρόκειτο για περιοχή η οποία είναι εντός
της ζώνης προστασίας Υµηττού και προστατεύεται από προ-
εδρικό διάταγµα, κάτι το οποίο ισχύει και αυτήν τη στιγµή. 

Θα ήθελα, όµως, να πω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το εξής:

Ανατρέχοντας στο ιστολόγιο της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΝ Α.Ε.» διαπίστωσα
–και θα το καταθέσω στα Πρακτικά- ότι από το ν. 4062/2012 ου-
σιαστικά έχει χωροθετηθεί χώρος για κοιµητήριο µέσα στο τέως
αεροδρόµιο του Ελληνικού. 

Θα καταθέσω, επίσης, για τα Πρακτικά την ερώτηση και τις
απαντήσεις του τότε Υπουργείου.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χαρά Καφαντάρη καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από αυτό το πράγµα καταλαβαίνουµε ότι ενώ υπάρχει χώρος
για την εξυπηρέτηση των γύρω Δήµων, Ελληνικού τότε, Αργυ-
ρούπολης, Γλυφάδας, χωροθετηµένος µέσα στο αεροδρόµιο µε
το ν. 4062, δεν προχωρεί κάτι τέτοιο και αυτήν τη στιγµή εκχω-
ρείται µέσα στην Α’ Ζώνη Υµηττού από την Αεροπορία. 

Εδώ βέβαια, θα ήθελα να κάνω ένα γενικότερο σχόλιο. Όταν
αυτή η Κυβέρνηση ουσιαστικά ξεπουλά το χώρο του πρώην Αε-
ροδροµίου του Ελληνικού σε ιδιωτικά συµφέροντα, όταν σέρνον-
ται στα δικαστήρια αγωνιστές δήµαρχοι και καταδικάζονται
µάλιστα, γιατί δίνουν στους πολίτες κάποιον χώρο για να µπορέ-
σουν να αθληθούν, παιδικές χαρές, κ.λπ., έρχεται σήµερα και η
χωροθέτηση στον ορεινό όγκο του Υµηττού µε προσφορά της
Αεροπορίας για κοιµητήριο.

Επειδή είναι ο κ. Δένδιας εδώ, θα ήθελα να κάνω τα εξής ερω-
τήµατα που έχουν να κάνουν µε την εν λόγω τροπολογία. Η πα-
ραχωρούµενη έκταση ανήκει στο Μετοχικό Ταµείο Αεροπορίας.
Υπήρξε εισήγηση του ΔΣ του ταµείου µε την οποία να συναινεί
στην δωρεά παραχώρηση της έκτασης, σε µία εποχή που τα τα-
µεία των Ενόπλων Δυνάµεων έχουν ανάγκη από όλα τους τα πε-
ριουσιακά στοιχεία; Την επιχειρησιακή ευθύνη για την έκταση
έχει το Γενικό Επιτελείο Αεροπορίας. Έχει υπάρξει απόφαση του
Ανώτατου Αεροπορικού Συµβουλίου µε την οποία να συµφωνεί
στην αφαίρεση της έκτασης από το µοναδικό εργοστάσιο στρα-
τιωτικών τηλεπικοινωνιών στην Ελλάδα;

Ήθελα, επίσης, να πω ότι οι πληροφορίες αναφέρουν ότι η
έκταση που παραχωρείται, βρίσκεται µέσα στην προστατευόµενη
ζώνη του Υµηττού. Μπορεί να µας διαβεβαιώσει ο κύριος Υπουρ-
γός ότι η έκταση στην οποία αφορά η τροπολογία δεν βρίσκεται
µέσα εκεί, όπως είπα και πριν;

Επειδή δε αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση και επικαλείται
υπουργική απόφαση του 1987, ήθελα να πω ότι η εν λόγω υπουρ-
γική απόφαση προβλέπει ότι όταν ένα δηµόσιο έργο γίνεται σε
στρατιωτική εγκατάσταση, τότε την οικοδοµική άδεια υποκαθι-
στά η υπουργική απόφαση µε την οποία εγκρίνεται η εκτέλεση
του έργου. Στην πράξη, λόγω της τότε υπουργικής απόφασης,
πολλά στρατιωτικά έργα γίνονται χωρίς να τηρούνται όροι δόµη-
σης σε περιοχές χωρίς καθορισµένες χρήσεις γης, κλπ. Η µονα-
δική απόκλιση που προβλέπεται στην τροπολογία είναι ότι τις
µελέτες κατασκευής δεν τις εκπονούν τεχνικές υπηρεσίες του
ΥΠΕΘΑ, αλλά ο Δήµος Γλυφάδας. 

Κατά τα λοιπά η εν λόγω υπουργική απόφαση εφαρµόζεται κα-
θιερώνοντας αντισυνταγµατική απόκλιση από την πολεοδοµική
νοµοθεσία, αφού στη συγκεκριµένη περίπτωση δεν πρόκειται για
στρατιωτικό έργο, αλλά δηµοτικό νεκροταφείο συγκεκριµένου
δήµου, το οποίο δεν µπορεί να έχει πολεοδοµικό καθεστώς δια-
φορετικό από τα άλλα των άλλων δήµων. Ως εκ τούτου, µε σα-
φήνεια πλέον φαίνεται ότι την εν λόγω τροπολογία εµείς την
καταψηφίζουµε.

Έρχοµαι τώρα στον κ. Ντινόπουλο, τον Υπουργό Εσωτερικών,
ο οποίος µας είπε πολλά σε σχέση µε τα απορρίµµατα, τη δια-
χείριση απορριµµάτων κλπ. και ότι δίνεται λύση µε τη γενικό
αριθµό 2216 και ειδικό 342 τροπολογία. Με την εν λόγω τροπο-
λογία που αφορά τους ΦΟΔΣΑ επιβεβαιώνεται η καταγγελία που
έχουµε κάνει για τα ΣΔΙΤ, τη σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα, στη διαχείριση των απορριµµάτων. Υποχρεωτική δέ-
σµευση ανταποδοτικών τελών για την κάλυψη του ελάχιστου κό-
στους που θα ορίσει ο κάθε ανάδοχος της ΣΔΙΤ και κατά προτε-
ραιότητα άµεση είσπραξη από τη ΔΕΗ ή εισπρακτική εταιρεία
χωρίς να χρειάζεται καµµία άλλη απόφαση ή υπογραφή. 

Η παράγραφος γ’ του άρθρου 17 του ν. 4071/12 µίλαγε για δυ-
νατότητες εκχώρησης των εσόδων των ΦΟΔΣΑ. Αλλά δεν σας
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αρκεί αυτό. Καταργείτε κάθε διαδικασία λήψης απόφασης για
παρακράτηση εισφορών, είτε των δηµοτικών συµβουλίων είτε
των ΦΟΔΣΑ είτε των Υπουργών.

Αν σκεφτούµε ότι τα έργα θα κάνει η ΣΔΙΤ, η σύµπραξη δηµό-
σιου και ιδιωτικού τοµέα, και το κοστολόγιο θα είναι για τριάντα
χρόνια, είναι µια συµφωνία ολίγων, χωρίς να ερωτηθεί κανείς, γιατί
αν τα απορρίµµατα µειώνονται, τότε το κοστολόγιο ανά τόνο
απορριµµάτων σαφώς θα µεγαλώνει. 

Η συµµετοχή των ΟΤΑ στον ΦΟΔΣΑ είναι υποχρεωτική και τότε
το µόνο σίγουρο συµπέρασµα είναι ότι έχουµε µια επιβολή κε-
φαλικού φόρου µέσω των ΟΤΑ, οι οποίοι γίνονται φοροεισπρά-
κτορες και βέβαια χάνουν τα ανταποδοτικά.

Το επόµενο βήµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές και κύριοι
Υπουργοί, είναι η κατάρρευση των ΟΤΑ και η είσπραξη µέσω της
εφορίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε.

ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ για
το χρόνο. 

Θα ήθελα να πω δύο κουβέντες για δύο τροπολογίες για το Σι-
κιαρίδιο. Αναφέρθηκε και ο συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ που µίλησε
πριν, λέγοντας ότι πρέπει να δείτε θετικά την τροπολογία Βου-
λευτών -δεν είναι από το κόµµα µας και από τον χώρο µας- για
την λειτουργία του Σικιαριδείου -είµαστε θετικοί σε αυτό- το
οποίο έχει σηµαντική συνεισφορά στον τοµέα των ΑΜΕΑ, στην
εκπαίδευση και στην αγωγή.

Θα ήθελα να πω µια ακόµη κουβέντα για την τροπολογία που
καταθέσαµε επτά Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ σε σχέση µε το ΤΕΑ-
ΠΑΣΑ και το ΤΑΛΣ, δηλαδή τα Ταµεία των Σωµάτων Ασφαλείας,
την οποία πρέπει σαφώς να λάβετε υπ’ όψιν σας και να υπερψη-
φιστεί και η οποία έχει να κάνει µε την παράταση για ένα εξά-
µηνο, ώστε να αποφασίσουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας παρακαλώ, ολο-
κληρώσατε.

ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, ολοκλήρωσα. 
Σας ευχαριστώ για το χρόνο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός κ. Βαρβιτσιώτης για µια σύντοµη απάντηση. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε εµάς τι θα

γίνει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Έχει ζητήσει τον

λόγο ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής, εσείς, κύριε Κουκούτση
και ο κ. Ντινόπουλος –µε αυτή τη σειρά.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-

γαίου): Κύριε Πρόεδρε, τρία πράγµατα: Πρώτα απ’ όλα, δια-
κρίνω µια αγωνία από το ΣΥΡΙΖΑ καθησυχασµού προς την Κίνα.
Δεν έχουµε κανένα πρόβληµα µε τους Κινέζους, µε τη Λαϊκή Δη-
µοκρατία της Κίνας κ.ο.κ. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Με εσάς έχουµε.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-

γαίου): Αλλά ήταν στηµένη η συµφωνία του Καραµανλή γιατί
πήρε από τους Κινέζους χαµηλά τιµολόγια για φίλους του εφο-
πλιστές, όπως είπε ο κ. Δρίτσας. Ήταν στηµένος ο διαγωνισµός
και δεν θέλουµε τέλος πάντων να έχουµε τους Κινέζους εδώ γιατί
κάνουν Νταχάου. Αποφασίστε µε ποια λογική είστε… 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Με την Ελλάδα.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-

γαίου): …διότι ο διαγωνισµός του 2008 κρίθηκε από όλες τις
παγκόσµιες αρχές -και της Ευρωπαϊκής Ένωσης- ως νόµιµος. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-
γαίου): Κανένας από τους αντιπάλους της «COSCO» στον συγ-
κεκριµένο διαγωνισµό δεν προέβαλε αυτά τα επιχειρήµατα, τα
οποία είπατε, ούτε καν οι εφηµερίδες της εποχής. Να ξέρουµε
τι λέµε! 

Το λιµάνι του Πειραιά δεν ήταν κεντρικό λιµάνι στη Μεσόγειο.
Μετά βίας διακινούσε ένα εκατοµµύριο εµπορευµατοκιβώτια. Σή-
µερα έχει φτάσει πάνω από τα τρία. Πότε έγινε; Τα τελευταία
χρόνια! Αυτή είναι η πραγµατικότητα! Ποιο φιλέτο; Το απαξιω-
µένο τότε; Μέσα σε διεθνείς συνεργασίες έγινε.

Τέλος πάντων, πρέπει να αποφασίσετε. Δεν θα διαβουλευόµα-
σταν ποτέ για αυτήν τη σύµβαση, διότι η σύµβαση –το ξέρετε,
ήσαστε πάρα πολύ έµπειρος κοινοβουλευτικά- έρχεται ως άρθρο
1 και δεν µπορείς να επέµβεις στο περιεχόµενό της. Όσες µέρες
κριτική να κάναµε ή τη δεχόσαστε ή την απορρίπτετε. Δεν είναι
µια σύµβαση που κάνει το ελληνικό κράτος. Είναι µια σύµβαση,
η οποία έρχεται προς κύρωση µεταξύ του ΟΛΠ και της ΣΕΠ. 

Θα ήθελα να πω άλλη µια τελευταία κουβέντα, κύριε Πρόεδρε,
λόγω εντοπιότητας. Συζητάµε χρόνια για το νεκροταφείο της
Γλυφάδας. Στην προηγούµενη Βουλή πέρασαν δέκα τροπολο-
γίες για την ανακούφιση των νεκρών της Γλυφάδας. Μια από
αυτές ήταν να παραχωρηθεί µέρος του κοιµητηρίου του Ελληνι-
κού για χρήση της Γλυφάδας. Ο κ. Κορτζίδης, δικός σας στέλε-
χος, ουδέποτε το δέχθηκε. 

Πάντοτε λέγαµε ότι ο µόνος τρόπος για να προστατεύσουµε
και τον Υµηττό χωρίς να αλλάξουµε καµµιά από τις ρυθµίσεις,
ήταν αντί να κάνουµε φωτογραφίες άσχετες για ακατάλληλους
χώρους, όπως είχε επιλέξει η προηγούµενη δηµοτική αρχή, να
πάµε µέσα στο στρατόπεδο. 

Το Υπουργείο Άµυνας λύνοντας αυτό το θέµα, µαζί µε το
Υπουργείο Περιβάλλοντος σήµερα φέρνουν µια τροπολογία µε
την οποία επιτέλους ογδόντα χιλιάδες άνθρωποι θα µπορέσουν
να βρουν ένα χώρο να θάψουν τους οικείους τους. Αυτοί οι
ογδόντα χιλιάδες άνθρωποι έχουν ένα κορεσµένο νεκροταφείο
οκτώ στρεµµάτων. Αυτή είναι η πραγµατικότητα! 

Είναι βαριές οι ευθύνες και του Συµβουλίου της Επικρατείας,
που ενώ υπάρχουν τα προεδρικά διατάγµατα που συζητήθηκαν
για τον Υµηττό αρνήθηκε τη χωροθεσία σε όλα τα κοιµητήρια
ακόµη και σε αυτά που λειτουργούν νόµιµα, όπως το νεκροτα-
φείο του Παπάγου, που λειτουργεί από το 1969 µε ακριβώς τον
ίδιο τρόπο, µε παραχωρούµενη στρατιωτική έκταση. 

Πρέπει να τελειώνουµε µε το θέµα των νεκρών στην Αττική.
Πρέπει να τελειώνουµε οµόφωνα και να µην το κάνουµε ούτε
θέµα αντιπαραθέσεων ούτε να λέµε ότι πάντοτε θα προστα-
τεύουµε -δεν ξέρω τι περιβάλλον µέσα σε ένα στρατόπεδο- και
δεν θα έχουµε το δικαίωµα για την ταφή των οικείων ανθρώπων
µας, συµπολιτών µας, συγγενών µας και φίλων µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κύριος Προέδρος,
ο κ. Απόστολος Κακλαµάνης, έχει τον λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ελπίζω ότι ο κ. Βαρβιτσιώτης ενδιαφέρεται για τους µέλλοντες
νεκρούς. Ξέρετε ότι έχετε και κάποιες παλιές αµαρτίες. Κάποτε
το 1961, στις εκλογές βίας και νοθείας, ψήφιζαν και οι νεκροί και
τα δένδρα. Όµως, αυτό είναι κάτι, όπως είπα και πριν για τη Μα-
κρόνησο, για να σκεφτόµαστε πώς ο τόπος αυτός δεν θα γυρίσει
σε εποχές, που είµαι βέβαιος ότι καµµία πλευρά µέσα σ’ αυτήν
την Αίθουσα δεν θέλει και δεν πρέπει να θέλει. Χαίροµαι γιατί
απεσύρθη η τροπολογία για τη Μακρόνησο. Δάση, δασότοποι
υπάρχουν σ’ όλη την Ελλάδα, αρκεί να µη γίνονται τα µαντριά,
οικόπεδα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το πιο σηµαντικό θέµα που θα
έπρεπε να συζητούµε σ’ αυτήν τη Βουλή -δεν ξέρω γιατί προεξο-
φλούν κάποιοι ότι αυτές είναι οι τελευταίες της µέρες- είναι αυτή
η βαθιά οικονοµική κρίση που συνεχίζεται. Το είδαµε µε τη βια-
στική απόπειρα να βγούµε στις αγορές. Το βλέπουµε κάθε µέρα.
Βλέπουµε µια ολόκληρη Ρωσία να παίρνει την κατηφόρα, γιατί
µετά την οικονοµική παγκοσµιοποίηση, δυστυχώς, το χρηµατο-
πιστωτικό πολυεθνικό κεφάλαιο, αναντίστοιχο εντελώς µε την
πραγµατική παγκόσµια οικονοµία –περιφερειακή ή εθνική, έχει
παντού το πάνω χέρι. 

Δεν µπορούµε εµείς να παίζουµε στα ζάρια της µικροπολιτικής
τη µοίρα αυτού του τόπου. Η Ιρλανδία σε δύο χρόνια βγήκε από
το µνηµόνιο, όπως, επίσης και η Πορτογαλία.

Τα δύο εκείνα πρώτα χρόνια, που είχαµε ένα εµπροσθοβαρές,
πρόγραµµα δηµοσιονοµικής προσαρµογής, τι έκανε και η Αρι-
στερά –εντός ή εκτός εισαγωγικών, όπως θέλετε βάλτε το- και η
Δεξιά, η Νέα Δηµοκρατία, η παλιά ΕΡΕ, όπως θέλετε υιοθετείστε
το; Τι έκαναν; 

Το 1940 µε δικτατορία Μεταξά όλη η Ελλάδα πήγε να πολεµή-
σει. Την άνοιξη του 2010 Δεξιά και Αριστερά αξίωναν να πέσει το
ΠΑΣΟΚ, να πέσει ο «Τσολάκογλου». Ποιος ήταν ο «Τσολάκο-
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γλου»; Ο νόµιµος πρωθυπουργός της χώρας. Αυτή ήταν η πίστη,
κι από τους δύο στη λαϊκή κυριαρχία και την ψήφο του ελληνικού
λαού!

Σωρεύσατε ανέργους στους ανέργους και πρώτα-πρώτα στον
τουρισµό, όταν καιγόταν η Αθήνα, όταν στα λιµάνια -που λέµε
τώρα για την «COSCO»- στον Πειραιά, κάποιοι κατέβαζαν κόσµο
να αποκλείσει τους τουρίστες για να µη βγουν και πάνε στην
Ακρόπολη. Οι πρόσθετοι άνεργοι, λοιπόν, λόγω της πτώσης κατά
40% του τουρισµού το 2010 δεν ήταν Έλληνες; 

Η µισή Αθήνα από τη Σταδίου και αριστερότερα µέχρι κάτω,
την Πλατεία Καραϊσκάκη και άλλες περιοχές της χώρας, κατα-
στράφηκαν. Για ποιο λόγο; Για να πέσει το ΠΑΣΟΚ. Ωραία!
Έπεσε το ΠΑΣΟΚ. Και τι έγινε; Πού πάµε; 

Διότι εδώ, προφανώς, σε πάρα πολλά έδρανα δεν υπάρχει η
αντίληψη ότι πάνω από όλους µας – τα κόµµατα, τα «κοµµατίδια»,
τα κόµµατα ευκαιρίας και όσους ευκαιριακά επίσης βρέθηκαν
εδώ- υπάρχει ένας λαός που υποφέρει, που πάσχει. Σε αυτό το
λαό κάποιοι, αντί ελπίδας, ρίχνουν ξίδι στις πληγές του. Καµµία
αισιοδοξία, καµµία ελπίδα!

Επί πέντε ολόκληρα χρόνια χειραγωγείται ο ελληνικός λαός.
Σας τα λέω εδώ συχνά, γιατί εγώ δεν πάω στα κανάλια τους,
αλλά κάποιοι εδώ πηγαίνετε και τους δίνετε το κύρος της εµπι-
στοσύνης που σας έδωσε ο λαός, για να µπορούν να τον χειρα-
γωγούν ή να εκχυδαΐζουν την κοινωνία, τάχα ψυχαγωγώντας την,
ή να την αποπροσανατολίζουν, τάχα επιµορφώνοντάς την. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτές τις ηµέρες εκτυλίσσονται
γεγονότα, τα οποία δεν έχουν δυνατότητα ακόµα και από την
πλούσια γλώσσα µας να χαρακτηριστούν.

Με ποιο δικαίωµα δίνουν κάποιοι αυτήν τη δυνατότητα σε κά-
ποιους να χειραγωγούν τον ελληνικό λαό; Συνεχώς χθες σε όλα
τα κανάλια περνούσε το µήνυµα στα εκατοµµύρια των Ελλήνων
ότι εδώ δεν βρίσκονται Βουλευτές αλλά διάφοροι απατεώνες,
που την ψήφο τους, για την οποία το Σύνταγµα ορίζει ότι πρέπει
να είναι κατά συνείδηση, τη βάζουν στο Λόττο, την αποτιµούν.
Εγώ αυτό δεν µπορώ να το δεχθώ.

Μου έκανε δε εντύπωση, αν και πολλές φορές οι θέσεις της σε
νοµοσχέδια δεν µε βρίσκουν σύµφωνο, η δήλωση της πρώην Ει-
σαγγελέως, της κ. Γιαταγάνα. Ήµουν Υπουργός Δικαιοσύνης όταν
ήταν νεαρή Εισαγγελέας και άλλαξε πράγµατι το καθεστώς που
επικρατούσε στις φυλακές, µε µια εισβολή κυριολεκτικά. Διότι οι
Εισαγγελείς που έπρεπε να εποπτεύουν τις φυλακές, δεν πλησία-
ζαν. Αυτή µπήκε, έβαλε το δάκτυλο επί τον τύπον των ήλων. 

Σήµερα, λοιπόν, η κ. Γιαταγάνα έκανε µια δήλωση. Και εγώ θα
περίµενα να έρθει εδώ και ο λαλίστατος Πρόεδρος των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων κ. Καµµένος και ο κ. Χαϊκάλης -καθώς και οποι-
οσδήποτε άλλος που τρέχει στα κανάλια και υποτιµά έτσι την
κρίση του ελληνικού λαού- και να απαντήσουν.

Η κ. Γιαταγάνα ήταν Βουλευτής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων και
δήλωσε ότι είναι ακόµα συνεργάτης του κ. Καµµένου ο εν λόγω
Αποστολόπουλος. Πήγαν να τον βγάλουν και αυτόν ΠΑΣΟΚ. Βέ-
βαια! ΠΑΣΟΚ και πάσης Ελλάδας, λοιπόν! Να τα ρίξουµε όλα
εκεί! Λέει επί λέξει η κ. Γιαταγάνα: «Λέει ψέµατα ο Πάνος Καµ-
µένος». Θα ήθελα εδώ, έτσι γενναία όπως έρχεται και διατυπώνει
την άποψή του, να απαντήσει και σε αυτό. Αυτό δεν λέγεται στον
αέρα, στα οποιαδήποτε κανάλια, στους διαδρόµους και δεν ξέρω
πού αλλού, αλλά λέγεται εδώ. 

Γι’ αυτό απαξιώ -και θα έπρεπε όλοι σας να απαξιώνετε- όποι-
ους παντελώς ανεύθυνα µιλούν χωρίς συγκεκριµένα στοιχεία. 

Προσέξτε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι γνωστό ότι γίνονται δια-
πραγµατεύσεις µε διάφορα πρόσωπα, διάφορους λιποτάκτες.
Την ώρα της κρίσης, ο λαός τούς ψήφισε µε το ΠΑΣΟΚ. Μετά
βρέθηκαν σε άλλο κόµµα, µετά ήρθαν στο δικό σας, έφυγαν και
µετά ήρθαν ως συνεργαζόµενοι. 

Τώρα τι κάνετε; Εσείς, δηλαδή, θέλετε να κυβερνήσετε έτσι,
χωρίς καµµία περίσκεψη, για να µην προσθέσω την επόµενη
λέξη; Τι θέλετε; Τις πορείες που ζήσαµε, κύριε Πρόεδρε, στο Κα-
στρί το 1964; Αυτό θα ζήσουµε τώρα πορείες στην Κουµουνδού-
ρου;

Είστε προετοιµασµένοι; Ούτε καν κοινοβουλευτικό έλεγχο -
Δευτέρα και Παρασκευή επερωτήσεις- δεν κάνετε, για να ακού-
σει ο λαός τι προτείνετε για αυτά που καυτηριάζετε.

Όµως, βλέπω και τη Νέα Δηµοκρατία. Είναι φανερό ότι ο κ.
Σαµαράς –το έχω πει ξανά αυτό- κάποια στιγµή θα δραπετεύσει.
Θέλει εκλογές ο κ. Σαµαράς. Γιατί; Γιατί φαντάζεται -ή κάποιοι
φαντάζονται- ότι θα υπάρξει µια αριστερή παρένθεση. Κι όµως
προβλέπω ότι θα υπάρξει διάλυση. Θα υπάρξει διχασµός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Απευθύνω έκκληση -απευθύνοµαι στη συνείδηση καθενός,
πέρα από κόµµατα- να σκεφθείτε τι συµβαίνει αυτό το διάστηµα
και τι µέλλει να συµβεί σε αυτόν τον τόπο. 

Μου άρεσε, κύριε Δρίτσα, που θυµηθήκατε ότι υπήρξε κά-
ποιος Πρωθυπουργός –ο Κώστας Καραµανλής- και κάποια κυ-
βέρνηση –της Νέας Δηµοκρατίας-, διότι µέχρι τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ
–αριστερό κόµµα- δεν έλεγε λέξη για τη Δεξιά. Πρώτη φορά το
έζησα εγώ αυτό µέσα σε αυτήν την Αίθουσα. 

Ο στόχος, βέβαια, αµφοτέρων είναι ό,τι δεν πετύχατε το 1989,
όταν θέλατε από κοινού µε τη Δεξιά να το διαλύσετε το ΠΑΣΟΚ,
όταν θέλατε να παλουκώσετε τον Ανδρέα Παπανδρέου, να επι-
τευχθεί τώρα. Αυτό ελπίζετε. Δεν θα το καταφέρετε. Το ΠΑΣΟΚ
ενωµένο θα σταθεί όρθιο και θα αποκλείσει έτσι τον διχασµό και
κίνδυνο που θ’ ακολουθήσει για την πατρίδα. 

Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας πω ότι η παρουσία σας ως Βου-
λευτή και ως Υπουργού µέχρι τώρα πράγµατι είναι αξιοπρεπέ-
στατη και επαινετή –καθαρές κουβέντες!- όµως ο πλούτος αυτής
της χώρας, όπως είχα πει και στον Υπουργό κ. Μανιάτη, δεν είναι
µόνο ο ορυκτός ή ο υποθαλάσσιος, αλλά είναι κυρίως το περι-
βάλλον. Είναι αυτός ο µαγεµένος τόπος που έχουµε και πολιτι-
σµός. Δεν είναι ο πολιτισµός του ελληνικού λαού ο πολιτισµός
αυτής της παρακµιακής περιόδου. Ο πλούτος αυτής της χώρας
είναι, λοιπόν, το περιβάλλον. 

Δεν έχει νόηµα ούτε έχω και τον χρόνο να µπω στο πλήθος
αυτών των τροπολογιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Πρόεδρε, λυ-
πάµαι, αλλά ο χρόνος τελείωσε και έχουµε ήδη πρόβληµα. Θα
σας πω και στη συνέχεια. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Το είπα ήδη. 
Είπα πριν στον κ. Στρατούλη, τον νέο και πολύ δραστήριο συ-

νάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ, να ρωτήσει τη Διεύθυνση Νοµοθετικής Ερ-
γασίας –αν θέλει- πόσες φορές σαράντα χρόνια που είµαι εδώ
µέσα έχω βάλει την υπογραφή µου σε τροπολογίες. Θυµάµαι
αυτό που µας έλεγαν οι πατεράδες: «Δεν τη βάζεις όπου να ’ναι
την υπογραφή σου». Δεν το λέω προσωπικά για τον συνάδελφο,
το λέω για όλους. 

Τι σηµαίνει αυτό το πλήθος των τροπολογιών και όταν µάλιστα
κάποιοι πιστεύετε ότι είµαστε παραµονές εκλογών, είτε Υπουργοί
είστε είτε Βουλευτές; 

Όσον αφορά την Πλάκα, κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι θα το
κουβεντιάσετε, χωρίς όµως να διαταράξετε την οικονοµική λει-
τουργία και τον τουρισµό εκεί. Βγάλτε αυτό το «στον πρώτο
όροφο», αν βάζουν καµµιά κουζίνα κ.λπ. Κουβεντιάστε µετά µε
τον δήµο πώς θα τα κανονίσετε εκεί αλλά µην καταστρέψετε
τους επαγγελµατίες. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Το βγάλαµε. Είναι έτσι
ακριβώς, όπως το λέτε. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Αυτό βγήκε. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Μπράβο, έτσι είµαι και εγώ ικα-

νοποιηµένος. 
Θα ήθελα να πω για τους εργαζόµενους της ΣΤΑΣΥ. Το είπα

ξανά την άλλη φορά. Ή να πω για τα θύµατα του Αγούδηµου; Τι
νόηµα έχει; Εγώ βλέπω ότι περισσότερο νόηµα έχει η κουβέντα
για την «COSCO». Καλή η «COSCO», αν είναι να συνεργαζόµα-
στε, αλλά εγώ είµαι παλιό ΠΑΣΟΚ και τότε λέγαµε ότι η Ελλάδα
ανήκει στους Έλληνες, δεν ανήκει ούτε στον Βορρά, ούτε στη
Δύση, ούτε στον Νότο, ούτε στην Ανατολή. Αυτό λέγαµε και το
πιστεύω. Χρειάζεται συνεργασία, φυσικά, αλλά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Πρόεδρε, σας
παρακαλώ, συντοµεύετε. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όµως, σε σχέση µε το λιµάνι,
δεν είναι δυνατόν να περάσει στην «COSCO». Πώς να το κά-
νουµε; 
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Ευχαρίστησα ήδη για τη Μακρόνησο και θέλω να ευχαριστήσω
και για την τροπολογία που αποσύρατε για τους ραδιοφωνικούς
σταθµούς, ώστε να µπορέσουν οι εργαζόµενοι που πήραν άδειες
από το Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο να τις λειτουργήσουν. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστώ κι εγώ.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή υπάρ-

χει ένα πρακτικό πρόβληµα µε τη συνέχιση, δηλαδή έχουµε
πάρει πολύ περισσότερο χρόνο απ’ ό,τι είχε σχεδιαστεί, η πρό-
τασή µου είναι να µιλήσει ο κ. Ντινόπουλος και ο κ. Κουκούτσης
και να διακόψουµε µετά για τη Δευτέρα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ο κ. Κουκούτσης και ο κ. Ντινό-
πουλος! Αλλά δεν χρειάζεται, κύριε Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τι λέτε; Γιατί κάνετε
έτσι; Κατά τον Κανονισµό, …

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Μία ζωή κοµµουνιστής έχετε
πρόβληµα µε εµάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τι πράγµα;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Έχετε πρόβληµα µε εµάς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Εγώ έχω µε εσάς;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Σαν Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος περιµένω τόση ώρα εδώ και µε γράφετε στα παλαιότερα
των υποδηµάτων σας! Ντρέποµαι για λογαριασµό σας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Λοιπόν, ηρεµήστε και
ακούστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ντρέποµαι για λογαριασµό σας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ηρεµήστε και ακού-

στε. Κατά τον Κανονισµό, ο Υπουργός…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ντροπή σας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Θέλετε να ακούσετε; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ντροπή σας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Δεν θέλετε να ακού-

σετε. Ο κ. Κουκούτσης δεν θέλει να ακούσει τι προβλέπει ο Κα-
νονισµός.

Ο Κανονισµός υποχρεώνει το Προεδρείο να τηρεί κάποιους
κανόνες. Ο κανόνας είναι, λοιπόν, εφόσον Υπουργός ζητήσει τον
λόγο, τότε δίνεται ο λόγος στον Υπουργό. Και πριν παρακάλεσα
τον κ. Βαρβιτσιώτη να προηγηθούν κάποιοι Βουλευτές. Το ίδιο
συµβαίνει και για πρώην Πρόεδρο της Βουλής. 

Εποµένως, δεν έχει νόηµα αυτό το ξέσπασµα, ας πούµε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα να µιλήσω γιατί έχω καταθέσει µία τροπολο-
γία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συγγνώµη, µισό
λεπτό διότι κάνω µία πρόταση και θα ήθελα τη συναίνεση του
Σώµατος.

Η πρότασή µου λοιπόν είναι αυτή: Να δώσουµε τον λόγο σε
όσους Υπουργούς είναι εδώ και θέλουν για ένα-δύο λεπτά, σύν-
τοµα, να δώσουν κάποιες εξηγήσεις για τις τροπολογίες, µετά
να διακόψουµε και τη Δευτέρα, µε κάποια άνεση χρόνου και µία
ώρα νωρίτερα, να ολοκληρώσουµε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Όχι, να τελειώσουµε σήµερα.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Σωστός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ναι, αλλά πρέπει να

βρεθεί ένας τρόπος να λειτουργήσει το Προεδρείο, κύριοι συνά-
δελφοι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να κάνω
µία πρόταση; Αν µειώσετε το χρόνο στο µισό, µήπως έτσι µπο-
ρέσουµε να το ολοκληρώσουµε; 

ΑΡΓΥΡΗΣ ΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ένα
λεπτό θα µιλήσουµε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ούτως ή άλλως
θα έχουµε συνεδρίαση τη Δευτέρα. Κατά συνέπεια, να συµφω-
νήσουµε στις δύο ώρες και να κλείσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο υπολογισµός µου,
κύριε Μπούρα, είναι ότι αν µιλήσουν –όπως έχουν όλοι το δι-
καίωµα να µιλήσουν- και όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
και οι Υπουργοί, θέλουµε περίπου µιάµιση ώρα. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να παραιτηθούµε
από τις δευτερολογίες µας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Βεβαίως, έχετε τον
λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Να µας δοθεί και ο χρόνος να µε-
λετήσουµε και τις τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Βεβαίως.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Να τα βάλουµε σε µία τάξη και να

καταθέσουµε τις απόψεις µας, αν τις ψηφίζουµε κι αν δεν τις ψη-
φίζουµε. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Να δούµε και όλο αυτό το πα-
κέτο των τροπολογιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ωραία. Θέλω όµως
τη συναίνεση όλων των κοµµάτων, ει δυνατόν.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Εµείς, κύριε Πρόεδρε, δεν συµφω-
νούµε. Πρέπει να ολοκληρωθεί η διαδικασία. Κάνουµε µία πρό-
ταση µείωσης του χρόνου όσων πρόκειται να µιλήσουν. Έγινε
εκτενής συζήτηση. Εµείς δεν συµφωνούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Μπούρα, αν
έχετε την καλοσύνη, επικοινωνήστε µε τον Πρόεδρο της Βουλής.
Δεν είναι δική µου µόνο πρόταση αυτή. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κι ένας λόγος πα-
ραπάνω, για να µη συνεχιστούν οι τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Θα βρούµε λύση.
ΑΡΓΥΡΗΣ ΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ένα

λεπτό είναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Να έχουµε όµως τη δέσµευση ότι

δεν θα κατατεθεί άλλη τροπολογία από σήµερα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Μισό λεπτό, κύριε

Αποστόλου. Εγώ µπορώ να παραµείνω µέχρι τις 17.00’.
Θα τον δώσω τον λόγο στον κ. Ντινόπουλο και στο µεταξύ, πα-

ρακαλώ, κύριε Μπούρα, αν θέλετε, επικοινωνήστε µε τον Πρό-
εδρο της Βουλής. Εγώ δεν έχω πρόβληµα, αν χρειαστεί να
διακόψουµε και να επανέλθω εγώ ο ίδιος. Εν πάση περιπτώσει,
ας αποφασίσουµε όλοι µαζί.

Τον λόγο έχει ο κ. Ντινόπουλος.
ΑΡΓΥΡΗΣ ΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Για ένα

λεπτό µόνο θα µιλήσω, κύριε Πρόεδρε.
Σχετικά µε την υπουργική τροπολογία, επειδή πολλά ακούστη-

καν, είναι καθαρά, αν το θέλετε, τυπικού χαρακτήρα. Κάποια
απαγόρευση των τελευταίων δυο εβδοµάδων, όσον αφορά τις
δηµοσκοπήσεις, η οποία ήρθη κατά τη διάρκεια των δηµοτικών
εκλογών, να ισχύσει mutatis mutandis και εις τις βουλευτικές
εκλογές οψέποτε γίνουν αυτές. 

Μία παρατήρηση-απάντηση στην κ. Καφαντάρη θέλω να κάνω,
επειδή αναφερθήκατε στην τροπολογία για τους ΦΟΔΣΑ. Κοι-
τάξτε να δείτε, αυτήν τη στιγµή υπάρχουν πολλές πόλεις της Πε-
λοποννήσου που έχουν σοβαρότατο πρόβληµα µε τα σκουπίδια.
Εάν, όµως, αντιτίθεστε και στο να δώσουµε µία διέξοδο εκεί
πέρα, µε συγχωρείτε, τότε τι να πω;

Μία τελευταία κουβέντα επειδή τέλος πάντων είναι αυτοδιοι-
κητικό το θέµα: Σεβαστείτε επιτέλους τους νεκρούς της Γλυφά-
δας! Δεν έχουν πού να τους θάψουν οι άνθρωποι! Δηλαδή και
αυτό ενοχλεί; Να δοθεί ένας χώρος για νεκροταφείο;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Είναι χωροθετηµένο στο Ελληνικό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Δένδιας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Κύριε

Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.
Θα ήθελα κατ’ αρχάς να µιλήσω για την τροπολογία, την οποία

έχω καταθέσει και η οποία αφορά το ζήτηµα του κοιµητηρίου
Γλυφάδας.

Τα θέµατα τα οποία έθιξε η κυρία συνάδελφος, θα µου επιτρέ-
ψει να της πω ότι δεν υπάρχουν επί της ουσίας. Ένα είναι το βα-
σικό επιχείρηµα το οποίο έθεσε: Υπάρχει χωροταξία στο παλαιό
αεροδρόµιο Ελληνικού. Δεν θέλω να χρησιµοποιήσω λαϊκή έκ-
φραση για το τι σηµαίνει αυτό για την καθηµερινότητα των κα-
τοίκων της παραθαλάσσιας ζώνης. Η πραγµατικότητα είναι ότι
µία τεράστια περιοχή στερείται νεκροταφείου.

Εγώ όταν επήγα στο Υπουργείο προ ολίγων ηµερών βρήκα
µία προεργασία του προκατόχου µου, ένα τµήµα του περιβόλου
µη χρησιµοποιούµενης εκτάσεως, να παραχωρηθεί µε ειδικό κα-
θεστώς στο Δήµο Γλυφάδας, εντός του πλαισίου της νοµιµότη-
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τας, για να υπάρχει η δυνατότητα ταφής και κυρίως για να µην
εκθάπτονται. Μου έχουν περιγραφεί από το Μητροπολίτη, από
τον Αρχιεπίσκοπο, από το δήµαρχο τραγικές καταστάσεις. 

Σας παρακαλώ, λοιπόν, να συνεργαστούµε για να βοηθήσουµε
τους συνανθρώπους µας. Εδώ δεν είναι θέµα ούτε πολιτικής
ούτε περιβάλλοντος. Παρεµπιπτόντως δε, εάν δείτε την τροπο-
λογία λαµβάνει όλες τις πρόνοιες, παρ’ ότι πρόκειται για περιοχή
εντός χαρακτηρισµένης στρατιωτικής εκτάσεως, για την προστα-
σία του περιβάλλοντος.

Έρχοµαι τώρα και σε κάτι άλλο που θα ήθελα να πω προς χάριν
της νοµιµότητας και όχι ως Υπουργός, το λέω υπό την ιδιότητα
του νοµικού: Άκουσα µε έκπληξη σήµερα το πρωί τον αγαπητό
κύριο συνάδελφο να αποσύρει την παράγραφο 2 του άρθρου 12
του νοµοθετήµατος το οποίο εισάγεται. Βρήκα κατά τύχη –γιατί
έτυχε να γνωρίζω το θέµα- απόφαση του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας στο γραφείο µου -υπάρχουν αποφάσεις σωρηδόν- για το ζή-
τηµα αυτό το οποίο θα κάλυπτε η παράγραφος αυτή. 

Κύριοι συνάδελφοι, προ της ισχύος του υπάρχοντος νόµου
υπάρχει σωρεία χαρακτηρισµών από τους δασάρχες της χώρας.
Το να ζητάµε από τον Έλληνα πολίτη να επαναλάβει όλη αυτήν
τη διαδικασία ισχυριζόµενοι απλώς ότι η προηγούµενη απόφαση
του δασάρχη συνιστά απλή πληροφορία και όχι χαρακτηρισµό,
είναι αχαρακτήριστο από την πλευρά µας. Συγγνώµη, δεν σας το
λέω ως αρµόδιος Υπουργός. Δεν έχω κανέναν λόγο επί του θέ-
µατος. Μπορεί ο αγαπητός κύριος συνάδελφος να µου στερήσει
και τον λόγο. 

Μίλησα, όµως, για την τάξη του πράγµατος µε όλους τους Κοι-
νοβουλευτικούς Εκπροσώπους, τους έδωσα την απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας και σας λέω σοβαρά ότι δεν στεκό-
µαστε στην κοινωνία, εάν κάνουµε τέτοια πράγµατα. Δεν φτάνει
ό,τι έχει ο Έλληνας πολίτης, να τον βάζουµε να κάνει από την
αρχή µία ολόκληρη διαδικασία την οποία έχει ήδη κάνει;

Σας παρακαλώ, κοιτάξτε το. Είναι καθαρά νοµικό θέµα. Οποι-
οσδήποτε ξέρει στοιχειώδη νοµικά µπορεί να το βρει. Υπάρχουν
δεκάδες αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας. Δεν υπάρ-
χει επ’ αυτού επιστηµονικός αντίλογος. Μου ελέχθη µάλιστα
προηγουµένως, ερχόµενος στην Αίθουσα, ότι υπήρχε αντίρρηση
του ΠΑΣΟΚ. Επικοινώνησα µε τους αρµόδιους του ΠΑΣΟΚ. Μου
είπαν ότι καµµία αντίρρηση δεν είχαν επ’ αυτού. 

Κατόπιν τούτων, κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ, εάν έχετε την
καλοσύνη, ως Έλληνας πολίτης και ως δικηγόρος, όχι ως Υπουρ-
γός, να επαναφέρετε τη διάταξη και παρακαλώ και τα κόµµατα
της Βουλής να την ψηφίσουν οµοφώνως. Αυτό είναι το σωστό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Μετά την παρέµ-
βαση του κ. Δένδια –εγώ δεν µπαίνω στην ουσία του θέµατος-
επισηµαίνω τον κίνδυνο να νοµοθετήσουµε, χωρίς να ξέρουµε τι
ακριβώς νοµοθετούµε. Έχουµε ογδόντα τροπολογίες απ’ ό,τι
ενηµερώνοµαι.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Έχουµε ξεπεράσει τις εκατό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ίσως. Οι υπηρεσίες

µού είχαν πει ογδόντα. Εποµένως, να έρθει και ο κ. Μπούρας και
να δούµε πώς ακριβώς θα προχωρήσουµε για να µην πέσουµε
σε άλλα λάθη.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
Θα ήθελα τον λόγο επειδή ο κύριος Υπουργός απευθύνθηκε σε
εµένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Με την άδεια του Σώ-
µατος, τον λόγο έχει για ένα λεπτό ο κ. Αποστόλου.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, αυτό που µας εν-
διαφέρει εµάς είναι η ουσία. Και η ουσία είναι να µην αποχαρα-
κτηρίζονται δασικού χαρακτήρα εκτάσεις. Αν, λοιπόν, υπήρχαν
τέτοιες περιπτώσεις αποχαρακτηρισµού πράξεων ή αποφάσεων,
όπως θέλετε πείτε τα, από πλευράς δασαρχών σε όλη την Ελ-
λάδα, δεν σηµαίνει ότι, αν κατά τη διάρκεια της άσκησης των
µέσων που οι επιθεωρητές, οι αναπληρωτές, οι προϊστάµενοι δεν
τήρησαν αυτές τις διαδικασίες που πρέπει και βγήκε µία τέτοια
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, εµείς πρέπει όλα
αυτά να τα θεωρήσουµε δεδοµένα ότι έγιναν. Καταλαβαίνετε
ποια είναι η θέση µας;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Όχι, δεν
καταλαβαίνω τίποτα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Εµάς αυτό που µας ενδιαφέρει
είναι να µην ξανανοίξουµε τέτοιες πόρτες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Μπαίνουµε στην
ουσία του θέµατος. Θα δώσω τον λόγο στον κ. Βλάχο. Και µετά
µε τη διαδικασία των δευτερολογιών όποιος θέλει µπορεί να το-
ποθετηθεί.

Κύριε Βλάχο, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συνεχίζω και εγώ από εκεί που σταµάτησε ο κ. Δένδιας και που

ανέφερε και ο κ. Αποστόλου. Πραγµατικά, εδώ έχουµε καταλάβει
τι πάµε να κάνουµε; Πάµε και λέµε σε αυτούς τους ανθρώπους
που έκαναν αιτήσεις, που δικαιώθηκαν, που υπάρχουν αποφά-
σεις ότι τώρα αυτές τις αποφάσεις εµείς θα τις ξαναδούµε πάλι
από την αρχή! Εδώ δεν µπορούµε να προχωρήσουµε παρακάτω
και εµείς θέλουµε να ξαναδικάσουµε τα δεδικασµένα, δηλαδή
πάλι να ταλαιπωρήσουµε τους ανθρώπους. Και από τη µια µεριά
θέλουµε πάλι να ταλαιπωρήσουµε τους ανθρώπους και από την
άλλη όπου υπάρχουν πρόστιµα, όπου υπάρχουν αποφάσεις,
αυτά -αλίµονο!- πρέπει να προχωρήσουν.

Προχθές ακούστηκε ότι είµαστε για βραβείο Γκίνες. Ναι, είµα-
στε για βραβείο Γκίνες, γιατί διεκδικούµε να υλοποιηθεί το αυ-
τονόητο. Ποιο είναι το αυτονόητο; Και επιτέλους να
συνεννοηθούµε. Και µην κρυβόµαστε πίσω από διάφορα τερτίπια
και δεν ξέρω τι άλλο. 

Υπάρχουν πρόστιµα 700.000 ευρώ σε απλούς ανθρώπους. Το
ξέρετε ή δεν το ξέρετε; Εάν δεν το ξέρετε, ρωτήστε τους συνα-
δέλφους της Αττικής και δείτε που είναι αυτά τα πρόστιµα. Είναι
στην Εκάλη; Είναι σε οικισµούς που είναι κατά δεκάδες εκατον-
τάδες στην Αττική; Αυτά τα πρόστιµα των 700.000 ευρώ θα πλη-
ρωθούν ποτέ; Γιατί αυτόν τον άνθρωπο τον βάζουµε στη γωνία
και τον πυροβολούµε; 

Και τι λέµε σε αυτό, το αυτονόητο, για το βραβείο Γκίνες; Για
αυτά που έχουν χαρακτηριστεί δασικά, µε βάση τις αεροφωτο-
γραφίες της δεκαετίας του ’30, και που σήµερα καλούνται οι άν-
θρωποι να πληρώσουν αυτά τα υπέρογκα πρόστιµα, τα οποία
πολλαπλασιάζονται ραγδαία ή που έχουν βγει πρωτόκολλα κα-
τεδάφισης, είπαµε να παγώσουν, να τελειώσουν οι δασικοί χάρ-
τες κι αν από το δασικό χάρτη προκύπτει σήµερα ότι είναι σε
δασικό, συµφωνώ µαζί σας. Εάν δεν είναι, γιατί ταλαιπωρούµε
µε το πρόστιµο και γιατί να του έχουµε γκρεµίσει το σπίτι; Πείτε
µου ποια λογική θέλετε; Αυτό είναι το βραβείο Γκίνες; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Άλλο λέτε τώρα εσείς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Βεβαίως, είναι άλλο αυτό. Πήγα στο

άλλο εγώ. Προχώρησα παρακάτω. Τι να κάνω τώρα! 
Πείτε µου πού είναι. Σας είπα και χθες ότι καταλαβαίνω την πο-

λιτική που λέει να κατεδαφίσουµε, να υλοποιηθούν όλα τα πρω-
τόκολλα. Βγείτε και πείτε το καθαρά, όµως. Πείτε το καθαρά. Δεν
γίνεται να υπάρχει διγλωσσία. Δεν γίνεται να γινόµαστε δέκτες… 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Βλάχο, να µη µπούµε σε
αυτήν τη διαδικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Δεν µπορεί να γίνει
διάλογος τώρα. Θα ολοκληρώσει ο κ. Βλάχος και θα δούµε πως
θα προχωρήσουµε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Όµως, υπάρχει µια νοµοθεσία η
οποία εφαρµόζεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Δεν µπορεί να γίνει
έτσι διάλογος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Εδώ για τις συγκεκριµένες εκτά-
σεις υπάρχει κάποια παρανοµία!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Αποστόλου,
δεν µπορεί να γίνει διάλογος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Δεν θα τους χαρακτηρίσω εγώ κα-
ταπατητές, αλλά υπάρχει κάποια παρανοµία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Να ολοκληρώσει ο
κ. Βλάχος που µιλάει τώρα. Σας παρακαλώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Εγώ περιµένω, εν πάση περιπτώσει, δεν
έχει σηµασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, κύριε
Βλάχο, ολοκληρώστε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Εγώ είπα ότι εάν σε αυτό το οποίο εί-
παµε εµείς -που δεν διεκδικούµε ότι είναι αλάνθαστο- υπάρχει
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κάποια άλλη προσέγγιση που να λύνει την ουσία του θέµατος,
είµαστε εδώ να την ακούσουµε.

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Με αναπροσαρµογή προστίµων, όχι «Τσο-
βόλα δώστα όλα»! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Η αναπροσαρµογή προστίµων έχει να
κάνει… 

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Μα όλα τα πρόστιµα;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Βεβαίως…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Αυτή η συζήτηση

έπρεπε να είχε γίνει στην επιτροπή. 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε. Έχει καταθέσει ο

κ. Βλάχος αντίθετη τροπολογία από αυτή που λέει τώρα!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Έγινε, κύριε Πρόεδρε.
Η αναπροσαρµογή προστίµων έχει να κάνει µε το αν έχεις τη

τελεσίδικη απόφαση, αν έχεις δασικούς χάρτες. Αν δεν ξέρεις
πού είναι, για ποιο πρόστιµο του µιλάς του ανθρώπου;

Πάω παρακάτω, όµως. Παρακαλώ δεν έχει νόηµα να µε διακό-
πτετε. Εγώ, εν τέλει, την άποψή µου λέω. Ο κόσµος ακούει. Εν-
τάξει, δεν είναι υποχρεωτικό να συµφωνήσουµε.

Επειδή αυτό το νοµοσχέδιο ήταν πολύ σηµαντικό, πρότεινα
στον κύριο Υπουργό και δέχθηκε και ήρθε στην επιτροπή, εκτός
διαδικασίας, και είχαµε διάλογο πριν κατατεθεί επίσηµα. Ξέραµε
από προηγούµενα νοµοσχέδια ότι ερχόµενο αυτό το νοµοσχέδιο
θα δεχθεί πολλές παρατηρήσεις-παρεµβάσεις από τους συνα-
δέλφους όλης της χώρας που θέλουν να δώσουν λύσεις σε
υπαρκτά προβλήµατα.

Έτσι, λοιπόν, βλέπετε ότι υπάρχουν δεκάδες τροπολογίες.
Αυτές οι δεκάδες τροπολογίες λοιπόν -που κάποιους ενοχλούν
και δεν καταλαβαίνω γιατί- είναι απόρροια της συζήτησης. Κά-
ναµε πέντε συνεδριάσεις στην επιτροπή και δύο στην Ολοµέλεια,
µε τις οποίες λύνονται θέµατα, παρεµβαίνουν οι συνάδελφοι και
φέρνουν αιτήµατα από όλη τη χώρα. Αυτό είναι κακό; Δηλαδή,
ένα νοµοσχέδιο που ήρθε, έπρεπε να ψηφιστεί και να τελει-
ώσουµε; Να µην πούµε τις απόψεις µας; Να µη µεταφέρουµε τη
φωνή της κοινωνίας στην Αίθουσα; Να σιωπήσουµε; Δεν φέρ-
νουµε τροπολογίες, µας λέτε ότι δεν µιλάµε. Φέρνουµε τροπο-
λογίες, λέτε γιατί φέρνουµε τροπολογίες! 

Εξάλλου, φαντάζοµαι ότι δεν θα γίνουν δεκτές όλες οι τροπο-
λογίες που κατατέθηκαν. Όµως, όσες κατατέθηκαν –και είναι τι-
µητικό για τους συναδέλφους που τις έφεραν- αποτελούν
µεταφορά αγωνίας µέρους της κοινωνίας που ο καθένας εκπρο-
σωπεί. 

Και επειδή ακούστηκε ότι «λίγες µέρες µένουν στην Κυβέρ-
νηση», «λίγες µέρες µένουν στη Βουλή», θα ήθελα να πω ότι εγώ
δεν ξέρω πόσες µέρες µένουν σε κανέναν. Αυτό που ξέρω εγώ
είναι ότι ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο συνέπεσε να συζητείται σε
µία κρίσιµη στιγµή, κατά την οποία έχουµε µπει στη διαδικασία
της προεδρικής εκλογής. Επειδή, όµως, είµαστε σε µια κρίσιµη
στιγµή στο τέλος του χρόνου ή στη διαδικασία προεδρικής εκλο-

γής, δεν σηµαίνει ότι πρέπει να χάσουµε και την ουσία. Γι’ αυτό
και συνεχίζουµε τις παρεµβάσεις, γι’ αυτό και είµαστε εδώ και γι’
αυτό προσπαθούµε µε πειστικά επιχειρήµατα και όχι µε υψηλούς
τόνους. 

Εγώ πραγµατικά παρακαλώ τους συναδέλφους της Αντιπολί-
τευσης να συνεννοηθούµε. Και για όσα θέµατα µεταφέρω και
αφορούν την Αττική, εγώ σας λέω να συνεννοηθείτε µε τους συ-
ναδέλφους µου της Αττικής του ΣΥΡΙΖΑ και των άλλων κοµµά-
των. Και αν σας µεταφέρω, όπως είπα µιλώντας και χθες, κάτι
παραπλανητικό, τότε µιλήστε για ρουσφέτι. Αν, όµως, σας µετα-
φέρω την πραγµατική εικόνα, επιτέλους να συνεννοηθούµε και
ας µην είναι πάνω σ’ αυτό που λέω εγώ, αλλά σε κάτι άλλο που
θα πείτε εσείς. Όµως, πείτε κάτι, γιατί η άρνηση δεν οδηγεί που-
θενά, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ αυτήν την παρέµβαση ήθελα να κάνω.
Έχοντας, λοιπόν, κατανόηση του χρόνου, δεν θα ήθελα να στε-
ρήσω περισσότερο χρόνο από τους άλλους συναδέλφους. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Βλάχο. 
Πριν προχωρήσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την

τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακο-
λουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία τριάντα επτά µαθητές και
µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από το 1ο Γενικό
Λύκειο Καβάλας (Α’ Τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ολοκληρώθηκε, λοιπόν, ο κατάλογος των οµιλητών και προ-
χωρούµε στις οµιλίες των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για µία διευκρίνιση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Θα ήθελα να καταθέσω δύο νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Πρόκει-
ται για ελάχιστες λέξεις, απλά για διευκρινίσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Να κατατεθούν και
να διανεµηθούν στους συναδέλφους. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Βεβαίως, κύριε Πρό-
εδρε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Νικόλαος Ταγαράς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Καραγκούνη,
πριν σας δώσω τον λόγο και επειδή δεν ήσασταν στην Αίθουσα,
θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι έχουµε ένα διαδικαστικό-πρα-
κτικό θέµα. Αφού σας δώσω τον λόγο, θα πρέπει είτε να διακό-
ψουµε για σαράντα λεπτά περίπου και να συνεχίσουµε µετά -εγώ
µπορώ να βοηθήσω- είτε να διακόψουµε για τη Δευτέρα ερχό-
µενοι µία ώρα νωρίτερα, διότι έχουµε και τις οµιλίες των Κοινο-
βουλευτικών Εκπροσώπων, αλλά και τις δευτερολογίες των
εισηγητών. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κύριε Τριαν-
τάφυλλε, έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή
καταλαβαίνω ότι υπάρχουν οι ανθρώπινες αντοχές και από την
πλευρά του Προεδρείου, θα έλεγα πριν ξεκινήσουν οι οµιλίες των
Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και των οµιλητών, να γίνει -εάν
και εσείς θεωρείται ότι είναι δυνατόν- µία διακοπή µισής ώρας
και αν δεν βρεθεί αντικαταστάτης, να έρθετε ο ίδιος να προ-
εδρεύσετε, προκειµένου να τελειώσουµε σήµερα µε τη διαδικα-
σία του νοµοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Μπορούµε να κά-
νουµε ό,τι αποφασίσει το Σώµα. 

Επειδή, όµως, γίνονται έξω από την Αίθουσα κάποιες επαφές,
ας µιλήσει ο κ. Καραγκούνης και µετά συνεχίζουµε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Αφού, κύριε Πρόεδρε,
υπάρχουν επαφές έξω, ας διακόψουµε τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Επειδή είπα στον κ.
Μπούρα να επικοινωνήσει µε τον Πρόεδρο της Βουλής, ας µιλή-
σει ο κ. Καραγκούνης µέχρι να έρθει ο κ. Μπούρας.

Κύριε Καραγκούνη, να ενηµερώσω ότι ο χρόνος είναι πλέον
έξι λεπτά. Ορίστε, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Κανένα πρόβληµα, κύριε
Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ πολύ. 

Νοµίζω ότι αυτά που συµβαίνουν τις τελευταίες ώρες έχουν
ξεπεράσει κάθε λογική. Πλήττουν βάναυσα το Κοινοβούλιο,
πλήττουν βάναυσα τη δηµοκρατία. Μπορώ να τα χαρακτηρίσω
ως ένα τραγικό ολίσθηµα που δεν περιποιούν τιµή για τη χώρα
µας. Τέτοια γεγονότα –και εκφράζω την προσωπική µου άποψη
και αντίληψη- διασύρουν τη χώρα τόσο στο εσωτερικό αλλά κυ-
ρίως στο εξωτερικό, ό,τι κι αν σηµαίνει αυτό για την αξιοπιστία
αυτής της χώρας, ό,τι κι αν σηµαίνει αυτό σ’ αυτήν την πολύ δύ-
σκολη και τραγική κατάσταση. 

Σ’ αυτό το σηµείο που βρισκόµαστε, η χώρα θα πρέπει να αφή-
σει πίσω ό,τι παλιό είχε, όποιες ελλείψεις και αδυναµίες είχε και
να πάµε στο επόµενο βήµα, να βγούµε επιτέλους στο ξέφωτο,
όπως λέει ο λαός, να δούµε µια ελπίδα.

Γιατί αυτό διαπραγµατευόµαστε τώρα. Βλέπουµε µία προσπά-
θεια µε το χειρότερο τρόπο, µε τον ολισθηρότερο τρόπο, πιθα-
νότητα και µε τον πιο πολιτικά ανήθικο τρόπο να διακοπεί αυτή
η πορεία από ανθρώπους που καταγγέλλουν τα πάντα. Παντού
υπάρχουν ύποπτοι, παντού υπάρχουν ένοχοι, ένα κλίµα πραγµα-
τικά δύσοσµο. Και θα το επαναλάβω. Γίνεται µε µοναδικό στόχο
την κατάληψη από κάποιους της εξουσίας ως αυτοσκοπό, µη κοι-
τώντας ποια είναι τα πραγµατικά προβλήµατα της χώρας.

Έχουµε δει απίθανα πράγµατα να καταγγέλλονται τις τελευ-
ταίες ώρες. Ανθρώπους που -δεν ξέρω, βρίσκονται σε τρικυµία
εν κρανίω- λένε πράγµατα τα οποία απέχουν µακριά από την
πραγµατικότητα, αλλά έχουν και ποινικές συνέπειες. Ακούω το
συνάδελφο τον κ. Χαϊκάλη να καταγγέλλει διάφορα πράγµατα.
Αυτά βεβαίως θα τα δει και θα τα εξετάσει και θα τα διερευνήσει
η δικαιοσύνη, οι αρµόδιες δικαστικές αρχές και είµαι σίγουρος -
και σε αυτό συµφωνούν όλοι εδώ- ότι θα βρει την αλήθεια, θα
εξετάσει τι ακριβώς έχει γίνει, διότι έχουµε εµπιστοσύνη στη δι-
καιοσύνη και νοµίζω ότι σύντοµα θα λάµψει η αλήθεια. 

Αυτό όµως που ξέρω εγώ µέχρι τώρα, διότι αφήνει αυτήν τη
δυσοσµία παντού, τη λάσπη στον ανεµιστήρα, κατά την προσω-
πική µου άποψη, προς εκφοβισµό Βουλευτών µε το αρχικό σχέ-
διο που σας ανέφερα πριν, δηλαδή από κάποιους να καταλάβουν

µε το έτσι θέλω την εξουσία, είναι ότι λέγονται πράγµατα που
έχουν ποινικές συνέπειες. 

Και εγώ θα επανέλθω στον κ. Χαϊκάλη. Αυτήν τη στιγµή -και
σας µιλάω ως νοµικός, ως άνθρωπος που υπηρέτησε το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης- χωρίς να ξέρω τι θα γίνει και τι θα βγάλει η
έρευνα, βλέπω µπροστά µου συγκεκριµένα ποινικά αδικήµατα
που έχουν διαπραχθεί, χωρίς να ξέρω την περαιτέρω διερεύνηση
της υπόθεσης. 

Αναφέροµαι βεβαίως πρώτα απ’ όλα στο άρθρο 370 Α’ του
Ποινικού Κώδικα, διότι εδώ έχουµε σαφή παραβίαση του άρθρου
αυτού, και αυτό σε καµµία περίπτωση δεν αµφισβητείται. Και µά-
λιστα είναι παραβίαση σε βαθµό εγκλήµατος. Διότι το λέει ξεκά-
θαρα ο Ποινικός Κώδικας στο άρθρο 370, που συνεκδοχικά
οδηγεί ότι δεν είναι επιτρεπτή η αξιοποίηση του συγκεκριµένου
αποδεικτικού µέσου. Αυτό είναι το ένα κοµµάτι, η µία σταθερά
που έχουµε µπροστά µας. Αυτά τα λέω όσον αφορά την αξιοπι-
στία του καθενός εδώ µέσα και του τι καταγγέλλει και πόσο δη-
λητηριάζει την πολιτική ζωή και πόσο δηλητηριάζει τη
δηµοκρατία και το Κοινοβούλιο.

Τον άκουσα να αναφέρει στα δηµοσιεύµατα που βγαίνουν τις
τελευταίες ώρες στον Τύπο ότι έδωσα στον κ. Αποστολόπουλο,
λέει, να παίξει για λογαριασµό µου στο χρηµατιστήριο. Και γνω-
ρίζετε ότι οι περιορισµοί που είχε θέσει ο ν.2843/2000 για τους
Υπουργούς, για τους Πρωθυπουργούς, για τα µέλη δηλαδή της
Κυβερνήσεως, επεκτείνονται µε το ν.3213 του «πόθεν έσχες» και
στους Βουλευτές και στους Ευρωβουλευτές. Δεύτερο αδίκηµα,
δεύτερο ποινικό αδίκηµα από το συγκεκριµένο Βουλευτή. Για να
δούµε δηλαδή την αξιοπιστία του καθενός σ’ αυτήν την Αίθουσα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Υπάρχουν και άλλες πληροφορίες που έρχονται στον Τύπο,
στις οποίες δεν θέλω να αναφερθώ. Σίγουρα η δικαιοσύνη θα
βρει την άκρη, σίγουρα θα χυθεί άπλετο φως, αλλά για την αξιο-
πιστία του συγκεκριµένου Βουλευτή παραθέτω πράγµατα που
δεν αµφισβητούνται µε δική του οµολογία. 

Και γιατί γίνονται όλα αυτά; Απλά για να ρίξουµε λάσπη σε
αυτήν την κρίσιµη περίοδο, έχοντας µπροστά µας δύο πολύ κρί-
σιµες ψηφοφορίες. Δεν αµφισβητούνται, είναι αδικήµατα που δεν
αµφισβητούνται. Είναι ποινικά αδικήµατα, που τα έχει ο ίδιος
οµολογήσει, επαναλαµβάνω.

Έχω την εντύπωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι εδώ
ισχύει το ρητό που είπε κάποτε ο Κωνσταντίνος Καραµανλής: «Η
Ελλάδα µετατρέπεται σε ένα απέραντο φρενοκοµείο». Πραγµα-
τικά, το είπα και πριν, ένοχος ο ένας, ένοχος ο άλλος, ύποπτος
ο ένας, ύποπτος ο άλλος, υπάρχει µια δηλητηριασµένη ατµό-
σφαιρα κατά παραγγελία µε µόνο σκοπό, θα το επαναλάβω, την
κατάληψη της εξουσίας. Αυτό, σε καµµία περίπτωση, δεν θα πε-
ράσει, δεν θα το αφήσει πρώτα απ’ όλα το Κοινοβούλιο να περά-
σει, γιατί µπροστά µας έχουµε πολύ σηµαντικές προκλήσεις: Να
βγάλουµε τον τόπο στο ξέφωτο, να αφήσουµε πίσω το παρελ-
θόν.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Δίνω τον λόγο στον κ. Μπούρα, ο οποίος έλειπε πριν για το

γνωστό λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είχα φύγει όταν επρόκειτο να µιλήσω, για να µπορέσω να µι-

λήσω και µε τον Πρόεδρο της Βουλής για τα περαιτέρω της συ-
νεδρίασης.

Θέλω να παρακαλέσω τον κύριο Υπουργό να κάνει δεκτή
αυτήν την τροπολογία, την οποία έχω καταθέσει µαζί µε τους συ-
ναδέλφους µου τον κ. Βλάχος και τον κ. Οικονόµου, η οποία τι
ακριβώς λέει; Να το δούµε, δηλαδή, γιατί έχουν δηµιουργηθεί
πολλές παρεξηγήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Πείτε και τον αριθµό,
κύριε Μπούρα, για να µπορέσουµε να το παρακολουθήσουµε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ο γενικός αριθµός είναι 2131 και ο
ειδικός 298.

Τι ζητάµε; Ζητάµε, µέχρι την κύρωση των δασικών χαρτών,
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που είναι σε εξέλιξη, να σταµατήσουν τα πρωτόκολλα κατεδάφι-
σης και οι εισπράξεις κάποιων επιβληθέντων παράλογων προστί-
µων για κάποια κτίσµατα, τα οποία κάποιοι φτωχοί άνθρωποι σε
περιοχές σε όλη την Ελλάδα, αλλά ιδιαίτερα στην Περιφέρεια
Αττικής, έχουν κτίσει και για τα οποία πρόστιµα είναι σε µια οµη-
ρία ετών.

Εγώ θα χρησιµοποιήσω µία ρήση: «Καλύτερα να αθωωθεί ένας
ένοχος, παρά να καταδικαστεί ένας αθώος». Ακριβώς αυτό το
νόηµα έχει η τροπολογία, για την οποία µάλιστα µας έχουν χα-
ρακτηρίσει ότι θα πάρουµε και βραβείο Γκίνες για πώς το ανα-
καλύψαµε. Τι ακριβώς ζητάει; Το αυτονόητο.

Εµείς δεν λέµε να διαγραφούν, δεν λέµε να καταργηθούν,
αλλά να ανασταλούν όλες αυτές οι διαδικασίες µέχρι την κύρωση
των δασικών χαρτών, όπου πλέον µε σύγχρονα µέσα, µε χάρτες
ακριβείς και όχι µε µουτζούρες του 1935 και 1940, να φαίνεται τι
είναι δάσος πραγµατικά και τι δεν είναι. Αυτό θέλουµε να υπερα-
σπιστούµε µε αυτήν την τροπολογία, η οποία είναι µια χρήσιµη
τροπολογία και για την πολιτεία και για τους πολίτες.

Θα παρακαλέσουµε τον κύριο Υπουργό, για να µην καταχρα-
στώ χρόνο –εγώ δύο λεπτά ήθελα µόνο, κύριε Πρόεδρε και θα
σταµατήσω εδώ, ευχαριστώντας γιατί µου δώσατε τον λόγο- να
κάνει δεκτή αυτήν την τροπολογία, η οποία είναι απόλυτα δικαιο-
λογηµένη και απόλυτα λογική. Είναι για την προστασία του περι-
βάλλοντος, για το οποίο όλοι έχουµε ευαισθησία και όλοι πρέπει
να ενδιαφερόµαστε, έτσι ώστε να υπάρχει αρµονία της ζωής των
ανθρώπων µε το φυσικό περιβάλλον.

Ευχαριστώ πολύ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Κύριε

Πρόεδρε, µπορώ να κάνω µία δήλωση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Επειδή

προηγουµένως ήταν εδώ η Αναπληρώτρια Υπουργός η κ. Φώφη
Γεννηµατά, θα ήθελα να αναφερθώ στην αποδοχή της τροπολο-
γίας της κ. Ιακωβίδου, που αφορά πραγµατικά διόρθωση όχι αδι-
κίας, αλλά σφάλµατος. Υπήρχε ένα κενό ως προς το εφάπαξ και
µε αυτήν την τροπολογία θεραπεύεται στην πραγµατικότητα νο-
µικό σφάλµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Μετά και από τις δια-

βουλεύσεις που έγιναν, θα διακόψουµε τη συνεδρίαση µέχρι τις

18.00’ και θα επανέλθουµε, είτε µε νέο Αντιπρόεδρο είτε µε
εµένα. Έχουµε τις οµιλίες κάποιων Κοινοβουλευτικών Εκπροσώ-
πων, ακόµα και µετά τις δευτερολογίες και την ψήφιση του νο-
µοσχεδίου.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, για
να κλείσουµε µε το θέµα των τροπολογιών, θα ήθελα να απο-
σύρω προς το παρόν την τροπολογία µε αριθµό 2129. Όµοια
είναι και η τροπολογία µε αριθµό 2149.

Επίσης, επειδή έγινε διαβούλευση µε τους συναδέλφους όλων
των πλευρών, από πλευράς του κ. Δένδια, θα επαναφέρω την πα-
ράγραφο 2 του άρθρου 12 –την αρχική, στο αρχικό κείµενο- που
δίνει λύσεις σε πολλά ζητήµατα, όπως αναφέρθηκε πριν. Θα κα-
ταθέσω τη σχετική νοµοτεχνική βελτίωση.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Τι διαβούλευση; Συζήτηση έγινε.
Το αν συµφωνούµε ή όχι, θα το πούµε τώρα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Συµφωνούµε, συµφω-
νούµε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Θα τα πούµε τώρα, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Έχετε δίκιο, κύριε
Αποστόλου.

Έγινε συζήτηση για τις υπ’ αριθµόν 2141/304, 2232/353 τρο-
πολογίες, τις οποίες αποδέχοµαι µε κάποιες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις που θα καταθέσω, όπως επίσης αποδέχοµαι και την υπ’
αριθµόν 2195/330 τροπολογία. Στη διαβούλευση που έγινε µε-
ταξύ των Βουλευτών έγινε αποδεκτό να συζητηθούν.

Καταθέτω τις σχετικές νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Νικόλαος Ταγαράς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, που αφορούν την προσθήκη παραγράφου 2 στο άρθρο
12, καθώς και νοµοτεχνικές βελτιώσεις στις τροπολογίες
2141/304 και 2232/353, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κ. Καραθανασό-
πουλος έχει τον λόγο για έξι λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Καταλαβαίνουµε την
αγωνία και το µπέρδεµα του Υπουργού µε τη βροχή, την πληµ-
µυρίδα τροπολογιών. Βεβαίως, η επαναφορά της παραγράφου
2 του άρθρου 12 καθιστά χειρότερο το νοµοσχέδιο και επιβεβαι-
ώνει και τις καταγγελίες που κάναµε ως ΚΚΕ γι’ αυτό το αντιλαϊκό
νοµοσχέδιο, το οποίο καταψηφίζουµε.

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µια δήλωση για τη σηµερινή
κατάσταση. Το τελευταίο διάστηµα παρακολουθούµε να ξεδι-
πλώνονται διάφορα σενάρια, εκβιασµοί και αθλιότητες σ’ όλο
τους το µεγαλείο. Δεν έχουµε καµµία απολύτως αυταπάτη ως
ΚΚΕ ότι αυτή η προσπάθεια θα ενταθεί το επόµενο χρονικό διά-
στηµα όσο πλησιάζουµε στην τρίτη ψηφοφορία, αλλά και σε εν-
δεχόµενες εκλογές. Είναι ένα σκηνικό, το οποίο επιβεβαιώνει τη
σήψη και τη δυσωδία του πολιτικού συστήµατος. Πρόκειται για
µια εκφυλισµένη κατάσταση, που αποδεικνύεται από το απλό γε-
γονός ότι ο σκοπός αγιάζει τα µέσα. 

Είστε συνέταιροι σ’ αυτό το παιχνίδι του αποπροσανατολι-
σµού. Είστε συνέταιροι στις δολοπλοκίες για να εγκλωβιστεί η
λαϊκή δυσαρέσκεια στον αντιλαϊκό κορσέ του συστήµατος. Η κα-
τάσταση έχει ξεπεράσει κάθε όριο. Η βροχή τροπολογιών και η
εξυπηρέτηση µικρότερων ή µεγαλύτερων συµφερόντων το επι-
βεβαιώνει περίτρανα.

Ως ΚΚΕ φιλοδοξούµε να παρέµβουµε στις εξελίξεις, αποκαλύ-
πτοντας τους σχεδιασµούς που γίνονται, αλλά και στηρίζοντας
τις λαϊκές ανάγκες και τα λαϊκά αιτήµατα. Συνένοχοι σ’ αυτό το
αλισβερίσι δεν πρόκειται να γίνουµε.

Τοποθετηθήκαµε στο αντιλαϊκό νοµοσχέδιο και το καταψηφί-
ζουµε. Καταγγέλλουµε αυτό το µπαράζ τροπολογιών, που έχει
ξεπεράσει κάθε προηγούµενο. 

Γι’ αυτόν τον λόγο ως κόµµα δεν θα συµµετάσχουµε σ’ αυτήν
την αθλιότητα. Απέχουµε από τη διαδικασία αυτή, γιατί δεν θέ-
λουµε να τη νοµιµοποιήσουµε, κύριε Πρόεδρε. Τα όποια ρουσφέ-
τια εξυπηρέτησης των αναγκών και των συµφερόντων του
κεφαλαίου δεν κάνουν τίποτε άλλο παρά να χαλκεύουν τις νέες
«αλυσίδες» που θέλετε να διασφαλίσετε κι έχει ετοιµάσει για το
λαό. Γι’ αυτόν τον λόγο δεν θα συµµετέχουµε στη διαδικασία της
ψήφισης των τροπολογιών.

(Στο σηµείο αυτό οι Βουλευτές του ΚΚΕ αποχωρούν από την
Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καραθανασόπουλο.

Η κ. Ξηροτύρη-Αικατερινάρη έχει τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς πέρα από το πραγµατικά νο-

σηρό πολιτικό κλίµα, το οποίο συνεχώς πάει από το κακό στο χει-
ρότερο και µε τις τελευταίες καταγγελίες, έχουν επισηµάνει όλοι
οι συνάδελφοι και επισηµαίνουµε κι εµείς ότι η δικαιοσύνη πρέπει
να κάνει το ταχύτερο δυνατόν το έργο της και επιτέλους να στα-
µατήσει αυτός ο κατήφορος, ο οποίος πραγµατικά επηρεάζει
όλους µας και κυρίως επηρεάζει τον ελληνικό λαό, ο οποίος κάθε
µέρα χάνει την εµπιστοσύνη του απέναντι στο πολιτικό σύστηµα.
Αυτό είναι το πρώτο θέµα.

Το δεύτερο θέµα το έθεσε ο συνάδελφος του ΚΚΕ και αποχω-
ρεί γι’ αυτόν τον λόγο. Προειδοποιώ γιατί φοβάµαι ότι τη Δευ-
τέρα θα υπάρξει όχι καταιγίδα, αλλά κατακλυσµός, απ’ ό,τι
ακούω. Ήδη έχουµε µια καταιγίδα από την οποία δεν µπορούµε
να προφυλαχθούµε. Είναι µια καταιγίδα υπουργικών τροπολο-
γιών. Έχουµε πει ότι ορισµένες απ’ αυτές λύνουν θέµατα, αλλά
γιατί δεν ήλθαν στην ώρα τους; Τι γίνεται;

Βεβαίως δεν µπορούν να έρχονται µ’ αυτή τη διαδικασία. Κύριε
Πρόεδρε, πριν από δύο – τρεις ώρες µάς ήρθε µια τροπολογία.
Ανεξάρτητα από το αν συµφωνούµε µ’ αυτή, δεν έπρεπε να έρθει
στις 4 η ώρα. Αφορά στα θέµατα των δηµοσκοπήσεων. Είναι
τόσο απλό θέµα το θέµα των δηµοσκοπήσεων; Κι αν συµφω-
νούµε ότι οι δηµοσκοπήσεις πρέπει όντως να είναι ελεύθερες και
να γίνονται µέχρι την τελευταία µέρα, κάτι που τελικά υιοθετεί
και η τροπολογία, είναι αυτό ένα θέµα να έρθει έτσι στις 4 η ώρα
που οι περισσότεροι συνάδελφοι από εδώ λείπουν; Μερικοί,

ακόµα και εµείς, στελέχη, εισηγητές, κοινοβουλευτικοί εκπρόσω-
ποι κ.λπ., θα µπορούσαµε να είχαµε φύγει. 

Αν, δε, αναφερθώ στις βουλευτικές τροπολογίες και στο ότι ο
κύριος Υπουργός έχει κάνει πάρα πολλές βουλευτικές τροπολο-
γίες δεκτές, προσθέτοντας και πολλές υπουργικές, µπορώ να πω
ότι αυτές χαρακτηρίζουν πραγµατικά ένα αλισβερίσι αυτή τη
στιγµή. Δηλαδή, δίνουν ένα ακόµα χτύπηµα στον πολιτικό κόσµο
και σε εµάς τους Βουλευτές, δίνοντας την εντύπωση ότι την τε-
λευταία στιγµή και εν όψει πλέον των εκλογών που έρχονται,
προσπαθούµε ο καθένας να βολέψει οτιδήποτε. 

Και να σας πω και κάτι χαρακτηριστικό; Εµείς, από προχθές στο
νοµοσχέδιο για το ΕΣΠΑ καταθέσαµε τροπολογία, την οποία επα-
νακαταθέτουµε και σήµερα και θα επανακαταθέσουµε, όχι επειδή
θα γίνουν εκλογές, αλλά επειδή είναι Δεκέµβριος. Πέρυσι από το
καλοκαίρι σάς λέγαµε για την αναστολή για δύο χρόνια στους
πλειστηριασµούς. Κάνατε το Δεκέµβριο τέτοια εποχή την ανα-
στολή ενός έτους. Ουδείς µας απαντάει σ’ αυτή την τροπολογία,
η οποία αφορά όλους τους πολίτες και κυρίως τα φτωχά νοικοκυ-
ριά. Γιατί δεν απαντάτε σ’ αυτή την τροπολογία; Είναι υποχρέωση
όλων µας να λύσουµε αυτό το θέµα, να παραταθεί για ένα χρόνο
ακόµη. Και όµως κανείς Υπουργός δεν µας έχει απαντήσει σ’ αυτή
την τροπολογία. Γιατί σας λέµε ότι δεν καλύπτεται, µε τα νοµοθε-
τήµατα που υπάρχουν µέχρι σήµερα, η πρώτη κατοικία. Οι πλει-
στηριασµοί θ’ αρχίσουν και δεν θα ξέρει ο κόσµος πώς θα
προφυλαχθεί. Ούτε οι ρυθµίσεις για τα κόκκινα δάνεια ούτε ο
νόµος Κατσέλη, που είναι υπό τροποποίηση, καλύπτει αυτές τις
περιπτώσεις ούτε βέβαια ο κώδικας δεοντολογίας των τραπεζών.
Το µεγαλύτερο µέρος των αποφάσεων γι’ αυτή τη διαχείριση ενα-
πόκειται στα τραπεζικά συστήµατα, στις τράπεζες. Θα αφήσετε,
λοιπόν, τον ελληνικό λαό έτσι αυτή τη στιγµή; 

Γιατί δεν απαντάτε σ’ αυτή την τροπολογία; Περιµένω να µας
απαντήσετε τη Δευτέρα. Εδώ ακούστηκε στην Αίθουσα και από
συναδέλφους της Συµπολίτευσης, από τον κ. Βλάχο και από τον
Υπουργό τον ίδιο, τον κ. Γιακουµάτο, ότι υπάρχει ανάγκη αυτής
της παράτασης. 

Τώρα έρχοµαι επί του προκειµένου. Μπορεί εδώ να ακουστεί
το επιχείρηµα Και η δική σας τροπολογία βουλευτική είναι. Δεν
είναι όµως αυτού του τύπου βουλευτική. Είχαµε πει και την άλλη
φορά ότι η τροπολογία που αφορά -ένα µέρος βέβαια, όχι το σύ-
νολο που συζητώ εγώ τώρα- τους εργαζόµενους στην ΕΘΕΛ και
τη µετάταξή τους στη ΣΤΑΣΥ, έπρεπε να γίνει αποδεκτή και συµ-
φωνούµε σ’ αυτή. 

Όσον αφορά τώρα το ίδιο το σχέδιο νόµου, είχαµε πει -το τό-
νισε πολλές φορές η κ. Φούντα και εγώ χθες στην πρωτολογία
µου- ότι το πρώτο µέρος έχει διατάξεις, οι οποίες έπρεπε να
υπάρχουν. 

‘Όσον αφορά στο δεύτερο µέρος, που αφορά στην τροποποί-
ηση του Οικοδοµικού Κανονισµού, οι περισσότερες διατάξεις
του αφορούν πράγµατι ένα περαιτέρω ξήλωµα του όποιου χω-
ροταξικού και πολεοδοµικού σχεδιασµού έχουµε. Οι διατάξεις
έχουν πελατειακό χαρακτήρα. 

Για το άρθρο 12 κάναµε τεράστια προσπάθεια. Κάνατε και
εσείς προσπάθεια να το διορθώσετε. Διορθώσατε ορισµένα
κραυγαλέα, πράγµατι, σε σχέση µε την αντισυνταγµατικότητά
τους, ιδιαίτερα το παλιό άρθρο 3 και τα υπόλοιπα άρθρα. 

Παραµένουν όµως προβλήµατα, κύριε Υπουργέ, στο νυν
άρθρο 4 -δηλαδή στο 7- και τα οποία προβλήµατα παραµένουν
σε σχέση µε τις σαφείς διατάξεις του Συντάγµατος. Σας ζητή-
σαµε, λοιπόν, εδώ να έχουµε µια περαιτέρω τροποποίηση ούτως
ώστε να µην έχουµε και αυτήν τη ρύθµιση σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώνετε, κυρία συνάδελφε.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Θέλω, επίσης, να πω κάτι για τις υπουργικές τροπολογίες. Σχε-
τικά µε το θέµα της τροπολογίας για την «COSCO» δεν µας
έπεισε ο κύριος Υπουργός µε τα επιχειρήµατα τα οποία µας
έδωσε. Αυτά ήταν τα επιχειρήµατά του, τα οποία δεν τα άκουσε
ούτε το Ελεγκτικό Συνέδριο, που ζητάει, πραγµατικά, µια διαφο-
ρετική λύση. Τουλάχιστον εφαρµόστε αυτήν. Δεν καταλαβαίνω!
Δεν έχετε πείσει τα βασικά όργανα του κράτους ότι αυτή η τρο-
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πολογία συµφέρει και είναι υπέρ του δηµόσιου συµφέροντος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρία Ξηροτύρη,

έχει εξαντληθεί ο χρόνος σας.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Σας ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. Τελείωσα. 
Θεωρώ, κύριε Πρόεδρε -κι εσείς έχετε ευθύνη και τη Δευτέρα

θα έχετε πολύ µεγαλύτερη ευθύνη- ότι δεν µπορούµε να συνεχί-
σουµε µε αυτόν τον τρόπο. Διότι, πραγµατικά, θα αναγκαστούµε
κι εµείς να αποχωρήσουµε από τη διαδικασία αυτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι,

έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας
παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία τριάντα έξι µαθητές
και µαθήτριες και ένας εκπαιδευτικός συνοδός τους από το 1ο

Γενικό Λύκειο Καβάλας, Β’ τµήµα. 
Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κυρία Ξηροτύρη, η παρατήρησή σας είναι εύστοχη. Το πρό-

βληµα είναι υπαρκτό. Εδώ είµαστε όλα τα κόµµατα, να δούµε αν
υπάρχουν περιθώρια και πώς να αντιµετωπίσουµε αυτόν τον κίν-
δυνο που επισηµάνατε, δηλαδή τη Δευτέρα να έχουµε ακόµα χει-
ρότερη κατάσταση µε τις τροπολογίες.

Εγώ, όπως είπα και προχθές, νοµίζω ότι η αντίθεση δεν είναι
µεταξύ Βουλευτών και Προεδρείου, αλλά είναι µεταξύ Βουλής
και εκτελεστικής εξουσίας. Ανησυχίες, θέλω να πιστεύω, ότι
υπάρχουν σε όλα τα κόµµατα. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Τριαντάφυλλος.
Και να δούµε, κύριε Μπούρα, µέχρι τη Δευτέρα αν µπορούµε

να κάνουµε κάποια συνεννόηση και ό,τι άλλο µπορούµε να κά-
νουµε γι’ αυτό το θέµα. Είναι κάτι που το θέτουν όλοι οι Βουλευ-
τές απ’ όλα τα κόµµατα στον έναν ή στον άλλο βαθµό.

Ευχαριστώ.
Ορίστε, κύριε Τριαντάφυλλε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να ξεκινήσω

από το τελευταίο. Το έχω πει πολλές φορές από το Βήµα: Νοµίζω
ότι κοµβική και πολύ σηµαντική για τη λειτουργία του κοινοβου-
λευτισµού είναι η διαδικασία της βουλευτικής τροπολογίας, δη-
λαδή η διαδικασία της πρότασης διάταξης, που ξεκινά από τον
απλό Βουλευτή ή από τους απλούς Βουλευτές. Για να συνεχίσει,
όµως, αυτή να υπάρχει χωρίς να αµαυρώνεται από διάφορες δύ-
σκολες στιγµές ή σκοτεινές σελίδες, πρέπει να µπουν συγκεκρι-
µένοι κανόνες.

Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω σήµερα εδώ την πρόταση κι ενδε-
χοµένως να τύχει επεξεργασίας από τις υπηρεσίες της Βουλής,
ούτως ώστε να τη συζητήσετε στη Διάσκεψη των Προέδρων. 

Νοµίζω ότι είναι σηµαντικό να µπει ένας κανόνας σε σχέση µε
τις τροπολογίες οι οποίες θα γίνονται δεκτές από τους Υπουρ-
γούς. Τροπολογίες οι οποίες πρέπει να έχουν έναν ελάχιστο
αριθµό υπογραφών Βουλευτών -κατά την άποψή µου, όχι λιγό-
τερες υπογραφές από δέκα ή δεκαπέντε- και οι οποίοι Βουλευτές
θα προέρχονται από τουλάχιστον δύο ή αν θέλετε -κατά την
άποψή µου- από ακόµα περισσότερες, τρεις Κοινοβουλευτικές
Οµάδες -να υπάρχει αυτό που ο κύριος Πρόεδρος γνωρίζει ότι
αντίστοιχα υπάρχει στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης- ούτως ώστε να µην υπάρχει η δυνατότητα
από έναν-δύο Βουλευτές από την ίδια Κοινοβουλευτική Οµάδα
να καταθέσουν µια συγκεκριµένη τροπολογία ή διαφορετικά, να
προέρχεται από όλη την Κοινοβουλευτική Οµάδα, για να εκπρο-
σωπεί το σύνολο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του συγκεκρι-
µένου κόµµατος. 

Πρέπει, όµως, µε έναν συγκεκριµένο τρόπο να µπουν συγκε-
κριµένοι κανόνες, ούτως ώστε και να υπάρχει αυτή η διαδικασία
-που τη θεωρώ πολύ χρήσιµη για τη Δηµοκρατία- αλλά και από
την άλλη µεριά να µην υπάρχει η οποιαδήποτε κατάχρηση που
οδηγεί τελικά στο να αποδυναµώνεται αυτός ο θεσµός. Νοµίζω
ότι αυτό µπορεί να συζητηθεί στη Διάσκεψη και να έρθει µε µια
τροποποίηση του Κανονισµού.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τις τελευταίες ηµέρες, τα τελευ-
ταία εικοσιτετράωρα, όλοι µας διαπιστώνουµε αυτό το νοσηρό

κλίµα και δυστυχώς, αντί να έχουµε πολύ γρήγορες εξελίξεις οι
οποίες να οδηγούν στην πλήρη διαλεύκανση των υποθέσεων που
βλέπουν το φως της δηµοσιότητας, έχουµε δηλώσεις οι οποίες
δεν τιµούν το ρόλο των Βουλευτών, έχουµε δηλώσεις οι οποίες
ρίχνουν λάσπη στον ανεµιστήρα και προκαλούν τη λογική αντί-
δραση Βουλευτών, τους οποίους σπιλώνουν.

Θεωρώ ότι είναι αναγκαίο να υπάρχει σαφής, σταθερή και κα-
θαρή άποψη από όλες τις πτέρυγες και το να υπάρχει προς όλες
τις κατευθύνσεις η θεσµική αντίδραση, τόσο της Βουλής, όσο
και η άµεση θεσµική αντίδραση της δικαιοσύνης είναι επιβεβλη-
µένο. Επίσης, είναι επιβεβληµένο στην παρούσα συγκυρία κάθε
κόµµα να αναλάβει τη δική του συλλογική ευθύνη. Δεν είναι δυ-
νατόν σε αυτό το κλίµα να προχωρήσει άλλο η κατάσταση.

Βεβαίως, εάν δεν επιτύχουµε να εκλέξουµε Πρόεδρο της Δη-
µοκρατίας και οδηγηθούµε σε εκλογές, το κάθε κόµµα θα κριθεί
από τις επιλογές που θα κάνει, σε σχέση µε τη συγκρότηση των
ψηφοδελτίων του. Εάν ένα κόµµα προχωρήσει σε συγκρότηση
ψηφοδελτίου µε πρόσωπα τα οποία έπαιξαν ρόλο, και έπαιξαν
ρόλο που δεν τους τιµά στην παρούσα συγκυρία, τότε πολύ εύ-
κολα µπορεί να κατηγορηθεί το συγκεκριµένο κόµµα ή τα συγ-
κεκριµένα κόµµατα ότι το ψηφοδέλτιο ή τα ψηφοδέλτιά του είναι
προϊόν ή προϊόντα συναλλαγών. 

Εγώ πιστεύω ότι η δηµοκρατία µας δεν έχει προφανώς αδιέ-
ξοδα, όµως δεν έχει ανάγκη και από κανέναν ο οποίος επιτελεί
αυτή τη στιγµή ένα ρόλο που δεν είναι αντάξιος της στιγµής, της
περίστασης και της ευθύνης που του έχει αναθέσει ο ελληνικός
λαός. Περιµένω, λοιπόν, από όλες τις πτέρυγες, όλες τις κατευ-
θύνσεις να έχουν την ανάλογη στάση και το επόµενο χρονικό διά-
στηµα.

Και επειδή πολλές φορές εδώ σηκώνουµε τους τόνους και
είναι λογικό σε µια τόσο δύσκολη στιγµή, εγώ θα ήθελα σήµερα
να πω ένα πολύ µεγάλο ευχαριστώ και να συγχαρώ τις Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες που συνυπέγραψαν τις δύο ρυθµίσεις που βελ-
τιώνουν τη ζωή και βελτιώνουν διατάξεις οι οποίες έκρυβαν
παθογένειες ετών. Βεβαίως, θα ήθελα να συγχαρώ και τον
Υπουργό που έκανε δεκτή τη συγκεκριµένη τροπολογία.

Θα ήθελα να πω ότι είναι πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι από
την Κοινοβουλευτική Οµάδα της ΔΗΜΑΡ, από την Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα των Ανεξάρτητων Ελλήνων, από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας, από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
προφανώς του ΠΑΣΟΚ, από τους Ανεξάρτητους Βουλευτές και
µε τη στήριξη ουσιαστικά της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ έρχεται µια τροποποίηση δύο διατάξεων, που τις ανέφερα
χθες από το Βήµα της Βουλής και οι οποίες είναι σε απόλυτα θε-
τική κατεύθυνση, επιλύουν παθογένειες ετών και δηµιουργούν
ένα νέο πλαίσιο, το οποίο θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό,
όχι µόνο για τις νησιωτικές περιοχές της χώρας, αλλά και για
τους παραλιακούς οικισµούς, αφού επιλύονται ζητήµατα σε
σχέση µε την αυτονόητη επισκευή σπιτιών, την οποία µέχρι τώρα
την στερούνταν.

Θεωρώ ότι αυτή είναι η µαγεία του κοινοβουλευτισµού. Η µα-
γεία του κοινοβουλευτισµού είναι ουσιαστικά ο διάλογος, ο διά-
λογος που ήρθε και στο άρθρο 12, που έφερε αποτελέσµατα και
στο άρθρο 12. Εκτός από το διάλογο, βέβαια, στο άρθρο 12 εί-
χαµε και τη µαγεία της συµµετοχής των πολιτών, ένα κίνηµα, το
οποίο ξεκίνησε από τα κάτω, ξεκίνησε ουσιαστικά από το διαδί-
κτυο και δηµιούργησε νέα δεδοµένα στον κοινοβουλευτικό διά-
λογο. Η δηµοκρατία µας εµπλουτίζεται όσο συζητούν τα κόµµατα
και οι πολιτικοί µεταξύ τους και όσο οι πολίτες λαµβάνουν µέρος
στο τι συµβαίνει εντός της Αιθούσης. 

Γι’ αυτό τον λόγο θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό -και θα κλείσω
µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- το γεγονός ότι στο άρθρο 12 επιτεύχ-
θηκε να έχουµε όλες εκείνες τις διορθώσεις, τις τροποποιήσεις,
τις καταργήσεις παραγράφων και να έχουµε ένα άρθρο το οποίο
να λειτουργεί τελικά θετικά για το περιβάλλον, µε έναν τρόπο ο
οποίος να βρίσκει σύµφωνες τις περισσότερες Κοινοβουλευτικές
Οµάδες και να µην αφήνει ουσιαστικά σκιές σε καµµία πλευρά
ρύθµισης που θέλει να φέρει αποτελέσµατα θετικά για τη ζωή
των πολιτών και την ταυτόχρονη απαραίτητη και αυτονόητη και
συνταγµατικά κατοχυρωµένη προστασία του φυσικού περιβάλ-
λοντος της Ελλάδας.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 20 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2014 4087



Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώ-

πων.
Υπάρχει κάποιος που θα ήθελε να δευτερολογήσει; 
Απ’ ό,τι βλέπω θέλουν η κ. Φούντα, ο κ. Αποστόλου, ο κ. Δρί-

τσας και ο κ. Γκόκας.
Παράκληση να µείνουµε στους χρόνους, για να µην εξαντλη-

θούµε και µε τη φυσική έννοια του όρου. 
Τον λόγο έχει ο κ. Αποστόλου, για τρία λεπτά. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, η σηµερινή

ηµέρα είναι η πέµπτη µέρα µιας προσπάθειας που έχουµε κάνει
όλοι και ιδιαίτερα από τη δική µας πλευρά επιµένοντας, από την
πρώτη µέρα µέχρι σήµερα το πρωί, για την απόσυρση του άρ-
θρου 12. 

Θεωρούµε ότι το άρθρο 12 κατεδαφίζει τα µοναδικά εργαλεία
που έµειναν για την υπεράσπιση του φυσικού περιβάλλοντος και
ιδιαίτερα του φυσικού οικοσυστήµατος της χώρας. Βεβαίως,
αναφέροµαι στις πράξεις κήρυξης αναδασωτέων, στη συνταγ-
µατική ισχύ των κυρωµένων δασικών χαρτών, στο τεκµήριο κυ-
ριότητας του δηµοσίου. Είναι και άλλα τα οποία, µε τις ρυθµίσεις
που αρχικά έφερε το άρθρο 12, ουσιαστικά κατεδαφίζονται. 

Σήµερα το πρωί ο κύριος Υπουργός έκανε µισό βήµα και αυτό
το µισό βήµα µας έδωσε τη δυνατότητα να συνεχίσουµε την προ-
σπάθειά µας, γιατί νοµίζω πως δεν µπορεί κανείς να αµφισβητή-
σει την διάθεσή µας να βοηθήσουµε. Γιατί στο ερώτηµα τι
προτείνετε και ποια είναι η πραγµατικότητα, ήµασταν συγκεκρι-
µένοι και το επαναλαµβάνουµε και τώρα, για να είµαστε ξεκάθα-
ροι µεταξύ µας. 

Δεν είναι δυνατόν να λύσεις προβλήµατα χωρίς να τα έχεις κα-
ταγράψει. Και η καταγραφή των προβληµάτων γίνεται µέσα από
µία συγκεκριµένη διαδικασία: Κατάρτιση Κτηµατολογίου και σύν-
ταξη δασικών χαρτών. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η όλη συζήτηση, ουσιαστικά, αφορά
κατά 99% µια συγκεκριµένη περιοχή, που είναι η Αττική.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Το επαναλαµβάνετε, αλλά δυστυ-
χώς δεν είναι έτσι! 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Το επαναλαµβάνω διαρκώς για
τον απλούστατον λόγο ότι στην Αττική αυτή την ώρα υπάρχουν
από το 2010 χάρτες για το σύνολο, σχεδόν, της Ανατολικής Ατ-
τικής και οι χάρτες αυτοί δεν αναρτώνται. Αναρτώνται, δεν κυ-
ρώνονται. Έχουν υποβληθεί τρείς χιλιάδες ενστάσεις και αυτές
δεν αντιµετωπίζονται είτε γιατί υπάρχουν προβλήµατα είτε γιατί
υπάρχει αδυναµία. 

Φτάνουµε, µάλιστα, στο σηµείο, τη χρονιά που µας πέρασε,
παρ’ ότι υπήρχε συγκεκριµένο ποσό, να υπάρχει ένα µεγάλο πρό-
βληµα έλλειψης χρηµατοδότησης για να προχωρήσουν οι συγ-
κεκριµένες εργασίες. Τα κουβεντιάσαµε άλλη µέρα, όταν ήταν ο
κ. Μανιάτης και πραγµατικά εκπλήσσοµαι γιατί επί πέντε ηµέρες
ο αρµόδιος Υπουργός δεν εµφανίστηκε, ενώ αντίθετα ήρθε, όταν
έγινε συζήτηση για το Κτηµατολόγιο και τους δασικούς χάρτες,
που ουσιαστικά είναι ένα µέρος των θεµάτων που συζητάµε. 

Άρα, πώς θέλετε εµείς να συµφωνήσουµε γι’ αυτό που επιχει-
ρείτε να κάνετε, το οποίο ουσιαστικά θα κουκουλώσει όλα αυτά
τα προβλήµατα που υπάρχουν; Και βεβαίως, προσεγγίζοντας
οριζόντια τέτοιου είδους ζητήµατα, καταλαβαίνετε τι θα γίνει από
πλευράς επιβράβευσης καταπατητών. Γιατί είπαν πολλοί: Μα,
επιµένεις, ρε Αποστόλου, στους καταπατητές; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας είπα και το πρωί και το επαναλαµβάνω: Είναι παραδοχή
της Διαχειριστικής Αρχής της Δηµόσιας Περιουσίας. Αναφέρει:
«Έχουµε τετρακόσιες τριάντα χιλιάδες στρέµµατα». Αυτό το
2012. Αργότερα, σύµφωνα µε πληροφορίες που έχουµε, θα είναι
τριάµισι χιλιάδες στρέµµατα καταπατηµένα σε όλη την Ελλάδα.
Να µην τα δούµε αυτά; Να µην υπερασπιστούµε, επιτέλους, τη
δηµόσια περιουσία µέσα από τη διαδικασία που σας είπα προ-
ηγουµένως;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Είναι ένα θέµα, κύριε Πρόεδρε.
Διότι ενώ, όπως είπα, το πρωί έγινε ένα βήµα, ήρθε µετά ο κ. Δέν-
διας και τελικά φάνηκε ότι δεν µπόρεσε να αποφύγει την πίεση
από την πλευρά του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού. 

Εγώ, όταν έλεγα εδώ και καιρό ότι πρόκειται για ρουσφετολο-
γικές παρεµβάσεις, ήξερα ότι η συγκεκριµένη παράγραφος αφο-
ρούσε ιδιαίτερα την Πεντέλη και την Πάρνηθα και ό,τι έχει γίνει
την περίοδο πριν από το 1975, όσον αφορά αυτές τις παραλεί-
ψεις και τα πληροφοριακά έγγραφα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το είπατε στην εισή-
γηση. Δεν µπορούµε να αρχίσουµε από την αρχή. Κάνουµε κλεί-
σιµο της διαδικασίας. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Εµείς, λοιπόν, τα ξεκαθαρίζουµε,
κύριε Πρόεδρε, όχι µόνο γι’ αυτό το κοµµάτι: Από την ώρα που
ουσιαστικά υπάρχει µια πάρα πολύ σοβαρή υπαναχώρηση: σας
είπα ότι καλύπτει πάρα πολλά τέτοιου είδους θέµατα. Η ίδια η
Επιστηµονική Επιτροπή λέει: Τι πάει να πει; Γιατί δεν διευκρινί-
ζεται η έννοια «έγγραφα πληροφοριακού χαρακτήρα»;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Αποστόλου,
µπορούµε να συνεννοηθούµε; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ένα λόγος, λοιπόν, είναι αυτός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Μα, έχει τελειώσει ο

χρόνος. Για όνοµα του Θεού! Βοηθήστε να τελειώσουµε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Τελειώνω. Κύριε Πρόεδρε. Δεν µί-

λησα καθόλου σήµερα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Αυτή την ώρα δεν

µπορώ να... 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Το άλλο θέµα είναι µε τις τροπο-

λογίες. 
Κύριε Πρόεδρε το είδατε και εσείς: Από το απόγευµα πηγαί-

νουν τα έγγραφα στον κύριο Υπουργό. Δέχεται ή δεν δέχεται τις
τροπολογίες. Τις καταθέτουµε κ.λπ. Είναι µια διαδικασία που µας
προσβάλλει. 

Εµείς, λοιπόν, και για το ζήτηµα που αφορά το συγκεκριµένο
άρθρο και τη συγκεκριµένη συµπεριφορά µε τις τροπολογίες,
αλλά και βέβαια για το µεγάλο κοµµάτι της «COSCO», που είναι
ένα πάρα πολύ σοβαρό ζήτηµα για εµάς, αποχωρούµε. 

Σας αφήνουµε, αγαπητοί κύριε Υπουργοί, και να είστε σίγου-
ροι ότι σε ένα πάρα πολύ σύντοµο διάστηµα θα κληθούµε να τα
αντιµετωπίσουµε, γιατί γνωρίζουµε τα προβλήµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Τέσσερις ηµέρες το σκεφτόσασταν αυτό

το πράγµα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Γκόκας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Προφανώς, η αποχώρηση διευκολύνει την Αξιωµατική Αντιπο-

λίτευση να αποφύγει τη δοκιµασία της ψηφοφορίας και της τελι-
κής θέσης πάνω σε συγκεκριµένα ζητήµατα και του νοµοσχεδίου
και των τροπολογιών. Όµως, αυτό είναι ένα θέµα που µπορεί να
το κρίνει εύκολα ο Έλληνας πολίτης, παρακολουθώντας αυτή τη
διαδικασία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο θέµα των τροπολογιών, θέλω
να πω ότι είναι ένα στοιχείο της κοινοβουλευτικής διαδικασίας.
Προφανώς, πρέπει να µας απασχολήσει το θέµα της αλλαγής του
Κανονισµού, µε τον οποίο διεξάγεται αυτή η συζήτηση και η δια-
δικασία των τροπολογιών. Βεβαίως, θα πρέπει να το δούµε. 

Εδώ, όµως, φαίνεται και αποδεικνύεται ότι κανένας δεν υστε-
ρεί σε επιδόσεις κατάθεσης τροπολογιών. Εγώ θα έλεγα: «ο ανα-
µάρτητος πρώτος τον λίθο βαλέτω», γιατί όλοι κάνουµε
τροπολογίες. Άλλο είναι το θέµα του Κανονισµού και της διαδι-
κασίας που πρέπει να αλλάξει. Πρέπει να προστατεύσουµε το
κύρος των κοινοβουλευτικών διαδικασιών, αλλά ας σταµατήσει
και η υποκρισία. 

Σε σχέση µε το νοµοσχέδιο, θέλω να πω ότι µετά από ένα επί-
πονο, εξαντλητικό, ουσιαστικό και δύσκολο διάλογο καταφέραµε
να έχουµε ένα νοµοθετικό αποτέλεσµα που λύνει προβλήµατα,
αντιµετωπίζοντας την υπαρκτή πραγµατικότητα στα πλαίσια και
του δηµοσίου συµφέροντος και της προστασίας του δασικού
πλούτου, που µας απασχόλησε πάρα πολύ, και του περιβάλλον-
τος. 
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Υπήρξαν πολλές -και δικές µας- παρεµβάσεις που επέφεραν
βελτιώσεις. Θέλουµε να εκφράσουµε την ικανοποίησή µας για
την αποδοχή των παρατηρήσεων, των προτάσεών µας σε όλα τα
κεφάλαια του νοµοσχεδίου. Υπήρξαν, βεβαίως, και προτάσεις,
που απέτρεψαν παρεµβάσεις, που ενδεχοµένως θα δηµιουργού-
σαν πολλά προβλήµατα. 

Κλείνοντας, θα ήταν παράλειψή µου -επειδή σε όλα τα άλλα
ζητήµατα έχω αναφερθεί αναλυτικά και στις επιτροπές και στις
δύο τοποθετήσεις που έκανα στην Ολοµέλεια- να µην αναφερθώ
σε αυτό το µείζον πολιτικό ζήτηµα, που κυριαρχεί τις τελευταίες
ώρες στη δηµόσια συζήτηση και να κάνω από την πλευρά µου
έκκληση να προστατευθεί -έστω την ύστατη στιγµή- η αξιοπιστία
του πολιτικού συστήµατος. Πρέπει να σταµατήσει ο ευτελισµός
της δηµόσιας ζωής, τη στιγµή που η ελληνική κοινωνία αγωνιά
να δει φως στον ορίζοντα και να µπει σε µια νέα εποχή. 

Αρκετά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την εύκολη σπίλωση,
την προσβολή και τον εκβιασµό συνειδήσεων! Είναι ευθύνη κυ-
ρίως των κοµµάτων να αποµονώσουν όσους δηµιουργούν φαι-
νόµενα σήψης στην πολιτική ζωή. Επιτέλους, σοβαρότητα και
υπευθυνότητα από όλους απέναντι στον κόσµο που εκπροσω-
πούµε! Και φυσικά, η δικαιοσύνη και κάθε αρµόδια αρχή θα πρέ-
πει να παρέµβει αποφασιστικά –είµαι σίγουρος ότι θα παρέµβει-
στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του καθενός, της καθεµίας υπη-
ρεσίας ή αρχής, για να ξεφύγουµε από το ζοφερό πολιτικό κλίµα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρία Κουντουρά,
θέλετε τον λόγο;

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω κι εγώ να επισηµάνω το γεγονός ότι είχαµε πραγµατικά

µία εξαιρετική συζήτηση γι’ αυτό το νοµοσχέδιο και στις επιτρο-
πές, αλλά και ο Υπουργός δέχθηκε πραγµατικά όλες τις προτά-
σεις, τις οποίες κάναµε και ήταν δίκαιες. Πραγµατικά,
εκφράζουµε την ικανοποίησή µας. 

Δεν σας κρύβω, όµως, ότι είναι αγανάκτηση αυτές οι τροπο-
λογίες. Έχουν έρθει εκατόν έξι τροπολογίες! Είναι πάρα πολλές
αυτές, οι οποίες έπρεπε να µελετήσουµε. Δεν είχαµε τον χρόνο
και είναι κάτι το οποίο ενοχλεί πάρα πολύ, γιατί κάποιες όντως
έπρεπε να έρθουν, επειδή είναι επείγουσες. Κάποιες άλλες,
όµως, δεν έπρεπε να έρθουν ως τροπολογίες. Αυτό θα ήθελα να
σταµατήσει να συµβαίνει και το αναφέρω απλώς για να γραφτεί
στα Πρακτικά. Είναι πάρα πολύ κουραστικό και φοβόµαστε
µήπως δεν έχουµε τον χρόνο και να τις διαβάσουµε και να τις
αξιολογήσουµε και µήπως αδικήσουµε είτε το «ναι» µας είτε το
«όχι» µας. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς. 
Τον λόγο έχει ο κ. Σταµενίτης.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σήµερα ολοκλη-

ρώσαµε µια πραγµατικά πολύ µεγάλη πολεοδοµική µεταρρύθ-
µιση, µια µεταρρύθµιση που ήρθε ως αποτέλεσµα της ανάγκης
για εκσυγχρονισµό και τροποποίηση ενός ισχύοντος νοµοθετικού
πλαισίου εδώ και τριάντα χρόνια και ταυτόχρονα για την επίλυση
οικονοµικών και κοινωνικών ζητηµάτων, που έχουν άµεση σχέση
µε τις πράξεις εισφοράς σε γη και σε χρήµα. Ταυτόχρονα, αυτό
το νοµοθετικό πλαίσιο καλύπτει κενά, ασάφειες και παρερµη-
νείες, που προέρχονται από το προηγούµενο νοµοθετικό πλαίσιο
του Οικοδοµικού Κανονισµού. 

Είναι βέβαιο ότι αυτές οι παρεµβάσεις βοηθούν τους πολίτες,
κάνοντας πιο ευνοϊκές τις ρυθµίσεις, και ταυτόχρονα προστα-
τεύουν τη βιώσιµη πόλη, το περιβάλλον στο οποίο ζουν οι πολί-
τες, διατηρώντας στο ακέραιο τους κοινόχρηστους και τους
κοινωφελείς χώρους. 

Επίσης, οι παρεµβάσεις στην πολεοδοµική νοµοθεσία είναι
απαραίτητες, για να µπορέσουν να διορθωθούν προβλήµατα που
εντοπίστηκαν κατά τα δύο χρόνια υλοποίησης του νοµοθετήµα-
τος. Επίσης και οι παρεµβάσεις για την προστασία της Πλάκας,
όπως τη ζούµε σήµερα, είναι πολύ σηµαντικές. Το ίδιο ισχύει και
για τις παρεµβάσεις για τη δασική νοµοθεσία, όπου βλέπουµε
ότι δίνουµε τη δυνατότητα σε κατοίκους των ορεινών περιοχών

-και επιµένω σε αυτό- να παραµείνουν εκεί και να είναι προστάτες
και των ορεινών χωριών, αλλά και του δάσους. 

Είναι βέβαιο ότι όλοι εµείς σήµερα οι Βουλευτές που στηρί-
ζουµε αυτές τις δοµικές αλλαγές, όπως και αυτή του ΥΠΕΚΑ,
αλλά και συνολικά της Κυβέρνησης, συµβάλλουµε στη διαµόρ-
φωση ενός καλύτερου µέλλοντος για τη νέα γενιά. Συµµετέχουµε
στη διαµόρφωση ενός σύγχρονου πλαισίου κρατικής λειτουρ-
γίας και ενός σχεδίου ανάπτυξης και αξιοποίησης όλων των συγ-
κριτικών πλεονεκτηµάτων της χώρας, τα οποία θα
συγχρονίζονται και θα απαντούν στις σύγχρονες προκλήσεις και
ανάγκες. 

Όσοι βρίσκονται απέναντι και διαφωνούν µε τρόπο ισοπεδω-
τικό, όπως το είδαµε και σήµερα -ούτε µία εναλλακτική πρόταση
σε όλα τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι Έλληνες πολίτες-
είναι βέβαιο ότι δεν θα µας ακολουθήσουν στη νέα εποχή. Νο-
µίζω ότι ξεκινά µια νέα περίοδος µπροστά µας, όπου αυτές οι
παρεµβάσεις της Κυβέρνησης έχουν άµεσο θετικό αποτύπωµα
στους Έλληνες πολίτες. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς. 
Θέλετε τον λόγο, κύριε Δρίτσα;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ήδη, ο εισηγητής µας ανακοίνωσε την απόφασή µας να απο-

χωρήσουµε από τη διαδικασία σε αυτή τη φάση. Δεν είναι δυνα-
τόν να παραµείνουµε και να νοµιµοποιήσουµε και διά της
συµµετοχής στην ψηφοφορία αυτή την κατάπτωση που σήµερα
σε παρόξυνση έζησε το ελληνικό Κοινοβούλιο! Το έχουµε συνη-
θίσει, βέβαια, αλλά τόσο πολύ δεν έχει ξανασυµβεί. 

Να αναφέρω µόνο, κύριε Πρόεδρε, πολύ χαρακτηριστικά ότι
ο Υπουργός έκανε δεκτή την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2154
και ειδικό αριθµό 308, που ρυθµίζει τα θέµατα της ΠΑΣΕΓΕΣ.
Αυτό, έτσι όπως ρυθµίζεται, αφορά τις εκλογές που γίνονται
αύριο το πρωί. Πριν πάει στο ΦΕΚ, θα έχουν αυτή τη ρύθµιση για
να την εφαρµόσουν πρωθύστερα. 

Για να καταλάβετε, λοιπόν, έρχεται ο κ. Δένδιας, ο Υπουργός
Άµυνας, και µας φέρνει την παραχώρηση της έκτασης στη Γλυ-
φάδα για τις ανάγκες της ταφής των νεκρών, πολύ σοβαρά, αν
και υπάρχει και η καύση και η συζήτηση για όλα αυτά κ.λπ., αλλά
κανείς δεν ασχολείται.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Πείτε το
έτσι. Να τους καίµε, δηλαδή, τους ανθρώπους;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Προσέξτε, όλα αυτά τα δακρύβρεκτα,
όπως το «να σεβαστούµε τους νεκρούς», σε εµάς τα λέτε; Μα
λέτε «να σεβαστούµε τους νεκρούς»! Αν είναι δυνατόν! 

Αυτή η έκταση ανήκει στο Μετοχικό Ταµείο Αεροπορίας. Δεν
υπάρχει απόφαση του Διοικητικού του Συµβουλίου, δεν υπάρχει
συναίνεση και µάλιστα, είναι δωρεάν. Δηλαδή, ο Υπουργός απο-
φασίζει να παραχωρεί εκτάσεις, έστω για καλό σκοπό. Τι είναι ο
Υπουργός; Ιδιοκτησία του είναι; Το ξέρουµε ότι έχετε λογική ιδιο-
κτησίας του κράτους. 

Από εκεί και πέρα, το Γενικό Επιτελείο Αεροπορίας έχει την
επιχειρησιακή ευθύνη. Σας το είπαν προφορικά...

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Το Γε-
νικό Επιτελείο έχει την επιχειρησιακή ευθύνη του Μετοχικού Τα-
µείου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ. Να ολο-
κληρώσει ο κ. Δρίτσας και να προχωρήσουµε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Το Γενικό Επιτελείο της Αεροπορίας
έχει την επιχειρησιακή ευθύνη αυτής της περιοχής, γιατί εκεί
είναι έκταση γύρω από το µοναδικό εργοστάσιο στρατιωτικών
τηλεπικοινωνιών στην Ελλάδα, αν το ξέρετε, κύριε Υπουργέ. Γνω-
ρίζετε εάν είναι ή δεν είναι αυτή η έκταση στην προστατευόµενη
ζώνη του Υµηττού; Δηλαδή, έτσι νοµοθετείτε; Επειδή έρχονται
εκλογές;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Καλά!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω να κλείσω

σε σχέση µε όλη αυτή την κατάπτωση, όχι µόνο του Κοινοβου-
λίου, αλλά και του δηµόσιου βίου, λέγοντας ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είχε
προειδοποιήσει. Δεν πρέπει να εκλέξει αυτή η Βουλή Πρόεδρο,
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δεν µπορεί να εκλέξει. Το ξέρατε όλες και όλοι. Ο ίδιος ο κ. Τσί-
πρας ήδη πολύ καιρό πριν, τρεις µήνες πριν, είχε πει ότι θα οδη-
γηθούµε σε σήψη, εάν επιµείνετε και να τα αποτελέσµατα!

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Να µην κάνουµε τις ψηφοφορίες,
δηλαδή;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έχει συµµετάσχει σε
καµµία από αυτές τις διαδικασίες, δεν υιοθετεί τίποτε απ’ όλα
αυτά τα νοσηρά φαινόµενα και τις νοσηρές συµπεριφορές των
ηµερών και δεν έχει καµµία σχέση µε αυτές. Προς αυτήν την κα-
τεύθυνση ακριβώς…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Έχετε καταθέσει τροπολογίες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριοι συνάδελφοι,

τι κάνουµε τώρα ακριβώς; Τελειώνει ο οµιλητής την οµιλία του
και µετά θα προχωρήσουµε τη διαδικασία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Μα, έχουν καταθέσει τροπολογίες, κύριε
Πρόεδρε! Αυτές τις ακυρώνει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Καταθέτει την άποψή
του, όπως κάνατε όλοι. Όλοι οι οµιλητές καταθέτουν απόψεις. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Μετά και από τη σηµερινή κορύφωση
του ευτελισµού κάθε θεσµικής και πολιτικής λειτουργίας, πράγ-
µατι η µόνη απάντηση είναι ότι, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνη-
σης, θα συναντηθούµε στις κάλπες. Γιατί, αφού στη Βουλή δεν
µπορεί να λειτουργήσει τίποτε, µόνο ο ελληνικός λαός έχει την
αρµοδιότητα να δώσει τη λύση σ’ αυτήν τη νοσηρότητα, σ’ αυτό
το αδιέξοδο, σ’ αυτή την κατάπτωση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Στο σηµείο αυτό αποχωρούν οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ από

την Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Καραγκούνης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παίρνω

τον λόγο, γιατί άκουσα τον κ. Δρίτσα ο οποίος µίλησε για τη
σήψη που έχει δηµιουργηθεί σ’ αυτό το Κοινοβούλιο, σ’ αυτήν
την Αίθουσα και τους Βουλευτές οι οποίοι καταγγέλλουν ο ένας
τον άλλον. 

Αναρωτιέµαι: Ποιος βοήθησε να γίνει αυτή η σήψη; Ποιος µας
έφερε σε αυτές τις λογικές; Πότε ξεκίνησαν να µιλάνε για κουµ-
παράδες και για εκβιασµούς; Ποιο κόµµα ξεκίνησε να δηµιουργεί
αυτήν τη σήψη και το δηλητήριο µέσα σ’ αυτό το Κοινοβούλιο,
µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα, αλλά κυρίως στη δηµοκρατία και έξω
στην κοινωνία; 

Και αποχωρούν –έτσι λέει ο Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ- καταγ-
γέλλοντας αυτήν τη σήψη, την οποία οι ίδιοι δηµιούργησαν, µε
απόλυτη ευθύνη. Και καταγγέλλουν τι; Τους κουµπαράδες, που
ασχολείται όλη η κοινωνία, όλος ο Τύπος, όλον αυτόν τον καιρό
µε ευθύνη πραγµατικά του ΣΥΡΙΖΑ; 

Νοµίζω ότι ο κόσµος αντιλαµβάνεται ποιος δηµιουργεί αυτήν
τη νοσηρή κατάσταση, αυτό το βόρβορο για τη δηµοκρατία και
το Κοινοβούλιο και οι τελευταίοι που µπορούν να µιλούν γι’ αυτήν
την κατάσταση είναι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ.

Όσον αφορά την αποχώρηση από το νοµοσχέδιο, όταν ζητού-
σαν µέχρι πριν από λίγο να γίνουν δεκτές οι τροπολογίες, αυτό
το αφήνω στην κρίση του ελληνικού λαού.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Φούντα, προκειµένου να δευτερολογήσει.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Ευχαριστώ πάρα πολύ.
Nα επαναλάβω ότι είπαµε και εµείς ότι αν επαναληφθεί ουσια-

στικά αυτή η διαδικασία –µάλλον το όνειδος αυτό, αυτή η ντροπή
της διαδικασίας- θα αναγκαστούµε να αποχωρίσουµε και εµείς
τη Δευτέρα από την Ολοµέλεια.

Να ξεκινήσω, όµως, µε δύο πράγµατα που θέλω να πω. Εάν
γίνει δεκτή η τροπολογία 2131, πραγµατικά θα είναι αιτία κατα-
ψήφισης ολόκληρου του νοµοσχεδίου. Όλη η δουλειά που
έχουµε κάνει για να διορθώσουµε το άρθρο 12 επανέρχεται ου-
σιαστικά µε αυτόν τον διαχωρισµό της επιβράβευσης των παρα-
νοµούντων έναντι των νοµοταγών πολιτών διαρκώς και για
λόγους ψηφοθηρικούς. 

Εγώ θα είµαι πάρα πολύ σαφής. Αν γίνει δεκτή στα δύο τρία
λεπτά που έχουµε ακόµα η τροπολογία υπ’ αριθµό 2131, να ξέ-

ρετε ότι εγώ τουλάχιστον θα ζητήσω από τα υπόλοιπα κόµµατα
–εµείς δεν µπορούµε να κάνουµε ονοµαστική ψηφοφορία- να
γίνει ονοµαστική ψηφοφορία για τη συγκεκριµένη τροπολογία.
Δεν γίνεται να ερχόµαστε µε µια τροπολογία τριών Βουλευτών
και να λέµε ότι τελεσίδικες αποφάσεις που αφορούν ουσιαστικά
σε καταπατήσεις δηµοσίου συµφέροντος θα ανασταλούν έως
ότου κυρωθούν οι δασικοί χάρτες που είπα πολύ καθαρά ότι
µέσα σε εκατόν είκοσι χρόνια έχει ολοκληρωθεί το 9% των δασι-
κών χαρτών, άρα ποτέ, και να πληρώσουν αυτοί οι άνθρωποι
έναντι των νοµοταγών πολιτών. Αυτό το παραµύθι ότι καταστρέ-
φουµε τη χώρα και οι παρανοµούντες ξεφεύγουν, τέλος. Τέλος!
Δεν γίνεται αυτό το πράγµα. Σας παρακαλώ πάρα πολύ, τελευ-
ταία φορά. Αυτή η τροπολογία δεν θα γίνει δεκτή. 

Ζητήσαµε εναλλακτικά να κάνουµε οριοθέτηση των οικισµών
στους οποίους αναφέρονται κάποιοι συνάδελφοι και υπάρχουν
διοικητικές πράξεις γι’ αυτούς που αφορούν αποχέτευση, νερό,
ρεύµα. Να τους οριοθετήσουµε, να πούµε αυτοί είναι και να τους
νοµιµοποιήσουµε, όπως και να γίνει αναπροσαρµογή προστίµων.
Να χαριστούν τα πρόστιµα στο διηνεκές σε όλους αυτούς τους
παρανοµούντες, αλλά σε όλους και όχι µόνο αυτούς που αφο-
ρούν, κύριε Πρόεδρε, οι τροποποιήσεις αυτές. Είναι απαράδεκτο
πράγµα και δεν µας τιµά ως Κοινοβούλιο.

Συνεχίζω µε τις τελευταίες παρατηρήσεις. Άρθρο 1, παράγρα-
φος 4. Δεν αναφερθήκαµε τελικά, κύριε Υπουργέ, και δεν έγινε
η τροποποίηση αυτή που είχατε πει στην επιτροπή ότι θα γίνει
για τη µεταφορά των αρµοδιοτήτων στους ΟΤΑ. Κάναµε και µια
ερώτηση στους φορείς των ΟΤΑ, αν θέλουν να πάρουν αυτό το
βάρος. Είπαν, ναι, αλλά δεν έγινε κανένας λόγος για το πώς θα
γίνει ουσιαστικά η χρηµατοδότηση των ΟΤΑ, για να µπορέσουν
να πάρουν όλη αυτή τη διαδικασία, πόσο µάλλον η πλήρωση των
θέσεων. 

Επειδή προφανώς σήµερα δεν υπάρχει άλλος χρόνος, θα σας
παρακαλούσα, τη Δευτέρα, µε κάποια νοµοθετική βελτίωση να
προβλεφθεί κάποιο προσωπικό, ώστε να µπορέσει να καλυφθεί
αυτό, γιατί διαφορετικά φοβάµαι ότι θα στραφεί µπούµερανγκ
αυτή η διάταξη, δηλαδή δεν θα υπάρχουν άνθρωποι στις ΥΔΟΜ,
στις υπηρεσίες δόµησης και στα κατά τόπους γραφεία κτηµατο-
λογικά κ.λπ., για να κάνουν αυτή τη µεταφορά.

Ευχαριστούµε που συµπληρώσατε την υπουργική απόφαση,
βάζοντας χρονοδιάγραµµα στην παράγραφο 7.

Τα άρθρα 7 και 8, δυστυχώς, θα τα καταψηφίσουµε γιατί σας
είπαµε ότι η διαδικασία της αποσπασµατικής και πρόχειρης νο-
µοθέτησης δεν µπορεί να συνεχιστεί.

Μια µόνο παρατήρηση στο άρθρο 9. Σας είπαµε ότι χαιρόµα-
στε για το προεδρικό διάταγµα που συνεχίζει να ισχύει στην
Πλάκα, αλλά στου Στρέφη και στα Εξάρχεια δεν απαλείψατε την
τελευταία φράση της παραγράφου 2 η οποία λέει: «σε περιπτώ-
σεις συνταξιοδότησης, θανάτου εφόσον λειτουργούν µε νόµιµη
άδεια.»

Νοµίζω ότι είχατε πει πως θα απαλειφθεί αυτό και θα µπορεί να
γίνει η µεταβίβαση στου Στρέφη και στα Εξάρχεια σε όλα τα κα-
ταστήµατα. Έτσι είχα καταλάβει. Αν µπορείτε, έστω και την τελευ-
ταία στιγµή, κοιτάξτε το για να απαλειφθούν οι δύο προτάσεις. 

Θα ολοκληρώσω µε το άρθρο 12 και την πρόταση του κ. Δέν-
δια. Εµείς προσπαθήσαµε να το κοιτάξουµε αυτό. Θεωρώ ότι
βοηθά τους αποχαρακτηρισµούς αυτό που είπατε. Εν δυνάµει,
βέβαια, γιατί δεν κάνουν όλοι σωστά τη δουλειά τους, αλλά σε
όλα τα επαγγέλµατα δεν κάνουν καλά τη δουλειά τους κάποιοι.
Εµείς, όµως, θέλουµε να πιστεύουµε ότι όλοι οι δασολόγοι κά-
νουν καλά τη δουλειά τους. Η τελευταία πρόταση της παραγρά-
φου 2 του άρθρου 12 που λέει «τυχόν ασκηθείσες προσφυγές
στις οικείες επιτροπές του άρθρου 10 του παρόντος νόµου θεω-
ρούνται, εφόσον υποβληθεί αίτηση παραίτησης του προσφεύ-
γοντα, ως µη ασκηθείσες» νοµίζω ότι καλύπτει αυτό που είπε και
ο κ. Αποστόλου πριν. Άρα, εµείς αυτό θα το υποστηρίξουµε,
αλλά θα ζητήσουµε σας παρακαλώ να προστεθεί η φράση «εφό-
σον υποβληθεί αίτηση παραίτησης του προσφεύγοντα ή κάποιου
που έχει έννοµο συµφέρον», για να µπορέσουµε να διασφαλί-
σουµε και κάποιον που ουσιαστικά θεωρεί ότι έχει έννοµο συµ-
φέρον σε αυτό -αν οι νοµικοί συµφωνούν σε αυτό- για να
µπορέσουµε να καλύψουµε κάθε περίπτωση.

4090 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε, κυρία

Φούντα. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Θα είµαι συντοµότατος. Είναι αλήθεια ότι περνάµε δύσκολες
στιγµές. Όµως, µην τις κάνουµε και επικίνδυνες. Νοµίζω ότι όλοι
µας έχουµε ευθύνη να διαχειριστούµε ψύχραιµα αυτήν την πε-
ρίοδο που περνάµε και να την ξεπεράσουµε.

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, χαίροµαι, γιατί µετά από αρκετές
συνεδριάσεις και στην επιτροπή, αλλά και στην Ολοµέλεια, δια-
πιστώνουµε όλοι µας εξ αποτελέσµατος ότι όταν θέλουµε, πραγ-
µατικά µπορούµε. Και χαίροµαι γιατί έγινε µια συζήτηση
δηµιουργική. 

Ακούσαµε µε πολλή προσοχή όλες τις παρατηρήσεις, όλων
των συναδέλφων. Και όπως όλες τις φορές, έτσι κι αυτή τη φορά,
προβήκαµε σε συµπληρωµατικές και διορθωτικές κινήσεις, που
και απλοποιούν και διευκολύνουν και διασφαλίζουν και διευκρι-
νίζουν όποια ζητήµατα ήταν ρευστά και θα µπορούσε ο καθένας
να τα εκµεταλλευτεί προς άλλες κατευθύνσεις. 

Επίσης, χαίροµαι γιατί και σήµερα δόθηκε η δυνατότητα µέσα
από το νοµοσχέδιο που ολοκληρώνεται η συζήτησή του, να λύ-
σουµε αρκετά και, πιστεύω, σηµαντικά προβλήµατα που απασχο-
λούν την ελληνική κοινωνία. Υπάρχουν πολλά ακόµη που πρέπει
να κάνουµε. Εάν, όµως, µπορέσουµε να ξεπεράσουµε τουλάχι-

στον αυτά τα οποία όχι µας χωρίζουν -γιατί εγώ πιστεύω ότι αν
µπούµε στην ουσία και αν υπάρχει διάθεση για να βρούµε λύση,
θα τη βρούµε τελικά όλοι µαζί, όπως βρήκαµε και σήµερα σε
πάρα πολλά που φάνηκαν δύσκολα στην αρχή, αλλά εύκολα κα-
τέληξαν στο τέλος- θα συνεννοηθούµε και θα συµπληρώσουµε. 

Μέσα απ’ αυτές τις διαδικασίες και αποδεχόµενος κι εγώ ότι
πράγµατι οι τροπολογίες ήταν πολλές και η περίοδος έχει τις ιδι-
αιτερότητές της -ο κάθε συνάδελφος θέλει να βοηθήσει τον τόπο
του, αλλά και στα προβλήµατα της κοινωνίας- σίγουρα χρειάζε-
ται να είµαστε αλλιώς. Ελπίζω να τα καταφέρουµε. 

Σε κάθε περίπτωση, πιστεύω ότι καλοπροαίρετα ο καθένας και
η καθεµιά προσπαθούν το καλύτερο για την περιοχή τους, αλλά
και για τον τόπο µας. 

Με αυτές τις παρατηρήσεις, θέλω να ευχαριστήσω όλες και
όλους τους συναδέλφους, γιατί πράγµατι ήταν µια πολύ δηµι-
ουργική συζήτηση. Και ειλικρινά πιστεύω -όπως και όλοι σας- ότι
πραγµατικά σήµερα δηµιουργήσαµε προϋποθέσεις για να λύ-
σουµε κάποια από τα µεγάλα και σηµαντικά προβλήµατα της κοι-
νωνίας µας. 

Τέλος, πάνω σε αυτό που είπε η κ. Φούντα για την παράγραφο
2 του άρθρου 9, σχετικά µε τη φράση «να αναφέρεται εφόσον
λειτουργούν µε νόµιµες άδειες», έγινε αποδεκτό.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Νικόλαος Ταγαράς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως
εξής:



4092 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

«

»



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι
εµείς, κύριε Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής «Πράξεις Εισφοράς σε γη και σε χρήµα–Ρυµοτοµικές απαλ-
λοτριώσεις και άλλες διατάξεις» και η ψήφισή τους θα γίνει
χωριστά. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, οµό-
φωνα. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, οµό-
φωνα. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, οµό-
φωνα. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει οµόφωνα. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει οµόφωνα. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει οµόφωνα. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, οµό-
φωνα. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,

κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 2111 και ειδικό 287 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 2111 και ειδικό 287 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2118 και ειδικό 291 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 2118 και ειδικό 291 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2138 και ειδικό 303 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 2138 και ειδικό 303 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2166 και ειδικό 314 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 2166 και ειδικό 314 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2172 και ειδικό 316, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 2172 και ειδικό 316 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2176 και ειδικό 319 ως έχει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 2176 και ειδικό 319 έγινε δεκτή ως έχει οµο-
φώνως και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2177 και ειδικό 320 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 2177 και ειδικό 320 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2184 και ειδικό 324 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 2184 και ειδικό 324 έγινε δεκτή ως έχει κατά
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πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 2185 και ειδικό 325 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 2185 και ειδικό 325 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται σε άρθρα του νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2189 και ειδικό 326 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 2189 και ειδικό 326 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2215 και ειδικό 341 ως έχει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 2215 και ειδικό 341 έγινε δεκτή ως έχει οµο-
φώνως και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2216 και ειδικό 342 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 2216 και ειδικό 342 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2217 και ειδικό 343 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 2217 και ειδικό 343 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2218 και ειδικό 344 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Παρών.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 2218 και ειδικό 344 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2227 και ειδικό 348 ως έχει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 2227 και ειδικό 348 έγινε δεκτή ως έχει
οµοφώνως και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2240 και ειδικό 358 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Παρών.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 2240 και ειδικό 358 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2130 και ειδικό 297 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Παρών.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 2130 και ειδικό 297 έγινε δεκτή ως έχει κατά

πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 2132 και ειδικό 299, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Παρών.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 2132 και ειδικό 299 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2133 και ειδικό 300, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 2133 και ειδικό 300 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2141 και ειδικό 304, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 2141 και ειδικό 304 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

(AM)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ερωτάται το Σώµα:

Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2194 και ειδικό 329
ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Παρών. 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Παρών.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 2194 και ειδικό 329 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2195 και ειδικό 330 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Παρών. 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 2195 και ειδικό 330 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2196 και ειδικό 331 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 2196 και ειδικό 331 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2206 και ειδικό 335 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 2206 και ειδικό αριθµό 335 έγινε δεκτή
ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2207 και ειδικό 336 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Παρών. 
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-
λογία µε γενικό αριθµό 2207 και ειδικό 336 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2209 και ειδικό αριθµό 338 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Παρών. 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 2209 και ειδικό 338 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2211 και ειδικό αριθµό 339 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Παρών. 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 2211 και ειδικό 399 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2226 και ειδικό 347 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Παρών. 
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 2226 και ειδικό 347 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2230 και ειδικό 351 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Παρών. 
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 2230 και ειδικό 351 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2198 και ειδικό 333, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Παρών. 
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 2198 και ειδικό 333 έγινε δεκτή, όπως
τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εν-
τάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2229 και ειδικό 350 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Παρών. 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 2229 και ειδικό 350 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2153 και ειδικό 307 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Παρών. 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 2153 και ειδικό 307 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2154 και ειδικό 308 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-
λογία µε γενικό αριθµό 2154 και ειδικό 308 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2155 και ειδικό 309 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 2155 και ειδικό 309 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2156 και ειδικό αριθµό 310 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 2156 και ειδικό 310 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2147 και ειδικό αριθµό 305 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 2147 και ειδικό 305 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2238 και ειδικό 356 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 2238 και ειδικό 356 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2228 και ειδικό 349 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 2228 και ειδικό 349 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2104 και ειδικό 283 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 2104 και ειδικό 283 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2159 και ειδικό 311 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Παρών.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 2159 και ειδικό 311 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2160 και ειδικό 312 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Παρών.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 2160 και ειδικό 312 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2232 και ειδικό 353, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
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Υπουργό;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 2232 και ειδικό 353 έγινε δεκτή, όπως
τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, οµοφώνως και εντάσ-
σεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Πράξεις εισφοράς σε γη και
σε χρήµα - Ρυµοτοµικές απαλλοτριώσεις και άλλες διατάξεις»
έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων. 

Ερωτάται το Σώµα: Δέχεστε στο σηµείο αυτό να ψηφίσουµε
το νοµοσχέδιο στο σύνολό του; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ερωτάται το Σώµα:

Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό στο σύνολο οµοφώνως. 
Συνεπώς, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Πράξεις εισφοράς σε γη και
σε χρήµα-Ρυµοτοµικές απαλλοτριώσεις και άλλες διατάξεις»
έγινε δεκτό οµοφώνως σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Πράξεις εισφοράς σε γη και σε χρήµα – Ρυµοτοµικές απαλ-
λοτριώσεις και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΠΡΑΞΕΙΣ ΕΙΣΦΟΡΑΣ ΣΕ ΓΗ ΚΑΙ ΣΕ ΧΡΗΜΑ -

ΡΥΜΟΤΟΜΙΚΕΣ ΑΠΑΛΛΟΤΡΙΩΣΕΙΣ

Άρθρο 1
Ιδιοκτησία κατά την πράξη εφαρµογής –

υπολογισµός εισφοράς σε γη

1. Το άρθρο 8 του ν. 1337/1983, ως ισχύει, αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 8

1. Οι ιδιοκτησίες: α) που εντάσσονται στο πολεοδοµικό σχέδιο
για πρώτη φορά ή β) στις οποίες επεκτείνεται το πολεοδοµικό
σχέδιο ή γ) που εντάσσονται στο πολεοδοµικό σχέδιο και βρί-
σκονται εκτός των ορίων των οικισµών προ του 1923 ή των οικι-
σµών µε πληθυσµό µέχρι δύο χιλιάδες (2.000) κατοίκους
υποχρεούνται να συµµετάσχουν µε εισφορά γης στη δηµιουργία
των απαραίτητων κοινόχρηστων χώρων και γενικά στην ικανοποί-
ηση κοινωφελών χρήσεων και σκοπών κατά τις επόµενες διατά-
ξεις.

2. Με απόφαση του αρµόδιου για την έγκριση του ρυµοτοµικού
σχεδίου οργάνου, που εκδίδεται ύστερα από γνώµη του οικείου
δηµοτικού συµβουλίου, µπορεί να υπάγονται στις διατάξεις περί
εισφορών γης και χρήµατος οι ιδιοκτησίες που βρίσκονται εντός
των ορίων των οικισµών µε πληθυσµό µέχρι δύο χιλιάδες (2.000)
κατοίκους.

3. Η εισφορά σε γη κατά την προηγούµενη παράγραφο απο-
τελείται από ποσοστό επιφάνειας κάθε ιδιοκτησίας πριν από την
πολεοδόµησή της, το οποίο υπολογίζεται, σύµφωνα µε τις επό-
µενες παραγράφους.

4. Η εισφορά σε γη υπολογίζεται κατά τον ακόλουθο τρόπο:
α) Για τµήµα ιδιοκτησίας µέχρι 500 τ.µ. ποσοστό 10%.
β) Για τµήµα ιδιοκτησίας πάνω από 500 τ.µ. µέχρι 1.000 τ.µ.

ποσοστό 20%.
γ) Για τµήµα ιδιοκτησίας πάνω από 1.000 τ.µ. µέχρι 2.000 τ.µ.

ποσοστό 30%.

δ) Για τµήµα ιδιοκτησίας πάνω από 2.000 τ.µ. µέχρι 10.000 τ.µ.
ποσοστό 40%.

ε) Για τµήµα ιδιοκτησίας πάνω από 10.000 τ.µ. ποσοστό 50%.
στ) Σε περίπτωση που κατά την εκπόνηση της µελέτης οι υπο-

λογιζόµενες εισφορές σε γη κατά τα ανωτέρω εντός της πολεο-
δοµικής ενότητας, συµπεριλαµβανοµένων και των υφιστάµενων
κοινόχρηστων χώρων, δεν καλύπτουν την ελάχιστη έκταση κοι-
νοχρήστων και κοινωφελών χώρων κατά τα πολεοδοµικά σταθε-
ρότυπα ή τις προβλέψεις των ΓΠΣ, ΣΧΟΟΑΠ, ΕΧΣ ή ΤΧΣ, τα
ποσοστά των περιπτώσεων α’, β’, γ’ και δ’ υποχρεωτικά αυξάνον-
ται αναλογικά και κατά ίσο αριθµό ποσοστιαίων µονάδων µε
σκοπό να συµπληρωθεί η απαιτούµενη εισφορά σε γη και χωρίς
να απαιτείται επιπρόσθετη απόφαση έγκρισης της προσαύξησης
αυτής. Σε κάθε περίπτωση τα ποσοστά των περιπτώσεων α’ και
β’ δεν υπερβαίνουν το 30%, το ποσοστό της περίπτωσης γ’ δεν
υπερβαίνει το 40% και το ποσοστό της περίπτωσης δ’ δεν υπερ-
βαίνει το 50%. Σε κάθε περίπτωση απαγορεύεται η µείωση των
απαραίτητων κοινόχρηστων και κοινωφελών χώρων και οι προ-
κύπτοντες κοινόχρηστοι και κοινωφελείς χώροι πρέπει να καλύ-
πτουν την ελάχιστη έκταση κατά τα πολεοδοµικά σταθερότυπα
ή τις προβλέψεις των ΓΠΣ, ΣΧΟΟΑΠ, ΕΧΣ ή ΤΧΣ. Με προεδρικό
διάταγµα που εκδίδεται µετά από πρόταση του αρµόδιου Υπουρ-
γού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής δύναται
να τροποποιείται ο καταµερισµός των ποσοστών εισφοράς σε γη
των περιπτώσεων α’ έως ε’.

ζ) Εφόσον δεν ορίζεται διαφορετικά από ειδικότερες διατά-
ξεις, που διέπουν ειδικά σχέδια, όπως οι Βιοµηχανικές Περιοχές
του ν. 4458/1965, οι Β.Ε.ΠΕ. του ν. 2545/ 1997 και τα Επιχειρη-
µατικά Πάρκα του ν. 3982/2011, η εισφορά σε γη ειδικά για τις
χρήσεις που αναφέρονται στα άρθρα 5, 6 και 7 του από
23.2.1987 προεδρικού διατάγµατος (Δ’ 166) και στα άρθρα 22,
25 και 29 του ν. 4269/ 2014, όπως ισχύουν, ορίζεται: αα) Για
τµήµα ιδιοκτησίας µέχρι 1.000 τ.µ. ποσοστό 20%. ββ) Για τµήµα
ιδιοκτησίας πάνω από 1.000 τ.µ. µέχρι 4.000 τ.µ. ποσοστό 30%.
γγ) Για τµήµα ιδιοκτησίας πάνω από 4.000 τ.µ. ποσοστό 40%.

5. Ως εµβαδά ιδιοκτησιών για τον υπολογισµό της συµµετοχής
σε γη λαµβάνονται τα εµβαδά που είχαν οι ιδιοκτησίες στις 28
Μαΐου 2014. Για την εφαρµογή της παραγράφου 4, ως ιδιοκτησία
νοείται το γεωτεµάχιο υπό την έννοια της συνεχόµενης έκτασης
γης, που αποτελεί αυτοτελές και ενιαίο ακίνητο και ανήκει σε
έναν ή περισσότερους κυρίους εξ αδιαιρέτου. Τυχόν κατατµή-
σεις που έλαβαν χώρα µετέπειτα της προαναφερθείσας ηµερο-
µηνίας δεν λαµβάνονται υπόψη για τον υπολογισµό των
εισφορών σε γη. Εφόσον µετά την κύρωση της πράξης εφαρµο-
γής διαπιστωθεί ότι κατά τον υπολογισµό των εισφορών σε γη,
εσφαλµένα λήφθηκαν υπόψη υπαίτιες κατατµήσεις και συνεπά-
γονται την αυτοδίκαιη ακυρότητα της µεταβίβασης κυριότητας,
µε διορθωτική πράξη εφαρµογής µετατρέπονται οι τυχόν διαφο-
ρές σε γη σε εισφορά σε χρήµα. Ως υπαίτιες κατατµήσεις νοούν-
ται κυρίως οι οριζόµενες στο άρθρο 411 και 417 του Κώδικα
Βασικής Πολεοδοµικής Νοµοθεσίας.

6. Η εισφορά γης πραγµατοποιείται µε την πράξη εφαρµογής
του άρθρου 12 του νόµου αυτού, εκτός αν πρόκειται για αστικό
αναδασµό ή ενεργό πολεοδοµία, οπότε γίνεται µε τις διατάξεις
του ν. 947/1979 (άρθρο 20 παρ. 1 περιπτώσεις α’ και β’). Ως προς
τα ποσοστά της εισφοράς γης στις προηγούµενες περιπτώσεις
εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 10 του ν. 1337/1983.

7. Σε περίπτωση που η συµµετοχή σε γη πρέπει να ληφθεί από
µη ρυµοτοµούµενο τµήµα ιδιοκτησίας, πλην όµως κατά την κρίση
της αρχής το τµήµα γης που πρόκειται να αποτελέσει αντικείµενο
εισφοράς δεν είναι αξιοποιήσιµο πολεοδοµικά ή η αφαίρεσή του
είναι φανερά επιζήµια για την ιδιοκτησία, µπορεί να µετατρέπεται
σε ισάξια χρηµατική συµµετοχή που διατίθεται αποκλειστικά για
τη δηµιουργία κοινόχρηστων και κοινωφελών χρήσεων και σκο-
πών. Για την πραγµατοποίηση της µετατροπής εφαρµόζονται
ανάλογα οι διατάξεις του άρθρου 9 για την εισφορά σε χρήµα.
Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, που εκδίδεται εντός εξαµήνου από τη δηµοσί-
ευση του παρόντος, καθορίζονται όροι και προϋποθέσεις για την
εφαρµογή της παρούσας παραγράφου.

8. Τα εδαφικά τµήµατα που προέρχονται από εισφορά γης δια-
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τίθενται κατά σειρά προτεραιότητας:
α) Για τη δηµιουργία κοινόχρηστων χώρων µέσα στην ίδια πο-

λεοδοµική ενότητα.
β) Για την παραχώρηση οικοπέδων σε ιδιοκτήτες της ίδιας πο-

λεοδοµικής ενότητας των οποίων τα οικόπεδα ρυµοτοµούνται εξ
ολοκλήρου ή κατά ποσοστό περισσότερο από το καθοριζόµενο
στην παράγραφο 4 και εφόσον δεν είναι δυνατή η τακτοποίησή
τους, σύµφωνα µε τους κατά το άρθρο 12 τρόπους.

γ) Για κοινωφελείς χώρους και σκοπούς µέσα στην ίδια πολε-
οδοµική ενότητα.

δ) Για τη δηµιουργία χώρων κοινοχρήστων και κοινωφελών
χρήσεων και σκοπών για τις γενικότερες ανάγκες της περιοχής,
καθώς και για παραχώρηση οικοπέδων σε ιδιοκτήτες άλλων πο-
λεοδοµικών ενοτήτων του ίδιου δήµου ή κοινότητας µέσα στα
όρια του Γενικού Πολεοδοµικού Σχεδίου, των οποίων τα οικό-
πεδα ρυµοτοµούνται εξ ολοκλήρου, σύµφωνα µε το εγκεκριµένο
σχέδιο, για τη δηµιουργία κοινόχρηστων ή κοινωφελών χώρων,
η κατά το ποσοστό περισσότερο από την προκύπτουσα, σύµ-
φωνα µε τις κείµενες διατάξεις, υποχρέωσή τους. Τα ανωτέρω
εφαρµόζονται και για ρυµοτοµούµενα οικόπεδα εντός σχεδίου
εγκεκριµένου κατά τη διαδικασία του ν.δ. 17.7/16.8.1923, που πε-
ριλαµβάνονται ή αποτελούν πολεοδοµική ενότητα του ίδιου
δήµου ή κοινότητας εφόσον το επιθυµούν οι ιδιοκτήτες τους.

Με τη σχετική πράξη εφαρµογής, µε την οποία πραγµατοποι-
είται η παραχώρηση του νέου οικοπέδου, το παλαιό εντός σχε-
δίου πόλεως ρυµοτοµούµενο οικόπεδο περιέρχεται αυτοδικαίως
στην κυριότητα του οικείου Ο.Τ.Α., ο οποίος υποκαθιστά επίσης
τον ιδιοκτήτη στα δικαιώµατα έναντι τρίτων υπόχρεων για την
αποζηµίωση λόγω ρυµοτοµίας. Στην περίπτωση αυτή εάν ο οι-
κείος Ο.Τ.Α. εντός τριών (3) ετών από την ως άνω παραχώρηση
του νέου οικοπέδου δεν εισπράξει από τους τρίτους την οφειλό-
µενη αποζηµίωση, τότε το Πράσινο Ταµείο υποκαθιστά τον
Ο.Τ.Α. στα δικαιώµατα έναντι των τρίτων, δυνάµενο να συνεχίσει
τη σχετική διαδικασία. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, που δηµοσιεύεται στη
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζεται η διαδικασία και ο
τρόπος παρέµβασης του Πράσινου Ταµείου για την άσκηση των
δικαιωµάτων αυτών και κάθε αναγκαία για την εφαρµογή του πα-
ρόντος λεπτοµέρεια. Σε κάθε περίπτωση η προτεραιότητα διά-
θεσης της εισφοράς σε γη κατά τα ανωτέρω, τηρείται απόλυτα
και δύναται η κάλυψη των εποµένων, σε προτεραιότητα, αναγ-
κών, να γίνεται µόνο εφόσον καλυφθούν οι ανάγκες της εκάστοτε
τρέχουσας προτεραιότητας.

9. Οι ιδιοκτησίες που ανήκουν στο Δηµόσιο, σε οργανισµούς
τοπικής αυτοδιοίκησης ή σε κρατικά νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
ή ιδιωτικού δικαίου κατά το µέρος που από την πολεοδοµική µε-
λέτη προορίζονται για τη δηµιουργία κοινωφελών χώρων της αρ-
µοδιότητας του δηµόσιου φορέα στον οποίο ανήκουν ή
διατίθενται για τους ίδιους σκοπούς µε ανταλλαγή, παραχώρηση
ή άλλον τρόπο, µεταξύ των αντίστοιχων φορέων, θεωρούνται αυ-
τοδίκαια εισφερόµενες για το σκοπό που προορίζονται και δεν
υπόκεινται κατά το µέρος αυτό σε άλλη εισφορά γης.

10. Οι κοινόχρηστοι και κοινωφελείς χώροι στεγαστικών προ-
γραµµάτων µέσα στις ιδιοκτησίες των δηµόσιων φορέων της
προηγούµενης παραγράφου, που το ποσοστό που καταλαµβά-
νουν µνηµονεύεται στο διάταγµα έγκρισης της πολεοδοµικής µε-
λέτης, θεωρούνται αυτοδίκαια συνεισφερόµενοι, περιέρχονται
αυτοδικαίως στους οικείους κατά τον προορισµό τους φορείς
και συµψηφίζονται στην εισφορά σε γη της αντίστοιχης ιδιοκτη-
σίας, όπως η εισφορά αυτή προκύπτει µε την εφαρµογή των πο-
σοστών της παραγράφου 4 του παρόντος άρθρου,
υπολογιζοµένων µόνο για το εµβαδόν της ιδιοκτησίας αυτής. Τα
ανωτέρω εφαρµόζονται και σε εγκεκριµένες, µέχρι τη δηµοσί-
ευση του παρόντος, πολεοδοµικές µελέτες έστω και αν στην
πράξη έγκρισής τους δεν αναφέρεται το ποσοστό των κοινόχρη-
στων και κοινωφελών χώρων. Στις περιπτώσεις αυτές εκδίδεται
διαπιστωτική απόφαση του οικείου αρµόδιου Περιφερειάρχη ή
του εκάστοτε αρµοδίου οργάνου που προσδιορίζει το ποσοστό
αυτό βάσει των ενδείξεων της µελέτης. Για ιδιοκτησίες που ανή-
κουν στη διαχείριση του Υπουργείου Υγείας και σε δηµοσίους
οργανισµούς που είναι αρµόδιοι για την εφαρµογή στεγαστικών

προγραµµάτων και προορίζονται για εφαρµογή στεγαστικών
προγραµµάτων αυτών, για το τµήµα τους άνω των 2.000 τ.µ. ορί-
ζεται ποσοστό εισφοράς γης 40%, κατ’ εξαίρεση των περιπτώ-
σεων ε’ και στ’ της παραγράφου 4 του άρθρου αυτού.

11. Οι οπωσδήποτε σχηµατισµένοι µέσα στην περιοχή επέκτα-
σης κοινόχρηστοι χώροι θεωρούνται ως νόµιµα υπάρχοντες κοι-
νόχρηστοι χώροι και δεν λαµβάνονται υπόψη υπέρ των
ιδιοκτητών για τον υπολογισµό της εισφοράς σε γη.

12. Κοινόχρηστοι χώροι της προηγούµενης παραγράφου και
του άρθρου 28 του νόµου αυτού που καταργούνται µε την έν-
ταξη της περιοχής στο σχέδιο ή την αναµόρφωσή της λόγω υπα-
γωγής της περιοχής στις διατάξεις του άρθρου 13, µπορεί µετά
την εφαρµογή της παρ. 4 του άρθρου 3 του ν. δ. 690/1948, µε
την πράξη εφαρµογής να διατίθενται περαιτέρω, σύµφωνα µε
την παράγραφο 8 του άρθρου αυτού.

13. Στις περιπτώσεις κατάτµησης οικοπέδων µετά την έγκριση
της πολεοδοµικής µελέτης και πριν την κύρωση της πράξης
εφαρµογής, επιβάλλεται, πέρα από τα ελάχιστα όρια εµβαδού
και διαστάσεων, η εξασφάλιση στη µεταβιβαζόµενη και στην ενα-
ποµένουσα έκταση του αναλογούντος σε κάθε τµήµα ποσοστού
της εισφοράς σε γη που προκύπτει κατ’ ελάχιστον βάσει των δια-
τάξεων του άρθρου αυτού. Κάθε δικαιοπραξία (εν ζωή ή αιτία θα-
νάτου) που έχει αντικείµενο µεταβίβαση κυριότητας κατά
παράβαση των ανωτέρω είναι αυτοδικαίως και εξ υπαρχής
άκυρη.»

2. Στην παρ. 5 του άρθρου 12 του ν. 1337/1983 προστίθενται
περίπτωση δ’ ως εξής:

«δ) Σε περιοχές που λειτουργεί Κτηµατολογικό Γραφείο λαµ-
βάνονται υποχρεωτικά υπόψη, για τη σύνταξη κτηµατογραφικών
πινάκων και διαγραµµάτων, τα τηρούµενα στοιχεία του Εθνικού
Κτηµατολογίου. Στις περιοχές που συντάσσεται Εθνικό Κτηµα-
τολόγιο και έχει πραγµατοποιηθεί ανάρτηση κτηµατολογικών
στοιχείων, µε µέριµνα της ΕΚΧΑ Α.Ε. διατίθενται τα τηρούµενα
στοιχεία στον οικείο δήµο προκειµένου να ληφθούν υπόψη για
τη σύνταξη της πράξης εφαρµογής. Με απόφαση του Υπουργού
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζονται
οι λεπτοµέρειες και προδιαγραφές για την εφαρµογή των παρα-
πάνω.»

3. Η παρ. 2 του άρθρου 5 του από 20.8.1985 προεδρικού δια-
τάγµατος (Δ’414) αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Η εισφορά σε γη κατά την προηγούµενη παράγραφο απο-
τελείται από ποσοστό επιφάνειας κάθε ιδιοκτησίας πριν από την
πολεοδόµησή της, η οποία υπολογίζεται κατά τις διατάξεις των
παραγράφων 4 και 5 του άρθρου 8 του ν. 1337/1983 ως ισχύει.»

4. Η παρ. 2 του άρθρου 6 του από 30.8.1985 προεδρικού δια-
τάγµατος (Δ’ 416) αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Η εισφορά σε γη κατά την προηγούµενη παράγραφο απο-
τελείται από ποσοστό επιφάνειας κάθε ιδιοκτησίας πριν από την
πολεοδόµησή της, η οποία υπολογίζεται κατά τις διατάξεις των
παραγράφων 4 και 5 του άρθρου 8 του ν. 1337/1983.»

5. Η παρ. 3 του άρθρου 6 του από 30.8.1985 προεδρικού δια-
τάγµατος (Δ’ 416) αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Τα εµβαδά των ιδιοκτησιών για τον υπολογισµό της συµ-
µετοχής σε γη λαµβάνονται κατά τα οριζόµενα στην παρ. 5 του
άρθρου 8 του ν. 1337/1983, ως ισχύει.»

6. Η παρ. 5 του άρθρου 15 του ν. 2508/1997 αντικαθίσταται ως
εξής:

«5. Στις ιδιοκτησίες που βρίσκονται σε περιοχή του άρθρου
αυτού επιβάλλεται εισφορά σε γη. Ο υπολογισµός των υποχρε-
ώσεων εισφοράς σε γη των ιδιοκτησιών γίνεται, σύµφωνα µε τις
διατάξεις των παραγράφων 4 και 5 του άρθρου 8 του ν.
1337/1983. Κατά τον υπολογισµό αυτόν, λαµβάνονται υπόψη οι
ήδη επιβαρύνσεις των ιδιοκτησιών από τη συµµετοχή τους σε
διάνοιξη ή διεύρυνση κοινόχρηστων χώρων. Στην περίπτωση της
εντός εγκεκριµένου σχεδίου περιοχής, από την εισφορά σε γη
αφαιρείται το σύνολο των υποχρεώσεων της ιδιοκτησίας, σύµ-
φωνα µε τις προϊσχύουσες διατάξεις, εφόσον οι ενδιαφερόµενοι
ιδιοκτήτες προσκοµίσουν τα σχετικά αποδεικτικά στοιχεία κατά
την υποβολής της δήλωσης ιδιοκτησίας της παρ. 5 του άρθρου
12 του ν. 1337/1983 ή το αργότερο µέχρι τη λήξη της προθε-
σµίας υποβολής των ενστάσεων κατά της πράξης εφαρµογής.
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Αν το σύνολο αυτό των επιβαρύνσεων της ιδιοκτησίας είναι ίσο
ή µεγαλύτερο των υποχρεώσεων που προκύπτουν από την ως
άνω παρ. 4 του άρθρου 8 του ν. 1337/1983, η ιδιοκτησία θεωρεί-
ται ότι εκπλήρωσε τις υποχρεώσεις της, άλλως βαρύνεται µε τη
διαφορά. Στην περίπτωση της εντός οικισµού προ του 1923 πε-
ριοχής αναµόρφωσης, υπολογίζεται το σύνολο εµβαδού των υφι-
στάµενων κοινόχρηστων χώρων, το οποίο και αφαιρείται από τη
συνολική εισφορά όλων των ιδιοκτησιών. Η επιπλέον διαφορά
επιµερίζεται σύµµετρα προς την κατά την πιο πάνω λογιζόµενη
εισφορά σε γη κάθε ιδιοκτησίας και τα εµβαδά του επιµερισµού
αυτού οφείλονται ως εισφορά της αντίστοιχης ιδιοκτησίας. Στις
περιπτώσεις εφαρµογής του άρθρου αυτού δεν οφείλεται ει-
σφορά σε χρήµα. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται ανάλογα οι πα-
ράγραφοι 7 έως10 και 12 του άρθρου 8 του ν. 1337/1983, όπως
ισχύει.»

7. Το άρθρο 20 του ν. 2508/1997 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 20

1. Οι ιδιοκτησίες που περιλαµβάνονται σε πολεοδοµούµενες
για πρώτη φορά περιοχές υποχρεούνται να συµµετάσχουν µε ει-
σφορά σε γη για τη δηµιουργία των απαραίτητων κοινόχρηστων
χώρων και γενικά την ικανοποίηση κοινωφελών χρήσεων και σκο-
πών, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 8 του ν. 1337/1983
ως ισχύει.

2. Κατ’ εξαίρεση της παραγράφου 1:
α) Οι ιδιοκτησίες που περιλαµβάνονται σε ζώνες ενεργού πο-

λεοδοµίας και πολεοδοµούνται έχουν υποχρέωση εισφοράς σε
γη, σύµφωνα µε το άρθρο 10 του                       ν. 1337/1983.

β) Οι ιδιοκτησίες, οι οποίες έχουν ενταχθεί στο σχέδιο πόλεως
µε τις διατάξεις του ν.δ. 17.7/16.8.1923 και στις οποίες αίρεται η
ρυµοτοµική αναγκαστική απαλλοτρίωση, που επιβλήθηκε µε την
ένταξη στο σχέδιο για τη δηµιουργία κοινόχρηστου χώρου, κατά
τα αναφερόµενα στην παρ. 4α του άρθρου 29 του ν. 2831/2000,
υποχρεούνται σε εισφορά σε γη, σύµφωνα µε τα ποσοστά που
προβλέπονται στην παρ. 4 του άρθρου 8 του ν. 1337/1983. Η ει-
σφορά υπολογίζεται και επιβάλλεται µε την πράξη τροποποίησης
του ρυµοτοµικού σχεδίου και αποτελεί ποσοστό επιφάνειας της
ιδιοκτησίας όπως αυτή υφίσταται κατά το χρόνο της πράξης τρο-
ποποίησης. Η εισφορά αρχικώς υπολογίζεται κατά τις διατάξεις
των παραγράφων 4 και 5 του άρθρου 8 του ν. 1337/1983 και στη
συνέχεια µειώνεται κατά ποσοστό πενήντα τοις εκατό (50%). Σε
περίπτωση άρσης ρυµοτοµικής απαλλοτρίωσης είτε σε κοινό-
χρηστους χώρους, που δεν καθορίσθηκαν εκ της αρχικής έγκρι-
σης ρυµοτοµικών σχεδίων αλλά προέκυψαν από τροποποίηση
οικοδοµήσιµων χώρων, είτε γενικά σε κοινωφελείς χώρους οι
ιδιοκτησίες δεν υποχρεούνται σε εισφορά σε γη. Σε περίπτωση
άρσης ρυµοτοµικής απαλλοτρίωσης προς συµµόρφωση δικαστι-
κής απόφασης, η οποία εκδόθηκε πριν την ισχύ του   ν.
3212/2003 δεν επιβάλλεται η ανωτέρω εισφορά σε γη. Όπου επι-
βάλλεται εισφορά, αυτή διατίθεται ολόκληρη υποχρεωτικά για
τη δηµιουργία κοινόχρηστων χώρων που θεσµοθετούνται µε την
τροποποίηση αυτή. Το µέγεθος της εισφοράς µνηµονεύεται και
απεικονίζεται ως θέση στην πράξη τροποποίησης, είναι αυτοδί-
καια εισφερόµενο, τίθεται σε κοινή χρήση µετά τη δηµοσίευση
της πράξης και δεν απαιτείται σύνταξη της πράξης εφαρµογής
που προβλέπεται στο άρθρο 12 του ν. 1337/1983. Εάν µε την τρο-
ποποίηση του σχεδίου επιβάλλεται για λόγους πολεοδοµικούς η
δηµιουργία κοινόχρηστου χώρου µεγαλύτερου αυτού της εισφο-
ράς σε γη, συντάσσεται πράξη αναλογισµού, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του ν.δ. 17.7/ 16.8.1923 και του ν. 5269/1931 για το επι-
πλέον τµήµα όπου κατ’ εξαίρεση ο υπόχρεος σε εισφορά δεν
συµµετέχει στις τυχόν επιπλέον επιβαρύνσεις από την πράξη
αναλογισµού αλλά υποκαθίσταται από τον οικείο δήµο. Αν η
ύπαρξη οικοδοµής, κατά την έννοια της παρ. 2 του άρθρου 42
του ν.δ. 17.7/16.8.1923, νοµίµως υφισταµένης, εµποδίζει τη διά-
θεση της εισφοράς για τη δηµιουργία κοινόχρηστου χώρου, είναι
δυνατόν, κατά την κρίση της υπηρεσίας να µετατρέπεται σε ισά-
ξια χρηµατική συµµετοχή. Στην περίπτωση αυτή ο προσδιορι-
σµός της αξίας για την πραγµατοποίηση της µετατροπής αυτής
γίνεται από το αρµόδιο δικαστήριο, σύµφωνα µε τις διατάξεις

του ν. 2882/2001. Η πράξη τροποποίησης του σχεδίου της πα-
ρούσας κατά το µέρος που αφορά στη µετάσταση κυριότητος
υπέρ του οικείου Ο.Τ.Α. µεταγράφεται νόµιµα στο οικείο υποθη-
κοφυλακείο ή καταχωρείται στο Κτηµατολογικό Γραφείο.»

8. Το περιεχόµενο του πίνακα της πράξης εφαρµογής και ο
τρόπος συµπλήρωσης αυτού περιλαµβάνονται στο Παράρτηµα
Α’ του παρόντος νόµου. Με απόφαση του αρµόδιου Υπουργού
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής δύναται να
τροποποιείται το περιεχόµενο του Παραρτήµατος Α’ και να κα-
θορίζεται κάθε σχετικό θέµα.

Άρθρο 2
Υπολογισµός και καταβολή εισφορών σε χρήµα

1. Η παρ. 3 του άρθρου 9 του ν. 1337/1983 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. Η εισφορά σε χρήµα υπολογίζεται µε βάση το εµβαδόν της
ιδιοκτησίας, όπως αυτή διαµορφώνεται µε την πράξη εφαρµογής
και την τιµή ζώνης του οικοπέδου κατά το χρόνο κύρωσης της
πράξης εφαρµογής. Ως τιµή ζώνης του οικοπέδου για την εφαρ-
µογή του προηγούµενου εδαφίου νοείται: 

α) Στις περιοχές όπου ισχύει το αντικειµενικό σύστηµα προσ-
διορισµού της φορολογητέας αξίας των ακινήτων του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, η ανά τετραγωνικό µέτρο αξία του οικοπέδου
η οποία προκύπτει από την Τιµή Οικοπέδου (Τ.Ο.) συναρτήσει
της Τιµής Ζώνης (Τ.Ζ.) και του Συντελεστή Αξιοποίησης του Οι-
κοπέδου (Σ.Α.Ο.) πολλαπλασιαζόµενης µε το Συντελεστή του Οι-
κοπέδου (Σ.Ο.), όπως καθορίζονται στους πίνακες τιµών των
αποφάσεων του Υπουργού Οικονοµικών, που εκδίδονται κατ’
εξουσιοδότηση των κείµενων διατάξεων. 

β) Στις περιοχές όπου δεν ισχύει το αντικειµενικό σύστηµα
προσδιορισµού της φορολογητέας αξίας των ακινήτων, και µε
την επιφύλαξη ότι δεν εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 5
του ν. 4223/2013 (Α’ 287), η ανά τετραγωνικό µέτρο αξία των ακι-
νήτων, όπως αυτή προσδιορίζεται από την επιτροπή του π.δ.
5/1986 (Α’ 2). Για ιδιοκτησίες που στην πράξη εφαρµογής οι ιδιο-
κτήτες αναγράφονται µε ελλιπή στοιχεία ή µε την ένδειξη «άγνω-
στος» ώστε να καθίσταται αδύνατη η βεβαίωση και είσπραξη του
ποσού της εισφοράς του άρθρου αυτού, για τον υπολογισµό της
εισφοράς, λαµβάνεται υπόψη η οικοπεδική αξία κατά το χρόνο
κύρωσης της διορθωτικής πράξης του αρµοδίου οργάνου, εκτός
αν δεν έχουν βεβαιωθεί ήδη οι εισφορές σε χρήµα της αρχικής
πράξης εφαρµογής, οπότε και λαµβάνεται υπόψη η οικοπεδική
αξία κατά το χρόνο κύρωσης της αρχικής πράξης εφαρµογής. Η
εισφορά αυτή βεβαιώνεται από την αρµόδια Υπηρεσία Δόµησης
στο κατάστηµα της Φορολογικής Διοίκησης που εξυπηρετεί το
δήµο, ενώ για τους δήµους που έχουν δική τους ταµειακή υπη-
ρεσία η παραπάνω εισφορά βεβαιώνεται απευθείας στην υπηρε-
σία αυτή, µετά την κύρωση της πράξης εφαρµογής. Η εισφορά
αυτή εισπράττεται, σύµφωνα µε τις διατάξεις περί εισπράξεως
δηµόσιων εσόδων, ως έσοδο του οικείου δήµου και αποδίδεται
σε αυτούς κατά µήνα. Η οφειλόµενη εισφορά σε χρήµα καταβάλ-
λεται εντός προθεσµίας εννέα (9) ετών από την πράξη επιβολής
της, σε εκατόν οκτώ (108) ισόποσες µηνιαίες δόσεις ή σε τριάντα
έξι (36) ισόποσες τριµηνιαίες δόσεις ή σε δεκαοκτώ (18) ισόπο-
σες εξαµηνιαίες δόσεις. Σε περίπτωση που ο οφειλέτης επιλέξει
την καταβολή του συνολικού ποσού εντός προθεσµίας ενός (1)
έτους από την πράξη επιβολής της εισφοράς, παρέχεται έκ-
πτωση ποσοστού είκοσι τοις εκατό (20%) επί του συνολικού
ποσού. Σε περίπτωση βεβαίωσης της εισφοράς σε χρήµα µετά
την κύρωση διορθωτικής πράξης ως προς τα στοιχεία του ιδιο-
κτήτη, η προθεσµία καταβολής των οφειλών υπολογίζεται από
την ηµεροµηνία της αρχικής πράξης επιβολής. Σε κάθε περί-
πτωση ως ελάχιστη µηνιαία δόση ορίζεται το ποσό των πενήντα
(50) ευρώ, ως ελάχιστη τριµηνιαία το ποσό των εκατόν πενήντα
(150) ευρώ και ως ελάχιστη εξαµηνιαία δόση το ποσό των τρια-
κοσίων (300) ευρώ. Τα ανωτέρω ισχύουν αποκλειστικά για την
οφειλόµενη εισφορά σε χρήµα και όχι για τυχόν µετατροπές ει-
σφοράς γης σε χρήµα ή προσκυρώσεις. Το ποσό της εισφοράς
αυτής διατίθεται από τους οικείους Ο.Τ.Α. για την κατασκευή,
εντός της περιοχής µελέτης, των βασικών κοινόχρηστων έργων
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υποδοµής, όπως οδικό δίκτυο και δίκτυα ύδρευσης και αποχέ-
τευσης, είτε από τον ίδιο είτε από εξουσιοδοτηµένο από αυτόν
φορέα, καθώς και για την εκπόνηση µελετών πολεοδόµησης,
πράξεων εφαρµογής και ρυµοτοµικών σχεδίων εφαρµογής. Κάθε
διάθεση της εισφοράς αυτής για άλλο σκοπό είναι άκυρη και η
παράβαση αυτής αποτελεί παράβαση καθήκοντος κατά το
άρθρο 259 του ΠΚ για όλους τους εµπλεκοµένους. Οι οργανι-
σµοί κοινής ωφέλειας και τα λοιπά νοµικά πρόσωπα δηµοσίου ή
ιδιωτικού δικαίου δεν απαλλάσσονται της εισφοράς σε χρήµα για
τους προβλεπόµενους από την πολεοδοµική µελέτη κοινωφελείς
χώρους αρµοδιότητάς τους. Η καταβολή της εισφοράς αυτής γί-
νεται µετά την απόκτηση του χώρου από το φορέα, σύµφωνα µε
τις κείµενες διατάξεις. Σε περίπτωση µετατροπής σε χρηµατική
εισφορά, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου 7 του άρ-
θρου 8 εφαρµόζονται οι διατάξεις της παραγράφου 13 του άρ-
θρου 12 ως προς τον προσδιορισµό της αξίας και οι ανωτέρω
διατάξεις ως προς τον τρόπο καταβολής των οφειλόµενων ει-
σφορών σε χρήµα. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µετά
από πρόταση των Υπουργών Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής και Οικονοµικών, επικαιροποιούνται ο προσδιο-
ρισµός αξίας ακινήτων για την επιβολή εισφοράς σε χρήµα, ο
τρόπος καταβολής αυτής και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια.»

2. Η παρ. 4 του άρθρου 9 του ν. 1337/1983 αντικαθίσταται ως
εξής:

«4. Μετά από σχετική αίτηση του ιδιοκτήτη και έγκριση της
κατά περίπτωση αρµόδιας αρχής, είναι δυνατόν αντί της κατα-
βολής εισφοράς σε χρήµα, να προσφέρεται τµήµα της επιφά-
νειας της ιδιοκτησίας ίσης αξίας. Η µετατροπή γίνεται µέχρι την
πραγµατοποίηση της εισφοράς σε γη και εφαρµόζεται µόνο στις
ακόλουθες περιπτώσεις:

α) η αποδιδόµενη επιφάνεια της ιδιοκτησίας όσο και η εναπο-
µένουσα ιδιοκτησία καλύπτουν τους περιορισµούς της κατά κα-
νόνα αρτιότητας, ή

β) η αποδιδόµενη επιφάνεια της ιδιοκτησίας µπορεί να συµπε-
ριληφθεί σε όµορο κοινόχρηστο χώρο όπως πλατεία, άλσος ή
µεγάλο χώρο πρασίνου, ή όµορο κοινωφελή χώρο.

Μετά την κύρωση της πράξης εφαρµογής, οµοίως κατά τα
ανωτέρω, δύναται αντί της καταβολής εισφοράς σε χρήµα να
προσφέρεται τµήµα της επιφάνειας της ιδιοκτησίας ίσης αξίας.
Η µετατροπή γίνεται µε τη διαδικασία διορθωτικής πράξης εφαρ-
µογής, η οποία εκδίδεται µετά από αίτηση του ιδιοκτήτη, που θα
υποβληθεί εντός εξαµήνου από την έκδοση της πράξης επιβολής
εισφοράς σε χρήµα και έγκριση της κατά περίπτωση αρµόδιας
αρχής. Ειδικώς στην περίπτωση που η επιφάνεια αποδίδεται για
τη δηµιουργία κοινόχρηστων ή κοινωφελών χώρων απαιτείται,
πέρα από την κύρωση διορθωτικής πράξης εφαρµογής, η τρο-
ποποίηση του εγκεκριµένου ρυµοτοµικού σχεδίου.»

3. Η παρ. 6α του άρθρου 9 του ν. 1337/1983 αντικαθίσταται ως
εξής:

«6.α. Σε κάθε συµβολαιογραφική πράξη που αφορά δικαιοπρα-
ξία εν ζωή και έχει ως αντικείµενο µεταβίβαση της κυριότητας
ακινήτου που οφείλει εισφορά σε χρήµα, σύµφωνα µε κυρωµένη
πράξη εφαρµογής, επισυνάπτεται βεβαίωση του οικείου δήµου,
ότι έχει καταβληθεί τουλάχιστον το ποσό των δόσεων, που αντι-
στοιχεί σε ποσοστό τριάντα τοις εκατό (30%) των συνολικών υπο-
χρεώσεων που αναλογούν στο µεταβιβαζόµενο ακίνητο. Στα
συµβολαιογραφικά έγγραφα µεταβίβασης επί ποινή ακυρότητας
γίνεται ειδική µνεία για τους υπόχρεους οφειλέτες και το υπολει-
πόµενο ποσόν οφειλής εισφοράς σε χρήµα. Εντός δεκαπέντε
(15) ηµερών από τη µεταγραφή ή την καταχώριση των δικαιωµά-
των κυριότητας αντίστοιχα στα αρµόδια Υποθηκοφυλακεία ή
Κτηµατολογικά Βιβλία, ο αποκτών οφείλει να υποβάλει δήλωση
ιδιοκτησίας στον οικείο δήµο προκειµένου να βεβαιώσει σε αυτόν
το υπόλοιπο των οφειλών σε χρήµα και να προσκοµίσει αντί-
γραφο αυτής στο οικείο Υποθηκοφυλακείο ή Κτηµατολογικό
γραφείο, το οποίο κάνει σχετική επισηµείωση στο περιθώριο της
µεταγραφής. Σε κάθε περίπτωση το µη καταβληθέν υπόλοιπο
των οφειλών εισφορών σε χρήµα βαρύνει τον αποκτώντα το δι-
καίωµα κυριότητος, ανεξαρτήτως του είδους της πράξης µε την
οποία το απέκτησε. Η απαίτηση του οικείου δήµου για το µη κα-
ταβληθέν υπόλοιπο των οφειλών εισφορών σε χρήµα δεν υπό-

κειται σε παραγραφή.»
4. Στο τέλος του άρθρου 9 του ν. 1337/1983 προστίθενται πα-

ράγραφοι 7 και 8 ως εξής:
«7. Σε πράξεις επιβολής εισφοράς σε χρήµα που εκδόθηκαν

µετά την 1η Ιανουαρίου 2009 έως και την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος νόµου, εφαρµόζεται ενιαία ποσοστιαία µείωση επί του
αρχικού ποσού εισφοράς σε χρήµα ίση µε είκοσι τοις εκατό
(20%). Εντός αποκλειστικής προθεσµίας έξι (6) µηνών από την
έναρξη ισχύος του νόµου, εφαρµόζεται η προαναφερθείσα µεί-
ωση υπολογιζόµενων µε τα ήδη καταβληθέντα ποσά και εκδίδε-
ται εκ νέου η πράξη επιβολής. Στις περιπτώσεις αυτές η
προθεσµία καταβολής των οφειλών δύναται µε απόφαση του οι-
κείου δηµοτικού συµβουλίου να υπολογίζεται από την ηµεροµη-
νία της νέας πράξης επιβολής εισφοράς. Η ως άνω µείωση και ο
αντίστοιχος συµψηφισµός εφαρµόζονται µόνο σε περιοχές που
ισχύει το αντικειµενικό σύστηµα προσδιορισµού της φορολογη-
τέας αξίας των ακινήτων του Υπουργείου Οικονοµικών και δεν
εφαρµόζονται σε βεβαιωθείσες και ολοσχερώς καταβληθείσες
οφειλές, σε µετατροπές εισφοράς γης σε χρήµα ή σε προσκυ-
ρώσεις. Τυχόν διαφορά που προκύπτει µεταξύ του ήδη καταβλη-
θέντος ποσού και του ποσού που προκύπτει µετά την εφαρµογή
της µείωσης του πρώτου εδαφίου δεν επιστρέφεται.

8. Για τις περιοχές που ισχύει το αντικειµενικό σύστηµα προσ-
διορισµού της φορολογητέας αξίας των ακινήτων του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, µε απόφαση της επιτροπής του π.δ. 5/1986
(Α’2) δύναται να επιβάλλεται µειωτικός συντελεστής (ΜΣ) στην
τιµή ζώνης του οικοπέδου που συνυπολογίζεται στην εισφορά σε
χρήµα. Ως µειωτικός συντελεστής (ΜΣ) τίθεται το ήµισυ του πο-
σοστού της ετήσιας µεταβολής του Δείκτη Παραγωγής στις Κα-
τασκευές της ΕΛ.ΣΤΑΤ. από το έτος θέσπισης των αντικειµενικών
αξιών στην περιοχή (ΔΠΚ1) έως το προηγούµενο έτος προσδιο-
ρισµού της αξίας των ακινήτων (ΔΠΚ2) και εξάγεται από τον
τύπο: ΜΣ = (ΔΠΚ1 - ΔΠΚ2) / (2 x ΔΠΚ1), ο οποίος σε κάθε περί-
πτωση δεν λαµβάνει τιµές µεγαλύτερες του 0,3. Τα ανωτέρω
ισχύουν αποκλειστικά για την οφειλόµενη εισφορά σε χρήµα και
όχι για τυχόν µετατροπές εισφοράς γης σε χρήµα ή προσκυρώ-
σεις.»

5. Το άρθρο 1 του π.δ. 5/1986 (Α’ 2) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 1

1. Με απόφαση του αρµόδιου Περιφερειάρχη συγκροτούνται
Επιτροπές στην έδρα κάθε περιφερειακής ενότητας, που είναι
αρµόδιες για τον προσδιορισµό της αξίας των ακινήτων που πε-
ριλαµβάνονται σε πράξεις εφαρµογής για τις περιοχές που εµ-
πίπτουν στις διατάξεις περί εισφορών σε γη και χρήµα. Στις
νησιωτικές περιοχές µπορούν να συγκροτούνται Επιτροπές µε
αρµοδιότητα σε περισσότερες από µία περιφερειακές ενότητες.
Εκτός των νησιωτικών περιοχών σε εξαιρετικές περιπτώσεις δύ-
ναται να συγκροτούνται επιπλέον Επιτροπές στην έδρα κάθε πε-
ριφερειακής ενότητας µετά από προηγούµενη απόφαση του
Γενικού Γραµµατέα Αποκεντρωµένης Διοίκησης ανεξαρτήτως
της περιφέρειας στην οποία συγκροτούνται. Η Επιτροπή επιλαµ-
βάνεται: α) στην περίπτωση που δεν είναι δυνατός ο προσδιορι-
σµός της αξίας τους είτε γιατί δεν έχει οριστεί στην περιοχή
αντικειµενικό σύστηµα υπολογισµού της αξίας µέχρι σήµερα είτε
γιατί κατά το χρόνο κύρωσης της πράξης δεν εφαρµόζεται το
σύστηµα αυτό είτε γιατί δεν εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρ-
θρου 5 του ν. 4223/2013 (Α’ 287), και β) στον υπολογισµό της
αξίας των επικειµένων.

2. Η Επιτροπή είναι τετραµελής και αποτελείται από: α) τον
Προϊστάµενο του οικείου Τµήµατος Χωρικού Σχεδιασµού της Δι-
εύθυνσης Περιβάλλοντος και Χωρικού Σχεδιασµού (ΠΕ.ΧΩ.ΣΧ.)
ως Πρόεδρο µε αναπληρωτή τον νόµιµο αντικαταστάτη του, β)
έναν υπάλληλο της Διεύθυνσης Τεχνικών Έργων της οικείας πε-
ριφερειακής ενότητας µε τον αναπληρωτή του, γ) έναν υπάλληλο
της Δ.Ο.Υ. που βρίσκεται στην έδρα της οικείας περιφερειακής
ενότητας µε τον αναπληρωτή του και δ) έναν εκπρόσωπο του το-
πικού παραρτήµατος ΤΕΕ. Ο υπάλληλος της Δ.Ο.Υ. υποδεικνύε-
ται από τον Γενικό Γραµµατέα Δηµοσίων Εσόδων. Ο
εκπρόσωπος του τοπικού παραρτήµατος του ΤΕΕ ορίζεται µέσα
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σε ανατρεπτική προθεσµία δέκα (10) ηµερών από τότε που το
σχετικό έγγραφο του Περιφερειάρχη περιέλθει στο σχετικό νο-
µικό πρόσωπο. Εάν µετά την πάροδο των δέκα (10) ηµερών δεν
έχει ορισθεί εκπρόσωπος, καθώς και ο αναπληρωτής αυτού, η
Επιτροπή νόµιµα συγκροτείται από τα υπόλοιπα µέλη. Γραµµα-
τέας της Επιτροπής ορίζεται µε πράξη του Προέδρου ο υπάλλη-
λος-µέλος της Περιφερειακής Ενότητας. Η Επιτροπή έχει
απαρτία όταν παρευρίσκονται τρία µέλη της και αποφασίζει κατά
πλειοψηφία. Στην Επιτροπή συµµετέχει κατά περίπτωση ως πέµ-
πτο µέλος και µε ισότιµο δικαίωµα ψήφου ο Προϊστάµενος της
οικείας Υπηρεσίας Δόµησης µε τον αναπληρωτή του, οι οποίοι
ορίζονται µε απόφαση του Δηµάρχου κατά την υποβολή του αι-
τήµατος για προσδιορισµό της αξίας των ακινήτων από την Επι-
τροπή. Σε περίπτωση ισοψηφίας, υπερισχύει η ψήφος του
Προέδρου.

3. Ο Δήµαρχος υποχρεούται όπως εντός ενός µηνός από την
κύρωση της Πράξης Εφαρµογής διαβιβάσει στην Επιτροπή τον
πίνακα της Πράξης και τα σχετικά σχέδια που προσδιορίζουν τη
θέση και το µέγεθος των ακινήτων που υπόκεινται σε εισφορά,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος. Επίσης αποστέλλει
τους πίνακες επικειµένων προκειµένου να προσδιοριστεί η αξία
τους.

4. Η Επιτροπή συγκαλείται από τον Πρόεδρό της και µετά από
αυτοψία και έλεγχο των στοιχείων που υπεβλήθησαν σε αυτήν
καταρτίζει, εντός προθεσµίας τριάντα (30) ηµερών από τότε που
ελήφθησαν τα ως άνω στοιχεία της Πράξης Εφαρµογής και τα
συγκριτικά στοιχεία προσδιορισµού της αξίας, έκθεση στην
οποία περιγράφεται η κατάσταση των ακινήτων και των συστατι-
κών τους, καθώς και οι τυχόν ιδιαίτερες συνθήκες αυτών και εκτι-
µάται αιτιολογηµένα η αξία τους, η οποία και αναγράφεται στις
αντίστοιχες στήλες του πίνακα της Πράξης Εφαρµογής.

5. Η ως άνω έκθεση συντάσσεται ανά κατηγορία ή ζώνες ακι-
νήτων και ανάλογα µε τα τυχόν ιδιαίτερα χαρακτηριστικά τους
(π.χ. γωνιακά ακίνητα, ακίνητα εντός εµπορικής ζώνης, ακίνητα
µε µεγάλο πρόσωπο επί βασικού οδικού άξονα κ.ο.κ.), εντάσσον-
τας τα υπό διαχείριση ακίνητα στην αντίστοιχη κατηγορία που
ανήκουν. Εάν προκύψει διαφωνία για την αξία του ακινήτου, κα-
ταχωρούνται στην έκθεση όλες οι γνώµες που διατυπώθηκαν. Ως
χρόνος για τον προσδιορισµό της αξίας του ακινήτου λαµβάνεται
ο χρόνος κύρωσης της πράξης εφαρµογής (σύµφωνα µε το
άρθρο 9 του ν. 1337/1983). Ως κριτήρια για την εκτίµηση της
αξίας του ακινήτου λαµβάνονται        υπόψη τα σχετικά στοιχεία
από την οικεία Δ.Ο.Υ., την αρµόδια Κτηµατική Υπηρεσία του Ελ-
ληνικού Δηµοσίου, τα οποία εκτιµώνται ελεύθερα από την Επι-
τροπή, ο µειωτικός συντελεστής (ΜΣ) της παρ. 8 του άρθρου 9
του             ν. 1337/1983, καθώς και κάθε άλλο στοιχείο το οποίο
κρίνεται αναγκαίο. Οι οικείες Δ.Ο.Υ. συνεργάζονται µε την Επι-
τροπή και παρέχουν κάθε σχετικό στοιχείο προς διευκόλυνση
του έργου της, όταν τους ζητείται.

6. Σε περίπτωση διορθωτικών πράξεων εφαρµογής εφαρµό-
ζεται υποχρεωτικά η προηγούµενη έκθεση της επιτροπής για την
προγενέστερη πράξη εφαρµογής που κυρώθηκε στην ίδια πε-
ριοχή, υπό την προϋπόθεση ότι δεν έχει παρέλθει δεκαοκτάµηνο
από τη σύνταξη της προηγούµενης έκθεσης.»

6. Η παρ. 1 του άρθρου 3 του π.δ. 5/1986 (Α’ 2) αντικαθίσταται
ως εξής:

«1. Σε περίπτωση άσκησης προσφυγής κατά πράξης επιβολής
εισφοράς σε χρήµα, σύµφωνα µε τις διατάξεις του π.δ. 59/1980,
βεβαιώνεται αµέσως στο αρµόδιο Δηµόσιο Ταµείο ή στην Οικο-
νοµική Υπηρεσία του οικείου Δήµου αν υφίσταται, ποσοστό εί-
κοσι τοις εκατό (20%) της εισφοράς που ορίζεται σε δύο (2)
ισόποσες µηνιαίες δόσεις που δεν µπορεί να είναι µικρότερες
από εκατό (100) ευρώ.»

7. Το άρθρο 4 του π.δ. 5/1986 (Α’ 2) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 4

1. Οι εισφορές σε χρήµα καταβάλλονται, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις της παρ. 3 του άρθρου 9 του ν. 1337/1983.

2. Σε περίπτωση που καταστούν ληξιπρόθεσµες άνω των έξι
(6) µηνιαίων ή άνω των δύο (2) τριµηνιαίων ή άνω της µίας (1)

εξαµηνιαίας δόσης, χάνεται αµετάκλητα το δικαίωµα καταβολής
της εισφοράς σε δόσεις και καθίσταται εφάπαξ απαιτητή και λη-
ξιπρόθεσµη, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρ. 1 του άρθρου 5
του Κ.Ε.Δ.Ε.. Σε περιπτώσεις ακινήτων που έχουν ληξιπρόθεσµες
οφειλές κατά τα ανωτέρω, απαγορεύεται η µεταβίβαση ή η σύ-
σταση εµπραγµάτων δικαιωµάτων και η χορήγηση έγκρισης ή
άδειας δόµησης.»

Άρθρο 3
Διαδικασία τροποποίησης εγκεκριµένων

ρυµοτοµικών σχεδίων µετά από άρση ρυµοτοµικής
απαλλοτρίωσης ή δέσµευσης

1. Η παράγραφος 4α του άρθρου 29 του ν. 2831/2000, ως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«α) να µην επιφέρουν µείωση της συνολικής επιφάνειας κοινό-
χρηστων χώρων ούτε των αναγκαίων κοινωφελών χώρων, σύµ-
φωνα µε τα γενικά πλαίσια χρήσεων γης (ΓΠΣ, ΣΧΟΟΑΠ ή ΤΧΣ).
Επιτρέπεται η µείωση όταν η τροποποίηση γίνεται λόγω άρσης
αναγκαστικής απαλλοτρίωσης, η οποία: αα) είτε γίνεται σε συµ-
µόρφωση αποφάσεων των αρµόδιων δικαστηρίων, µε τις οποίες
ακυρώνεται η άρνηση της διοίκησης να άρει την απαλλοτρίωση,
ββ) είτε έχει αρθεί αυτοδικαίως µετά την παρέλευση δεκαπεντα-
ετίας από την έγκριση του ρυµοτοµικού σχεδίου, µε το οποίο επι-
βλήθηκε για πρώτη φορά η ρυµοτοµική απαλλοτρίωση ή
δέσµευση του ακινήτου, γγ) είτε έχει αρθεί αυτοδικαίως µετά την
παρέλευση πενταετίας από την κύρωση της σχετικής πράξης
εφαρµογής ή της πράξης αναλογισµού.»

2. Το άρθρο 32 του ν. 4067/2012 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 32
Διαδικασία τροποποίησης εγκεκριµένων ρυµοτοµικών σχε-

δίων µετά από άρση ρυµοτοµικής 
απαλλοτρίωσης ή δέσµευσης

1. Μετά την παρέλευση δεκαπενταετίας από την έγκριση του
ρυµοτοµικού σχεδίου µε το οποίο επιβλήθηκε για πρώτη φορά η
ρυµοτοµική απαλλοτρίωση ή δέσµευση του ακινήτου, ή την πα-
ρέλευση πενταετίας από την κύρωση της σχετικής πράξης εφαρ-
µογής ή της πράξης αναλογισµού, επέρχεται αυτοδίκαια άρση
της απαλλοτρίωσης, εφόσον αιτείται ο ιδιοκτήτης την τροποποί-
ηση εγκεκριµένου ρυµοτοµικού σχεδίου, χωρίς να απαιτείται η
έκδοση σχετικής διαπιστωτικής απόφασης. Ο ιδιοκτήτης του ακι-
νήτου, εφόσον δεν έχει ασκηθεί αίτηση για το δικαστικό καθορι-
σµό της αποζηµίωσης ή έχει παρέλθει δεκαοκτάµηνο από τη
δηµοσίευση είτε της απόφασης προσωρινού καθορισµού της
αποζηµίωσης είτε της απόφασης οριστικού καθορισµού της απο-
ζηµίωσης ή δεν έχει καθορισθεί αποζηµίωση εξωδίκως, αιτείται
προς τον οικείο δήµο ή τον κατά περίπτωση αρµόδιο για την
απαλλοτρίωση φορέα, την τροποποίηση του εγκεκριµένου ρυ-
µοτοµικού σχεδίου, προκειµένου το ακίνητο να καταστεί οικοδο-
µήσιµο.

2. Η αίτηση της προηγούµενης παραγράφου συνοδεύεται υπο-
χρεωτικά από τα ακόλουθα στοιχεία:

α) Έκθεση ελέγχου τίτλων υπογραφόµενη από δύο δικηγό-
ρους, οι οποίοι φέρουν την ευθύνη για το σχετικό πόρισµα, θεω-
ρηµένη από τον οικείο δικηγορικό σύλλογο. Ο έλεγχος τίτλων
αναφέρεται στο τοπογραφικό διάγραµµα της περίπτωσης β’,
ανέρχεται τουλάχιστον έως το χρόνο έγκρισης του ρυµοτοµικού
σχεδίου και θεωρείται από την υπηρεσία.

β) Το απαιτούµενο κατά τις ισχύουσες πολεοδοµικές διατάξεις
τοπογραφικό διάγραµµα, θεωρηµένο από την αρµόδια πολεοδο-
µική υπηρεσία ως προς την ισχύ των αναγραφόµενων στοιχείων
του ρυµοτοµικού σχεδίου, ως προς την ύπαρξη ή µη οριοθετη-
µένου ή µη υδατορέµατος, εγκεκριµένων αρχαιολογικών χώρων,
οριογραµµών αιγιαλού και παραλίας και ως προς τη διέλευση
εναέριας γραµµής υψηλής τάσης ΔΕΗ ή αγωγού φυσικού αε-
ρίου. Το διάγραµµα αυτό συντάσσεται κατά το πρότυπο τοπο-
γραφικό διάγραµµα που κατατίθεται στις Υπηρεσίες Δόµησης
για Έκδοση Άδειας Δόµησης και περιλαµβάνει αναλυτικά τα όρια
του γεωτεµαχίου και του τµήµατος, που βρίσκεται υπό ρυµοτο-
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µική απαλλοτρίωση ή δέσµευση, και την πρόταση τροποποίησης
του εγκεκριµένου ρυµοτοµικού σχεδίου, προκειµένου το ακίνητο
να καταστεί οικοδοµήσιµο µε επιβολή της εισφοράς σε γη, κατά
την παρ. 2 του άρθρου 20 του ν. 2508/1997, για τη δηµιουργία
κοινοχρήστου χώρου. Σε περίπτωση που προκύπτει η ύπαρξη µη
οριοθετηµένου υδατορέµατος, το τοπογραφικό διάγραµµα συ-
νοδεύεται από πρόταση καθορισµού οριογραµµών υδατορεµά-
των, σύµφωνα µε το ν. 4258/ 2014.

γ) Βεβαίωση του οικείου δήµου ή του αρµόδιου φορέα για την
απαλλοτρίωση ότι δεν έχει συντελεσθεί η απαλλοτρίωση και ότι
δεν συντρέχουν οι προϋποθέσεις του άρθρου 28 του ν.
1337/1983.

δ) Σε περιπτώσεις αµφιβόλου γεωλογικής καταλληλότητας,
όπως περιοχές µε κλίση εδάφους µεγαλύτερη του 35%, µε ιστο-
ρικό κατολίσθησης ή διάβρωσης εδάφους και µε µόνιµη ή επο-
χική κάλυψη µε νερά, προσκοµίζεται µελέτη γεωλογικής
καταλληλότητας. Σε κάθε περίπτωση µελέτη γεωλογικής καταλ-
ληλότητας δύναται να επιβάλεται µόνο σε περιπτώσεις κοινοχρή-
στων χώρων που καθορίσθηκαν εκ της αρχικής έγκρισης
ρυµοτοµικών σχεδίων βάσει των προγενέστερων διατάξεων του
ν. 2508/1997. Με απόφαση του αρµόδιου Υπουργού Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής δύναται να εξειδικεύονται
οι προδιαγραφές, καθώς και τα κριτήρια των περιπτώσεων που
απαιτείται η εκπόνηση µελέτης γεωλογικής καταλληλότητας.

3. Η τροποποίηση εγκεκριµένων ρυµοτοµικών σχεδίων σε συµ-
µόρφωση δικαστικής απόφασης για την άρση ρυµοτοµικής
απαλλοτρίωσης ή δέσµευσης γίνεται µε υποβολή σχετικού αιτή-
µατος στον οικείο δήµο ή την αρµόδια υπηρεσία από τον ιδιο-
κτήτη του ακίνητου στο οποίο ανακλήθηκε ή ήρθη η
απαλλοτρίωση ή δέσµευση, εφόσον αιτείται ο ιδιοκτήτης την
τροποποίηση εγκεκριµένου ρυµοτοµικού σχεδίου, χωρίς να απαι-
τείται η έκδοση σχετικής διαπιστωτικής απόφασης και συνοδεύε-
ται υποχρεωτικά από τα στοιχεία α’και β’ της παραγράφου 2 του
παρόντος άρθρου και από τη δικαστική απόφαση του αρµόδιου
δικαστηρίου.

4. Ο οικείος δήµος ή ο κατά περίπτωση αρµόδιος για την απαλ-
λοτρίωση φορέας κατ’ εξαίρεση δύναται να εισηγηθεί εκ νέου
επιβολή της ανακληθείσας ή αρθείσας ρυµοτοµικής απαλλοτρίω-
σης ή δέσµευσης του χώρου για τον ίδιο και µόνο σκοπό, µόνο
εφόσον συντρέχει η πρόθεση και οικονοµική δυνατότητα του οι-
κείου δήµου ή άλλου αρµόδιου φορέα για την άµεση καταβολή
της προσήκουσας αποζηµίωσης στους δικαιούχους, η οποία
αποδεικνύεται µε την εγγραφή αυτής σε ειδικό κωδικό στον προ-
ϋπολογισµό του οικείου δήµου ή του εκάστοτε αρµόδιου φορέα,
και µόνον στις ακόλουθες περιπτώσεις:

α) το ακίνητο αποτελεί τµήµα και δεν καλύπτει ολόκληρη την
απαιτούµενη έκταση του προβλεπόµενου κοινόχρηστου ή κοινω-
φελούς χώρου µε αποτέλεσµα µέσω της άρσης να επέρχεται
απώλεια του αρχικού σκοπού του χώρου, ή

β) το ακίνητο δεσµεύτηκε για τη δηµιουργία κοινόχρηστου
χώρου εκ της αρχικής εγκρίσεως του ρυµοτοµικού σχεδίου και
όχι εκ µεταγενέστερης τροποποιήσεως αυτού, ή

γ) ο κοινόχρηστος χώρος προβλέπεται επιπρόσθετα στη θέση
αυτή από ΓΠΣ, ΣΧΟΟΑΠ, ΤΧΣ, ΕΧΣ ή άλλο ίδιου επιπέδου σχε-
διασµό.

Σε περίπτωση δρόµων απαγορεύεται η εκ νέου επιβολή της
ανακληθείσας ή αρθείσας ρυµοτοµικής απαλλοτρίωσης ή δέ-
σµευσης του χώρου, εκτός αν συντρέχουν οι προϋποθέσεις της
περίπτωσης γ’. Εφόσον ισχύουν οι προϋποθέσεις της περίπτω-
σης γ’ αλλά δεν υπάρχει η οικονοµική δυνατότητα του οικείου
δήµου ή άλλου αρµόδιου φορέα για την άµεση καταβολή της
προσήκουσας αποζηµίωσης στους δικαιούχους, ο οικείος δήµος
δύναται να αιτηθεί χρηµατοδότηση από το Πράσινο Ταµείο. Εφό-
σον εντός εξαµήνου από το αίτηµα για την άρση δεν προβλεφθεί
και εγκριθεί η σχετική χρηµατοδότηση, η διαδικασία συνεχίζεται
και θεωρείται ότι δεν συντρέχει η οικονοµική δυνατότητα.

5. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση
του αρµόδιου Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατι-
κής Αλλαγής δύναται να εξειδικεύονται ή να τροποποιούνται οι
περιπτώσεις της προηγούµενης παραγράφου.

6. Για την τροποποίηση του σχεδίου µε σκοπό τη διοικητική

εφαρµογή είτε της δικαστικής απόφασης που αίρει ή ανακαλεί
τη ρυµοτοµική απαλλοτρίωση είτε της αυτοδίκαιης άρσης, σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 1 του παρόντος άρθρου, λαµβάνονται
υπόψη όλες οι προστατευτικές διατάξεις για το περιβάλλον και
ιδίως οι διατάξεις για τις αρχαιότητες, τον αιγιαλό και την παρα-
λία που ισχύουν κατά το χρόνο της τροποποίησης. Οι διατάξεις
περί προστασίας δασών δεν εφαρµόζονται για την τροποποίηση
του ρυµοτοµικού σχεδίου: α) επί ρυµοτοµικών σχεδίων που εγ-
κρίθηκαν µετά την ισχύ των διατάξεων του ν. 998/1979, β) επί
εκτάσεων ρυµοτοµικών σχεδίων, οι οποίες κατά το χρόνο της αρ-
χικής τους έγκρισης δεν ήταν δασικές και γ) επί κοινωφελών και
κοινοχρήστων χώρων που προέκυψαν µε τροποποίηση του ρυ-
µοτοµικού σχεδίου από αρχικώς οικοδοµήσιµους χώρους. Τυχόν
πράξεις της διοίκησης στα πλαίσια της δασικής νοµοθεσίας, που
εκδόθηκαν επί ακινήτων του προηγούµενου εδαφίου, ανακαλούν-
ται από τον Γενικό Γραµµατέα Αποκεντρωµένης Διοίκησης, µετά
από αίτηµα του ενδιαφεροµένου. Στις λοιπές περιπτώσεις ισχύει
ο έλεγχος του δασικού χαρακτήρα, ο οποίος ανέρχεται αποκλει-
στικά και µόνο στο χρόνο έγκρισης του ρυµοτοµικού σχεδίου.

7. Σε περίπτωση που δεν µπορεί να τροποποιηθεί το σχέδιο
πόλης και να ενταχθεί η ιδιοκτησία σε οικοδοµικό τετράγωνο
λόγω των υφισταµένων στην περιοχή απαγορεύσεων και ρυθµί-
σεων, τότε τίθεται εκτός του εγκεκριµένου ρυµοτοµικού σχεδίου
και ορίζονται σε αυτήν ειδικοί όροι χρήσης και δόµησης. Οι
χώροι που προστατεύονται από τις διατάξεις περί δασών και οι
απολύτου προστασίας αρχαιολογικοί χώροι που είτε εντάσσον-
ται σε ζώνη α’ προστασίας είτε δεν επιτρέπεται η δόµηση σε αυ-
τούς, τίθενται υποχρεωτικά εκτός σχεδίου µετά από έλεγχο των
προϋποθέσεων της παραγράφου 6.

8. Για την εφαρµογή της διαδικασίας της παραγράφου 1, ο
ιδιοκτήτης ή η πλειοψηφία, κατ’ ελάχιστον του εξήντα έξι τοις
εκατό (66%), των συνιδιοκτητών του ακινήτου αιτούνται, προς
τον οικείο δήµο ή τον κατά περίπτωση αρµόδιο για την απαλλο-
τρίωση φορέα, την τροποποίηση του εγκεκριµένου ρυµοτοµικού
σχεδίου, προκειµένου το ακίνητο να καταστεί οικοδοµήσιµο. Ο
οικείος δήµος ή ο κατά περίπτωση αρµόδιος για την απαλλο-
τρίωση φορέας οφείλει να γνωµοδοτήσει, εντός αποκλειστικής
προθεσµίας τριών (3) µηνών από την κατάθεση της αίτησης, για
την εκ νέου επιβολή ή µη της ανακληθείσας ή αρθείσας ρυµοτο-
µικής απαλλοτρίωσης ή δέσµευσης του χώρου, σύµφωνα µε τα
οριζόµενα στις παραγράφους 4, 6 και 7.

9. Σε περίπτωση που εκδοθεί κατά την παράγραφο 8 θετική
γνωµοδότηση για εκ νέου επιβολή της ρυµοτοµικής απαλλοτρίω-
σης ή δέσµευσης κοινοχρήστου χώρου λόγω των προϋποθέσεων
της παραγράφου 4, ο οικείος δήµος ή ο κατά περίπτωση αρµό-
διος για την απαλλοτρίωση φορέας οφείλει να προχωρήσει,
εντός αποκλειστικής προθεσµίας έξι (6) µηνών σε καθορισµό
τιµής µονάδος µε εξώδικο συµβιβασµό και σε εγγραφή του σχε-
τικού ποσού αποζηµίωσης σε ειδικό κωδικό στον προϋπολογισµό
του οικείου δήµου ή του εκάστοτε αρµόδιου φορέα, µε την οποία
αποδεικνύεται η πρόθεση και οικονοµική δυνατότητά του για την
άµεση καταβολή της προσήκουσας αποζηµίωσης στους δικαιού-
χους. Εφόσον µετά την έκδοση της θετικής γνωµοδότησης για
εκ νέου επιβολή της ρυµοτοµικής απαλλοτρίωσης ή δέσµευσης
κοινοχρήστου χώρου, ο οικείος δήµος αιτηθεί χρηµατοδότηση
από το Πράσινο Ταµείο κατά τα οριζόµενα στην παράγραφο 4, η
καταλυτική προθεσµία, για καθορισµό τιµή µονάδος και δέ-
σµευση του καθοριζόµενου ποσού, παρατείνεται κατά τρεις (3)
µήνες. Σε κάθε περίπτωση ο καθορισµός τιµής µονάδος µε εξώ-
δικο συµβιβασµό γίνεται από κοινού µεταξύ των ιδιοκτητών και
όλων των υπόχρεων σε καταβολή της αποζηµίωσης και εφόσον
εντός των ανωτέρω προθεσµιών αυτό δεν καταστεί εφικτό, εκδί-
δεται η θετική γνωµοδότηση και ακολουθείται η διαδικασία δικα-
στικού προσδιορισµού αποζηµίωσης κατά τις διατάξεις του ν.
2882/2001.

10. Σε περιπτώσεις ιδιοκτησιών που ανήκουν στο Δηµόσιο, σε
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου ή νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου
του δηµοσίου τοµέα, κατά την έννοια της περίπτωσης α’ της πα-
ραγράφου 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), κατά την
άρση απαλλοτρίωσης επιβάλλεται, εκτός από την τυχόν προβλε-
πόµενη εισφορά σε γη ή χρήµα, η παραχώρηση µε συµβολαι-
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ογραφική πράξη προς τον οικείο δήµο επιφάνειας γης ίσης µε
το είκοσι τοις εκατό (20%) της εκτάσεως του όλου ακινήτου για
τη δηµιουργία κοινοχρήστου χώρου.

Σε αυτή την περίπτωση απαιτείται η τροποποίηση         του εγ-
κεκριµένου ρυµοτοµικού σχεδίου και έναντι της παραχώρησης
αυξάνεται µετά από γνωµοδότηση του             ΚΕΣΥΠΟΘΑ ο συν-
τελεστής δόµησης επί του τελικώς οικοδοµήσιµου ακινήτου κατά
είκοσι τοις εκατό (20%), ο οποίος υπολογίζεται στο σύνολο του
ακινήτου πριν την παραχώρηση.

Η ως άνω προϋπόθεση δεν εφαρµόζεται εφόσον µε την παρα-
χώρηση το ακίνητο που αποµένει δεν είναι άρτιο και οικοδοµή-
σιµο.

11. Σε κάθε περίπτωση έκδοσης θετικής γνωµοδότησης για εκ
νέου επιβολή της ρυµοτοµικής απαλλοτρίωσης ή δέσµευσης του
χώρου, επί σχεδίου πόλεως που εγκρίθηκε µε τις διατάξεις του
ν.δ. 17.7/16.8.1923, και µε αρµόδιο για την απαλλοτρίωση φορέα
τον οικείο δήµο, ο δήµος προκαταβάλλει για λογαριασµό και εις
βάρος των υπόχρεων παρόδιων ιδιοκτητών τις δαπάνες που τους
βαρύνουν για την απαλλοτρίωση.

Οι δαπάνες αυτές συµπεριλαµβάνονται στην αποζηµίωση που
εγγράφεται σε ειδικό κωδικό στον προϋπολογισµό του οικείου
δήµου, ο οποίος στη συνέχεια βεβαιώνει και εισπράττει, κατά την
παρ. 11 του άρθρου 26 του    ν. 1828/1989, από τους υπόχρεους
σε καταβολή αποζηµίωσης, το ποσό που κατέβαλε, για λογαρια-
σµό τους, στους δικαιούχους της αποζηµίωσης. Τα ανωτέρω
ισχύουν και σε περίπτωση που υπόχρεοι είναι µόνο οι παρόδιοι
ιδιοκτήτες, υπό την προϋπόθεση ότι έχουν εκτελεσθεί ολικώς ή
µερικώς έργα σχετικά µε το σκοπό του κοινοχρήστου ή κοινω-
φελούς χώρου.

12. Σε περίπτωση είτε παρέλευσης άπρακτου της προαναφερ-
θείσας προθεσµίας της παραγράφου 8 για γνωµοδότηση σχετικά
µε την εκ νέου επιβολή ή µη της ανακληθείσας ή αρθείσας ρυ-
µοτοµικής απαλλοτρίωσης ή δέσµευσης του χώρου, είτε της έκ-
δοσης αρνητικής γνωµοδότησης για εκ νέου επιβολή, ο
δεσµευµένος χώρος µετατρέπεται σε οικοδοµήσιµος βάσει της
προτεινόµενης τροποποίησης του εγκεκριµένου ρυµοτοµικού
σχεδίου, που συνοδεύει το στοιχείο β’ της παραγράφου 2 του
παρόντος άρθρου, και τηρώντας τη διαδικασία του άρθρου 154
του από 14.7.1999 προεδρικού διατάγµατος του Κώδικα Βασικής
Πολεοδοµικής Νοµοθεσίας (Δ’ 580).

13. Ο οικείος δήµος οφείλει να τηρήσει τις προβλεπόµενες
διατάξεις, διατυπώσεις και διαδικασίες δηµοσιοποίησης της προ-
τεινόµενης τροποποίησης του σχεδίου στη θέση του ακινήτου,
εντός αποκλειστικής προθεσµίας έξι (6) µηνών, µετά την άπρα-
κτη παρέλευση της οποίας η διαδικασία έγκρισης της τροποποί-
ησης συνεχίζεται χωρίς τη γνώµη του. Εντός αποκλειστικής
προθεσµίας εννέα (9) µηνών από την έναρξη των διαδικασιών
τροποποίησης του εγκεκριµένου ρυµοτοµικού σχεδίου, µε πράξη
του οργάνου που είναι αρµόδιο για την τροποποίηση του σχεδίου
ανακαλείται αυτοδίκαια η ρυµοτοµική απαλλοτρίωση ή δέσµευση
και τροποποιείται το σχέδιο καθιστώντας το χώρο οικοδοµήσιµο,
όπως αυτός διαµορφώνεται µετά την επιβολή της προβλεπόµε-
νης εισφοράς σε γη για δηµιουργία κοινόχρηστου χώρου.

14. Σε συνέχεια του αιτήµατος της παραγράφου 3, ακολουθεί-
ται οµοίως η διαδικασία των παραγράφων 8 έως 13.

15. Οι αιτήσεις της παραγράφου 8 υποβάλλονται και αξιολο-
γούνται µόνο στις περιπτώσεις που υπάρχει είτε πράξη αναλογι-
σµού σε ρυµοτοµικά σχέδια που εγκρίθηκαν µε τις διατάξεις του
ν.δ. 17.7/16.8.1923, είτε κυρωµένη πράξη εφαρµογής µε καθο-
ρισµένο τον υπό απαλλοτρίωση χώρο που δεσµεύτηκε επιπλέον
της προαπαιτούµενης εισφοράς σε γη. Σε περίπτωση υποβολής
αιτήµατος σε κυρωµένη πράξη εφαρµογής χωρίς καθορισµένο
τον υπό απαλλοτρίωση χώρο, που δεσµεύτηκε επιπλέον της προ-
απαιτούµενης εισφοράς σε γη, θα πρέπει να προηγηθεί διορθω-
τική πράξη εφαρµογής προκειµένου να καθορισθεί ο υπό
απαλλοτρίωση χώρος.

16. Σε κάθε περίπτωση δεν εφαρµόζονται οι διατάξεις τους
παρόντος άρθρου και απαγορεύεται η άρση της ρυµοτοµικής
απαλλοτρίωσης ή δέσµευσης στις περιπτώσεις: α) κοινόχρηστων
ή κοινωφελών χώρων που καθορίσθηκαν εκ της αρχικής έγκρι-
σης ρυµοτοµικών σχεδίων είτε για αστική αποκατάσταση δι-

καιούχων του Υπουργείου Γεωργίας, είτε κατόπιν ιδιωτικής πρω-
τοβουλίας όπως οι οικοδοµικοί συνεταιρισµοί, είτε για στεγα-
στικά προγράµµατα και β) περιοχών που βρίσκονται σε στάδιο
σύνταξης του Κεφαλαίου Γ’ πράξης εφαρµογής.

17. Σε περιπτώσεις σχεδίων πόλεως, που εγκρίθηκαν µε τις
διατάξεις του ν.δ. 17.7/16.8.1923, η εισφορά σε γη που επιβάλ-
λεται κατά την τροποποίηση του ρυµοτοµικού σχεδίου προκει-
µένου το ακίνητο να καταστεί οικοδοµήσιµο, υπολογίζεται κατά
τις διατάξεις της περίπτωσης β’ παρ. 2 του άρθρου 20 του ν.
2508/1997.

18. Σε περίπτωση τροποποίησης ρυµοτοµικού σχεδίου που εγ-
κρίθηκε µε τις διατάξεις του ν. 1337/1983 προκειµένου το ακί-
νητο να καταστεί οικοδοµήσιµο, επιβάλλεται εισφορά σε χρήµα
κατά τις διατάξεις του άρθρου 9 του ν. 1337/1983 και δεν επι-
βάλλεται εκ νέου εισφορά σε γη.

19. Με προεδρικό διάταγµα, µετά από πρόταση του Υπουργού
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, καθορίζονται
τα κριτήρια και κάθε απαραίτητο στοιχείο προκειµένου να παρέ-
χεται η δυνατότητα µετατροπής του δεσµευµένου χώρου σε
πηγή µεταφοράς συντελεστή δόµησης για την Τράπεζα Γης κατά
τις διατάξεις του ν. 4178/2013, µόνο εφόσον υφίσταται αίτηµα
του ενδιαφερόµενου ιδιοκτήτη.»

Άρθρο 4
Υποχρεώσεις δήµων – Ψηφιακή καταγραφή

1. Από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου και µέσα σε προ-
θεσµία ενός (1) έτους, οι δήµοι αποστέλλουν σε ψηφιακό αρχείο
προς τη Διεύθυνση Πολεοδοµικού Σχεδιασµού και Τράπεζας Γης
του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής και τις οικείες Αποκεντρωµένες Διοικήσεις, θεµατικό χάρτη
και πίνακα µε τους εγκεκριµένους κοινόχρηστους χώρους για
τους οποίους: α) εκκρεµεί η συντέλεση της απαλλοτρίωσης, β)
εκκρεµεί η υλοποίηση των προβλεπόµενων έργων υποδοµής ή
γ) έχει προκύψει µετατροπή σε οικοδοµήσιµους χώρους µετά
από άρση ρυµοτοµικής απαλλοτρίωσης ή δέσµευσης.

2. Μετά την παρέλευση του ενός (1) έτους µε πρωτοβουλία
των ΟΤΑ ή της Διεύθυνσης Πολεοδοµικού Σχεδιασµού και Τρά-
πεζας Γης του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµα-
τικής Αλλαγής κινείται η διαδικασία τροποποίησης των
εγκεκριµένων ρυµοτοµικών σχεδίων για την απόκτηση των βασι-
κών κοινόχρηστων ή κοινωφελών χώρων που στερήθηκαν λόγω
άρσης ή αποδέσµευσης.

Άρθρο 5
Εκπόνηση µελετών πολεοδοµικού σχεδιασµού

και λοιπές διατάξεις

1. Για τις εκκρεµείς διαδικασίες εκπόνησης µελετών πολεοδό-
µησης, ταυτόχρονης εκπόνησης κτηµατογράφησης, πολεοδοµι-
κής µελέτης και πράξης εφαρµογής, καθώς και εκπόνησης
µελετών πράξης εφαρµογής, που ανατέθηκαν από το Δηµόσιο
και Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης πριν από την ισχύ του
ν. 3316/2005 και εφαρµόζονται οι διατάξεις της Δ17α/Ο1/12Ο/
Φ.4.8/ 6.10.1988 κοινής απόφασης των Υπουργών Οικονοµικών
και Δηµόσιων Έργων (Β’ 761) περί αµοιβών για τις µελέτες κ.λπ.
έργων Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, εφαρµόζεται επι-
πλέον των προβλεποµένων ενιαία έκπτωση δεκαπέντε τοις εκατό
(15%) επί του πληρωτέου ποσού κάθε λογαριασµού που θα εγ-
κριθεί µετά την ψήφιση του νόµου.

2. Προκειµένου να ολοκληρωθούν εκκρεµείς διαδικασίες εκ-
πόνησης µελετών πολεοδόµησης, όπου κύριος του έργου – ερ-
γοδότης είναι το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής δύναται να συνάπτεται προγραµµατική σύµ-
βαση µε άλλη δηµόσια αρχή για την εποπτεία της διοίκησης και
τη διοίκηση των συµβάσεων, την έγκριση των µελετών και την
παραλαβή του αντικειµένου της σύµβασης. Η προγραµµατική
σύµβαση υπογράφεται από κοινού από τον αρµόδιο Υπουργό
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, τον ανάδοχο
µελετητή που εκπονεί τη µελέτη και τη δηµόσια αρχή η οποία
µπορεί να είναι η οικεία περιφέρεια ή ο οικείος δήµος και υπό
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την προϋπόθεση να διαθέτει επαρκή τεχνική στελέχωση.
Στη σύµβαση ορίζονται τουλάχιστον:
α) Το αρχικό και το εναποµένον αντικείµενο της σύµβασης και

η προεκτιµώµενη δαπάνη τόσο για το σύνολο όσο και για το ανε-
κτέλεστο µέρος της µελέτης.

β) Τα καθήκοντα και οι υποχρεώσεις της εντολοδόχου.
γ) Ο τρόπος κάλυψης των αναγκαίων για την εκπλήρωση της

σύµβασης δαπανών της εντολοδόχου και οι λεπτοµέρειες της
καταβολής της.

δ) Οι όροι διαπίστωσης της εκπλήρωσης των καθηκόντων της
εντολοδόχου και της λήξης της εντολής.

ε) Οι όροι άσκησης του τεχνικού, οικονοµικού και λογιστικού
ελέγχου του κυρίου του έργου κατά τις φάσεις εκπλήρωσης της
εντολής.

στ) Οι πράξεις και ενέργειες της εντολοδόχου πριν από τις
οποίες απαιτείται η προηγούµενη έγκριση του κυρίου του έργου.

3. Σε περίπτωση ρυµοτοµικής απαλλοτρίωσης ή δέσµευσης
του χώρου σε σχέδιο πόλεως που εγκρίθηκε µε τις διατάξεις του
ν.δ. 17.7/16.8.1923 και έχουν προσδιορισθεί δικαστικώς οι απο-
ζηµιώσεις κατά τις διατάξεις του ν. 2882/2001, τηρούνται οι δια-
τάξεις της παρ. 11 του άρθρου 32 του ν. 4067/2012, όπως
τροποποιήθηκε µε το παρόν, υπό την προϋπόθεση ότι έχουν
εκτελεσθεί ολικώς ή µερικώς έργα σχετικά µε το σκοπό του κοι-
νοχρήστου χώρου.

4. Η παρ. 15 του άρθρου 25 του ν. 4178/2013 αντικαθίσταται
ως εξής:

«15. Σε κάθε περίπτωση η απαιτούµενη βεβαίωση κύριας χρή-
σης χορηγείται από ιδιώτη µηχανικό. Εντός εγκεκριµένων ρυµο-
τοµικών σχεδίων, επιτρέπεται κατόπιν έκδοσης άδειας δόµησης
η αλλαγή χρήσης κατά τις κείµενες διατάξεις επί ρυµοτοµούµε-
νων ακινήτων εφόσον έχει παρέλθει δεκαετία από την κήρυξη και
εφόσον δεν έχει συντελεστεί απαλλοτρίωση. Η αλλαγή χρήσης
επιτρέπεται, σύµφωνα µε τις ισχύουσες στην περιοχή του ακινή-
του χρήσεις γης µε εξαίρεση τα ρυµοτοµούµενα κτίσµατα εντός
των κηρυγµένων χώρων για τη δηµιουργία κοινοχρήστων χώρων
πρασίνου, πάρκων και αλσών επί των οποίων υφίστανται νοµίµως
κτίσµατα, στα οποία επιτρέπεται η αλλαγή χρήσης µόνο για κα-
τοικία. Με υπουργική απόφαση του αρµόδιου Υπουργού Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζεται κάθε
αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της παρούσας παρα-
γράφου, καθώς και οι περιπτώσεις εξαιρέσεων εφαρµογής του
πρώτου εδαφίου για τις οποίες η σχετική βεβαίωση εκδίδεται
από την αρµόδια Υ.ΔΟΜ.. Σε κάθε περίπτωση εξακολουθούν να
διατηρούνται οι χρήσεις και να επιτρέπονται οι αναγκαίες επι-
σκευές στα ρυµοτοµούµενα κτίσµατα για λόγους χρήσης και υγι-
εινής όπως εργασίες επισκευής, αποκατάστασης, διαρρύθµισης,
αντικατάσταση στέγης, ανεξαρτήτως της δεκαετίας, κατά τα
λοιπά εφαρµοζοµένων των ρυθµίσεων της ως άνω υπουργικής
απόφασης για τη διαδικασία έκδοσης άδειας δόµησης ή έγκρι-
σης εργασιών µικρής κλίµακας.»

5. Προκειµένου για τον έλεγχο των µελετών γεωλογικής κα-
ταλληλότητας, που απαιτούνται κατά τον πολεοδοµικό σχεδια-
σµό, καταρτίζεται κατάλογος από υπαλλήλους, ειδικότητας
κλάδου γεωλόγου µελών του ΓΕΩΤΕΕ ή του ΤΕΕ των υπηρεσιών
της Αποκεντρωµένης Διοίκησης και των Περιφερειών, που εγκρί-
νεται µε απόφαση του αρµόδιου Γενικού Γραµµατέα Αποκεντρω-
µένης Διοίκησης εντός προθεσµίας τριάντα (30) ηµερών από τη
δηµοσίευση του παρόντος. Οι αποφάσεις των Γενικών Γραµµα-
τέων Αποκεντρωµένης Διοίκησης για την κατάρτιση των καταλό-
γων αποστέλλονται στη Γενική Γραµµατεία Χωρικού Σχεδιασµού
και Αστικού Περιβάλλοντος του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και αναρτώνται στην ιστοσε-
λίδα του Υπουργείου. Μετά την κατάρτιση των καταλόγων οι µε-
λέτες γεωλογικής καταλληλότητας, που απαιτούνται στο πλαίσιο
εφαρµογής των νόµων 4269/2014 και 4280/2014 δύναται να υπο-
βάλονται από τους ενδιαφερόµενους για έλεγχο στη Γενική Δι-
εύθυνση Χωροταξικής και Περιβαλλοντικής Πολιτικής της
αρµόδιας Αποκεντρωµένης Διοίκησης, η οποία είναι αρµόδια για
την έγκρισή τους µετά από τη διενέργεια ελέγχου από ειδικό γε-
ωλόγο αξιολογητή του καταλόγου. Τα παραπάνω ισχύουν και για
την έγκριση πολεοδόµησης Περιοχών Περιβαλλοντικής Αναβάθ-

µισης και Ιδιωτικής Πολεοδόµησης (ΠΠΑΙΠ), πέραν των προβλε-
ποµένων για την έκδοση βεβαίωσης καταλληλότητας του άρ-
θρου 4 του ν. 4280/ 2014.

6. Είναι δυνατή η χορήγηση άδειας δόµησης σε άρτιο οικό-
πεδο, κατά κανόνα ή κατά παρέκκλιση, εντός σχεδίου πόλεως
εγκεκριµένου µε τις διατάξεις του ν.δ. 17.7/ 16.8.1923, που βα-
ρύνεται µε υποχρεώσεις λόγω ρυµοτοµίας, εφόσον καταστεί οι-
κοδοµήσιµο µε τη διάνοιξη τµήµατος κοινοχρήστου χώρου,
συνεχόµενου µε ήδη διανοιγµένο εγκεκριµένο κοινόχρηστο
χώρο, σε όλο το πλάτος της οδού και σε µήκος κατ’ ελάχιστον
ίσο µε το απαιτούµενο πρόσωπο από τους ισχύοντες όρους δό-
µησης κατά κανόνα ή κατά παρέκκλιση, που εφαρµόζονται κατά
περίπτωση. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζονται οι αναγκαίες προδια-
γραφές και προϋποθέσεις για την εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο 6
Καταργούµενες - Μεταβατικές διατάξεις

1. Η παράγραφος 2 του άρθρου 31 του ν. 4067/2012, όπως αν-
τικαταστάθηκε µε την µε την παρ. 2 του άρθρου 62 του ν.
4280/2014, καταργείται.

2. Οι διατάξεις των παραγράφων 1, 2, 3, 4, 5, 6 και 7 του άρ-
θρου 1 και της παραγράφου 1 του άρθρου 2 δεν ισχύουν για τις
ήδη κυρωθείσες πράξεις εφαρµογής. Μετά από αίτηση του οφει-
λέτη µπορεί να υπάγονται στις διατάξεις της παρ. 1 του άρθρου
2 ως προς τον τρόπο καταβολής, οι οφειλές που προκύπτουν
από κυρωθείσες πράξεις εφαρµογής, για τις οποίες δεν έχει ολο-
κληρωθεί η καταβολή των εισφορών σε χρήµα. Στις περιπτώσεις
αυτές η προθεσµία καταβολής των οφειλών υπολογίζεται από
την ηµεροµηνία της αρχικής πράξης επιβολής της εισφοράς.

3. Σε διορθωτικές πράξεις εφαρµογής, που θα κυρωθούν µετά
τη δηµοσίευση του παρόντος, και αφορούν διορθώσεις σε ήδη
κυρωθείσες πράξεις εφαρµογής, δεν ισχύουν οι διατάξεις των
παραγράφων 1, 3, 4, 5, 6 και 7 του άρθρου 1.

4. Σε εκκρεµείς διαδικασίες πολεοδόµησης εφαρµόζονται οι
διατάξεις των άρθρων 1 και 2. Στις περιπτώσεις που κατά τη δη-
µοσίευση του παρόντος έχει δοθεί εντολή σύνταξης του Κεφα-
λαίου Γ’ της πράξης εφαρµογής, µε απόφαση του αρµόδιου για
την κύρωση της πράξης εφαρµογής, που εκδίδεται ύστερα από
γνώµη του οικείου δηµοτικού συµβουλίου, οι ως άνω εκκρεµείς
διαδικασίες δύνανται να υπάγονται στις προϊσχύουσες διατάξεις
περί εισφοράς γης των παραγράφων 1, 3, 4, 5, 6 και 7 του άρ-
θρου 1.

5. Σε ήδη κυρωθείσες πράξεις εφαρµογής που εκκρεµεί ο
προσδιορισµός της αξίας των ακινήτων ή και των επικειµένων
ισχύουν οι διατάξεις του άρθρου 2.

6. Εκκρεµείς διαδικασίες τροποποίησης εγκεκριµένων ρυµο-
τοµικών σχεδίων λόγω άρσης προς συµµόρφωση δικαστικών
αποφάσεων, για τις οποίες έχει υποβληθεί σχετικό αίτηµα στις
αρµόδιες υπηρεσίες, συνεχίζουν µε τις προϊσχύουσες διατάξεις
του άρθρου 20 του ν. 2508/ 1997 και του άρθρου 32 του ν.
4067/2012. Μετά από αίτηµα του ιδιοκτήτη ή του συνόλου των
συνιδιοκτητών του ακινήτου δύναται να υπάγονται στις διατάξεις
της παρ. 7 του άρθρου 1 και του άρθρου 3 του παρόντος. Σε
κάθε περίπτωση εκκρεµών διαδικασιών ισχύουν οι διατάξεις των
παραγράφων 4, 6, 7, 16 και 18 του άρθρου 32 του ν. 4067/2012,
όπως τροποποιήθηκε µε το παρόν.

7. α) Στην περίπτωση επανέγκρισης σχεδίων για οποιονδή-
ποτε, λόγο δεν απαιτείται η εκ νέου σύνταξη πράξης εφαρµογής,
εφόσον δεν θίγονται κοινόχρηστοι και κοινωφελείς χώροι και δεν
επέρχονται αλλαγές και οι προτεινόµενες από το ΡΣΕ ρυµοτοµι-
κές γραµµές συµπίπτουν µε τα όρια διαµορφωµένων κοινοχρή-
στων χώρων και αντιστοίχως οι προτεινόµενες-οικοδοµικές
γραµµές µε τα όρια διαµορφωµένων οικοδοµικών γραµµών ή οι-
κοδοµικών τετραγώνων.

β) Δεν απαιτείται η τήρηση της διαδικασίας δηµοσιότητας της
περίπτωσης β’ της παραγράφου 4 του άρθρου 10 του ν.
4269/2014, επί Ρυµοτοµικών Σχεδίων Εφαρµογής (ΡΣΕ) που εγ-
κρίνονται κατά τα οριζόµενα στην περίπτωση δ’ της παραγράφου
3 του άρθρου 8 του ιδίου ως άνω νόµου, εφόσον οι προτεινόµε-
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νες από το ΡΣΕ ρυµοτοµικές γραµµές συµπίπτουν µε τα όρια δια-
µορφωµένων κοινοχρήστων χώρων και αντιστοίχως οι προτεινό-
µενες οικοδοµικές γραµµές µε τα όρια διαµορφωµένων
οικοδοµικών γραµµών ή οικοδοµικών τετραγώνων. Σε αυτήν την
περίπτωση, εφόσον οι οπωσδήποτε διαµορφωµένοι, µέσα στην
περιοχή του ΡΣΕ, κοινόχρηστοι και κοινωφελείς χώροι καλύ-
πτουν την ελάχιστη έκταση κοινοχρήστων και κοινωφελών χώρων
κατά τα πολεοδοµικά σταθερότυπα, δεν απαιτείται σύνταξη πρά-
ξεως εφαρµογής και η έκδοση του προεδρικού διατάγµατος, για
την έγκριση του ΕΧΣ και του ΡΣΕ επέχει θέση πράξεως εφαρµο-
γής για όλες τις νόµιµες συνέπειες.

8. Οι επιτροπές του π.δ. 5/1986 (Α’ 2) που έχουν συγκροτηθεί
έως τη δηµοσίευση του παρόντος συνεχίζουν τις εκκρεµείς δια-
δικασίες προσδιορισµού της αξίας των ακινήτων που περιλαµ-
βάνονται σε πράξεις εφαρµογής. Σε κάθε περίπτωση εκκρεµών
διαδικασιών ισχύουν οι διατάξεις των παραγράφων 4, 5 και 6 του
άρθρου 1 του π.δ. 5/1986 (Α’ 2), όπως τροποποιήθηκε µε το
παρόν.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΣΥΜΠΛΗΡΩΣΗ ΔΙΑΤΑΞΕΩΝ ΝΟΚ -

ΔΑΣΙΚΗΣ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑΣ - ΠΟΛΕΟΔΟΜΙΚΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ

Άρθρο 7
Τροποποίηση του ν. 4067/2012

1.α. Η παρ. 3. του άρθρου 1 του ν. 4067/2012 (Α’ 79) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«3. Σε νοµίµως υφιστάµενους οικισµούς χωρίς εγκεκριµένο ρυ-
µοτοµικό σχέδιο εφαρµόζονται οι ακόλουθες διατάξεις του πα-
ρόντος:

α) το άρθρο 2,
β) οι παράγραφοι 4 και 5 του παρόντος άρθρου,
γ) το άρθρο 4,
δ) το άρθρο 5,
ε) το άρθρο 6,
στ) το άρθρο 9,
ζ) το άρθρο 11, εκτός από την παράγραφο 6ιζ,
η) οι παράγραφοι 3 και 4 του άρθρου 12,
θ) το άρθρο 13,
ι) το άρθρο 16,
ια) το άρθρο 17,
ιβ) το άρθρο 18,
ιγ) το άρθρο 19,
ιδ) το άρθρο 23,
ιε) το άρθρο 25,
ιστ) το άρθρο 26,
ιζ ) οι παράγραφοι 1, 4 και 5 του άρθρου 27,
ιη) το άρθρο 28, και
ιθ) τα άρθρα 29 έως 37.»
1.β) αα) Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 4067/2012

προστίθεται εδάφιο ως εξής:
«Ως αίθριο ορίζεται και το ηλιακό αίθριο όταν αυτό περιβάλ-

λεται από όλες τις πλευρές του από το κτίριο, στεγάζεται από κι-
νητά διαφανή στοιχεία έµµεσου ηλιακού κέρδους και
συνεισφέρει στη συνολική ενεργειακή απόδοση του κτιρίου. Για
τη αποφυγή υπερθέρµανσης ο χώρος αυτός κατά τη θερινή πε-
ρίοδο θα πρέπει σε τµήµατά του να αφήνεται ανοικτός, σύµφωνα
µε σχετική µελέτη ή να σκιάζεται από ελαφριά στοιχεία σκίασης.»

ββ) Η παρ. 5 του άρθρου 2 του ν. 4067/2012 αντικαθίσταται
ως εξής:

«5. Ανοικτός Εξώστης (µπαλκόνι) είναι η οριζόντια προεξοχή
του δαπέδου ορόφου ή του δώµατος που προβάλλεται πέρα από
τις επιφάνειες των όψεων του κτιρίου και χρησιµοποιείται για την
προσωρινή παραµονή ανθρώπων ή και την προσπέλασή τους
προς χώρους κύριας ή βοηθητικής χρήσης.»

γγ) Η παρ. 10 του άρθρου 2 του ν. 4067/2012 αντικαθίσταται
ως εξής:

«10. Βιοκλιµατικός σχεδιασµός κτιρίου είναι ο κατάλληλος σχε-
διασµός του κτιρίου που αποσκοπεί στη βέλτιστη εκµετάλλευση
των φυσικών και κλιµατολογικών συνθηκών µέσω της χρήσης κυ-

ρίως παθητικών συστηµάτων, µε σκοπό να επιτυγχάνονται οι βέλ-
τιστες εσωτερικές συνθήκες θερµικής άνεσης, ποιότητας αέρα
και φυσικού φωτισµού κατά τη διάρκεια όλου του έτους µε την
ελάχιστη δυνατή κατανάλωση ενέργειας.»

δδ) Η παρ.11 του άρθρου 2 του ν. 4067/2012 αντικαθίσταται
ως εξής:

«11. Βιοκλιµατικό κτίριο είναι το κτίριο του οποίου ο σχεδια-
σµός ανταποκρίνεται στις κλιµατικές συνθήκες του περιβάλλον-
τός του, µέσω της χρήσης κυρίως παθητικών συστηµάτων, µε
τρόπο ώστε να επιτυγχάνονται οι βέλτιστες εσωτερικές συνθή-
κες θερµικής άνεσης, ποιότητας αέρα και φυσικού φωτισµού
κατά τη διάρκεια όλου του έτους, µε την ελάχιστη δυνατή κατα-
νάλωση ενέργειας και κατατάσσεται στις ανώτερες ενεργειακά
κατηγορίες όπως αυτές κάθε φορά ορίζονται.» 

εε) Η παρ. 18 του άρθρου 2 του ν. 4067/2012 αντικαθίσταται
ως εξής:

«18. Δρόµοι Ήπιας Κυκλοφορίας νοούνται οι οδοί µε προτε-
ραιότητα στην κίνηση των πεζών, στους οποίους µε κατάλληλες
διαµορφώσεις εξασφαλίζεται, πέραν των αναφεροµένων στη
χρήση πεζοδρόµου της παρ. 59 του παρόντος άρθρου, η διέ-
λευση οχηµάτων µε χαµηλή ταχύτητα ή και η στάθµευση.»

στστ) Η παρ.26 του άρθρου 2 του ν. 4067/2012 αντικαθίσταται
ως εξής:

«26. Ενεργητικά ηλιακά συστήµατα θέρµανσης/δροσισµού
είναι τα ηλιακά συστήµατα που χρησιµοποιούν µηχανικά µέσα
για την κυκλοφορία και διακίνηση της ηλιακής θερµότητας.»

ζζ) Η παρ. 59 του άρθρου 2 του ν. 4067/2012 αντικαθίσταται
ως εξής: 

«59. Πεζόδροµοι είναι οι διαµορφωµένοι υπαίθριοι κοινόχρη-
στοι ελεύθεροι χώροι, που εξυπηρετούν κυρίως τη συνεχή,
ασφαλή και χωρίς, εµπόδια κυκλοφορία των πεζών και ΑΜΕΑ. Σε
αυτούς απαγορεύεται η στάθµευση και επιτρέπεται να κυκλοφο-
ρούν µόνο τα οχήµατα που κινούνται προς και από εισόδους -
εξόδους χώρων, στάθµευσης των παρόδιων χρήσεων εκτός αν
άλλως ορίζεται από τον κανονισµό λειτουργίας τους.»

2. Το πρώτο εδάφιο και τα στοιχεία α’, β’ και γ’ της παρ. 2 του
άρθρου 6 του ν. 4067/2012 αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Με προεδρικά διατάγµατα, που εκδίδονται µε πρόταση του
Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής ή
του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού, µπορεί να χαρακτηρί-
ζονται ύστερα από αιτιολογηµένη έκθεση της αρµόδιας υπηρε-
σίας του Υπουργείου, γνώµη του οικείου δηµοτικού συµβουλίου
και γνώµη του Κεντρικού Συµβουλίου Πολεοδοµικών Θεµάτων
και Αµφισβητήσεων, µε σκοπό τη διατήρηση και ανάδειξη της ιδι-
αίτερης ιστορικής, πολεοδοµικής, αρχιτεκτονικής, λαογραφικής,
κοινωνικής και αισθητικής φυσιογνωµίας τους:

α) Ως (παραδοσιακά) προστατευόµενα σύνολα: οικισµοί ή τµή-
µατα πόλεων ή οικισµών ή αυτοτελή οικιστικά σύνολα εκτός
αυτών.

β) Ως ζώνες ιδιαίτερου κάλλους, χώροι, τόποι, τοπία ή και φυ-
σικοί σχηµατισµοί που συνοδεύουν ή περιβάλλουν στοιχεία αρ-
χιτεκτονικής κληρονοµιάς, όπως και αυτοτελείς σχηµατισµοί
φυσικού ή ανθρωπογενούς χαρακτήρα, εντός ή εκτός οικισµών.

γ) Προκειµένου για την προστασία, αποκατάσταση, διατή-
ρηση και ανάδειξη του πολεοδοµικού ιστού των παραδοσιακών
οικισµών, ιστορικών τόπων και αρχαιολογικών χώρων, ο οποίος
αποτελεί συστατικό στοιχείο της ιδιαίτερης φυσιογνωµίας τους,
είναι δυνατή η τροποποίηση ή αναθεώρηση του ισχύοντος ρυ-
µοτοµικού σχεδίου, έστω και αν µε αυτήν επέρχεται µείωση της
επιφανείας των κοινόχρηστων χώρων του.»

3. Τα επόµενα εδάφια µετά την περίπτωση γ’ της παρ. 2 του
άρθρου 6 του ν. 4067/2012 αντικαθίσταται ως εξής:

«Στις περιοχές αυτές µπορούν, µετά από µελέτες αστικού σχε-
διασµού ή τοπίου, να θεσπίζονται ειδικοί όροι και περιορισµοί δό-
µησης και να καθορίζονται ειδικές χρήσεις.

Σε περίπτωση που θεσπίζονται και ειδικοί µορφολογικοί περιο-
ρισµοί δόµησης και ειδικοί όροι δόµησης που αποκλίνουν από
τους ισχύοντες στην περιοχή, τότε απαιτείται και η γνώµη του
Κεντρικού Συµβουλίου Αρχιτεκτονικής. Αν η γνώµη του δηµοτι-
κού συµβουλίου δεν περιέλθει στην αρµόδια υπηρεσία του κατά
περίπτωση αρµόδιου Υπουργείου σε διάστηµα δύο (2) µηνών
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από τη λήψη του σχετικού εγγράφου, το διάταγµα εκδίδεται και
χωρίς αυτή.

Ο χαρακτηρισµός, σύµφωνα µε την περίπτωση β’, εφόσον δεν
θεσπίζονται ειδικοί όροι, µορφολογικοί περιορισµοί δόµησης και
χρήσεις γης, µπορεί να γίνεται µε απόφαση του κατά περίπτωση
αρµόδιου Υπουργού ύστερα από αιτιολογική έκθεση της αρµό-
διας υπηρεσίας του Υπουργείου, που δηµοσιεύεται στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως.

Ειδικές διατάξεις µε τις οποίες έχουν χαρακτηριστεί ανάλογα
και έχουν τεθεί σε καθεστώς προστασίας οι οικισµοί, χώροι,
τόποι που αναφέρονται στις περιπτώσεις α’ και β’ ανωτέρω και
έχουν επιβληθεί ειδικοί όροι και περιορισµοί δόµησης και χρή-
σεων για την προστασία του παραδοσιακού τους χαρακτήρα και
της ιδιαίτερης φυσιογνωµίας τους (ιστορικής, πολεοδοµικής, αρ-
χιτεκτονικής, λαογραφικής, κοινωνικής, αισθητικής), κατισχύουν
των διατάξεων του παρόντος νόµου και κάθε άλλης διάταξης.»

4. Το δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης γ’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 8 του ν. 4067/2012 αντικαθίσταται και προστίθεται τρίτο
εδάφιο ως εξής:

«Ειδικά για τους παραδοσιακούς οικισµούς ο καθορισµός της
οριακής οδού γίνεται µε προεδρικό διάταγµα, ύστερα από πρό-
ταση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής ύστερα από γνωµοδότηση του οικείου Κεντρικού Συµ-
βουλίου Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων. Προκειµέ-
νου για παραδοσιακούς οικισµούς αρµοδιότητας Υπουργών
Μακεδονίας και Θράκης και Ναυτιλίας και Αιγαίου οι ανωτέρω
αρµοδιότητες ασκούνται από τους Υπουργούς αυτούς ύστερα
από γνώµη των οικείων Κεντρικών Συµβουλίων Πολεοδοµικών
Θεµάτων και Αµφισβητήσεων αντίστοιχα.»

5. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 8 του  ν.
4067/2012 αντικαθίσταται ως εξής:

«Αν απέναντι από τα οικοδοµικά τετράγωνα που βρίσκονται
στα ακραία σηµεία του ρυµοτοµικού σχεδίου, που έχει εγκριθεί,
µέχρι τις 13.3.1983, προβλέπεται οικοδοµική γραµµή, χωρίς να
ανήκει σε ΟΤ µε την έννοια της παραγράφου 49 του άρθρου 2
του νόµου αυτού ή της παραπάνω παραγράφου 1, οι ιδιοκτησίες
που έχουν πρόσωπο στη γραµµή αυτή, εφόσον έχουν δηµιουρ-
γηθεί µέχρι τη δηµοσίευση του ν. 1577/1985 (ΓΟΚ), είναι οικοδο-
µήσιµες µόνο κατά το τµήµα τους, το οποίο έχει επιφάνεια, που
αντιστοιχεί στις ελάχιστες απαιτούµενες για το εµβαδόν και το
πρόσωπο διαστάσεις αρτιότητας, οι οποίες προβλέπονται από
τις πολεοδοµικές διατάξεις, που ισχύουν για το απέναντι οικοδο-
µικό τετράγωνο.»

6. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 8 του   ν. 4067/2012
αντικαθίσταται ως εξής:

«Οικόπεδα που βρίσκονται µέσα σε εγκεκριµένο σχέδιο και
έχουν παραχωρηθεί από το κράτος έως τη δηµοσίευση του ν.
1577/1985 (ΓΟΚ), για οποιονδήποτε λόγο, µε αποφάσεις ή πα-
ραχωρητήρια, θεωρούνται άρτια και οικοδοµήσιµα µε όποιες δια-
στάσεις και εµβαδόν παραχωρήθηκαν ή µε τις τυχόν µικρότερες
ή µεγαλύτερες που έχουν στην πραγµατικότητα, εφόσον η µε-
ταβολή αυτή δεν οφείλεται σε µεταβιβάσεις.»

7. Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης ζ’ της παρ. 1 του άρθρου
10 του ν. 4067/2012 αντικαθίσταται ως εξής:

«ζ. Σε περίπτωση οικοπέδων τουλάχιστον 4.000 τ.µ. µε από-
δοση σε κοινή δηµόσια χρήση του 100% του ακαλύπτου παρέ-
χεται το εξής κίνητρο: αύξηση της επιτρεπόµενης δόµησης του
υπάρχοντος οικοπέδου κατά 35% µε προσθήκη καθ’ ύψος µέχρι
30% επιπλέον του επιτρεπόµενου της περιοχής µε τις προϋπο-
θέσεις ποσοστιαίας µείωσης του επιτρεπόµενου ποσοστού κά-
λυψης του οικοπέδου κατά ΑΧ35% και αριθµού των κτιρίων που
δηµιουργούνται µικρότερου του Β/2 και ίσο µε τη µικρότερη προ-
κύπτουσα ακέραιη µονάδα µε ελάχιστο το ένα.»

8. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 10 του  ν.
4067/2012, αντικαθίσταται o αριθµός «66%» µε τον αριθµό
«67%».

9. α) Στην περίπτωση ι’ της παρ. 6 του άρθρου 11 του  ν.
4067/2012, µετά το πρώτο εδάφιο προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Σε περίπτωση που η κύρια χρήση του υπογείου χώρου δε-
σµεύεται συµβολαιογραφικά για την εξυπηρέτηση χώρων στάθ-
µευσης, η οροφή του σε κανένα σηµείο δεν δύναται να

υπερβαίνει το 1,50 µ. από την οριστική στάθµη του εδάφους.»
β) Στην παρ. 6 του άρθρου 11 του ν. 4067/2012 προστίθεται

περίπτωση ιβ.3 ως εξής: 
«Σε ειδικά κτίρια επιτρέπεται, κατά παρέκκλιση των προβλεπο-

µένων στην παρ. 3 του άρθρου 15 και στην παρ. 2α του άρθρου
13 του παρόντος νόµου, η υποβάθµιση της διαµορφωµένης
στάθµης του ακαλύπτου χώρου του αίθριου στο εσωτερικό του
κτιρίου έως τη στάθµη του δαπέδου του πρώτου υπογείου, µε
την προϋπόθεση ότι:  α) η υποβάθµιση αυτού δεν υπερβαίνει τα
3,20µ. από το διαµορφωµένο έδαφος, β) οι διαστάσεις του αί-
θριου είναι, µεγαλύτερες του Δ προσαυξηµένες κατά 0,20 του
ύψους της υποβάθµισης, γ) στο πρώτο υπόγειο υπάρχουν και
χώροι κύριας χρήσης και δ) ο ακάλυπτος χώρος του αίθριου φυ-
τεύεται υποχρεωτικά κατά τα 2/3 αυτού και περιβάλλεται από
όλες τις πλευρές του από το κτίριο.»

γ) Στο άρθρο 6 του ν. 4067/2012 προστίθεται παράγραφος 12
ως εξής:

«12. Στις πίσω ή στις πλάγιες πλευρές διατηρητέου κτιρίου οι
οποίες είναι επίπεδες, ανεπιτήδευτες, επικαλυµµένες µε κονίαµα
και µόνο χωρίς κανένα ιδιαίτερο αρχιτεκτονικό στοιχείο και που
εφάπτονται µε όµορες ιδιοκτησίες, επιτρέπεται η δηµιουργία µη
προσβάσιµων επιφανειών που προκύπτουν από εσοχή στο σώµα
του κτιρίου διαστάσεων τουλάχιστον 0,50 µ. για την κάλυψη της
ανάγκης φυσικού φωτισµού και αερισµού των εσωτερικών
χώρων της κατασκευής. Η δηµιουργία των εσοχών αυτών, καθώς
και των ανοιγµάτων κατασκευάζεται πάνω από το µέγιστο υλο-
ποιηµένο ύψος του υφιστάµενου όµορου κτίσµατος, κατά παρέκ-
κλιση των οριζοµένων σε κάθε άλλη διάταξη και µετά από τη
σύµφωνη γνώµη του Συµβουλίου Αρχιτεκτονικής. Προϋπόθεση
είναι η µη αλλοίωση των στοιχείων που συνέτειναν στο χαρακτη-
ρισµό του κτιρίου ως διατηρητέου. Στην περίπτωση αδόµητου
όµορου οικοπέδου ή γηπέδου, καθώς και στην περίπτωση ανέ-
γερσης προσθήκης σε όµορη ιδιοκτησία, η δηµιουργία ανοιγµά-
των στο υπάρχον διατηρητέο κτίριο µε τις παραπάνω
προϋποθέσεις, δεν δηµιουργεί καµία δέσµευση ως προς την το-
ποθέτηση του νέου κτιρίου ή της προσθήκης στις ιδιοκτησίες
αυτές.»

10. Στην περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 12 του  ν.
4067/2012, διαγράφεται η φράση «και το ισχύον ποσοστό κάλυ-
ψης».

11. H παρ. 1 του άρθρου 15 του ν. 4067/2012 αντικαθίσταται
ως εξής:

«1. Το µέγιστο επιτρεπόµενο ύψος του κτιρίου ορίζεται σε συ-
νάρτηση µε τον επιτρεπόµενο συντελεστή δόµησης της περιοχής
ως εξής:

α) για συντελεστή δόµησης έως και 0,4 ύψος 10,75 µ.,
β) για συντελεστή δόµησης έως και 0,8 ύψος 14,00 µ.,
γ) για συντελεστή δόµησης έως και 1,2 ύψος 17,25 µ.,
δ) για συντελεστή δόµησης έως και 1,6 ύψος 19,50 µ.,
ε) για συντελεστή δόµησης έως και 2,0 ύψος 22,75 µ.,
στ) για συντελεστή δόµησης έως και 2,6 ύψος 26,00 µ. και
ζ) για συντελεστή δόµησης 2,6 και άνω, το δεκαπλάσιο του επι-

τρεπόµενου συντελεστή µε µέγιστο ύψος 32,00µ..
Σε περιπτώσεις κατασκευής φυτεµένων δωµάτων επιφάνειας

µεγαλύτερης του 50% από την καθαρή επιφάνεια του δώµατος
επιτρέπεται η υπέρβαση του ύψους, όπως αυτό εκάστοτε ισχύει,
κατά 1,00 µ. και των στεγών κατά 0,40 µ. και οµοίως σε υφιστά-
µενα κτίρια στα οποία έχει γίνει εξάντληση ύψους περιοχής.»

12. α) Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 15 του ν.
4067/2012 αντικαθίσταται ως εξής:

«Σε περίπτωση εκσκαφής ή επίχωσης ακαλύπτων χώρων του
οικοπέδου για οικόπεδα µε κλίση µεγαλύτερη του 20%, η στάθµη
του φυσικού εδάφους µπορεί να υποβιβαστεί τεχνητά έως 2,00
µ. και να επιχωθεί µέχρι 1,50 µ..»

12.β) Το τρίτο εδάφιο της παρ.4 του άρθρου 15 του ν.
4067/2012 αντικαθίσταται ως εξής:

«Εκσκαφές ή επιχώσεις εδάφους που υπερβαίνουν τα παρα-
πάνω όρια, για κτίρια δηµοσίου ενδιαφέροντος και σηµασίας,
καθώς και για ειδικά κτίρια, επιτρέπονται ύστερα από γνωµοδό-
τηση του Συµβουλίου Αρχιτεκτονικής.»

13. α) Το πρώτο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 15 του ν.
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4067/2012 αντικαθίσταται ως εξής:
«5. Το κτίριο (πλην εξωστών και κινητών προστεγασµάτων) που

µπορεί να κατασκευαστεί στο οικόπεδο οφείλει να εγγράφεται
στο ιδεατό στερεό, που καθορίζεται:».

β) Στο τέλος της παρ. 8 του άρθρου 15 του ν. 4067/ 2012 προ-
στίθεται εδάφιο ως εξής:

«Στις περιπτώσεις κτιρίων που επιπλέον των ανωτέρω κατα-
σκευάζεται φυτεµένο δώµα κατά τα προβλεπόµενα στην παρά-
γραφο 1 του παρόντος άρθρου ή πραγµατοποιείται µείωση του
επιτρεπόµενου ποσοστού κάλυψης του οικοπέδου κατά 5%, επι-
τρέπεται υπέρβαση του ύψους όπως αυτό εκάστοτε ισχύει µέχρι
2,00 µ., µετά από έγκριση του αρµοδίου Συµβουλίου Αρχιτεκτο-
νικής.»

14. Η παρ. 1 του άρθρου 16 του ν. 4067/2012 αντικαθίστανται
ως εξής:

«1.Α. Στις όψεις επί του κελύφους του κτιρίου τόσο για τα νέα
κτίρια όσο και για τις προσθήκες σε υφιστάµενα κτίρια και εφό-
σον δεν δηµιουργούν κλειστούς ή ανοικτούς χώρους χρήσης του
κτιρίου, επιτρέπονται και διατάσσονται ελεύθερα σε οποιαδή-
ποτε θέση και, σύµφωνα µε τον αρχιτεκτονικό σχεδιασµό:

α) αρχιτεκτονικές προεξοχές και αρχιτεκτονικά στοιχεία,
β) ογκοπλαστικές προεξοχές και διακοσµητικά στοιχεία,
γ) κινητά ή σταθερά συστήµατα σκίασης και ρύθµισης του φυ-

σικού φωτισµού µε τα στηρίγµατά τους,
δ) κατασκευές για τη συντήρηση του κελύφους,
ε) εµφανούς τύπου αγωγοί τεχνικών συστηµάτων, όπως καµι-

νάδες, αεραγωγοί, υδρορροές βάση των προβλεποµένων προ-
διαγραφών.

Β. Τα παραπάνω στοιχεία έχουν µέγιστο πλάτος ίσο µε 1/4 Δ
ή 1/4 δ, η απόστασή τους από τα όρια του οικοπέδου δεν µπορεί
να είναι µικρότερη του 1,00 µ. και στην περίπτωση που εξέχουν
της ρυµοτοµικής γραµµής πρέπει να κατασκευάζονται σε ύψος
τουλάχιστον 3 µ..»

15. Η παρ. 2 του άρθρου 16 του ν. 4067/2012 αντικαθίσταται
ως εξής:

«2. Εξώστες και στεγασµένοι χώροι κτιρίων µε τυχόν οριζόντια
φέροντα ή κατακόρυφα και οριζόντια αρχιτεκτονικά στοιχεία ή
κινητά συστήµατα ηλιοπροστασίας ή πέργκολες διατάσσονται
ελεύθερα σε οποιαδήποτε όψη και όροφο του κτιρίου. Στην πε-
ρίπτωση που τα οριζόντια φέροντα ή κατακόρυφα και οριζόντια
αρχιτεκτονικά στοιχεία ή κινητά συστήµατα ηλιοπροστασίας ή οι
πέργκολες στεγάζουν ή περιβάλλουν εξώστη ή δώµα ορόφου
που προκύπτει από την υποχώρηση του ορόφου, δύνανται να
υπερβαίνουν το µέγιστο πλάτος της παραγράφου 1 του παρόν-
τος άρθρου µε την προϋπόθεση ότι δεν υπερβαίνουν το περί-
γραµµα του εξώστη και των περιορισµών της παραγράφου 3 του
παρόντος άρθρου ή του περιγράµµατος του παραπάνω δώµα-
τος.»

16. Η παρ. 3 του άρθρου 16 του ν. 4067/2012 αντικαθίστανται
ως εξής:

«3. Οι ανοικτοί εξώστες µπορούν να προεξέχουν της οικοδο-
µικής γραµµής έως πλάτους 1/10 Π και όχι περισσότερο των 2,00
µ.. Όταν αυτή ταυτίζεται µε τη ρυµοτοµική γραµµή πρέπει να κα-
τασκευάζονται σε ύψος τουλάχιστον 3,00 µέτρων από τη στάθµη
του πεζοδροµίου. Ανοικτοί εξώστες εντός των υποχρεωτικών
αποστάσεων Δ ή δ του κτιρίου από τα όρια ή από άλλο κτίριο του
ίδιου οικοπέδου δεν επιτρέπεται να κατασκευάζονται µε πλάτος
µεγαλύτερο του 1/4 Χ Δ ή 1/4 Χ δ και η απόστασή τους από τα
όρια του οικοπέδου δεν µπορεί να είναι µικρότερη από 1,00 µ..
Οι εξώστες, αρχιτεκτονικά και λοιπά δοµικά στοιχεία της παρα-
γράφου 1 του παρόντος άρθρου, αν εξέχουν της ρυµοτοµικής
γραµµής, πρέπει να απέχουν τουλάχιστον 0,50 µ. από το άκρο
του κρασπέδου του πεζοδροµίου και προς την πλευρά της ρυ-
µοτοµικής γραµµής σε οριζόντια προβολή.»

17. Η περίπτωση δ’ της παρ. 5 του άρθρου 16 του  ν.
4067/2012 αντικαθίσταται ως εξής:

«δ) Οι κλειστοί εξώστες επιτρέπονται εντός των, υποχρεωτικών
ακαλύπτων, σε ύψος άνω των 3,00 µ. και όταν βρίσκονται εντός
των υποχρεωτικών αποστάσεων Δ ή δ του κτιρίου από τα όρια ή
από άλλο κτίριο του ίδιου οικοπέδου δεν επιτρέπεται να κατα-
σκευάζονται µε πλάτος µεγαλύτερο του 1/4 Χ Δ ή 1/4 Χ δ και η

απόστασή τους από τα όρια του οικοπέδου δεν µπορεί να είναι
µικρότερη από 1,00 µ.. Δεν επιτρέπεται η κατασκευή ανοιχτών
εξωστών σε προέκταση κλειστών εξωστών. Είναι δυνατή όµως η
κατασκευή ανοικτών εξωστών δίπλα (σε επαφή ή σε απόσταση)
από κλειστό εξώστη.»

18. Το δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παρ. 2 του άρ-
θρου 17 του ν. 4067/2012 αντικαθίσταται ως εξής:

«Στον υπολογισµό της φύτευσης συµµετέχουν οι ασκεπείς κα-
τασκευές για την υποδοχή στοιχείων νερού και οι πισίνες σε πο-
σοστό 50% της επιφάνειάς τους, καθώς και κατασκευές που
επιβάλλονται µετά την ανεύρεση µνηµείων, για την προστασία
και ανάδειξή τους ύστερα από έγκριση του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού.»

19. Στην παρ. 2 του άρθρου 17 του ν. 4067/2012 προστίθεται
παράγραφος ζ’ ως εξής:

«ζ. Σε κτίρια όπου δεν είναι εφικτό να πραγµατοποιηθεί η φύ-
τευση µέχρι τα 2/3 του υποχρεωτικού ακαλύπτου, δύναται αυτή
να µειωθεί στο 1/2 του υποχρεωτικού ακαλύπτου υπό την προ-
ϋπόθεση ότι θα φυτευτεί στο δώµα διπλάσια επιφάνεια από την
υπολειπόµενη επιφάνεια των 2/3 του υποχρεωτικού ακαλύπτου
που δεν προβλέπεται να υλοποιηθεί.»

20. α) Στο δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παρ. 3 του
άρθρου 17 του ν. 4067/2012 ο αριθµός «1,00 µ.» αντικαθίσταται
από τον αριθµό «1,50 µ.».

20. β) Το τρίτο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παρ. 3 του άρ-
θρου 17 του ν. 4067/2012 αντικαθίσταται ως εξής:

«Εκσκαφές ή επιχώσεις εδάφους που υπερβαίνουν τα παρα-
πάνω όρια, για κτίρια δηµοσίου ενδιαφέροντος και σηµασίας,
καθώς και για ειδικά κτίρια, επιτρέπονται ύστερα από γνωµοδό-
τηση του Συµβουλίου Αρχιτεκτονικής.»

21. Το στοιχείο α’ της παρ. 6 του άρθρου 17 του  ν. 4067/ 2012
αντικαθίσταται ως εξής:

«α) Η κατασκευή δεξαµενών (αποχέτευσης ακαθάρτων, νερού,
υγρών και αερίων καυσίµων κ.λπ.), αποθήκης συσσωρευτών φω-
τοβολταϊκών συστηµάτων, µηχανοστασίων-υδροστασίων για επε-
ξεργασία νερού, δικτύων για την εξυπηρέτηση του κτιρίου και
των απαραιτήτων για τη λειτουργία ασκεπούς πισίνας εγκατα-
στάσεων, τεχνικών συστηµάτων επεξεργασίας λυµάτων και ανα-
κύκλωσης απορριµµάτων, σύµφωνα µε τους όρους και
περιορισµούς που προβλέπονται από τις κείµενες διατάξεις.»

22. Στο τέλος της περίπτωσης Α’ της παρ. 8 του άρθρου 17
του ν. 4067/2012 προστίθεται στοιχείο η’ ως εξής:

«η. Υπόγειες ζεύξεις κτιρίων ύστερα από έγκριση του Συµβου-
λίου Αρχιτεκτονικής, µε στάθµη της πλάκας επικάλυψης τουλά-
χιστον 1,00 µ. κάτω από τη στάθµη του οριστικά διαµορφωµένου
εδάφους.»

23. Στην παρ. 2 του άρθρου 19 του ν. 4067/2012 αντικαθίσταν-
ται οι περιπτώσεις α’ και β’ ως εξής:

«α) Σε νέα και υφιστάµενα κτίρια, χώροι κύριας χρήσης απο-
κλειστικής ή κοινόχρηστης, µέγιστης επιφάνειας 35 τ.µ. και µέ-
γιστου ύψους 3,40 µ., µε προϋπόθεση τη δηµιουργία φυτεµένου
δώµατος που καλύπτει το 80% της συνολικής επιφάνειας του δώ-
µατος και µε αναλογία ένα (1) τ.µ. χώρου ανά πέντε (5) τ.µ. φύ-
τευσης.

β) Καπνοδόχοι, αγωγοί αερισµού, εγκαταστάσεις ηλιακών συ-
στηµάτων µε τοποθέτηση του δοχείου σε άµεση επαφή µε την
άνω στάθµη του δώµατος και τοποθέτηση του συλλέκτη πάνω
από αυτό, πύργοι ψύξης και δοχεία διαστολής, φωτοβολταϊκών
συστηµάτων και συστήµατα παραγωγής ενέργειας από ανανεώ-
σιµες πηγές ενέργειας και αντλίες θερµότητας.»

24. Η παρ. 3 του άρθρου 19 του ν. 4067/2012 αντικαθίσταται
ως εξής:

«3. Πάνω από το µέγιστο επιτρεπόµενο ύψος της περιοχής και
έξω από το ιδεατό στερεό επιτρέπεται η τοποθέτηση αλεξικέ-
ραυνου, κεντρικής κεραίας τηλεόρασης, ραδιοφώνου κινητής
επικοινωνίας, τεχνικά συστήµατα αξιοποίησης αιολικής ενέρ-
γειας και σταθµών HEPOS.»

25. α) Στο άρθρο 27 του ν. 4067/2012 προστίθεται νέα παρά-
γραφος 5 ως εξής:

«5. α. Για κτίρια του δηµοσίου τοµέα και των Οργανισµών Το-
πικής Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού, επιτρέπονται οι παρεκκλί-
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σεις από τις διατάξεις του παρόντος νόµου, καθώς και από τους
όρους και περιορισµούς δόµησης της περιοχής, προστατευόµε-
νης ή µη κατά τις ισχύουσες διατάξεις, εφόσον τούτο επιβάλλε-
ται για λειτουργικούς/ αρχιτεκτονικούς λόγους ή η αρχιτεκτονική
µελέτη είναι προϊόν δηµόσιου αρχιτεκτονικού διαγωνισµού, εφό-
σον δεν υποβαθµίζει το φυσικό και πολιτιστικό περιβάλλον.

β. Οι παραπάνω παρεκκλίσεις εγκρίνονται µε απόφαση του
Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής
βάσει τεκµηριωµένου κτιριολογικού προγράµµατος, τεχνικής έκ-
θεσης ένταξης του κτιρίου στον πολεοδοµικό περιβάλλον του και
γνώµη του Κεντρικού Συµβουλίου Αρχιτεκτονικής.»

25. β) Η παρ.1 του άρθρου 27 του ν.4067/2012 αντικαθίσταται
ως εξής:

«1. Σε κτίρια, κτιριακές υποδοµές και εγκαταστάσεις που χα-
ρακτηρίζονται ως ειδικά κτίρια δηµοσίου ενδιαφέροντος ύστερα
από απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, επιτρέπονται παρεκκλίσεις του παρόντος
νόµου που χορηγείται µετά από  αιτιολογηµένη τεχνική, έκθεση
και έγκριση του Κεντρικού Συµβουλίου Αρχιτεκτονικής.»

26. Η παρ. 6 του άρθρου 29 του ν. 4067/2012 αντικαθίσταται
ως εξής:

«6. Παρατείνεται η ισχύς των οικοδοµικών αδειών, ακόµη και
αν έχουν λήξει, που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής της παρα-
γράφου 3α του άρθρου 6 του από 8.7.1993 προεδρικού διατάγ-
µατος (Δ’ 795), έως και τις 31.12.2016, προκειµένου να
ολοκληρωθούν οι όψεις και η τυχόν στέγη του κτιρίου και να εν-
ταχθούν στην παρ. 4γ του άρθρου 6 του ν. 4030/2011. Για τις ερ-
γασίες αυτές δεν απαιτείται έκδοση αναθεώρησης οικοδοµικής
άδειας, παρά µόνον έγγραφη ενηµέρωση της αρµόδιας Υπηρε-
σίας Δόµησης, η οποία συνοδεύεται από δήλωση ανάληψης επί-
βλεψης από αρµόδιο µηχανικό και γνωστοποιείται στο οικείο
αστυνοµικό τµήµα.»

Άρθρο 8
Προστασία πολιτιστικής κληρονοµιάς

του κέντρου της Αθήνας

1. Για την εντός των ορίων του παραδοσιακού τµήµατος της
πόλης των Αθηνών περιοχή (Ιστορικό Κέντρο), όπως αυτή έχει
οριοθετηθεί µε τα από 21.9.1979 (Δ’ 567) και από 26.5.1989 (Δ’
411) προεδρικά διατάγµατα, την αρµοδιότητα της έγκρισης για
την εγκατάσταση και λειτουργία ειδικών χρήσεων γης, σύµφωνα
µε τις εκάστοτε ισχύουσες ειδικές διατάξεις καθορισµού χρή-
σεων γης, της γνωµοδότησης για έγκριση κυκλοφοριακών µελε-
τών, της έγκρισης για τη διαµόρφωση, χρήση και κατάληψη
κοινοχρήστων χώρων ως και κάθε σχετικής µε τα ανωτέρω δια-
δικασίας έχει η Διεύθυνση Αρχιτεκτονικής, Οικοδοµικών Κανονι-
σµών και Αδειοδοτήσεων του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής. Οι αρµόδιες υπηρεσίες του
Δήµου Αθηναίων ή της Περιφέρειας ασκούν τον κατά περίπτωση
επιβαλλόµενο έλεγχο που ορίζεται από διατάξεις των διαταγµά-
των µε τα οποία έχουν καθοριστεί ειδικές χρήσεις γης στην ως
άνω περιοχή. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής µπορεί να ορίζονται προδιαγραφές
και κατευθύνσεις για την άσκηση των ανωτέρω αρµοδιοτήτων.

2. Όπου στο άρθρο 2 του ν. 2833/2000 αναφέρεται η Εταιρία
Ενοποίησης Αρχαιολογικών χώρων εφεξής νοείται ο οικείος
Ο.Τ.Α..

3. Οι αρµοδιότητες της ΕΠΑΕ κατά το άρθρο 2 του ν.
2833/2000 εφεξής ασκούνται από το αρµόδιο Συµβούλιο Αρχιτε-
κτονικής.

4. Η παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 2833/2000 αντικαθίσταται ως
εξής:

«2. Με απόφαση του προϊσταµένου της αρµόδιας υπηρεσίας
του οικείου Δήµου και ύστερα από διενέργεια αυτοψίας εντεταλ-
µένων υπαλλήλων, χαρακτηρίζεται αυθαίρετη κάθε υπαίθρια δια-
φήµιση που τοποθετείται κατά παράβαση των διατάξεων του
παρόντος στις περιοχές των παραγράφων 1 και 11 και διατάσ-
σεται η καθαίρεσή της. Με την ίδια διαδικασία διατάσσεται η κα-
θαίρεση των υπαιθρίων διαφηµίσεων που έχουν τοποθετηθεί
παρανόµως στις ως άνω περιοχές πριν την έναρξη ισχύος του

παρόντος.»
5. Η παρ. 6 του άρθρου 2 του ν. 2833/2000 αντικαθίσταται ως

εξής:
«6. Για τη δαπάνη καθαίρεσης, εξάλειψης ή αποµάκρυνσης

των παράνοµων υπαιθρίων διαφηµίσεων ο οικείος δήµος προβαί-
νει στον καταλογισµό του ποσού εις βάρος του παραβάτη και το
εισπράττει, σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κώδικα Είσπραξης Δη-
µοσίων Εσόδων.»

6. Στην παράγραφο 14 του άρθρου 2 του ν. 2833/2000 η
φράση «, καθώς και δηµοτικών επιχειρήσεων» αντικαθίσταται µε
τη φράση «, καθώς και οι οικείες δηµοτικές αρχές ή δηµοτικές
επιχειρήσεις».

Άρθρο 9
Διατήρηση νοµίµων χρήσεων στις περιοχές

Πλάκας και Εξαρχείων σχεδίου Αθηνών

1. Πέραν των οριζοµένων στο π.δ. 5/7.10.1993 «Καθορισµός
ειδικών χρήσεων γης στην περιοχή της Πλάκας του ρυµοτοµικού
σχεδίου Αθηνών» (Δ’ 1329) εφαρµόζονται τα εξής:

α) Οι προϋπάρχουσες της 23.11.1982 χρήσεις που λειτουρ-
γούν νοµίµως κατά τη δηµοσίευση του παρόντος και είναι εγκα-
τεστηµένες εντός κτιρίων χαρακτηρισθέντων ως διατηρητέων µε
διοικητική πράξη εκδοθείσα επίσης προ της 23.11.1982 και προ-
ϋφίστανται του χαρακτηρισµού, συνεχίζουν να λειτουργούν υπό
τις προϋποθέσεις του άρθρου 8 του π.δ. 5/7.10.1993 και άλλων
ειδικών διατάξεων, επιτρεποµένης επιπλέον και της µεταβίβασης
της σχετικής αδείας σε άλλο πρόσωπο, υπό τους όρους και τις
προϋποθέσεις του άρθρου 80 παρ. 5 του Κώδικα Δήµων και Κοι-
νοτήτων, που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 3463/2006 και
των λοιπών σχετικών διατάξεων, όπως εκάστοτε ισχύουν.

β) Όταν οι προ της 1.1.1967 χρήσεις είναι εγκατεστηµένες
εντός διατηρητέων κτιρίων και προϋπήρχαν της πράξεως του χα-
ρακτηρισµού του, πέραν από τη συνέχιση της λειτουργίας τους
κατά τα ανωτέρω, επιτρέπεται και η µεταβίβαση της σχετικής
αδείας σε νέο πρόσωπο, υπό τους όρους και τις προϋποθέσεις
του άρθρου 80 παρ. 5 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων, που
κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 3463/2006 και των λοιπών
ειδικών διατάξεων, όπως εκάστοτε ισχύουν. 

γ) Οι χρήσεις «εστιατόρια», «ταβέρνες» που έχουν αρχίσει να
λειτουργούν πριν την 1.1.1967 µπορούν να συνεχίσουν να λει-
τουργούν στον καθοριζόµενο από την τελευταία εκδοθείσα άδεια
λειτουργίας χώρο πέρα των χρήσεων που καθορίζει το άρθρο 7
του π.δ. 5/7.10.1993 για το συγκεκριµένο χώρο.

δ) Η αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής ύστερα από έρευνα των λειτουρ-
γιών του αµέσου περιβάλλοντος προβαίνει στην έγκριση των
ζητουµένων λειτουργιών και στη χορήγηση της ζητούµενης
άδειας. Με αιτιολογηµένη απόφαση µπορεί να επιβάλλονται όροι
και προϋποθέσεις που είναι απολύτως αναγκαίες για την προ-
σαρµογή της ζητούµενης λειτουργίας στο άµεσο περιβάλλον,
σύµφωνα µε τις κατευθύνσεις των ειδικών διατάξεων του προ-
εδρικού διατάγµατος.

2. Πέραν των οριζοµένων στο άρθρο 2 του από 16.8.1993 π.δ.
(Δ’ 1075) περί καθορισµού ειδικών χρήσεων γης στις περιοχές
Εξαρχείων, Μουσείου και Λόφου Στρέφη του Δήµου Αθηναίων
επιτρέπεται κατόπιν εγκρίσεως του Δήµου η µεταβίβαση υφιστά-
µενων χρήσεων σε περιπτώσεις συνταξιοδότησης, θανάτου.

Άρθρο 10
Διατάξεις πολεοδοµικού χαρακτήρα

1. Η επιτρεπόµενη επιφάνεια σε εµπορικά καταστήµατα λιανι-
κού εµπορίου και καταστήµατα τροφίµων σε περιοχές µε χρήση
Γενικής Κατοικίας του άρθρου 3 του από 23.2.1987 π.δ. (Δ’166)
υπολογίζεται, σύµφωνα µε τους εκάστοτε ισχύοντες όρους δό-
µησης και περιορισµούς των εγκεκριµένων Γ.Π.Σ. και ρυµοτοµι-
κών σχεδίων.

2. Η διάταξη του εδαφίου β’ του άρθρου 6 του π.δ.
8.8/4.9.1995 (Δ’655) αναφέρεται στα οικόπεδα του τοµέα Δ’ µε
χρήση γης αµιγούς κατοικίας του άρθρου 3 του ίδιου π.δ.
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8.8/4.9.1995.
3. Στις περιπτώσεις ειδικών κτιρίων, όπου κατά τις κείµενες

διατάξεις απαιτείται ο έλεγχος λειτουργικότητας, εφόσον δεν
ορίζεται ειδικός φορέας για τον έλεγχο, ο έλεγχος ασκείται και
βεβαιώνεται από τον συντάξαντα την αρχιτεκτονική µελέτη Μη-
χανικό. Στη βεβαίωση δηλώνεται ότι τα στοιχεία που δηλώνονται
είναι έγκυρα και αληθή και λήφθηκαν υπόψη οι ειδικότεροι κα-
νονισµοί που ισχύουν για τη λειτουργικότητα του κτιρίου.

4. Προκειµένου για την έκδοση έγκρισης δόµησης και άδειας
δόµησης για τις εγκαταστάσεις του άρθρου 24 του β.δ.
465/1970, όπως το άρθρο αυτό αντικαταστάθηκε µε την παρ. 4
του άρθρου 19 του π.δ. 118/2006, σε γήπεδα εκτός του εγκεκρι-
µένου σχεδίου πόλης που έχουν πρόσωπο σε Παράπλευρη Οδό
ή Βοηθητική Λωρίδα Κυκλοφορίας (S.R.), ανεξαρτήτως του πλά-
τους αυτών, εγκρίνεται κυκλοφοριακή σύνδεση τύπου Δ’, σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 4 του άρθρου 6 του π.δ. 465/1970 ως
ισχύει.

5. Αντικαθίσταται το πρώτο στοιχείο της παραγράφου 3 του
άρθρου 30, παράγραφος 4 του Παραρτήµατος XIV του ν.
4277/2014 ως εξής:

«Λεωφόρος Ποσειδώνος από τον Κεντρικό Επιβατικό Λιµένα
Πειραιά µέχρι το Λαύριο.»

6.α) Αντικαθίσταται ο αριθµός «4,2» του δευτέρου εδαφίου της
παρ. 7α του άρθρου 4 του π.δ. της 24/ 31.5.1985 (Δ’270) µε τον
αριθµό «6».

β) Αντικαθίσταται το τρίτο εδάφιο της παρ. 7α του άρθρου 4
του π.δ. της 24/31.5.1985 (Δ’270) και προστίθεται τέταρτο ως
εξής:

«Οι ανωτέρω παρεκκλίσεις εγκρίνονται µε απόφαση του
Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής
µετά από γνώµη του ΚΕΣΥΠΟΘΑ για την Περιφέρεια Αττικής. Για
τις υπόλοιπες περιοχές της επικράτειας οι ανωτέρω παρεκκλί-
σεις εγκρίνονται µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Αποκεν-
τρωµένης Διοίκησης µετά από γνώµη του αρµόδιου ΣΥΠΟΘΑ.»

γ) Υποβληθείσες αιτήσεις που βρίσκονται σε εκκρεµότητα ολο-
κληρώνονται µε τις προϋφιστάµενες διατάξεις.

δ) Τα ως άνω αναφερόµενα έχουν εφαρµογή και για την πε-
ριοχή αρµοδιότητας του από 31.3.1987 προεδρικού διατάγµατος
(Δ’ 303).

7. Εντός οικισµών προ του 1923 και εντός οικισµών µέχρι 2.000
κατοίκους, επιτρέπεται για την ανέγερση ιερών ναών του ν.
590/1977, η καθ’ ύψος υπέρβαση αυτών µε ανώτατο όριο τα 15
µέτρα, κατά παρέκκλιση των οριζοµένων όρων και περιορισµών
δόµησης της περιοχής. Η παρέκκλιση εγκρίνεται µε απόφαση
του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής, έπειτα από γνώµη του αρµόδιου οργάνου.

8. Για τη χορήγηση έγκρισης και άδειας δόµησης που αφορά
την ανέγερση ή τον εκσυγχρονισµό και την αναβάθµιση πρατη-
ρίου υγρών καυσίµων, ο υπολογισµός του υποχρεωτικού χώρου
φύτευσης του οικοπέδου γίνεται βάση των προβλεποµένων στην
παρ. 2στ του άρθρου 17 του ν. 4067/2012 κατά παρέκκλιση των
οριζοµένων σε προεδρικά διατάγµατα έγκρισης Ρυµοτοµικών
Σχεδίων οικισµών άνω των 2.000 κατοίκων.

9. Αντικαθίστανται το δεύτερο και τρίτο εδάφιο της παρ. 2γ
του άρθρου 5 του π.δ. 24/31.5.1985 (Δ’ 270) ως εξής:

«Οι ανωτέρω παρεκκλίσεις εγκρίνονται µε απόφαση του
Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής
µετά από γνώµη του ΚΕΣΥΠΟΘΑ για την Περιφέρεια Αττικής. Για
τις υπόλοιπες περιοχές της επικράτειας οι ανωτέρω παρεκκλί-
σεις εγκρίνονται µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Αποκεν-
τρωµένης Διοίκησης µετά από γνώµη του οικείου ΣΥΠΟΘΑ.
Υποβληθείσες αιτήσεις που βρίσκονται σε - εκκρεµότητα ολο-
κληρώνονται, µε τις προϋφιστάµενες διατάξεις. Διοικητικές Πρά-
ξεις, οι οποίες έχουν εκδοθεί µε βάση τις διατάξεις της παρ. 2γ
του άρθρου 5 του π.δ. 24/31.5.1985 (Δ’ 270) µέχρι τη δηµοσίευση
του παρόντος νόµου, παραµένουν σε ισχύ, και είναι δυνατή η
ενηµέρωση του φακέλου τους για την έκδοση της προβλεπόµε-
νης για την Περιφέρεια Αττικής υπουργικής απόφασης.»

10. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 6 του                          ν.
4030/2011 προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Είναι δυνατή η παράλληλη έκδοση έγκρισης και άδειας κατε-

δάφισης µε την έκδοση έγκρισης και άδειας δόµησης των παρα-
γράφων 1 και 2 του άρθρου 3 του                       ν. 4030/2011 στο
ίδιο ακίνητο. Σε αυτή την περίπτωση η άδεια δόµησης της παρ.
2 του άρθρου 3 του ν. 4030/2011 εκδίδεται τουλάχιστον 20 ηµέ-
ρες µετά την έκδοση της έγκρισης και άδειας κατεδάφισης. Κατά
τα λοιπά, απαιτείται η ανάρτηση των πράξεων στο διαδίκτυο
κατά τα προβλεπόµενα στην παρ. 5 του άρθρου 5 του ν. 4030/
2011.»

11. Στο άρθρο 9 του ν. 4258/2014 προστίθεται παράγραφος 5
ως εξής:

«5. α) Σε ακίνητα στα οποία έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία κα-
θορισµού προσωρινής οριογραµµής ρέµατος, σύµφωνα µε την
παρ. 2 του άρθρου 6 της υπουργικής απόφασης 3046/304/ 1989
(Δ’ 59) πριν τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου, είναι δυνατή η
εκτέλεση οικοδοµικών εργασιών µετά από 48ωρη ενηµέρωση ή
έγκριση εργασιών µικρής κλίµακας, η αλλαγή χρήσης µετά από
έκδοση έγκρισης και άδειας δόµησης εφόσον απαιτείται, καθώς
και η έκδοση έγκρισης και άδειας δόµησης νοµιµοποίησης, σύµ-
φωνα µε την παρ. 6 του άρθρου 4 του      ν. 4067/2012.

β) Στα παραπάνω ακίνητα είναι δυνατή η έκδοση έγκρισης και
άδειας δόµησης έως και τις 31.12.2016 κατά παρέκκλιση των δια-
τάξεων του παρόντος νόµου. Στην περίπτωση αυτή, εφόσον η
δόµηση από την οριογραµµή βρίσκεται σε απόσταση µικρότερη
των 20 µέτρων, η χορήγηση της έγκρισης και άδειας δόµησης
είναι δυνατή εφόσον έχουν εγκριθεί από την αρµόδια υπηρεσία
τα τεχνικά έργα που τυχόν απαιτούνται για την ελεύθερη ροή
των νερών και την ασφάλεια του κτιρίου και των λοιπών δοµικών
έργων που πρόκειται να ανεγερθούν και µε την προϋπόθεση ότι
αυτά θα εκτελεστούν σε όλο το µήκος του προσώπου προς το
υδατόρεµα του οικοπέδου ή γηπέδου, πριν ή παράλληλα µε την
ανέγερση του φέροντα οργανισµού του κτιρίου ή της εγκατά-
στασης που προβλέπεται στην άδεια δόµησης.»

12. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 7 του π.δ. της
24.4/3.5.1985 (Δ’ 181) προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Σε ιδιοκτησία που τµήµα της εµπίπτει εν µέρει εντός του
ορίου οικισµού και εν µέρει εκτός αυτού, ο επιτρεπόµενος συν-
τελεστής δόµησης προκύπτει για το εκτός οικισµού τµήµα βάσει
των κείµενων διατάξεων για την εκτός σχεδίου δόµηση εφόσον
έχει την αρτιότητα ως προς το εµβαδόν του. Στην περίπτωση
αυτή η τοποθέτηση των οικοδοµών µπορεί να γίνει οπουδήποτε
εντός της παραπάνω ιδιοκτησίας µετά από έγκριση του αρµο-
δίου Συµβουλίου Αρχιτεκτονικής, αρκεί τα τµήµατα που τοποθε-
τούνται στο εντός του οικισµού τµήµα να απέχουν από τα όρια
της ιδιοκτησίας απόσταση, σύµφωνα µε τα οριζόµενα περί απο-
στάσεων στο παρόν και µε την προϋπόθεση ότι δεν προκαλείται
υπέρβαση στο συντελεστή κάλυψης και όγκου και στο επιτρεπό-
µενο ύψος, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο παρόν, ενώ στο εκτός
του οικισµού τµήµα αρκεί οι οικοδοµές να απέχουν από τα όρια
της ιδιοκτησίας απόσταση, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στις κεί-
µενες διατάξεις για τις τηρούµενες αποστάσεις στην εκτός σχε-
δίου δόµηση. Όταν το τµήµα που εµπίπτει εκτός του ορίου
οικισµού δεν έχει την αρτιότητα ως προς το εµβαδόν του, δεν
αντιστοιχεί σε αυτό το τµήµα συντελεστής δόµησης και η τοπο-
θέτηση των οικοδοµών µπορεί να γίνει, σύµφωνα µε τα παρα-
πάνω.»

13. Εντός ορίων οικισµού κάτω των 2.000 κατοίκων, εξαιρού-
µενων των παραδοσιακών, στους ακάλυπτους χώρους των ακι-
νήτων, επιτρέπεται η κατασκευή θερµοκηπίων κηπευτικών
προϊόντων οικιακής χρήσης, µε τις εξής προϋποθέσεις: 

α) Το ύψος της κατασκευής δεν θα υπερβαίνει το 1,50 µ..
β) Το εµβαδόν δεν θα υπερβαίνει ανά ιδιοκτησία τα 30 τ.µ..
γ) Ο σκελετός του θερµοκηπίου θα είναι ξύλινος, µεταλλικός

ή συνθετικός και η επικάλυψή του θα γίνεται αποκλειστικά από
γυαλί ή ελαφριά υλικά (νάιλον, διάφανο pvc, κ.λπ.).

Για την κατασκευή των παραπάνω θερµοκηπίων, απαιτείται η
48ωρη έγγραφη ενηµέρωση της παρ. 3 του άρθρου 4 του ν.
4067/2012.

14. α) Αντικαθίσταται η περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 9
του ν. 4269/2014 ως εξής:

«β) Σε κάθε περίπτωση στις παραπάνω περιοχές ο συντελε-
στής δόµησης που προκύπτει κατά την πολεοδόµησή τους ανά
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πολεοδοµική ενότητα δεν επιτρέπεται να υπερβαίνει το 0,8 επί
του συνόλου της εκτάσεως που αποµένει µετά την αφαίρεση του
τµήµατος που, αποδίδεται σε κοινόχρηστους χώρους.»

β) Προστίθεται εδάφιο στην παρ. 3 του άρθρου 13α του ν.
4269/2014 ως εξής:

«Επίσης έως την έγκριση των Τοπικών Χωρικών Σχεδίων είναι
δυνατή η τροποποίηση εγκεκριµένων ρυµοτοµικών σχεδίων, σύµ-
φωνα µε τις προϋφιστάµενες διατάξεις ως προς τις διατάξεις του
παρόντος κεφαλαίου.»

γ) Στο άρθρο 30 του ν. 4269/2014 προστίθεται τρίτη παράγρα-
φος ως εξής:

«3. Νοµίµως λειτουργούσες κατά τη δηµοσίευση, του παρόν-
τος νόµου, δραστηριότητες µε τις αναφερόµενες στην παρά-
γραφο 1 προβλεπόµενες χρήσεις, για τις οποίες επιβάλλονται
περιορισµοί ως προς τη δόµηση µπορούν να εκσυγχρονίζονται,
καθώς και να επεκτείνονται κτιριακά, σύµφωνα µε τις ισχύουσες
προ της ενάρξεως του παρόντος νόµου διατάξεις.»

15. Όπου από ειδικές διατάξεις Ζωνών Οικιστικού Ελέγχου επι-
τρέπεται η ανέγερση κτιρίων κοινής ωφέλειας, σύµφωνα µε τη
διαδικασία του άρθρου 26 του                 ν. 1337/1983 είναι δυνατή
επίσης η χορήγηση έγκρισης και άδειας δόµησης, σύµφωνα µε
τις διατάξεις του π.δ. της 6/17.10.1978 (Δ’ 1978) µετά από γνώµη
του οικείου ΣΥΠΟΘΑ.

16. α) Για τις περιπτώσεις µεταβατικής ισχύος του π.δ.
23.2/6.3.1987 «Κατηγορίες και περιεχόµενο χρήσεων γης» ορί-
ζεται ότι για την εφαρµογή της παρ. 3 του άρθρου 3 η εξαίρεση
νοείται για επιφάνειες χρήσεων άνω των 1500 τ.µ.. Για δε τα εµ-
πορικά καταστήµατα της ίδιας παραγράφου επιτρέπονται επιφά-
νειες και άνω των 1.500 τ.µ., εφόσον τούτο προβλέπεται από
τους εκάστοτε ισχύοντες όρους δόµησης - κάλυψης. Μεικτά κα-
ταστήµατα τροφίµων και λοιπόν προϊόντων, για την εφαρµογή
των διατάξεων της πολεοδοµικής νοµοθεσίας, δεν νοούνται ως
υπεραγορές εφόσον το εµβαδόν των χώρων κύριας χρήσης δεν
υπερβαίνει τα 1500 τ.µ..

β) Αντικαθίσταται η περίπτωση 1.7. της παρ. 1 του άρθρου 30
του ν. 4269/2014 ως εξής: 

«Εµπορικά καταστήµατα, καταστήµατα παροχής υπηρεσιών,
συνολικής επιφάνειας δόµησης µέχρι 1.000 τ.µ. ανά γήπεδο.»

γ) Αντικαθίσταται η περίπτωση 1.11. της παρ. 1 του άρθρου 30
του ν. 4269/2014 ως εξής: 

«1.11. Αναψυκτήρια, καφενεία συνολικής επιφάνειας δόµησης
µέχρι 200 τ.µ. ανά γήπεδο.»

17. Στο τέλος του άρθρου 28 του ν. 4178/2013 προστίθεται
εδάφιο ως εξής: 

«Με απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περιβάλλοντος
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής δύναται να παραταθεί η πα-
ραπάνω προθεσµία υπαγωγής.»

18. α) Το πέµπτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 10 του ν.
4164/2013, ως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«Πέραν των ανωτέρω, κατ’ εξαίρεση, η δόµηση στα οικόπεδα
του πρώτου εδαφίου της παρούσας παραγράφου και ανεξαρτή-
τως της ύπαρξης πράξης παραχώρησης, µπορεί να επιτρέπεται
πριν την κύρωση του δικτύου κοινοχρήστων χώρων εφόσον
έχουν υλοποιηθεί από την αρµόδια δηµόσια αρχή εργασίες
ασφαλτόστρωσης ή συντήρησης ή και διέλευση κοινοχρήστου,
δικτύου.» 

β) Το άρθρο 36 του ν. 4258/2014 καταργείται.
19. Σε περίπτωση κτιριακής επέκτασης λειτουργούντων κατά

τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου επαγγελµατικών εργαστη-
ρίων και οινοποιείων εντός σχεδίου πόλεως και εντός ορίων οικι-
σµού µε εγκεκριµένο ρυµοτοµικό σχέδιο είναι δυνατή η
εκµετάλλευση του µεγίστου συντελεστή κάλυψης που προβλέ-
πεται από το διάταγµα ρυµοτοµίας τους κατά παρέκκλιση των
όρων και προϋποθέσεων που ορίζονται σε αυτό για την εκµετάλ-
λευση της κάλυψης, µε την προϋπόθεση ότι ο ως άνω µέγιστος
συντελεστής κάλυψης δεν υπερβαίνει το 40%.

20. Η ηµεροµηνία στο τέλος των παραγράφων 1, 2, και 4 του
άρθρου 11 του ν. 4258/2014 αντικαθίσταται ως ακολούθως
«31.12.2016».

21. Οι διατάξεις του τελευταίου εδαφίου της παρ. 2 του άρ-
θρου 27 του ν. 4067/2012 ισχύουν και για τις εργασίες που προ-

βλέπονται στην περ. γ’ της παρ. 2 του άρθρου 19 του ν.
4067/2012 σε περίπτωση που ο ιδιοκτήτης, του τελευταίου ορό-
φου είναι και δικαιούχος της αποκλειστικής χρήσης του δώµα-
τος, χωρίς την προϋπόθεση ύπαρξης, κινητικών ή άλλων
προβληµάτων. Η άδεια δόµησης εκδίδεται κατά παρέκκλιση κάθε
ισχύουσας διάταξης και κανονισµού (συµπεριλαµβανοµένου του
κανονισµού πολυκατοικίας).

22. Στις περιπτώσεις Β’, ΣΤ’ και Η’ της παρ. 4 του άρθρου 23
του ν. 3983/2011 η οποία αντικαταστάθηκε µε το άρθρο τρίτο
του ν. 4117/2013 η φράση «των πέντε (5) ετών» αντικαθίσταται
από τη φράση «των δέκα (10) ετών».

23. Η παρ. 6 του άρθρου 9 του π.δ. 100/2010 (Α’ 177), που προ-
στέθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 52 του    ν. 4178/2013 (Α’ 174),
τροποποιείται ως εξής:

«6. Από την έναρξη ισχύος της παρούσας διάταξης και έως
30.6.2015 για την άσκηση της δραστηριότητας του Ενεργειακού
Επιθεωρητή και την εγγραφή στα οικεία Μητρώα του άρθρου 5,
ο υποψήφιος Ενεργειακός Επιθεωρητής πρέπει να διαθέτει τα
παρακάτω προσόντα:

α) Να είναι Διπλωµατούχος Μηχανικός ή Αρχιτέκτονας, µέλος
του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας (ΤΕΕ) ή Πτυχιούχος Μη-
χανικός Τεχνολογικής Εκπαίδευσης ή µηχανικός που έχει απο-
κτήσει αναγνώριση επαγγελµατικών προσόντων στη χώρα µας
κατ’ εφαρµογή του π.δ. 38/2010 (Α’ 78). 

β) Να παρακολουθήσει εξειδικευµένο εκπαιδευτικό πρό-
γραµµα.

Οι Ενεργειακοί Επιθεωρητές που εγγράφονται στα οικεία Μη-
τρώα, οφείλουν να υποβάλουν στα Τµήµατα Επιθεώρησης Ενέρ-
γειας του Σώµατος Επιθεώρησης Περιβάλλοντος, Δόµησης,
Ενέργειας και Μεταλλείων του         Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, Πιστοποιητικό Επιτυχούς
Εξέτασης εκδιδόµενο από το ΤΕΕ κατά τις διατάξεις του παρόν-
τος προεδρικού διατάγµατος έως 30.6.2015. Από την 1η Ιουλίου
2015 διαγράφονται αυτοδίκαια από το Μητρώο Ενεργειακών Επι-
θεωρητών και απολύουν τη δυνατότητα άσκησης της δραστη-
ριότητας έως την υποβολή του Πιστοποιητικού Επιτυχούς
Εξέτασης.»

24. Αυτοτελές τµήµα του κώδικα κατά τις διατάξεις του άρ-
θρου 12 του ν. 4269/2014 αποτελεί η κωδικοποίηση του ν.
4067/2012 (Νέος Οικοδοµικός Κανονισµός). Για την κωδικοποί-
ηση των διατάξεων του Ν.Ο.Κ. η επιτροπή δύναται να συνεπικου-
ρείται από δεκαµελή οµάδα µεταπτυχιακών φοιτητών και ειδικών
εµπειρογνωµόνων χωρίς την καταβολή αµοιβών.

25. α) Στις αυθαίρετες κατασκευές της παρ. 1γ του άρθρου 26
του ν. 4178/2013, µε εξαίρεση τις αυθαίρετες κατασκευές που
αναφέρονται στο τελευταίο εδάφιο της ως άνω παραγράφου
όπως ισχύει, δεν έχει εφαρµογή η παρ. 4 του άρθρου 26 του ν.
4178/2013 για το πρόστιµο διατήρησης. Προϋπόθεση για την
εφαρµογή της παρούσας διάταξης είναι οι παραπάνω αυθαίρε-
τες κατασκευές να βρίσκονται στον ακάλυπτο χώρο του οικοπέ-
δου - γηπέδου.

β) Σε περίπτωση αποδοχής του προστίµου της, παρ. 1α και 1β
του άρθρου 26 του ν. 4178/2013, κατασκευής, που τηρεί τις
ισχύουσες πολεοδοµικές διατάξεις ή αυτές που ίσχυαν κατά το
χρόνο κατασκευής της, η οποία δύναται να νοµιµοποιηθεί
ύστερα από έκδοση ή αναθεώρηση ή ενηµέρωση της άδειας δό-
µησης, για την έκδοση άδειας νοµιµοποίησης κατασκευών του-
ριστικών εγκαταστάσεων και µόνο εφόσον έχει εγκριθεί
περιβαλλοντική µελέτη κατά τις κείµενες διατάξεις έως τη δηµο-
σίευση του παρόντος, παρέχεται έκπτωση ογδόντα τις εκατό
(80%).

γ) Στο ποσοστό της παρ. 14α του άρθρου 23 του ν. 4178/2013
δεν προσµετρούνται υπόγειες επιφάνειες, όπως αποτυπώνεται
ο όγκος αυτών στην οικοδοµική άδεια που έχει εκδοθεί.

Άρθρο 11
Τροποποιήσεις διατάξεων του Κεφαλαίου Α’

του ν. 4280/2014

1. Στο άρθρο 2 του ν. 4280/2014 προστίθεται παράγραφος 6
ως εξής:
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«6. Η προς πολεοδόµηση έκταση να έχει πρόσβαση από υφι-
στάµενη διαµορφωµένη οδό, η οποία έχει τεθεί σε κοινή χρήση
πέραν των είκοσι (20) ετών και έχει πλάτος τουλάχιστον τέσσερα
(4) µέτρα. Τα γεωµετρικά χαρακτηριστικά της υφισταµένης οδού
µπορεί να διαµορφωθούν σε µέγεθος που εξυπηρετεί τις ανάγ-
κες του νέου οικισµού. Οι αποζηµιώσεις των παρόδιων ιδιοκτη-
τών συντελούνται µε ευθύνη του οικείου Ο.Τ.Α. και βαρύνουν τον
επισπεύδοντα ιδιώτη ή Οικοδοµικό Συνεταιρισµό.»

2. Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 3 του ν. 4280/2014 προ-
στίθεται εδάφιο ως εξής: «Μετά την τριετία λήγει η ισχύς της βε-
βαιώσεως».

3. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 4 του ν.
4280/2014 η φράση «της παραγράφου δ’» αντικαθίσταται από τη
φράση «της περίπτωσης δ’».

4. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 5 του ν.
4280/2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«Ως ειδικών χρήσεων χώροι ορίζονται από αυτούς που προ-
βλέπονται στις κατηγορίες των χρήσεων γης των άρθρων 16, 17
και 18 του ν. 4269/2014, σύµφωνα µε τους όρους και του περιο-
ρισµούς που θα καθοριστούν από την πολεοδοµική µελέτη κατά
τις ειδικότερες προδιαγραφές.»

5. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 5 του   ν.
4280/2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Από την έγκριση της πολεοδοµικής µελέτης οι κοινόχρη-
στοι, κοινωφελείς χώροι και τυχόν εκτάσεις που αποδίδονται στο
Δήµο ή στο Ελληνικό Δηµόσιο θεωρούνται ότι περιέρχονται σε
κοινή χρήση είτε γίνεται παραίτηση των, κατά την παράγραφο 1
του άρθρου 1, προσώπων από την κυριότητα, νοµή και κατοχή
των κοινόχρηστων και κοινωφελών χώρων είτε όχι.»

6. Η παρ. 9 του άρθρου 5 του ν. 4280/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«9. Αναφέρεται υποχρεωτικά στο σχετικό συµβόλαιο µεταβί-
βασης, η µελλοντική υποχρέωση έκδοσης διαπιστωτικής απόφα-
σης του Γενικού Γραµµατέα Αποκεντρωµένης Διοίκησης κατά
την προηγούµενη παράγραφο.»

7. Το τέταρτο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 10 του  ν.
4280/2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«Η ανωτέρω έγκριση χορηγείται από τον Γενικό Γραµµατέα
της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης, υπό την προϋπόθεση ότι
για τη συγκεκριµένη χρήση δεν είναι δυνατή η διάθεση οµόρων
δηµοσίων εκτάσεων µη υπαγοµένων στις προστατευτικές διατά-
ξεις του παρόντος  κεφαλαίου.»

8. Κατά τη διαδικασία έκδοσης βεβαίωσης καταλληλότητας
του άρθρου 4 του ν. 4280/2014 για την εφαρµογή της περίπτω-
σης δ’ της παρ. 5 του άρθρου 32 του                  ν. 4280/2014, και
µόνον για τις περιπτώσεις αναγνώρισης της κυριότητας ή άλλων
εµπραγµάτων δικαιωµάτων επί εκτάσεων που κείνται στις περιο-
χές του δευτέρου εδαφίου του άρθρου 62 του ν. 998/1979, όπως
ισχύει, όπου η αναγνώριση διενεργείται επί τη βάσει τίτλων ιδιο-
κτησίας οι οποίοι ανάγονται σε ηµεροµηνία πριν από την 23η Φε-
βρουαρίου 1946 και έχουν µεταγραφεί, έστω και µεταγενέστερα,
κατά τις κείµενες διατάξεις ισχύουν τα εξής:

α) Έως τη σύσταση των επιτροπών του άρθρου 7 του ν.
2308/1995 η αναγνώριση διενεργείται, µετά από αίτηµα του εν-
διαφερόµενου που ενσωµατώνεται στην αίτηση για την έκδοση
της ως άνω βεβαίωσης και περιέχει την έκθεση τίτλων του άρ-
θρου 4 του ν. 4280/2014, από επιτροπή που συστήνεται για αυτόν
το σκοπό µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής.

β) Η ως άνω επιτροπή αποτελείται από: 1) έναν δικηγόρο της
αρµόδιας υπηρεσίας για την έκδοση της βεβαίωσης του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, 2) τον
Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Ανάπτυξης και Προστα-
σίας Δασών και Αγροπεριβάλλοντος, µε αναπληρωτή του τον
Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Προστασίας Δασών και Αγροπερι-
βάλλοντος και 3) έναν υπάλληλο ειδικότητας δασολόγου της Γε-
νικής Διεύθυνσης Ανάπτυξης και Προστασίας Δασών και
Αγροπεριβάλλοντος.

γ) Οι παραπάνω αναπληρώνονται από τους νόµιµους αναπλη-
ρωτές τους στην άσκηση των κύριων καθηκόντων τους.

9. Παρατείνεται για τρεις (3) µήνες η προθεσµία του άρθρου

36 του ν. 4223/2013 που αφορά στην τροποποίηση των καταστα-
τικών των οικοδοµικών συνεταιρισµών, σύµφωνα µε το ν.
1667/1986.

10. Στο άρθρο 26 του ν. 4280/2014 προστίθεται παράγραφος
12 ως εξής:

«12. Στις περιπτώσεις που έχει υποβληθεί αίτηµα για την έκ-
δοση βεβαίωσης του άρθρου 24 του ν. 2508/1997 πριν τη δηµο-
σίευση του παρόντος νόµου και η βεβαίωση δεν έχει εκδοθεί
εφαρµόζεται η περίπτωση θ’ της παραγράφου 1 και η παράγρα-
φος 2 του άρθρου 4 και δεν απαιτείται εκ νέου αίτηµα παρά η
συµπλήρωση των στοιχείων εφόσον απαιτηθεί για την εφαρµογή
των ανωτέρω. Στις περιπτώσεις όπου έχει εκδοθεί η εν λόγω βε-
βαίωση για τις λοιπές διαδικασίες ακολουθούνται οι διατάξεις
του παρόντος νόµου.»

Άρθρο 12
Τροποποίηση του ν.δ. 86/1969, του ν. 998/1979,

του ν. 4280/2014 και του ν. 3889/2010

1. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 10 του άρθρου 255 του ν.δ.
86/1969 αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«Επίσης, επιτρέπεται η διεξαγωγή Αγώνων Κυνηγετικών Ικα-
νοτήτων Σκύλων δεικτών και ιχνηλατών, µε όρους και προϋποθέ-
σεις που καθορίζονται µε απόφαση του Υπουργού
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, που δηµοσι-
εύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

2. Μετά την παρ. 9 του άρθρου 14 του ν. 998/1979, όπως
ισχύει, προστίθεται παράγραφος 10 ως ακολούθως:

«10. Αν ο χαρακτηρισµός µιας περιοχής ή τµήµατος επιφα-
νείας γης έχει γίνει µε έγγραφα πληροφοριακού χαρακτήρα του
αρµοδίου Δασάρχη ή του Διευθυντή Δασών που εκδόθηκε µετά
την 11η Ιουνίου 1975 και έως το τέλος Απριλίου του έτους 1981,
ηµεροµηνία εφαρµογής των διατάξεων του παρόντος άρθρου,
χωρίς να ακολουθηθεί η προβλεπόµενη ενδικοφανής διαδικασία
του παρόντος άρθρου, θεωρείται τελεσίδικος και ο χαρακτήρας
της έκτασης αυτής δεν επανεξετάζεται. Τυχόν ασκηθείσες προ-
σφυγές στις οικείες επιτροπές του άρθρου 10 του παρόντος
νόµου θεωρούνται, εφόσον υποβληθεί αίτηση παραίτησης του
προσφεύγοντα, ως µη ασκηθείσες.»

3. Μετά το άρθρο 47Α του ν. 998/1979, όπως ισχύει, προστί-
θεται άρθρο 47Β, ως εξής:

«Άρθρο 47Β

1. Για λόγους δηµοσίου συµφέροντος εκτάσεις δασικού χαρα-
κτήρα, καθώς και εκτάσεις µε τη µορφή της περίπτωσης α’ της
παραγράφου 5 του άρθρου 3 του παρόντος, όπως ισχύει, που
εκχερσώθηκαν για γεωργική εκµετάλλευση χωρίς άδεια της αρ-
µόδιας δασικής αρχής, µετά τη θέση σε ισχύ του Συντάγµατος
του 1975 και έως την 7η Μαρτίου 2007, που ξεκίνησε η αεροφω-
τογράφιση του συνόλου της χώρας από την «ΕΚΧΑ Α.Ε.», και υπό
την προϋπόθεση ότι διατηρούν τη χρήση αυτή µέχρι σήµερα και
εντός αυτής δεν υπάρχουν κτήρια/κτίσµατα δύνανται να υπαχ-
θούν στις παραγράφους 2 και 4 στοιχεία β’ και γ’ του άρθρου 47
του παρόντος νόµου, όπως ισχύει, και µπορούν να χρησιµοποι-
ηθούν αποκλειστικά και µόνο για γεωργική ή δενδροκοµική καλ-
λιέργεια και εκµετάλλευση και εφόσον οι εκτάσεις αυτές δεν
εµπίπτουν στις περιπτώσεις α’ και β’ της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 4 του παρόντος νόµου, όπως εθνικοί δρυµοί, υδροβιότοποι
και την περίπτωση α’ της παραγράφου 2 του άρθρου 4 του πα-
ρόντος νόµου.

2. Οι κάτοχοι των εκτάσεων της παραγράφου 1 υποχρεούνται
στην καταβολή χρηµατικού ανταλλάγµατος για την απώλεια του
φυσικού αγαθού από την αλλαγή χρήσης της έκτασης, για να
αναδασωθεί ή να δασωθεί αντίστοιχη έκταση, κατά την έννοια
του «θετικού περιβαλλοντικού ισοζυγίου», κατ’ εφαρµογή του άρ-
θρου 45 παράγραφος 8 του παρόντος νόµου. Το ανωτέρω αν-
τάλλαγµα δύναται να καταβάλλεται και σε µηνιαίες δόσεις, µη
δυνάµενες να υπερβούν τον αριθµό των εκατό (100) και υπό την
προϋπόθεση ότι το ύψος εκάστης δόσης δεν µπορεί να είναι µι-
κρότερο των εκατό (100) ευρώ. Η καταβολή του ανταλλάγµατος
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αυτού αποτελεί προϋπόθεση για τη νοµιµοποίηση της αλλαγής
χρήσης από τον κάτοχο έκτασης. Η χρήση της έκτασης δύναται
να µεταβιβάζεται από τον κάτοχο αυτής, µετά την εξόφληση του
ανταλλάγµατος χρήσης.

Εντός της έκτασης αυτής απαγορεύεται η ανέγερση κτισµά-
των/κτηρίων ή των προσωρινών καταλυµάτων που προβλέπονται
στο άρθρο 24 του ν. 4258/2014. Εντός ενός έτους από την εξό-
φληση του ανταλλάγµατος χρήσης πρέπει να υποβληθεί από τον
κάτοχο δήλωσης στο ΟΣΔΕ.

3. Έως την εξόφληση του ανταλλάγµατος αναστέλλεται η
ισχύς των διοικητικών πράξεων και πρωτοκόλλων, που τυχόν
έχουν εκδοθεί για την προστασία των εκτάσεων της παραγρά-
φου 1 του παρόντος άρθρου. Μετά την εξόφληση του ανταλλάγ-
µατος αυτού οι ως άνω διοικητικές πράξεις παύουν να ισχύουν.
Πρωτόκολλα διοικητικής αποβολής που τυχόν έχουν εκδοθεί για
τις εκτάσεις αυτές ανακαλούνται. Τυχόν καταβληθέντα ποσά δεν
επιστρέφονται ούτε συµψηφίζονται. Η αλλαγή της γεωργικής εκ-
µετάλλευσης ή η ανέγερση των κτισµάτων που αναφέρονται
στην παράγραφο 2 του παρόντος συνεπάγεται την ανάκληση της
έγκρισης της παραγράφου 2 του άρθρου 47 του παρόντος
νόµου, καθώς και την επιβολή των ποινικών κυρώσεων της παρ.
2 του άρθρου 71 του παρόντος νόµου, όπως ισχύει και µε διπλα-
σιασµό της προβλεπόµενης στο άρθρο αυτό χρηµατικής ποινής.»

4. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 48 του  ν.
998/1979, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«Η διάνοιξη οδών για την εξυπηρέτηση εκµεταλλεύσεων,
έργων και δραστηριοτήτων, οι οποίες δεν εµπίπτουν στην παρά-
γραφο 1 του παρόντος άρθρου, επιτρέπεται διά µέσου δασών,
δασικών εκτάσεων και δηµοσίων εκτάσεων των περιπτώσεων α’
και β’ της παραγράφου 5 του άρθρου 3 του παρόντος νόµου,
σύµφωνα µε τους ειδικότερους όρους της τεχνικής και περιβαλ-
λοντικής µελέτης αυτών, όπως προδιαγράφονται και εγκρίνονται
µε την Απόφαση Έγκρισης Περιβαλλοντικών Όρων (ΑΕΠΟ) ή µε
την υπαγωγή σε Πρότυπες Περιβαλλοντικές Δεσµεύσεις (ΠΠΔ),
µε απόφαση του αρµόδιου Υπουργού ή του οικείου Γενικού
Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοίκησης.»

5. Η παρ. 1 του άρθρου 57 του ν. 998/1979, όπως ισχύει, αντι-
καθίσταται ως ακολούθως:

«1. Στις δηµόσιες εκτάσεις των περιπτώσεων α’ και β’ της πα-
ραγράφου 5 του άρθρου 3 του παρόντος νόµου και ελλείψει
αυτών στις δασικές εκτάσεις των κατηγοριών γ’ και ε’ της παρα-
γράφου 1 και των κατηγοριών β’, γ’, στ’ και ζ’ της παραγράφου
2 του άρθρου 4 του παρόντος νόµου, επιτρέπεται η επέµβαση
για την κατασκευή: α) αθλητικών εγκαταστάσεων, β) εκπαιδευτι-
κών κτηρίων µε τις σύνοδες τους εγκαταστάσεις, γ) νοσοκο-
µείων, θεραπευτηρίων και εγκαταστάσεων των Περιφερειακών
Συστηµάτων Υγείας και Πρόνοιας (Πε.Σ.Υ.Π.), δ) ιερών ναών και
παντός είδους µονών, µετοχίων αυτών ή ησυχαστηρίων, ε) σω-
φρονιστικών καταστηµάτων, στ) εγκαταστάσεων των Σωµάτων
Ασφαλείας, ζ) χώρου αποθήκευσης και επεξεργασίας στερεών
και υγρών αποβλήτων, η) υδροτριβείων παραδοσιακού τύπου, θ)
βοτανικών κήπων. Ειδικότερα επιτρέπεται ελλείψει των ως άνω
εκτάσεων η επέµβαση και σε δάση για την κατασκευή σωφρονι-
στικών καταστηµάτων. Δικαιούχος των ανωτέρω επεµβάσεων
είναι κατά περίπτωση ο εκάστοτε αρµόδιος φορέας ή το εκά-
στοτε αρµόδιο όργανο της κεντρικής ή αποκεντρωµένης διοίκη-
σης ή ο οικείος Ο.Τ.Α. ή ΦΟΔΣΑ. Κατ’ εξαίρεση, στα υδροτριβεία
παραδοσιακού τύπου, δικαιούχος µπορεί να είναι και φυσικό
πρόσωπο. Εφόσον πρόκειται για ιδιωτικές δασικές εκτάσεις δι-
καιούχοι είναι φυσικά ή νοµικά πρόσωπα. Επίσης, στις εκτάσεις
της παρούσας παραγράφου επιτρέπονται επεµβάσεις από νο-
µικά πρόσωπα µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα τα οποία επιδιώ-
κουν κοινωφελείς σκοπούς.»

6. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 20 του άρθρου 28 του            ν.
4280/2014 αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«Στις περιφερειακές ενότητες της χώρας, στις οποίες δεν
υπάρχουν σε ισχύ καθορισµένες λατοµικές περιοχές και εκτε-
λούνται έργα µεγάλης εθνικής σηµασίας επιτρέπεται, έως την
ολοκλήρωσή τους, η επέκταση των λειτουργούντων λατοµείων
αδρανών υλικών σε όµορες δασικές εκτάσεις και αναδασωτέες
εκτάσεις.»

7. Η παρ. 7 του άρθρου 52 του ν. 4280/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«7. Κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις, πτηνοτροφεία, µελισσοκο-
µεία, εκτροφεία θηραµάτων, υδατοκαλλιέργειες, εκτροφεία γου-
νοφόρων ή άλλες συναφείς κτηνοτροφικές µονάδες, ιεροί ναοί,
που εγκαταστάθηκαν µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου χωρίς άδεια της δασικής υπηρεσίας σε δάση, δασικές
εκτάσεις και δηµόσιες εκτάσεις των περιπτώσεων α’ και β’ της
παραγράφου 5 του άρθρου 3 του παρόντος νόµου, συνεχίζουν
τη λειτουργία τους για µια τριετία από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, εντός της οποίας οφείλουν να λάβουν την έγκριση επέµ-
βασης των άρθρων 45 και 47Α του ν. 998/1979, όπως τα άρθρα
αυτά ισχύουν µετά την αντικατάστασή τους µε το άρθρο 36 του
παρόντος νόµου, µε την επιφύλαξη των παραγράφων 4 και 6 του
άρθρου 45 του ν. 998/1979, έγκριση περιβαλλοντικών όρων ή
υπαγωγή σε πρότυπες περιβαλλοντικές δεσµεύσεις (ΠΠΔ), σύµ-
φωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία, καθώς και τα πιστοποιητικά
από την αρµόδια Πολεοδοµική Υπηρεσία ή την άδεια δόµησης,
όπου απαιτούνται, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρ. 1 του άρ-
θρου 2 του ν. 4056/2012. Κατά τη διάρκεια της ανωτέρω προθε-
σµίας αναστέλλεται η ισχύς των διοικητικών πράξεων αποβολής,
επιβολής προστίµων, κατεδάφισης, κήρυξής τους ως αναδασω-
τέων, που τυχόν έχουν εκδοθεί, και, εφόσον εκδοθούν όλες οι
απαιτούµενες διοικητικές πράξεις και εγκρίσεις, οι πράξεις αυτές
ανακαλούνται από τη δασική υπηρεσία. Τυχόν καταβληθέντα
ποσά δεν επιστρέφονται ούτε συµψηφίζονται. Η συνέχιση της
λειτουργίας των ανωτέρω εγκαταστάσεων απαγορεύεται στις πε-
ριπτώσεις που εκδοθεί, πλήρως αιτιολογηµένη πράξη του προ-
ϊσταµένου του αρµόδιου Δασαρχείου ή της αρµόδιας
Διεύθυνσης Δασών, αν δεν υπάρχει δασαρχείο σε επίπεδο
νοµού, στην οποία διαπιστώνονται συνεχείς επεκτάσεις των ανω-
τέρω εγκαταστάσεων, κοπή ή εκχέρσωση δασικής βλάστησης,
καθώς και κατασκευή κτιριακών εγκαταστάσεων, που δεν σχετί-
ζονται µε τη λειτουργία τους.»

8. Η παρ. 2 του άρθρου 53 του ν. 998/1979 αντικαθίσταται ως
ακολούθως:

«2. Για την εκτέλεση λοιπών έργων υποδοµής, µετά των συνο-
δών τους έργων, ήτοι τηλεπικοινωνιακών και ηλεκτρικών δικτύων
ή εγκαταστάσεων έργων ύδρευσης και αποχέτευσης, κέντρων
επεξεργασίας λυµάτων, έργων συλλογής, αποθήκευσης και µε-
ταφοράς υδάτων (εξωποτάµιες και εσωποτάµιες λιµνοδεξαµενές
µε τη βοήθεια µικρών φραγµάτων και ταµιευτήρων αυτών) για
αρδευτικούς ή υδρευτικούς σκοπούς και αντλιοστασίων, απαι-
τείται έγκριση του Γενικού Γραµµατέα της οικείας Αποκεντρω-
µένης Διοίκησης, µε την επιφύλαξη της παραγράφου 4 του
άρθρου 45 του παρόντος νόµου. Η επέµβαση επιτρέπεται στα
δάση, δασικές και αναδασωτέες εκτάσεις και σε δηµόσιες εκτά-
σεις των περιπτώσεων α’ και β’ της παραγράφου 5 του άρθρου
3 του παρόντος νόµου, εξαιρουµένων των κατηγοριών α’ και β’
της παραγράφου 1 του άρθρου 4 του παρόντος νόµου, καθώς
και της κατηγορίας α’ της παραγράφου 2 του ιδίου άρθρου.»

9. Η τελευταία λέξη του πρώτου εδαφίου της παρ. 1β του άρ-
θρου 67 του ν. 998/1979 αντικαθίσταται ως εξής: «ν. 4280/2014».

Άρθρο 13
Παραβίαση κανόνων οικοδοµικής

Το άρθρο 286 του Ποινικού Κώδικα αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 286

1. Όποιος κατά την εκπόνηση µελέτης ή τη διεύθυνση ή την
εκτέλεση οικοδοµικού ή άλλου ανάλογου έργου ή κατεδάφισης
ενεργεί παρά τους κοινώς αναγνωρισµένους τεχνικούς κανόνες,
τιµωρείται: α) µε φυλάκιση από ένα έως πέντε έτη και χρηµατική
ποινή αν από την πράξη µπορεί να προκύψει κίνδυνος για άν-
θρωπο, β) µε κάθειρξη έως δεκαπέντε έτη αν στην περίπτωση
του στοιχείου α’ η πράξη είχε ως αποτέλεσµα τη βαριά σωµατική
βλάβη, γ) µε κάθειρξη από δέκα ως δεκαπέντε έτη αν στην περί-
πτωση του στοιχείου α’ η πράξη είχε ως αποτέλεσµα το θάνατο
άλλου, και µε κάθειρξη ισόβια ή πρόσκαιρη από δεκαπέντε έως
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είκοσι έτη αν είχε ως αποτέλεσµα το θάνατο µεγάλου αριθµού
ανθρώπων.

2. Όποιος στις περιπτώσεις της προηγούµενης παραγράφου
παραβιάζει από αµέλεια τους κοινώς αναγνωρισµένους τεχνι-
κούς κανόνες ή προκαλεί από αµέλεια τη δυνατότητα κινδύνου
τιµωρείται µε φυλάκιση έως δύο έτη ή χρηµατική ποινή.

3. Η παραγραφή των εγκληµάτων της παραγράφου 1 στοιχεία
β’ και γ’ αρχίζει από την επέλευση του θανάτου ή της βαριάς σω-
µατικής βλάβης και πάντως δεν µπορεί να υπερβεί τα είκοσι
πέντε (25) έτη από την παραβίαση των κανόνων.»

Άρθρο 14

Αποτελεί αναπόσπαστο µέρος του παρόντος νόµου το Παράρ-
τηµα Α’. Με απόφαση του αρµόδιου Υπουργού Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής δύναται να τροποποιείται το
περιεχόµενο του Παραρτήµατος Α’ και να καθορίζεται κάθε σχε-
τικό θέµα.

Άρθρο 15

Στη διάταξη της παρ. 2Γ του άρθρου 12 του ν. 4229/ 2014 (Α’
8), µετά το εδάφιο α’, προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Οι ανωτέρω πίνακες κατάταξης κατά σειρά επιτυχίας των
υποψηφίων κατηγοριών ΠΕ και ΔΕ του διαγωνισµού για την πλή-
ρωση κενών οργανικών θέσεων δικαστικών υπαλλήλων, που προ-
κηρύχθηκε µε την µε αριθµό 5223/23.1.2009 απόφαση του
Υπουργού Δικαιοσύνης (τεύχος Προκηρύξεων ΑΣΕΠ 23), η ισχύς
των οποίων παρατάθηκε έως 31.12.2014 και για την κάλυψη των
οποίων εκδόθηκε η υπ’ αριθµ. πρωτ. ΔΙΙΠ/Φ.ΕΓΚΡ.9/163/
30296/16.12.2013 Απόφαση της Επιτροπής της υπ’ αριθµ.
33/2006 Πράξης Υπουργικού Συµβουλίου και η υπ’ αριθµ. πρωτ.
ΔΙΠΠ/Φ.ΕΠ.1/314/οικ.34724 (Β’ 3395) Απόφαση κατανοµής προ-
σωπικού στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπί-
νων Δικαιωµάτων, παρατείνονται έως την 31.12.2015 και µόνο για
αντικατάσταση - αναπλήρωση διοριστέου που δεν αποδέχτηκε
το διορισµό του ή έχει κώλυµα διορισµού εντός ενός (1) έτους
από το διορισµό του από επόµενο κατά σειρά στον πίνακα επι-
τυχίας υποψήφιο και µόνο για τις ανωτέρω συνολικά 200 θέσεις
ΠΕ και ΔΕ. Απαγορεύεται ο διορισµός άλλου υποψηφίου από τον
πίνακα επιτυχίας, πέραν του αριθµού των κατά τα ανωτέρω συ-
νολικά θέσεων και των θέσεων που κενούνται, όταν υποψήφιοι
που διορίστηκαν παραιτήθηκαν εντός έτους από του διορισµού
τους.»

Άρθρο 16

Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 125 του  ν. 4001/2011, προ-
στίθεται νέο εδάφιο ως εξής:

«Εξαιρούνται έως δέκα (10), κατ’ ανώτατο όριο εργαζόµενοι
µε σχέση εξαρτηµένης εργασίας αορίστου χρόνου, κατηγορίας
Διοικητικής - Οικονοµικής κατεύθυνσης που υπηρετούν στη ΔΕΗ
Α.Ε., οι οποίοι, εφόσον επιθυµούν, δύνανται κατόπιν αίτησής
τους και της σύµφωνης γνώµης της ΔΕΗ Α.Ε. και του ΔΕΔΔΗΕ
Α.Ε., να µεταφερθούν στο ΔΕΔΔΗΕ Α.Ε. έως την 31.1.2015, σε
αντίστοιχη ιεραρχική βαθµίδα.»

Άρθρο 17

Οι θέσεις που έχουν συσταθεί στη ΡΑΕ µε την παρ. 10 του άρ-
θρου 34 του ν. 3734/2009 (Α’ 8), διατηρούνται έως και τις
30.6.2016. Κατά τα λοιπά ισχύουν οι διατάξεις του άρθρου 18
παρ. 6 του ν. 4203/2013 (Α’ 235).

Άρθρο 18
Κύρωση του ιδιωτικού συµφωνητικού δεύτερης 
τροποποίησης της από 25.11.2008 Σύµβασης 
Παραχώρησης των λιµενικών εγκαταστάσεων 

των προβλητών II και III του σταθµού 
εµπορευµατοκιβωτίων της ανώνυµης εταιρίας 

«Οργανισµός Λιµένος Πειραιώς ΑΕ»

(όπως τροποποιήθηκε στις 26.7.2011)

Κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου το ιδιωτικό συµφωνητικό
δεύτερης τροποποίησης της από 25.11.2008 Σύµβασης Παρα-
χώρησης των λιµενικών εγκαταστάσεων των προβλητών II και III
του σταθµού εµπορευµατοκιβωτίων της ανώνυµης εταιρίας «Ορ-
γανισµός Λιµένος Πειραιώς ΑΕ» (όπως τροποποιήθηκε στις
26.7.2011), το κείµενο του οποίου, µε τα συνηµµένα αυτού πα-
ραρτήµατα, ακολουθεί στην ελληνική και αγγλική γλώσσα:

Άρθρο 19

1. Συνιστάται πενταµελής Επιτροπή για τη σύνταξη σχεδίου
νέου Οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών, το οποίο θα υπο-
βληθεί στη Βουλή για κύρωση κατά το άρθρο 76 παρ. 6 του Συν-
τάγµατος.

2. Η Επιτροπή αποτελείται από έναν Σύµβουλο της Επικρα-
τείας, που υποδεικνύεται από τον Πρόεδρο του Συµβουλίου της
Επικρατείας, ως Πρόεδρο, δύο Νοµικούς Συµβούλους του Κρά-
τους ή έναν Νοµικό Σύµβουλο του Κράτους και έναν Πάρεδρο
του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους στο Υπουργείο Εξωτερι-
κών και δύο εν ενεργεία διπλωµατικούς υπαλλήλους µε πρεσβευ-
τικούς βαθµούς, ως µέλη. Τη γραµµατειακή υποστήριξη της
Επιτροπής παρέχουν υπάλληλοι του Υπουργείου Εξωτερικών. Η
Επιτροπή περατώνει το έργο της εντός ενός µηνός από τη συγ-
κρότησή της.

3. Ο Πρόεδρος, τα µέλη της Επιτροπής και της Γραµµατείας
της ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών. Με όµοια
απόφαση µπορεί να παρατείνεται ο χρόνος περάτωσης του
έργου της Επιτροπής και να ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν
τη λειτουργία και τη διοικητική της υποστήριξη.

4. Στον Πρόεδρο, τα µέλη της Επιτροπής και της Γραµµατείας
της δεν καταβάλλεται αποζηµίωση.

Άρθρο 20

1. Η Κεντρική Υπηρεσία του Υπουργείου Εξωτερικών διεξάγει,
σε εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΚ) αριθµ. 810/2009 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, ανοικτή, διεθνή δια-
γωνιστική διαδικασία για την ανάδειξη παρόχων υπηρεσιών
υποστήριξης των Προξενικών Αρχών ή των Προξενικών Γρα-
φείων Διπλωµατικών Αρχών στη διαδικασία χορηγήσεων θεωρή-
σεων. Η διαδικασία αυτή διέπεται αναλογικά από τις διατάξεις
των άρθρων 153-171 του ν. 4281/2014, του άρθρου 4 του π.δ.
118/2007 και συµπληρωµατικά του άρθρου 133 του  ν.
4270/2014.

2. Οι σχετικές υπηρεσίες παρέχονται από τον πάροχο έναντι
ανταλλάγµατος που καταβάλλεται ανά αίτηση από τους αιτούν-
τες τη θεώρηση, κατά τα προβλεπόµενα στον Κανονισµό (ΕΚ)
αριθµ. 810/2009.

3. Στη διακήρυξη καθορίζονται ενδεικτικά: οι όροι και οι προ-
ϋποθέσεις που πρέπει να πληροί ο πάροχος για τη συµµετοχή
του στη διαγωνιστική διαδικασία, η προθεσµία υποβολής των
προσφορών, η οποία δεν µπορεί να είναι µικρότερη των 30 ηµε-
ρών από τη δηµοσίευση της προκήρυξης στην Επίσηµη Εφηµε-
ρίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι υποδοµές και το προσωπικό
που πρέπει να απασχολεί, τυχόν άλλες τεχνικές απαιτήσεις και
ειδικοί όροι εκτέλεσης της σύµβασης ανά χώρα ή περιοχή, το µέ-
γιστο αντάλλαγµα που καταβάλλουν οι αιτούντες τη θεώρηση,
οι Προξενικές Αρχές ή τα Προξενικά Γραφεία Διπλωµατικών
Αρχών, τα οποία οµαδοποιούνται, ώστε να συνδυάζονται περιο-
χές διαφορετικής ζήτησης αιτήσεων και επιπέδων δυσκολίας, η
διάρκεια της σύµβασης, τα επιµέρους κριτήρια αξιολόγησης των
τεχνικών και οικονοµικών προσφορών και κάθε άλλο σχετικό
θέµα.

4. Συµβάσεις που έχουν συναφθεί από Προξενικές Αρχές ή
Προξενικά Γραφεία Διπλωµατικών Αρχών εξακολουθούν να
ισχύουν και οι σχετικές υπηρεσίες παρέχονται, µέχρι την έναρξη
παροχής των υπηρεσιών από τους αναδόχους που επιλέγονται
µε την προβλεπόµενη στο παρόν άρθρο διαγωνιστική διαδικα-
σία.
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5. Με απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών ρυθµίζονται ειδι-
κότερα θέµατα που αφορούν στη διεξαγωγή της διαγωνιστικής
διαδικασίας. Με όµοια απόφαση συγκροτούνται τα συλλογικά
όργανα που είναι αρµόδια για τη διενέργεια της διαδικασίας ανά-
θεσης, την εξέταση των ενδικοφανών προσφυγών και την εκτέ-
λεση των σχετικών συµβάσεων και ρυθµίζεται κάθε αναγκαία
λεπτοµέρεια για τον τρόπο λειτουργίας τους.

Άρθρο 21

1. Συνιστάται Κεντρικό Συµβούλιο Επιθεώρησης Περιβάλλον-
τος, Δόµησης, Ενέργειας και Μεταλλείων στο Υπουργείο Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής (ΥΠΕΚΑ), στο
οποίο συµµετέχουν οι εξής:

α. Ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής, ως Πρόεδρος, µε αναπληρωτή τον Γενικό Γραµµατέα του
ιδίου Υπουργείου.

β. Ο Γενικός Γραµµατέας Χωροταξίας, Χωρικού Σχεδιασµού
και Αστικού Περιβάλλοντος Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

γ. Ο Ειδικός Γραµµατέας Υδάτων Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

δ. Ο Νοµικός Σύµβουλος ή ο Πάρεδρος του Γραφείου του Νο-
µικού Συµβούλου του Κράτους στο Υπουργείο Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

ε. Ο Προϊστάµενος της Γενικής Διεύθυνσης Περιβαλλοντικής
Πολιτικής, ο Προϊστάµενος της Γενικής Διεύθυνσης Χωρικού
Σχεδιασµού, ο Προϊστάµενος της Γενικής Διεύθυνσης Ενέργειας
και ο Προϊστάµενος της Γενικής Διεύθυνσης Ορυκτών Πρώτων
Υλών του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής.

στ. Ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Περιβαλλοντικής Αδει-
οδότησης, ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Προστασίας Βιοποι-
κιλότητας, Εδάφους και Διαχείρισης Αποβλήτων, ο
Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Κλιµατικής Αλλαγής και Ποιότη-
τας της Ατµόσφαιρας, ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Πολεο-
δοµικού Σχεδιασµού και Τράπεζας Γης, ο Προϊστάµενος της
Διεύθυνσης Προγραµµατισµού και Δασικής Πολιτικής και ο Προ-
ϊστάµενος της Διεύθυνσης Χωροταξικού Σχεδιασµού, καθώς και,
εφόσον συντρέχει περίπτωση αρµοδιότητας κάποιας από τις Δι-
ευθύνσεις των Γενικών Διευθύνσεων Ενέργειας και Ορυκτών
Πρώτων Υλών, ο Προϊστάµενος της αρµόδιας αυτής Διεύθυνσης.

ζ. Σε περίπτωση εξέτασης ζητηµάτων αρµοδιότητας του
Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Ανάπτυξης και Αντα-
γωνιστικότητας, του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων, του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, του Υπουργείου Τουρι-
σµού και µετέχει ως µέλος και εκπρόσωπος του αντιστοίχου
Υπουργείου.

2. Το Κεντρικό Συµβούλιο γνωµοδοτεί, κατόπιν ερωτήµατος
του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής, του Αναπληρωτή Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής ή του αρµόδιου Γενικού ή Ειδικού Γραµµα-
τέα Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, για τη
διευκρίνιση τεχνικής φύσεως ζητηµάτων που ανακύπτουν κατά
τη διενέργεια περιβαλλοντικών επιθεωρήσεων έργων και δρα-
στηριοτήτων, από τις αρµόδιες υπηρεσίες, τα κλιµάκια των Πε-
ριβαλλοντικών Ελεγκτών και από το Σώµα Επιθεώρησης
Περιβάλλοντος, Δόµησης, Ενέργειας και Μεταλλείων. Η ανω-
τέρω αρµοδιότητα του Κεντρικού Συµβουλίου ασκείται:

(α) Μετά το πέρας των διαδικασιών ελέγχου, µε τη σύνταξη
της Έκθεσης Ελέγχου και πριν από την έκδοση βεβαίωσης των
παραβάσεων, όπως αυτές προβλέπονται µε τις διατάξεις του άρ-
θρου 9 παρ. Α4 του ν. 2947/2001 (Α’ 228).

(β) Μετά από προσφυγές και αναφορές, ενώπιον του αρµοδίου
οργάνου και εφόσον το κρίνει αναγκαίο.

Στο Κεντρικό Συµβούλιο Εισηγητής είναι ο Προϊστάµενος της
Υπηρεσίας που διενήργησε τον έλεγχο ή έδωσε εντολή για διε-
νέργεια ελέγχου σε Κλιµάκιο Περιβαλλοντικών Ελεγκτών.

Για τη διαµόρφωση της γνώµης αυτής το Κεντρικό Συµβούλιο
µπορεί να ζητεί την άποψη των αρµοδίων καθ' ύλη υπηρεσιών

είτε να καλεί ενώπιον του οποιοδήποτε αναγκαίο, κατά την κρίση
του, όργανο ή φορέα και τρίτο πραγµατογνώµονα ή πρόσωπο
ειδικών γνώσεων, καθώς επίσης να παραγγέλλει στα πρόσωπα
αυτά την έκδοση γνωµοδοτήσεων επί οποιουδήποτε σχετικού ζη-
τήµατος.

3. Το Κεντρικό Συµβούλιο συγκροτείται µε απόφαση του
Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, η
οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, µε την
οποία ρυθµίζονται όλες οι αναγκαίες λεπτοµέρειες που αφορούν
στη σύνθεση και λειτουργία του.

4. Οι εκπρόσωποι των Υπουργείων που ορίζονται στην άνω πα-
ράγραφο 1 περίπτωση ζ’, µε τους αναπληρωτές τους, ορίζονται
µε αποφάσεις των αντίστοιχων Υπουργών εντός προθεσµίας
τριάντα ηµερών από τη σχετική έγγραφη πρόσκληση του Υπουρ-
γού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής. Εάν η
προθεσµία αυτή παρέλθει άπρακτη και δεν έχουν ανακοινωθεί
στον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής εκπρόσωποι των υπηρεσιών αυτών, το Κεντρικό Συµβούλιο
συγκροτείται από τα λοιπά µέλη µέχρι την υπόδειξη και το διορι-
σµό των ελλειπόντων εκπροσώπων.

Άρθρο 22

1. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ενιαίου Τα-
µείου Ασφάλισης Αυτοαπασχολούµενων (ΕΤΑΑ), µπορεί, κατ’
εξαίρεση των διατάξεων του ν. 3586/2007 και του άρθρου 49 του
ν. 3863/2010, να παραχωρηθεί άνευ άλλου - πλην του προβλεπο-
µένου στην παράγραφο 4 - ανταλλάγµατος στην Περιφέρεια Βο-
ρείου Αιγαίου η χρήση και η εκµετάλλευση των θερµοπηγών και
του ξενοδοχείου «ΣΑΡΛΙΤΖΑ ΠΑΛΛΑΣ» της περιοχής Θερµής Μυ-
τιλήνης του Ν. Λέσβου για χρονικό διάστηµα που δεν θα υπερ-
βαίνει τα 30 έτη, προκειµένου να αξιοποιηθούν αυτά από την
Περιφέρεια Βορείου Αιγαίου µε πόρους είτε του προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων είτε Ενωσιακούς. Με όµοια απόφαση
είναι δυνατή η παράταση του χρόνου ή η ανάκληση της πράξης
παραχώρησης για σπουδαίο λόγο.

2. Με προγραµµατική σύµβαση, που υπογράφεται µεταξύ του
ΕΤΑΑ και της Περιφέρειας Βορείου Αιγαίου καθορίζονται οι προ-
ϋποθέσεις και οι λοιποί όροι για την υλοποίηση των προβλεπο-
µένων στην παράγραφο 1. Στη σύµβαση αυτή δύναται να
προβλεφθεί ιδίως ο φορέας υλοποίησης των έργων αποκατάστα-
σης, η πρόβλεψη της δυνατότητας ανάθεσης του έργου αποκα-
τάστασης σε ιδιώτες, η πρόβλεψη της συνδροµής από το ΕΤΑΑ
στην Περιφέρεια Βορείου Αιγαίου στα έργα αποκατάστασης των
υφιστάµενων ιαµατικών λουτρικών εγκαταστάσεων προκειµένου
αυτές να καταστούν λειτουργικές και πάντως µέχρι του ποσού
της παραγράφου 3.

3. Οι δαπάνες αποκατάστασης των υφιστάµενων ιαµατικών
λουτρικών εγκαταστάσεων µέχρι του ποσού των 60.000 ευρώ βα-
ρύνουν το ΕΤΑΑ. Το τυχόν υπερβάλλον ποσό, καθώς και τα λοιπά
έξοδα συντήρησης των ιαµατικών λουτρικών εγκαταστάσεων και
του ξενοδοχείου βαρύνουν την Περιφέρεια Βορείου Αιγαίου.

4. Επί του µικτού κύκλου εργασιών, που προκύπτει από την
εκµετάλλευση των παραχωρούµενων µε την παράγραφο 1 ακι-
νήτων, η Περιφέρεια Βορείου Αιγαίου αποδίδει ποσοστό 5% στο
ΕΤΑΑ, το οποίο δεν µπορεί να υπολείπεται των δώδεκα χιλιάδων
(12.000) ευρώ ετησίως.

5. Τα ακίνητα του Οργανισµού Απασχόλησης Εργατικού Δυ-
ναµικού (Ο.Α.Ε.Δ.) που περιήλθαν στην κυριότητά του λόγω της
καθολικής διαδοχής των καταργηθέντων Ν.Π.Δ.Δ. µε τις επωνυ-
µίες Οργανισµός Εργατικής Εστίας (Ο.Ε.Ε.) και Οργανισµός Ερ-
γατικής Κατοικίας (Ο.Ε.Κ.), καθιερώνονται στην κοινή χρήση,
σύµφωνα µε τους σκοπούς του Ο.Α.Ε.Δ., όπως αυτοί επανακα-
θορίστηκαν µε το άρθρο 25 του ν. 4144/2013 (Α’ 88).

Η γενική αυτή καθιέρωση ισχύει αναδροµικά από την έναρξη
ισχύος του ανωτέρω νόµου.

Από την αναδροµικότητα αυτή δεν θίγονται οι παραχωρήσεις
ακινήτων κατά χρήση που έγιναν σε δηµόσιους φορείς κατόπιν
αποφάσεων του Δ.Σ. του Ο.Α.Ε.Δ. από την έναρξη ισχύος του ν.
4144/2013 µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου.

Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ο.Α.Ε.Δ. είναι
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δυνατόν η καθιέρωση του πρώτου εδαφίου του παρόντος άρ-
θρου να εξειδικεύεται κατά περίπτωση.

Με όµοια απόφαση είναι δυνατόν να γίνεται από καθιέρωση
ακινήτων του Οργανισµού και να ορίζεται η χρήση αυτών κατά
περίπτωση.

6. Επιτρέπεται η παραχώρηση κατά χρήση ακινήτων ιδιοκτη-
σίας του Ο.Α.Ε.Δ. σε Υπηρεσίες του Δηµοσίου, σε νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου και σε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου
του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα.

Η παραχώρηση της χρήσης πραγµατοποιείται µε απόφαση
του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας,
µετά από γνώµη του Διοικητικού Συµβουλίου του Ο.Α.Ε.Δ..

Με την απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Πρόνοιας καθορίζονται η διάρκεια της παραχώρησης
της χρήσης, οι υποχρεώσεις του φορέα προς τον οποίο γίνεται
η παραχώρηση, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε αυτήν.

Άρθρο 23

1. Μετά το τέλος της παρ. 2 του άρθρου 34 («Ρύθµιση θεµάτων
αναδιάρθρωσης υπηρεσιών Υπουργείου Τουρισµού») του ν.
4305/2014 (Α’ 237) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Επίσης, µέχρι την ίδια ως άνω ηµεροµηνία του προηγούµενου
εδαφίου ο Ε.Ο.Τ. παραµένει υπόχρεος για τη εξόφληση δαπανών
των τεχνικών έργων από το Π.Δ.Ε., εφόσον οι εργασίες τους
έχουν πιστοποιηθεί από την Διευθύνουσα Υπηρεσία των έργων
µέχρι τις 29.10.2014.»

2. α. Η παρ. 1 του άρθρου 5 του ν. 4276/2014 (Α’ 155) τροπο-
ποιείται ως εξής: 

«1. Τα ξενοδοχεία κατατάσσονται σε πέντε (5) κατηγορίες
αστέρων. Με απόφαση του Υπουργού Τουρισµού καθορίζονται
οι τεχνικές και λειτουργικές προδιαγραφές των κύριων ξενοδο-
χειακών καταλυµάτων, ο τρόπος και η διαδικασία κατάταξής
τους, τα βαθµολογούµενα κριτήρια και κάθε άλλο σχετικό ζή-
τηµα. Με την ίδια απόφαση καθορίζεται ο τρόπος, η διαδικασία
και κάθε θέµα σχετικό µε την κατάταξη των υφιστάµενων ξενο-
δοχείων στις νέες κατηγορίες αστέρων.» 

β. Η παρ. 1 του άρθρου 50 του ν. 4276/2014 τροποποιείται ως
εξής:

«1. Έως την έναρξη ισχύος της υπουργικής απόφασης που
αναφέρεται στην παρ. 1 του άρθρου 5 ισχύουν οι διατάξεις του
π.δ. 43/2002 (Α’ 43).» 

γ. Η παρ. 2 του άρθρου 51 του ν. 4276/2014 τροποποιείται ως
εξής:

«2. Από την έναρξη ισχύος της υπουργικής απόφασης που
αναφέρεται στην παρ. 1 του άρθρου 5 καταργείται το π.δ.
43/2002 (Α’ 43).»

Άρθρο 24

1. Η περίπτωση θ’ της παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 3199/2003
(Α’ 280), όπως ισχύει, τροποποιείται ως εξής:

«θ) Παρακολουθεί τη λειτουργία των Διευθύνσεων Υδάτων των
Αποκεντρωµένων Διοικήσεων κατά την άσκηση των αρµοδιοτή-
των τους, παρέχει σχετικές κατευθύνσεις και οδηγίες, ιδίως
µέσω εγκυκλίων και διασφαλίζει την εφαρµογή τους.»

2. Στην παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 3199/2003 (Α’ 280), όπως
ισχύει , προστίθενται νέες περιπτώσεις ιγ’, ιδ’, ιε’, ιστ’ ως εξής:

«ιγ) Καταρτίζει και εισηγείται το Εθνικό Μητρώο Υδροληψιών
για την καταγραφή των σηµείων υδροληψίας και ενδεχοµένως
και των χρήσεων των υδάτων, όπως αυτές περιγράφονται στην
παρ. 1 του άρθρου 10,

ιδ) παρέχει στις Διευθύνσεις Υδάτων των Αποκεντρωµένων Δι-
οικήσεων τεχνική και λειτουργική υποστήριξη για την άσκηση
των αρµοδιοτήτων τους,

ιε) υποστηρίζει και συνδράµει τις Διευθύνσεις Υδάτων των
Αποκεντρωµένων Διοικήσεων στη διαµόρφωση προγραµµάτων
για τη χρηµατοδότηση µέτρων και δράσεων για την προστασία
και διαχείριση του υδάτινου περιβάλλοντος, κυρίως στο πλαίσιο
εφαρµογής του ν. 3889/2010 (Α’ 182),

ιστ) καθορίζει και εισηγείται την ιεράρχηση των προγραµµά-

των χρηµατοδότησης που καταρτίζονται από το Δηµόσιο, για
έργα αποκατάστασης, αναβάθµισης, προστασίας και διαχείρισης
του υδάτινου περιβάλλοντος, ανάλογα µε τη σπουδαιότητα και
τον επείγοντα χαρακτήρα τους, στο πλαίσιο υλοποίησης της
εθνικής πολιτικής για το υδάτινο περιβάλλον.»

3. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 5 του ν. 3199/2003 (Α’
280), όπως ισχύει, προστίθεται νέο εδάφιο ως εξής:

«Όπου στον παρόντα νόµο αναφέρεται Περιφέρεια νοείται στο
εξής Αποκεντρωµένη Διοίκηση και όπου αναφέρεται Γενικός
Γραµµατέας της Περιφέρειας νοείται στο εξής Γενικός Γραµµα-
τέας της Αποκεντρωµένης Διοίκησης.»

4. Η παρ. 6 του άρθρου 5 του ν. 3199/2003 (Α’ 280), όπως
ισχύει, τροποποιείται ως εξής:

«6. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης
Διοίκησης, ύστερα από σύµφωνη γνώµη της Ειδικής Γραµµα-
τείας Υδάτων, επιβάλλονται περιορισµοί ή άλλα µέτρα στη χρήση
των υδάτων και την εκτέλεση έργων αξιοποίησής τους προκει-
µένου να επιτυγχάνονται οι στόχοι του Σχεδίου Διαχείρισης που
προβλέπεται στο άρθρο 7, όπως τροποποιήθηκε µε το στοιχείο
ζ’ της παρ. 1 του πέµπτου άρθρου του ν. 4117/2013 και των Προ-
γραµµάτων Μέτρων και Παρακολούθησης που προβλέπονται
στο άρθρο 8.»

5. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 10 του  ν.
3199/2003 (Α’ 280) αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«1. Οι χρήσεις υδάτων διακρίνονται κυρίως σε ύδρευση, άρ-
δευση, βιοµηχανική χρήση, ενεργειακή χρήση και χρήση για ανα-
ψυχή.»

6. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 11 του   ν.
3199/2003 (Α’ 280) αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«Για την παροχή ύδατος, τη χρήση ύδατος και την εκτέλεση
έργου αξιοποίησης υδατικών πόρων από φυσικό ή νοµικό πρό-
σωπο του ιδιωτικού ή του δηµόσιου τοµέα, απαιτείται άδεια. Για
την έκδοση άδειας χρήσης ύδατος ή εκτέλεσης έργου αξιοποί-
ησης υδατικών πόρων πρέπει να τεκµηριώνεται η συµβατότητα
και η σκοπιµότητα έκδοσής της, σύµφωνα µε το οικείο Σχέδιο
Διαχείρισης της Περιοχής Λεκανών Απορροής Ποταµών και το
οικείο Πρόγραµµα Μέτρων.»

7. Η παρ. 2 του άρθρου 11 του ν. 3199/2003 (Α’ 280) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«2.1. Οι άδειες χρήσης ύδατος ή εκτέλεσης έργου αξιοποί-
ησης υδατικών πόρων εκδίδονται από τον Γενικό Γραµµατέα της
οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης µετά από εισήγηση της αρ-
µόδιας Διεύθυνσης Υδάτων της Αποκεντρωµένης Διοίκησης. 

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής, Εσωτερικών, Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, καθορίζον-
ται οι κατηγορίες των αδειών, το περιεχόµενο του φακέλου αδει-
οδότησης και τα συνοδευτικά στοιχεία ανά κατηγορία, οι
δικαιούχοι των αδειών, οι όροι και η ειδικότερη διαδικασία έκδο-
σης των αδειών, το περιεχόµενο των αδειών, η διάρκεια ισχύος
τους και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

2.2. Με την ίδια ως άνω απόφαση καθορίζονται επιπλέον:
α) οι εξαιρέσεις συγκεκριµένων χρήσεων ή/και έργων αξιοποί-

ησης υδατικών πόρων από το καθεστώς αδειοδότησης, µε κρι-
τήριο τουλάχιστον τη διασφάλιση της συµβατότητάς τους µε τα
οικεία σχέδια διαχείρισης, τη µη µεταβολή της απολήψιµης πο-
σότητας και των ποιοτικών χαρακτηριστικών του ύδατος, καθώς
και τη µη µεταβολή των τεχνικών χαρακτηριστικών του έργου,

β) οι όροι και η διαδικασία για την αντιµετώπιση περιστατικών
ανωτέρας βίας, εκτάκτων ή/και απρόβλεπτων αναγκών,

γ) οι υφιστάµενες χρήσεις ύδατος, καθώς και η διαδικασία, οι
όροι και η αποκλειστική προθεσµία για την αδειοδότηση όσων
δεν διαθέτουν άδεια ή όσων η άδειά τους έχει λήξει,

δ) οι επί µέρους παραβάσεις µε ανάλογη εξειδίκευση των προ-
στίµων που προβλέπονται στην παρ. 1 του άρθρου 13, η διαδι-
κασία επιβολής τους, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

2.3. Για έργα αξιοποίησης υδατικών πόρων που υπάγονται σε
καθεστώς περιβαλλοντικής αδειοδότησης, σύµφωνα µε τις κεί-
µενες διατάξεις, οι προβλεπόµενες απαιτήσεις για την έκδοση
άδειας εκτέλεσης έργου ενσωµατώνονται στην περιβαλλοντική
άδεια. Με την απόφαση της παραγράφου 2 καθορίζονται οι ειδι-
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κότεροι όροι και οι λεπτοµέρειες για την εφαρµογή αυτής της
διάταξης.

2.4. Σε περίπτωση συναρµοδιότητας περισσοτέρων Αποκεν-
τρωµένων Διοικήσεων επί κοινής λεκάνης απορροής ποταµού,
αρµόδιος για την έκδοση της άδειας χρήσης ύδατος ή εκτέλεσης
έργου αξιοποίησης υδατικού πόρου είναι ο Γενικός Γραµµατέας
της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, στη δικαιοδοσία του οποίου
υπάγεται το υπό αδειοδότηση σηµείο υδροληψίας, µετά από
σύµφωνη γνώµη των λοιπών συναρµόδιων Αποκεντρωµένων Δι-
οικήσεων, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά στην απόφαση της
Εθνικής Επιτροπής Υδάτων που προβλέπεται στην παρ. 3 του άρ-
θρου 5.»

8. Η παρ. 3 του άρθρου 11 του ν. 3199/2003 (Α’ 280), όπως
ισχύει, τροποποιείται ως εξής:

«3. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης
Διοίκησης, ύστερα από σύµφωνη γνώµη της Ειδικής Γραµµα-
τείας Υδάτων, µπορεί να προβλέπεται η τήρηση πρόσθετων ή ει-
δικότερων προϋποθέσεων και η διενέργεια πρόσθετων ελέγχων,
προκειµένου να εκδοθεί άδεια συγκεκριµένης χρήσης νερού ή
και εκτέλεσης συγκεκριµένης κατηγορίας έργου, καθώς και η δυ-
νατότητα επιβολής περιοριστικών µέτρων στις χρήσεις και τη λει-
τουργία έργων, σε συνδυασµό και µε ειδικές περιστάσεις.»

9. Η παρ. 1 του άρθρου 13 του ν. 3199/2003 (Α’ 280) τροπο-
ποιείται ως εξής:

«1. Σε φυσικά ή νοµικά πρόσωπα, καθώς και στους παραβάτες
των όρων και των περιορισµών που καθορίζονται στις άδειες που
προβλέπονται στο άρθρο 11, επιβάλλεται ως διοικητική κύρωση
πρόστιµο από 100 ευρώ µέχρι 600.000 ευρώ.»

10. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 13 του         ν.
3199/2003 (Α’ 280) τροποποιείται ως εξής:

«2. Το πρόστιµο επιβάλλεται µε απόφαση του Γενικού Γραµ-
µατέα της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, ύστερα από εισήγηση
της αρµόδιας Διεύθυνσης Υδάτων της Αποκεντρωµένης Διοίκη-
σης. Θέµατα που αφορούν στη σύµπραξη των οργάνων των OTA
Α’ και Β’ βαθµού, για τη διενέργεια των αυτοψιών και των ελέγ-
χων που αφορούν στη διαπίστωση των παραβάσεων, ρυθµίζον-
ται, σύµφωνα µε τις σχετικές διατάξεις του ν. 3852/2010 (Α’ 87)
και του ν. 4071/2012 (Α’ 85) ή, σε κάθε άλλη περίπτωση, σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 5.»

11. Μετά την παρ. 5 του άρθρου 13 του ν. 3199/2003 (Α’ 280)
προστίθεται νέα παράγραφος 6 ως εξής:

«6. Τα πρόστιµα που έχουν επιβληθεί, σύµφωνα µε το παρόν
άρθρο, καταβάλλονται σε ειδικό λογαριασµό υπέρ του Πράσινου
Ταµείου που έχει συσταθεί µε το                     ν. 3889/2010 (Α’
182) και διατίθενται για έργα και δράσεις που αποσκοπούν στην
αποκατάσταση, αναβάθµιση, προστασία και διαχείριση του υδά-
τινου περιβάλλοντος.»

12. Μετά την παρ. 1 του άρθρου 16 του ν. 3199/2003 (Α’ 280)
προστίθεται νέα παράγραφος 2 ως εξής:

«2. Μετά την έγκριση των Σχεδίων Διαχείρισης παύουν να
ισχύουν οι µέχρι τότε κανονιστικές πράξεις που ρυθµίζουν το ίδιο
αντικείµενο µε αυτό της παρ. 3 του άρθρου 11.»

13. Οι παράγραφοι 2, 3 και 4 του άρθρου 16 του  ν. 3199/2003
(Α’ 280) καταργούνται.

Άρθρο 25
Ρυθµίσεις θεµάτων Υπουργείου 

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων

Παράγραφος 1
Οµάδες Παραγωγών - Οργανώσεις Παραγωγών

1. α) Οι Οµάδες παραγωγών αποτελούν αυτοτελείς νοµικές
οντότητες µε πλήρη δικαιοπρακτική ικανότητα. Συγκροτούνται
µε πρωτοβουλία παραγωγών οµοειδών προϊόντων που συµφω-
νούν στην από κοινού προώθηση τουλάχιστον του 90% της πα-
ραγωγής τους και συνεργάζονται προκειµένου να
δηµιουργήσουν υποδοµή για τη συγκέντρωση ή/και την προ-
ώθηση της παραγωγής τους.

β) Οι οµάδες παραγωγών επιδιώκουν συγκεκριµένο σκοπό, ο
οποίος µπορεί να περιλαµβάνει έναν ή περισσότερους από τους

ακόλουθους στόχους:
αα) την ασφάλιση του προγραµµατισµού της παραγωγής και

της προσαρµογής της στη ζήτηση, ιδίως από άποψη ποιότητας
και ποσότητας, 

ββ) τη συγκέντρωση της προσφοράς και τη διάθεση στην
αγορά των προϊόντων που παράγονται από τα µέλη τους και

γγ) τη βελτιστοποίηση του κόστους παραγωγής και τη σταθε-
ροποίηση των τιµών παραγωγού.

2. Οι οργανώσεις παραγωγών αποτελούν αυτοτελείς νοµικές
οντότητες ή σαφώς οριζόµενα µέρη αυτών µε πλήρη δικαιοπρα-
κτική ικανότητα, λειτουργούν σύµφωνα µε την περίπτωση γ’ της
παρ. 2 του άρθρου 153 του Κανονισµού 1308/2013, συγκροτούν-
ται µε πρωτοβουλία παραγωγών ή/και οµάδων παραγωγών των
τοµέων του άρθρου 1 παρ. 2 του ιδίου ως άνω Κανονισµού και
επιδιώκουν συγκεκριµένο σκοπό, ο οποίος µπορεί να περιλαµβά-
νει τουλάχιστον έναν από τους στόχους της περίπτωσης γ’ της
παρ. 1 του άρθρου 152 του Κανονισµού 1308/2013. Οι οργανώ-
σεις παραγωγών στον τοµέα του γάλακτος και των γαλακτοκο-
µικών προϊόντων συγκροτούνται µε πρωτοβουλία των
παραγωγών και επιδιώκουν έναν ή περισσότερους από τους στό-
χους της περίπτωσης β’ της παρ. 3 του άρθρου 152 του Κανονι-
σµού 1308/2013. Οι οργανώσεις παραγωγών στον τοµέα των
οπωροκηπευτικών λειτουργούν, σύµφωνα µε το άρθρο 160 του
Κανονισµού 1308/2013.

3. Οι Αγροτικές Συνεταιριστικές Οργανώσεις (ΑΣΟ) ή τα
σαφώς οριζόµενα µέρη αυτών µπορούν να λειτουργούν και ως
οµάδες ή/και οργανώσεις παραγωγών µε ξεχωριστή διαχείριση.
Με απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων ρυθµίζεται κάθε σχετικό θέµα που αφορά την
ξεχωριστή διαχείριση της παρούσας παραγράφου (λογιστικής
ή/και διοικητικής).

4. α) Με την επιφύλαξη της παρ. 3 του άρθρου 153 του Κανο-
νισµού 1308/2013 για τον τοµέα του γάλακτος και των γαλακτο-
κοµικών προϊόντων, το καταστατικό της οµάδας ή/και της
οργάνωσης παραγωγών καθορίζει για τους παραγωγούς που
είναι µέλη της τις υποχρεώσεις της παρ. 1 του άρθρου 153 του
Κανονισµού 1308/2013, καθώς και το ποσοστό της παραγωγής
που θα διαθέτουν στο εµπόριο µέσω της οµάδας ή/και της ορ-
γάνωσης.

β) Με την επιφύλαξη της παρ. 3 του άρθρου 153 του Κανονι-
σµού 1308/2013, το καταστατικό των οµάδων ή/και οργανώσεων
παραγωγών προβλέπει επίσης τα οριζόµενα στην παρ. 2 του άρ-
θρου 153 του Κανονισµού 1308/2014.

γ) Το καταστατικό υποβάλλεται στην αρµόδια αρχή αναγνώρι-
σης µαζί µε την αίτηση αναγνώρισης υπογεγραµµένο από όλα
τα µέλη της οµάδας ή/και της οργάνωσης παραγωγών µε τα
στοιχεία της ταυτότητας και τους Αριθµούς Φορολογικών τους
Μητρώων (ΑΦΜ).

5. Η αναγνώριση των οµάδων ή/και των οργανώσεων παρα-
γωγών των τοµέων του άρθρου 1 παρ. 2 του Κανονισµού
1308/2013 πραγµατοποιείται µετά από αίτησή τους, αν αυτές
συµµορφώνονται µε τις παραγράφους 1 και 2 του παρόντος άρ-
θρου, καθώς και µε την παρ. 1 του άρθρου 154 του ιδίου ως άνω
Κανονισµού. Η αναγνώριση των οµάδων ή/και των οργανώσεων
παραγωγών στον τοµέα του γάλακτος και των γαλακτοκοµικών
προϊόντων πραγµατοποιείται µετά από αίτησή τους, αν αυτές
συµµορφώνονται µε το άρθρο 161 του Κανονισµού 1308/2013.

6. α) Οι οµάδες και οι οργανώσεις παραγωγών εγγράφονται
σε Μητρώο οµάδων και οργανώσεων παραγωγών που τηρούν οι
αρµόδιες αρχές.

β) Όσες οµάδες ή/και οργανώσεις παραγωγών είναι αναγνω-
ρισµένες και λειτουργούν κατά τη δηµοσίευση του παρόντος άρ-
θρου συνεχίζουν να λειτουργούν µέχρι την έναρξη ισχύος των
υπουργικών αποφάσεων της παρ. 9 και την ολοκλήρωση των εγ-
κεκριµένων επιχειρησιακών τους προγραµµάτων.

γ) Από τις οµάδες ή/και οργανώσεις παραγωγών, οι οποίες για
τρία (3) συνεχόµενα έτη δεν εµφανίσουν καµία δραστηριότητα ή
δεν υποβάλουν την τακτική ετήσια δήλωση ανακαλείται η ανα-
γνώρισή τους και διαγράφονται από τα τηρούµενα Μητρώα.

7. α) Η αναγνώριση των ενώσεων οργανώσεων παραγωγών
των τοµέων του άρθρου 1 παρ. 2 του Κανονισµού 1308/2013 που
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συγκροτούνται µε πρωτοβουλία αναγνωρισµένων οργανώσεων
παραγωγών, πραγµατοποιείται µετά από αίτησή τους που υπο-
βάλλεται στις αρµόδιες αρχές.

β) Οι ενώσεις οργανώσεων παραγωγών µπορούν να ασκούν
οποιαδήποτε από τις δραστηριότητες ή τις λειτουργίες µίας ορ-
γάνωσης παραγωγών, σύµφωνα µε το δεύτερο εδάφιο της παρ.
1 του άρθρου 156 του Κανονισµού 1308/2013.

8. Μία αναγνωρισµένη οµάδα ή οργάνωση παραγωγών ή µία
αναγνωρισµένη ένωση οργανώσεων παραγωγών στους τοµείς
που προσδιορίζονται από την Επιτροπή, σύµφωνα µε το άρθρο
173 παρ.1 περίπτωση στ’ του Κανονισµού 1308/2013, δύναται να
αναθέτει σε εξωτερικούς υπεργολάβους οποιαδήποτε από τις
δραστηριότητές της, εκτός της παραγωγής, µεταξύ άλλων σε
θυγατρικές, υπό την προϋπόθεση ότι η οµάδα ή οργάνωση πα-
ραγωγών ή η ένωση οργανώσεων παραγωγών παραµένει υπεύ-
θυνη για την εξασφάλιση της άσκησης της δραστηριότητας που
ανέθεσε σε εξωτερικούς υπεργολάβους και για το συνολικό δια-
χειριστικό έλεγχο και την εποπτεία της εµπορικής συµφωνίας για
την άσκηση της δραστηριότητας.

9. Με αποφάσεις του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων:

α) Καθορίζεται ανά τοµέα ο ελάχιστος αριθµός των µελών των
οµάδων ή/και των οργανώσεων παραγωγών και/ή η ελάχιστη πο-
σότητα που καλύπτουν ή η αξία της εµπορεύσιµης παραγωγής
στην περιοχή δραστηριότητάς τους. 

β) Καθορίζονται η αρµόδια αρχή αναγνώρισης των οµάδων πα-
ραγωγών ή/και οργανώσεων παραγωγών, η διαδικασία αναγνώ-
ρισης και τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, η τήρηση, η εγγραφή,
η επανεγγραφή και η διαγραφή τους από το Μητρώο, ο τύπος
και το ακριβές περιεχόµενο των τακτικών ετήσιων δηλώσεων, τα
έγγραφα και τα δικαιολογητικά που επισυνάπτονται σε αυτές, η
διαδικασία συµβατικής ή ηλεκτρονικής υποβολής και καταχώρι-
σης των δηλώσεων αυτών, καθώς και κάθε σχετικό θέµα για την
εφαρµογή του παρόντος άρθρου.

γ) Μπορεί να καθορίζεται ανά τοµέα η διενέργεια ελέγχων στις
αναγνωρισµένες οµάδες ή/και οργανώσεις παραγωγών, τα αρ-
µόδια όργανα και η διαδικασία ελέγχου και να θεσπίζονται οι κυ-
ρώσεις που επιβάλλονται σε περίπτωση µη συµµόρφωσης µε τις
διατάξεις του παρόντος άρθρου και των άρθρων 152 έως και 156
του Κανονισµού 1308/2013, καθώς και κάθε σχετικό θέµα.

δ) Μπορεί να αντικαθίσταται, να καταργείται ή να τροποποιεί-
ται κάθε ισχύουσα διάταξη κανονιστικής πράξης, σχετική µε την
αναγνώριση των οµάδων ή/και οργανώσεων παραγωγών.

10. α) Μέλη οµάδων ή/και οργανώσεων παραγωγών οι οποίες
έχουν αναγνωρισθεί πριν από την 1η Ιανουαρίου 2015 βάσει του
εθνικού δικαίου και έχουν σε εξέλιξη ή έχουν υποβάλει επιχειρη-
σιακό σχέδιο χρηµατοδοτούµενο από τον 1ο πυλώνα δεν έχουν
τη δυνατότητα να συστήσουν νέες οµάδες ή οργανώσεις παρα-
γωγών που θα χρηµατοδοτηθούν από το 2ο πυλώνα.

β) Μέχρι την έκδοση των κανονιστικών πράξεων, για τις οποίες
χορηγείται εξουσιοδότηση µε την παρούσα παράγραφο εξακο-
λουθεί να ισχύει η κείµενη νοµοθεσία και οι κανονιστικές πράξεις
που έχουν εκδοθεί βάσει αυτής.

Παράγραφος 2
Τροποποίηση του ν. 4264/2014 (Α’ 118)

1. Μετά το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 60 του ν.
4264/2014 προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Για τη σύνταξη των προσωρινών διαχειριστικών σχεδίων
εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις της παρ. 4 του άρθρου 103
του ν.δ. 86/1969, όπως ισχύει.»

2. Μετά την παρ. 2 του άρθρου 60 του ν. 4264/2014 προστίθε-
ται παράγραφος 2α ως εξής:

«2.α. Η δαπάνη για την εκπόνηση και την υλοποίηση - εφαρ-
µογή των προσωρινών και οριστικών διαχειριστικών σχεδίων βό-
σκησης, για τους δηµοσίου χαρακτήρα βοσκότοπους µπορεί να
καλύπτεται από τις πιστώσεις του Προγράµµατος Αγροτικής
Ανάπτυξης της Ελλάδας ή/και άλλες πηγές.

Με δαπάνες του Ταµείου Γεωργίας και Κτηνοτροφίας δύναται
να καλυφθεί το κόστος υλοποίησης πιλοτικών ερευνητικών προ-

γραµµάτων, συνολικού ύψους µέχρι 70.000 ευρώ ανά πρό-
γραµµα. Τα αποτελέσµατα µπορούν να αξιοποιηθούν ως πρό-
τυπο µεθοδολογίας για την εκτίµηση της βοσκοϊκανότητας και
τη διερεύνηση άλλων παραµέτρων που αφορούν στην ορθή δια-
χείριση των βοσκοτόπων, µε σκοπό να αξιοποιηθούν κατά τη σύν-
ταξη και εφαρµογή των οριστικών διαχειριστικών σχεδίων
βόσκησης. Εφόσον υπάρχουν διαθέσιµοι πόροι, µε απόφαση του
Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων τα παραπάνω
προγράµµατα ανατίθενται σε εκπαιδευτικά ή ερευνητικά ιδρύ-
µατα ή ιδιωτικούς φορείς που διαθέτουν ανάλογη εµπειρία, υλι-
κοτεχνική υποδοµή και τεχνογνωσία, ύστερα από υποβολή
τεκµηριωµένης πρότασης στην αρµόδια Διεύθυνση του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και αξιολόγησή της
από αυτήν.»

Παράγραφος 3 
Τροποποίηση του ν.δ. 86/1969 (Α’ 7)

1. Το πρώτο και δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 103
του ν.δ. 86/1969 αντικαθίστανται ως εξής:

«1. Βοσκότοποι είναι οι εκτάσεις, στις οποίες αναπτύσσεται
αυτοφυής ή µη βλάστηση, ποώδης, φρυγανική ή ξυλώδης µε θα-
µνώδη ή αραιά δενδρώδη µορφή ή και µικτή, οι οποίες δύναται
να χρησιµοποιηθούν για βόσκηση αγροτικών ζώων.

Οι βοσκότοποι µπορεί να εκτείνονται σε υδάτινες παραλίµνιες
ή παραποτάµιες λιβαδικές εκτάσεις στις οποίες αναπτύσσεται
υδροχαρής βλάστηση ή/και καλαµιώνες, κατάλληλα για τις ανάγ-
κες της βουβαλοτροφίας. Βοσκότοποι δηµόσιου χαρακτήρα είναι
βοσκότοποι, οι οποίοι ανήκουν στην κυριότητα του Δηµοσίου ή
οργανισµού τοπικής αυτοδιοίκησης 1ου ή 2ου βαθµού και διατί-
θενται προς δηµόσια χρήση, σύµφωνα µε τους όρους και τις
προϋποθέσεις του παρόντος νόµου.

Για τις ανάγκες εφαρµογής κοινοτικών και εθνικών προγραµ-
µάτων, για τους βοσκότοπους δηµόσιου χαρακτήρα δηµιουργεί-
ται θεµατικός χάρτης στο Σύστηµα Αναγνώρισης Αγροτεµαχίων
(LPIS-GIS), ο οποίος εγκρίνεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής και αναθεωρείται κάθε τρία (3) έτη
µε νέες εικόνες (δορυφορικές ή µε τη χρήση άλλων τεχνικών
µέσων).»

2. Η παρ. 3 του άρθρου 103 του ν.δ. 86/1969 αντικαθίσταται
ως εξής:

«3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής καθορίζονται οι διαδικασίες, τα κριτήρια επιλεξιµότητας,
η πυκνότητα βόσκησης ανά γεωγραφικό διαµέρισµα, οι όροι, οι
προϋποθέσεις και κάθε σχετικό θέµα για την κατανοµή των δη-
µοσίου χαρακτήρα βοσκοτόπων στους κτηνοτρόφους της
χώρας, για τις ανάγκες εφαρµογής ενωσιακών και εθνικών προ-
γραµµάτων.»

3. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 103 του ν.δ.
86/1969 οι λέξεις «Το ανωτέρω σχέδιο συντάσσεται για µεν τις
ιδιωτικές εκτάσεις µερίµνη των ιδιοκτητών τους, για δε τις δηµό-
σιες µερίµνη των οικείων κτηνοτροφικών οργανώσεων,» αντικα-
θίστανται από τις λέξεις «Το ανωτέρω σχέδιο συντάσσεται για
µεν τους ιδιωτικούς βοσκότοπους µε µέριµνα των ιδιοκτητών
τους, για δε τους δηµοσίου χαρακτήρα βοσκότοπους µε µέριµνα
των οικείων κτηνοτροφικών οργανώσεων,».

4. Η παρ. 6 του άρθρου 103 του ν.δ. 86/1969 αντικαθίσταται
ως εξής:

«6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής καθορίζονται το ύψος του τιµήµατος, οι όροι, οι κυρώσεις
και τα αρµόδια όργανα επιβολής τους που αφορούν το δικαίωµα
χρήσης της βοσκής, καθώς και κάθε σχετικό θέµα. Το ανωτέρω
τίµηµα κατατίθεται υπέρ του δήµου στη διοικητική περιφέρεια
του οποίου ασκείται η βόσκηση και σε σχετικό λογαριασµό του,
µε την υποχρέωση διάθεσής του αποκλειστικά για τη συντήρηση
και την κατασκευή έργων υποδοµής του βοσκότοπου. Οι αποκα-
τεστηµένοι κτηνοτρόφοι εξαιρούνται από την εφαρµογή της διά-
ταξης αυτής.»
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Άρθρο 26
Αρχείο Διαφύλαξης Κινηµατογραφικής Κληρονοµιάς

Το άρθρο 34 του ν. 3905/2010 (Α’  219) αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Το ίδρυµα «Αρχεία Ταινιών Ελλάδος-Ταινιοθήκη της Ελλά-
δος», που συστάθηκε µε το β.δ. 105/1963 (Α’ 20), αναγνωρίζεται
ως επίσηµος φορέας διαφύλαξης κινηµατογραφικής κληρονο-
µιάς.

2. Το ίδρυµα «Αρχεία Ταινιών Ελλάδος-Ταινιοθήκη της Ελλά-
δος» τηρεί αρχείο διαφύλαξης κινηµατογραφικής κληρονοµιάς
µε σκοπό τη συστηµατική συλλογή, καταλογογράφηση/αρχει-
οθέτηση, διατήρηση, συντήρηση, αποκατάσταση, αξιοποίηση,
ψηφιοποίηση υλικού κινούµενης εικόνας και ιδίως κινηµατογρα-
φικών έργων και την πρόσβαση σε αυτά για παιδαγωγικές, πολι-
τιστικές, ερευνητικές ή άλλες παρεµφερείς µη εµπορικές
χρήσεις µε σεβασµό στα δικαιώµατα πνευµατικής ιδιοκτησίας και
στα συγγενικά δικαιώµατα.

3. Το αρχείο διαφύλαξης κινηµατογραφικής κληρονοµιάς του
ιδρύµατος «Αρχεία Ταινιών Ελλάδος-Ταινιοθήκη της Ελλάδος»
αποτελείται από:

α) τα αντίτυπα κινηµατογραφικών έργων, καθώς και άλλου
πρωτότυπου υλικού φορέα ταινίας που παραδίδονται στο
ίδρυµα, όπως ορίζεται στην παράγραφο 5 του παρόντος άρθρου,

β) τα αντίτυπα κινηµατογραφικών έργων, καθώς και άλλου
πρωτότυπου υλικού φορέα ταινίας που παραδόθηκαν στο ίδρυµα
κατ’ εφαρµογήν του άρθρου 27 παρ. 8 του ν. 1597/1986.

4. Το αρχείο διαφύλαξης κινηµατογραφικής κληρονοµιάς συµ-
πληρώνεται από την ίδια κινηµατογραφική συλλογή του Ιδρύµα-
τος, η οποία διέπεται από το β.δ. 105/1963 και τις σχετικές
αποφάσεις των οργάνων διοίκησης του Ιδρύµατος. Με απόφαση
του Δ.Σ. του Ιδρύµατος, είναι δυνατή η υπαγωγή της ίδιας κινη-
µατογραφικής συλλογής του Ιδρύµατος στις διατάξεις του πα-
ρόντος νόµου και τις κατ’ εξουσιοδότηση αυτού εκδοθησόµενες
κανονιστικές αποφάσεις.

5. Ο παραγωγός κινηµατογραφικών έργων και κάθε άλλος νό-
µιµος δικαιούχος πρωτότυπου υλικού φορέα ταινίας που πληροί
τις προϋποθέσεις του άρθρου 3 του    ν. 3905/2010 (Α’ 219) υπο-
χρεούται να παραδώσει στο Ίδρυµα «Αρχεία Ταινιών Ελλάδος-
Ταινιοθήκη της Ελλάδος» ένα τουλάχιστον αντίτυπο σε ψηφιακή
µορφή ή σε φιλµ µε δαπάνες του Ιδρύµατος. Αν ο παραγωγός
δεν παραδώσει το αντίτυπο του κινηµατογραφικού έργου στε-
ρείται του δικαιώµατος ένταξης στα µέτρα ενίσχυσης των άρ-
θρων 5 έως 7 του ν. 3905/2010. Η παράδοση του αντιτύπου δεν
συνεπάγεται τη µεταβίβαση των ηθικών και περιουσιακών δικαιω-
µάτων των δικαιούχων του έργου.

6. Το δηµιουργούµενο κατ’ εφαρµογήν του παρόντος Αρχείο
δεν συµπεριλαµβάνεται στην περιουσία του Ιδρύµατος αλλά ανή-
κει στο Ελληνικό Δηµόσιο µε σκοπό τη διαφύλαξη της πολιτιστι-
κής κινηµατογραφικής κληρονοµιάς. Σε περίπτωση διάλυσης του
Ιδρύµατος «Αρχεία Ταινιών Ελλάδος- Ταινιοθήκη της Ελλάδος»,
το Αρχείο περιέρχεται στο Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού
αυτοδικαίως.

7. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού κα-
θορίζονται:

α) η διαδικασία, οι προϋποθέσεις, οι τεχνικές προδιαγραφές
της κατάθεσης αντιτύπων ταινιών στο αρχείο, καθώς και κάθε
άλλη σχετική λεπτοµέρεια, 

β) οι υποχρεώσεις του ιδρύµατος «Αρχεία Ταινιών Ελλάδος-
Ταινιοθήκη της Ελλάδος» όσον αφορά τη συστηµατική συλλογή,
καταλογογράφηση- αρχειοθέτηση, διατήρηση, συντήρηση, απο-
κατάσταση, αξιοποίηση και ψηφιοποίηση του υλικού του αρ-
χείου, καθώς και

γ) οι όροι για τη διάθεση του υλικού για παιδαγωγικές, πολιτι-
στικές, ερευνητικές ή άλλες παρεµφερείς µη εµπορικές χρήσεις,
σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία περί προστασίας της πνευ-
µατικής ιδιοκτησίας και τα συγγενικά δικαιώµατα.

8. Με την ίδια απόφαση δύνανται να καθορίζονται οι όροι και
προϋποθέσεις για την αναπαραγωγή και χρήση των κινηµατο-
γραφικών έργων, καθώς και του λοιπού υλικού του κινηµατογρα-
φικού αρχείου, και για άλλους µη κερδοσκοπικούς ή και

εµπορικούς σκοπούς, εφόσον υπάρχει έγγραφη συναίνεση του
νοµίµου δικαιούχου του έργου και δεν δηµιουργείται κίνδυνος
για τη διαφύλαξη, διατήρηση και συντήρηση του υλικού.

9. Εκτός από επιχορήγηση που προβλέπεται στο άρθρο 1
παρ. 2 του ν.δ. 1338 της 3/5.2.1973 «περί ρυθµίσεως θεµάτων
τινών αφορώντων εις το ίδρυµα «Αρχεία ταινιών της Ελλάδος»»
(Α’ 31) για την κάλυψη των λειτουργικών δαπανών του ιδρύµα-
τος, καταβάλλεται σε αυτό ετήσια τακτική επιχορήγηση από το
Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού για την κάλυψη των δα-
πανών συλλογής, καταλογογράφησης, αρχειοθέτησης, διατήρη-
σης, συντήρησης, αποκατάστασης, αξιοποίησης, ψηφιοποίησης
και πρόσβασης στο αρχείο διαφύλαξης κινηµατογραφικής κλη-
ρονοµιάς. Για τον προσδιορισµό του ύψους αυτής της επιχορή-
γησης λαµβάνονται υπόψη οι συνολικές ανάγκες του Ιδρύµατος
για την εκπλήρωση των υποχρεώσεών του ως επίσηµου φορέα
διαφύλαξης κινηµατογραφικής κληρονοµιάς.

10. Το ίδρυµα «Αρχεία Ταινιών Ελλάδος-Ταινιοθήκη της Ελλά-
δος» υπάγεται στην εποπτεία του Υπουργού Πολιτισµού και
Αθλητισµού, όπως ήδη προβλέπεται στο άρθρο 1 του ν.δ. 1338
της 3/5.2.1973. Η εποπτεία συµπεριλαµβάνει την έγκριση του
προϋπολογισµού και απολογισµού του Ιδρύµατος. Για τους σκο-
πούς της ως άνω εποπτείας το Ίδρυµα «Αρχεία Ταινιών Ελλάδος
- Ταινιοθήκη της Ελλάδος» υποχρεούται να υποβάλει προς το
Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού αναλυτικό προϋπολογι-
σµό µέχρι την 30ή Νοεµβρίου κάθε έτους για το εκάστοτε επό-
µενο έτος και αναλυτικό απολογισµό (οικονοµικό και
καλλιτεχνικό) για το εκάστοτε προηγούµενο έτος µέχρι την 31η
Μαρτίου. Ο Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού παραγγέλλει
οποτεδήποτε έκτακτο οικονοµικό έλεγχο που διενεργεί το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο ή το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Οικονοµι-
κών. Επίσης, ο Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
παραγγέλλει οποτεδήποτε έλεγχο σχετικά µε την τήρηση των
όρων αρχειοθέτησης, διατήρησης, συντήρησης, αποκατάστα-
σης, αξιοποίησης, ψηφιοποίησης και πρόσβασης των αντιτύπων
κινηµατογραφικών έργων που παραδίδονται στο Ίδρυµα, σύµ-
φωνα µε όσα ορίζονται στην παράγραφο 5 του παρόντος.»

Άρθρο 27

Προστίθεται δεύτερο εδάφιο στην παρ. 11 του άρθρου 17 του
ν. 4071/2012 ως εξής:

«Το νοµικό πρόσωπο ή ο φορέας στον οποίο έχουν ανατεθεί
οι ως άνω αρµοδιότητες ΦΟΔΣΑ έχει επίσης και τις αρµοδιότητες
καθορισµού των εισφορών και τελών των οικείων δήµων και της
είσπραξής τους και εν γένει τις αρµοδιότητες και ευχέρειες των
ΦΟΔΣΑ εκ των άρθρων 17 του ν. 4071/2012 και 9 του ν.
3854/2010, όπως ισχύουν, στο µέτρο που οι εισφορές, τα τέλη
και οι αρµοδιότητες αυτές συνδέονται µε την εκπλήρωση των
υποχρεώσεών του από τη σύµβαση σύµπραξης.»

Άρθρο 28

Η περίπτωση γ’ της παρ. 2 του άρθρου 9 του   ν. 3854/2010,
όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 17 του ν.
4071/2012, αντικαθίσταται ως εξής:

«γ. Στις περιπτώσεις που οι ΦΟΔΣΑ συνάπτουν συµβάσεις
σύµπραξης βάσει του άρθρου 17 του ν. 3389/2005 (γ1) ασκούν
την αρµοδιότητα της παρ. 1α του άρθρου 17 του ν. 4071/2012,
ώστε οι ετήσιες εισφορές των δήµων να ορίζονται σε ύψος που
εξασφαλίζει την εκπλήρωση των οικονοµικών υποχρεώσεων του
ΦΟΔΣΑ από τη σύµβαση σύµπραξης και να υπολογίζονται κατ’
ελάχιστο µε τιµή ανά τόνο αποβλήτων ίση προς την αντίστοιχη
τιµή της σύµβασης σύµπραξης, 

(γ2) για όλη τη διάρκεια της σύµβασης σύµπραξης, κατά πα-
ρέκκλιση των οριζόµενων στην παράγραφο 2β του παρόντος άρ-
θρου, θα γνωστοποιεί εγγράφως, τον προηγούµενο µήνα πριν
την έναρξη κάθε ηµερολογιακού εξαµήνου της σύµβασης σύµ-
πραξης, προς τους παρόχους ηλεκτρικής ενέργειας ή και άλλα
πρόσωπα στα οποία έχει τυχόν ανατεθεί µε νόµο ή σύµβαση ή
είσπραξη των ανταποδοτικών τελών για λογαριασµό των δήµων
το ποσό της ετήσιας εισφοράς κάθε δήµου προς τον ΦΟΔΣΑ που
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προορίζεται για την εξυπηρέτηση των οικονοµικών υποχρεώ-
σεων της σύµβασης σύµπραξης και τα πρόσωπα αυτά θα υπο-
χρεούνται να το αποδίδουν απευθείας στον ΦΟΔΣΑ κατά
προτεραιότητα, πριν την απόδοση στον οικείο δήµο οποιουδή-
ποτε ποσού έναντι εισπραχθέντων ανταποδοτικών τελών.

Για το ποσό της ετήσιας εισφοράς, που δεν αφορά την εξυπη-
ρέτηση των οικονοµικών υποχρεώσεων της σύµβασης σύµπρα-
ξης, ισχύουν τα οριζόµενα στην παράγραφο 2(β) του παρόντος
άρθρου.

(γ3) Τα ποσά του προηγούµενου εδαφίου, θα κατατίθενται σε
ειδικό λογαριασµό του ΦΟΔΣΑ, ο οποίος θα εξυπηρετεί αποκλει-
στικά τις οικονοµικές υποχρεώσεις του ΦΟΔΣΑ από τη σύµβαση
σύµπραξης.

(γ4) Οι ΦΟΔΣΑ επιτρέπεται να συστήνουν υπέρ των δανειστών
της εταιρίας ειδικού σκοπού της σύµβασης σύµπραξης εξασφά-
λιση επί του λογαριασµού του προηγούµενου εδαφίου και να εκ-
χωρούν τα έσοδα που προέρχονται από τις εισφορές των µελών
τους ή τα τέλη παροχής των υπηρεσιών τους, για την ασφάλεια
των συµβάσεων αυτών.»

Άρθρο 29

Στο άρθρο 33 του ν. 4269/2014 προστίθεται παράγραφος 12
ως εξής:

«12. Από τη δηµοσίευση του παρόντος στα οικόπεδα που βρί-
σκονται σε περιοχές του άρθρου 8 του από 23.2.1987 προεδρι-
κού διατάγµατος (Δ’ 166) και έχουν ορισθεί χρήσεις µε
προεδρικά διατάγµατα, που έχουν εκδοθεί κατ’ εξουσιοδότηση
του νοµοθετικού διατάγµατος της 17.7.1923 και του άρθρου 4
παρ. 1 του                      ν. 1577/1985, ως ισχύει, επιτρέπονται και
οι χρήσεις µε στοιχείο 1.8 του άρθρου 19 του παρόντος.»

Άρθρο 30

Πριν από τον πίνακα Β’ της υποπερίπτωσης α’ της περίπτωσης
1 της υποπαραγράφου ΙΓ1 της παραγράφου ΙΓ του άρθρου πρώ-
του του ν. 4254/2014 (Α’ 85) προστίθεται νέο εδάφιο ως εξής:

«Ειδικά, για τους φωτοβολταϊκούς σταθµούς που εµπίπτουν
στις διατάξεις της παρ. 3 του άρθρου 20 του ν. 4203/2013, οι
τιµές που εφαρµόζονται για την εκτέλεση των συµβάσεων πώ-
λησης αναπροσαρµόζονται, από την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος, στις τιµές που αντιστοιχούν στο τέταρτο τρίµηνο του 2012
(«Δ Τριµ. 2012») του πίνακα Α’ της παρούσας υποπερίπτωσης α’.»

Άρθρο 31
Παραχώρηση χρήσης έκτασης στο Δήµο Γλυφάδας 

για ίδρυση κοιµητηρίου

1. Παραχωρείται άνευ ανταλλάγµατος στο Δήµο Γλυφάδας η
χρήση εδαφικού τµήµατος εµβαδού 42.066 τ.µ., που χρησιµοποι-
είται από την Πολεµική Αεροπορία, εµφαινοµένου µε τα κεφα-
λαία αλφαβητικά στοιχεία ΘΚΛΜΝΞΟΘ στο τοπογραφικό
διάγραµµα του Παραρτήµατος I, προκειµένου εντός αυτού να
εγκατασταθεί δηµοτικό κοιµητήριο, καθώς και εδαφικού τµήµα-
τος εµβαδού 7.200 τ.µ., που χρησιµοποιείται από την Πολεµική
Αεροπορία, εµφαινοµένου µε τα κεφαλαία αλφαβητικά στοιχεία
ΤΣΡΠΘΤ στο ίδιο τοπογραφικό διάγραµµα, προκειµένου να δη-
µιουργηθεί σε αυτό οδός πρόσβασης στο υπό ίδρυση κοιµητή-
ριο. Ο Δήµος Γλυφάδας αναλαµβάνει την υποχρέωση να
κατασκευάσει µε δικές του δαπάνες, νέα περιµετρική οδό, µε
φωτισµό και περιτοίχιση-περίφραξη, ώστε να εξασφαλιστεί η
ανεξάρτητη πρόσβαση στο νέο δηµοτικό κοιµητήριο, καθώς και
τα απαιτούµενα υδραυλικά έργα για την απορροή των όµβριων
υδάτων του υπό ίδρυση κοιµητηρίου.

2. Τµήµα του κοιµητηρίου, το οποίο θα καθοριστεί κατά τη
σύνταξη της µελέτης, θα διατίθεται για την αποκλειστική εξυπη-
ρέτηση των στελεχών και των αποστράτων των Ενόπλων Δυνά-
µεων, καθώς και των οικογενειών αυτών.

3. Η κατασκευή του ως άνω κοιµητηρίου υπάγεται στην έννοια
των στρατιωτικών έργων και εγκαταστάσεων και η εγκατάσταση-
λειτουργία του θα υλοποιηθεί κατά παρέκκλιση από τις ισχύου-

σες χρήσεις γης και τους όρους δόµησης της περιοχής (ΓΠΣ,
ΖΟΕ κ.λπ.), καθώς και από τις λοιπές περιοριστικές της δόµησης
διατάξεις. Η µελέτη για την κατασκευή του κοιµητηρίου συντάσ-
σεται από τις τεχνικές υπηρεσίες του Δήµου Γλυφάδας και εγ-
κρίνεται από τις τεχνικές υπηρεσίες του Γενικού Επιτελείου
Αεροπορίας κατά παρέκκλιση από τις διατάξεις της παρ. 1 της
υπ’ αριθµ. 26229/1123/1987 (Δ’ 749) κοινής υπουργικής απόφα-
σης των Υπουργών Εθνικής Αµυνας και Περιβάλλοντος, Χωρο-
ταξίας και Δηµοσίων Έργων, ενώ το κόστος και η επίβλεψη της
κατασκευής του θα αναληφθεί εξ ολοκλήρου από το Δήµο Γλυ-
φάδας. Με την ίδια ως άνω διαδικασία θα συνυποβληθεί προς
έγκριση µελέτη οικολογικής αξιολόγησης, απο την οποία θα προ-
κύπτει ότι η χρήση κοιµητηρίου δεν είναι επιβαρυντική σε σχέση
µε την ήδη υφιστάµενη χρήση.

Άρθρο 32

1. To εδάφιο α’ της παρ. 1 του άρθρου 7 του  ν. 3603/2007, ως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής: 

«α. Μία (1) ηµέρα πριν από τη διενέργεια των βουλευτικών
εκλογών και έως τη 19η ώρα της ηµέρας της ψηφοφορίας, απα-
γορεύεται η δηµοσιοποίηση δηµοσκοπήσεων για την πρόθεση
ψήφου των εκλογέων και η καθ’ οιονδήποτε τρόπο µετάδοση
αποτελεσµάτων των δηµοσκοπήσεων, καθώς και η καθ’ οιονδή-
ποτε τρόπο µετάδοση και αναµετάδοσή τους από τα µέσα ενη-
µέρωσης, µε οποιονδήποτε τρόπο και αν διανέµονται ή
εκπέµπουν.»

2. Το εδάφιο β’ της παρ. 1 του άρθρου 7 του ν. 3603/2007, ως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής: 

«β. Με την επιφύλαξη του προηγούµενου εδαφίου, µία (1)
ηµέρα πριν από τη διενέργεια των βουλευτικών εκλογών και
µέχρι τη 19η ώρα της ηµέρας της ψηφοφορίας, απαγορεύεται
στους δηµόσιους και ιδιωτικούς ραδιοφωνικούς και τηλεοπτι-
κούς σταθµούς ελεύθερης λήψης, στους φορείς παροχής συν-
δροµητικών ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών υπηρεσιών, σε κάθε
είδους εφηµερίδα και περιοδικό, καθώς και στα πολιτικά κόµ-
µατα και στους υποψηφίους, η καθ’ οιονδήποτε τρόπο δηµοσιο-
ποίηση ή µετάδοση ή αναµετάδοση οποιασδήποτε έρευνας
γνώµης, µε οποιονδήποτε τρόπο και αν διενεργείται, σχετικά µε
τις πολιτικές τάσεις, απόψεις και προτιµήσεις της κοινής γνώµης,
για πολιτικά κόµµατα, πολιτικές θέσεις και πρόσωπα ή άλλα οι-
κονοµικά και κοινωνικά ζητήµατα.»

Άρθρο 33

Αντικαθίσταται η παράγραφος Ε του άρθρου 2 στο από
27.2.1998 προεδρικό διάταγµα (Δ’ 125) ως εξής:

«Ε. Περιοχή µε στοιχείο Γ - Γεωργική Γη» και η παράγραφος Α
του άρθρου 3 στο από 16.2.1990 προεδρικό διάταγµα (Δ’ 87) ως
εξής: «Α. Περιοχές µε στοιχείο 1 - Γεωργική Γη».

Άρθρο 34

1. Το πρώτο εδάφιο της παρ.1 του άρθρου 5 του  ν. 4178/2013
αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι διατάξεις της παρ. 1 του άρθρου 1 του ν.δ. 1024/ 1971 (Α’
232) εφαρµόζονται και επί γηπέδων, κειµένων εκτός σχεδίου πό-
λεως και εκτός ορίων οικισµών, ανηκόντων σε έναν ή πλείονες
ιδιοκτήτες, επί των οποίων έχουν ανεγερθεί µέχρι τις 28.7.2011
οικοδοµήµατα, νοµίµως ανεγερθέντα ή αυθαίρετα υπαγόµενα
στις διατάξεις του παρόντος, υπό την επιφύλαξη των οριζοµένων
στις διατάξεις του άρθρου 1 του ν. 4178/2013. Υπό τις ανωτέρω
προϋποθέσεις, επιτρέπεται η σύνταξη και υπογραφή συµβολαι-
ογραφικών πράξεων συστάσεως διηρηµένων ιδιοκτησιών επί των
ανωτέρω γηπέδων και η µεταγραφή αυτών στα βιβλία µεταγρα-
φών ή η καταχώρηση στα κτηµατολογικά γραφεία. Υπό τις ίδιες
ανωτέρω προϋποθέσεις θεωρούνται εξ υπαρχής έγκυρες και
ισχυρές συστάσεις διαιρεµένων ιδιοκτησιών, οι οποίες έχουν συ-
σταθεί µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος και δεν έχουν κηρυχ-
θεί άκυρες µε αµετάκλητη δικαστική απόφαση.»

2. Σε περιπτώσεις ακινήτων, εκτός σχεδίου, επιφανείας άνω
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των 4.000 τ.µ. οι συγκύριοι ποσοστού δικαιώµατος κυριότητας
δύναται να υπαχθούν στις διατάξεις του             ν. 4178/2013
χωρίς τη συναίνεση των λοιπών συνιδιοκτητών υπό την προϋπό-
θεση ότι ασκούν πέραν της δεκαετίας αδιαλείπτως πράξεις
νοµής και κατοχής στην αποκλειστική χρήση τµήµατος του ακι-
νήτου στο οποίο δεν έχει συσταθεί διηρηµένη ιδιοκτησία. Με την
υπαγωγή στις ρυθµίσεις του ν. 4178/2014 δεν αναγνωρίζονται
ούτε επηρεάζονται εµπράγµατα ή ενοχικά δικαιώµατα, δεν θίγον-
ται ζητήµατα της κοινωνίας δικαιώµατος των συνιδιοκτητών, που
απορρέουν από τον Αστικό Κώδικα.

Πέραν των λοιπών δικαιολογητικών υποβάλλονται υποχρεωτι-
κώς έγγραφα βέβαιης χρονολογίας που αποδεικνύουν την απο-
κλειστική νοµή και κατοχή του τµήµατος της αποκλειστικής
χρήσης πέραν της δεκαετίας όπως ιδιωτικά συµφωνητικά, απο-
δείξεις καταβολής τελών σύνδεσης αποχέτευσης κ.λπ., τοπογρα-
φικά διαγράµµατα που τυχόν προσαρτώνται στον τίτλο κτήσεως.

Άρθρο 35

Η δεύτερη υποπαράγραφος της παρ. 4 του άρθρου 56 του ν.
998/1979 (όπως έχει τροποποιηθεί µε το άρθρο 36 του ν.
4280/2014 και ισχύει), τροποποιείται ως εξής:

«Η εγκατάσταση ορειβατικών καταφυγίων σε δάση, δασικές
εκτάσεις ή δηµόσιες εκτάσεις των περιπτώσεων α’ και β’ της πα-
ραγράφου 5 του άρθρου 3 του παρόντος νόµου, που βρίσκονται
εντός περιοχών προστασίας του ν. 1650/1986, όπως ισχύει, και
του ν. 3028/2002, επιτρέπεται εφόσον προβλέπεται από το ειδικό
καθεστώς προστασίας των ως άνω περιοχών και υπό την τήρηση
και των ειδικότερων όρων και προϋποθέσεων αυτού. Ειδικότερα
η εγκατάσταση στις προστατευόµενες περιοχές Natura επιτρέ-
πεται εφόσον είναι σύµφωνη µε τις σχετικές πρόνοιες των ειδι-
κότερων προεδρικών διαταγµάτων και υπουργικών πράξεων για
τη διενέργεια των επεµβάσεων του παρόντος κεφαλαίου ακολου-
θείται η διαδικασία του άρθρου 10 του ν. 4014/2011.» 

Άρθρο 36

Επιτρέπεται, υπό την επιφύλαξη της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 4 του ν. 3526/2007 (Α’ 24), όπως ισχύει, και κατά παρέκ-
κλιση τυχόν διατάξεων ειδικών διαταγµάτων περί καθορισµού
χρήσεων γης, η ίδρυση και λειτουργία πρατηρίου άρτου και σε
νοµίµως υφιστάµενα καταστήµατα µε χρήση ζαχαροπλαστείου. 

Άρθρο 37

1. Η παρ. 2 του άρθρου 19Α του ν. 2664/1998, όπως ισχύει,
αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Η απόφαση διαβιβάζεται αµέσως στο αρµόδιο Κτηµατολο-
γικό Γραφείο και ο Προϊστάµενος προβαίνει αυτεπαγγέλτως,
χωρίς υπαίτια καθυστέρηση, στην εγγραφή της στα κτηµατολο-
γικά φύλλα των ακινήτων που περιλαµβάνονται στο απόσπασµα
του χάρτη της παραγράφου 1. Η απόφαση καταχωρίζεται στη
θέση που καταχωρίζεται και η αγωγή της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 13. Η έναρξη εργασιών επαναπροσδιορισµού της θέσης
και των ορίων των γεωτεµαχίων στην οικεία κτηµατογραφηµένη
περιοχή ανακοινώνεται µε απόφαση της «Εθνικό Κτηµατολόγιο
και Χαρτογράφηση Α.Ε.» (ΕΚΧΑ ΑΕ) που δηµοσιεύεται σε µία
ηµερήσια εφηµερίδα πανελλαδικής κυκλοφορίας και σε δύο της
περιφέρειας, εφόσον υπάρχουν. Οι έννοµες συνέπειες των πα-
ραγράφων 8 και 9 του παρόντος άρθρου επέρχονται από την
χρονικά πρώτη από τις δηµοσιεύσεις αυτές. Σχετική έγγραφη ει-
δοποίηση αποστέλλει η ΕΚΧΑ ΑΕ και στο οικείο Κτηµατολογικό
Γραφείο.»

2. Μετά την περίπτωση ε’ της παρ. 3 του άρθρου 6 του ν.
2664/1998, όπως ισχύει, προστίθεται περίπτωση στ’ ως εξής:

«στ) Όταν ο τίτλος κτήσης του δικαιώµατος που προσβάλλεται
µε την ανακριβή εγγραφή και για το οποίο ζητείται η διόρθωση
είναι χρησικτησία, η συµπλήρωση της νοµής υπολογίζεται κατά
το χρόνο άσκησης της αγωγής της παραγράφου 2 ή της αίτησης
της περίπτωσης α’ της παρούσας παραγράφου, υπό την επιφύ-
λαξη των οριζοµένων στην υποπερίπτωση ββ’ της ίδιας περίπτω-

σης της παρούσας παραγράφου και εντός της προθεσµίας που
ορίζεται στις περιπτώσεις α’ και β’ της παραγράφου 2 του πα-
ρόντος άρθρου. Η διάταξη του προηγούµενου εδαφίου εφαρµό-
ζεται και στις αγωγές και αιτήσεις που ασκήθηκαν πριν από την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου υπό την προϋπόθεση ότι δεν
έχουν ακόµη συζητηθεί σε πρώτο ή δεύτερο βαθµό. Οι διατάξεις
των προηγούµενων δύο εδαφίων δεν θίγουν τις σχετικές διατά-
ξεις που ισχύουν για το Δηµόσιο και ιδίως εκείνες των περιπτώ-
σεων α’ και β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 4 του ν.
3127/2003.»

3. Στο άρθρο 9 του ν. 3937/2011, όπως ισχύει, προστίθεται
νέα παράγραφος 9 ως ακολούθως:

«9. Κατ’ εξαίρεση των αναφερόµενων στην παρ. 2 του άρθρου
11 του ν. 3316/2005 και µέχρι την εφαρµογή του ν. 4281/2014, οι
τεχνικές προδιαγραφές των µελετών που αφορούν στην οριοθέ-
τηση των χερσαίων περιοχών του δικτύου «Natura 2000», καθώς
και η παροχή σχετικών λοιπών υπηρεσιών και ο έλεγχος και πα-
ρακολούθηση της εξέλιξής τους, καθορίζονται µε αποφάσεις του
Διοικητικού Συµβουλίου της εταιρίας «Εθνικό Κτηµατολόγιο και
Χαρτογράφηση Α.Ε.» (ΕΚΧΑ ΑΕ) και εγκρίνονται από τον επο-
πτεύοντα Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής.»

Άρθρο 38 

Οι οικονοµικές ενισχύσεις, αποζηµιώσεις και βοηθήµατα που
προβλέπονται από το ν.δ. 57/1973 και την 2673/2001 κ.υ.α. (Β’
1185) στο πλαίσιο υλοποίησης προγραµµάτων κοινωνικής προ-
στασίας, σε σεισµόπληκτους, πληµµυροπαθείς, πυροπαθείς
κ.λπ.. Οι οικονοµικές ενισχύσεις του προγράµµατος ένδειας,
καθώς και οι επιχορηγήσεις για Ν.Π.Ι.Δ. κοινωνικής φροντίδας
µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα ή χρηµατοδοτήσεις για άστεγους,
σίτιση και παροχή τροφίµων που καταβάλλονται στους πολίτες
δικαιούχους ή στους φορείς από τον προϋπολογισµό του Υπουρ-
γείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας ΕΦ 3320,
µέσω των Δήµων ή των Περιφερειών, δεν κατάσχονται ούτε συµ-
ψηφίζονται µε οφειλές των Δήµων ή των Περιφερειών αυτών
προς το Δηµόσιο, Ασφαλιστικά Ταµεία, Πιστωτικά Ιδρύµατα ή άλ-
λους τρίτους. Η ισχύς της παρούσας διάταξης αρχίζει από την
1η Δεκεµβρίου 2014. Τυχόν συµψηφισθέντα ή κατασχεθέντα
ποσά, δεν αναζητούνται αλλά αποδίδονται στους δικαιούχους
πολίτες ή φορείς, από τους Δήµους ή τις Περιφέρειες υπέρ των
οποίων κατασχέθηκαν η συµψηφίστηκαν.

Άρθρο 39

Σε περιοχές αµιγούς και γενικής κατοικίας στις οποίες από τις
ισχύουσες πολεοδοµικές διατάξεις επιτρέπεται η εγκατάσταση
ευαγών ιδρυµάτων και κτιρίων κοινωνικής πρόνοιας χωροθετούν-
ται και οικοτροφεία ανεξαρτήτως ηλικίας φιλοξενουµένων.

Άρθρο 40

Είναι δυνατή η συµπλήρωση φακέλου οικοδοµικής άδειας κτι-
ριακών εγκαταστάσεων που ανήκουν και στεγάζουν εκπαιδευτι-
κές και διοικητικές λειτουργίες Ανωτάτων Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων, µε τις απαιτούµενες κατά το χρόνο έκδοσης της
άδειας µελέτες, εν µέρει ή στο σύνολό τους, εφόσον αυτές
έχουν εγκριθεί από τη Σύγκλητο ή το αντίστοιχο Ανώτατο Συλ-
λογικό Όργανο Διοίκησης του Ιδρύµατος µετά από γνωµοδό-
τηση του αρµόδιου Τεχνικού Συµβουλίου, σε χρόνο
προγενέστερο της ηµεροµηνίας έκδοσης της οικοδοµικής
άδειας. Οι εν λόγω µελέτες κατατίθενται στην αρµόδια ΥΔΟΜ,
όπως αυτές έχουν εγκριθεί και τηρούνται στο αρχείο του φορέα.

Άρθρο 41

Για την εφαρµογή του άρθρου 10 του ν. 4280/2014 σε περι-
πτώσεις οικοδοµικών συνεταιρισµών που εκτός των ορίων των
εγκεκριµένων σχεδίων κατέχουν και όµορη έκταση δύναται η
έκταση αυτή ή µέρος αυτής να αποδίδεται προς τον οικείο Δήµο
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για τη δηµιουργία πάρκου, άλσους στα πλαίσια του περιβαλλον-
τικού ισοζυγίου. Στο πλαίσιο των έργων υποδοµής σε αυτή την
περίπτωση παραχώρησης ορίζονται ως απαιτούµενα έργα υπο-
δοµής εκτός των προβλεποµένων η δάσωση της έκτασης που
αποδίδεται προς τον οικείο Δήµο.

Άρθρο 42

Στην παρ. 2 του άρθρου 11 του ν. 3147/2003 µετά το τελευταίο
εδάφιο προστίθεται νέο εδάφιο ως εξής:

«Διοικητικές πράξεις που εκδόθηκαν από τις αρµόδιες δασικές
υπηρεσίες, σύµφωνα µε τις διατάζεις τις δασικής νοµοθεσίας για
την προστασία των παραπάνω εκτάσεων, όπως πρωτόκολλα δι-
οικητικής αποβολής, αποφάσεις κήρυξης ως αναδασωτέας, πρω-
τόκολλα επιβολής ειδικής αποζηµίωσης, ανακαλούνται.»

Άρθρο 43

Η υποχρεωτική συµπλήρωση της πενταετίας των παραγράφων
1 και 2 του άρθρου 16 του ν. 3448/2006 (Α’ 57) δεν ισχύει για
όσους υπαλλήλους: α) έχουν ήδη συµπληρώσει πέντε (5) έτη
προϋπηρεσίας στο Δηµόσιο Τοµέα πριν τοποθετηθούν στα
Κ.Ε.Π. και β) έχουν µεταταχθεί ή µεταφερθεί στα Κ.Ε.Π. µετά τη
θέση τους σε διαθεσιµότητα.

Άρθρο 44

Η προθεσµία της παρ. 6α του άρθρου 41 του  ν. 3801/2009 (Α’
163), όπως αντικαταστάθηκε και ισχύει, παρατείνεται µέχρι 31
Δεκεµβρίου 2015.

Άρθρο 45

Η προθεσµία της παρ. 6 του άρθρου 109 του   ν. 3852/2010 (Α’
87), όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ. 6 του άρθρου 10 του ν.
4071/2012 (Α’ 85) και µε το άρθρο 4 της από 31.12.2012 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 256) που κυρώθηκε µε το άρθρο
1 του                  ν. 4147/2013 (Α’ 98), παρατείνεται από τη λήξη
της έως 30.6.2016.

Άρθρο 46

Στο τελευταίο εδάφιο του άρθρου 32 του ν. 4257/2014, πριν
τη λέξη «αποδοχές», προστίθενται οι λέξεις «πλήρεις και πάσης
φύσεως». Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει από την έναρξη
ισχύος του άρθρου 32 του  ν. 4257/2014.

Άρθρο 47

Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 19α του ν. 4015/ 2011, όπως
τροποποιήθηκε και ισχύει, προστίθεται νέο εδάφιο ως εξής:

«Η άνω προθεσµία της αναστολής ισχύει µέχρι το πέρας της
διαδικασίας της εκκαθαρίσεως, της ειδικής εκκαθαρίσεως και
της πτωχεύσεως.»

Άρθρο 48

Στο τέλος του ττρώτου εδαφίου της παρ. 9 του άρθρου 15
του ν. 2810/2000, όπως ισχύει, προστίθεται νέο εδάφιο ως εξής:

«Επίσης δεν µπορούν να εκλεγούν στα όργανα διοίκησης των
ΑΣΟ και της ΠΑΣΕΓΕΣ, φυσικά πρόσωπα, τα οποία δεν έχουν
εφαρµόσει τη διάταξη της βασικής αρχής του άρθρου 1 παρ. 2
περίπτωση γ’ του ν. 2810/2000, όπως τροποποιηµένος ισχύει,
από την έναρξη ισχύος της. Η υλοποίηση αυτής της αρχής βε-
βαιώνεται ενώπιον της Εφορευτικής Επιτροπής µε βεβαίωση του
Προέδρου της ΑΣΟ του κάθε µέλους. Ο Πρόεδρος ευθύνεται µε
τις διατάξεις περί ψευδούς δηλώσεως.»

Άρθρο 49

Στο τέλος της παρ. 9 του άρθρου 61 του ν. 4015/2011, µε την
οποία τροποποιήθηκε το άρθρο 14 «Διοικητικό Συµβούλιο» του
ν. 2810/2000.

«1. Τα πρόσωπα που είναι διευθυντές, «πρόεδροι» διαχειρι-
στές, διευθύνοντες σύµβουλοι και εντεταλµένοι στη διοίκηση των
αγροτικών συνεταιριστικών οργανώσεων (ΑΣΟ) και Συνεταιριστι-
κών Εταιρειών (ΣΕ) του  ν. 2810/2000, όπως ίσχυσε πριν την τρο-
ποποίησή του, και των ΑΣΟ του ν. 4015/2011 ευθύνονται
προσωπικά και αλληλέγγυα µε τα νοµικά αυτά πρόσωπα, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 50 του ν. 4174/2013, για οφει-
λές που γεννήθηκαν κατά το χρονικό διάστηµα, που διετέλεσαν
στις προαναφερόµενες θέσεις, ανεξάρτητα από το χρόνο βεβαί-
ωσης αυτών. Η διάταξη καταλαµβάνει και τα φυσικά πρόσωπα
του άρθρου 115 του ν. 2238/1994, όπως ο νόµος αυτός ίσχυσε,
τα οποία διετέλεσαν σε θέσεις ή αξιώµατα, των προαναφερόµε-
νων νοµικών προσώπων. Η παρούσα διάταξη ισχύει από την
έναρξη ισχύος του ν. 4174/2013.» 

Άρθρο 50

Κεντρικές Συνεταιριστικές Ενώσεις του άρθρου 29 του ν.
2810/2000, συνεχίζουν να λειτουργούν, σύµφωνα µε τα οριζό-
µενα στην παρούσα διάταξη, εφόσον δεν ασκούν εµπορία αγρο-
τικών προϊόντων, παρέχουν αποκλειστικά και µόνον υπηρεσίες
ενηµέρωσης, εκπαίδευσης και προώθησης των συνεταιριστικών
και αγροτικών δραστηριοτήτων των µελών τους, σχετιζόµενων
µε ένα προϊόν ή µε οµάδα οµοειδών προϊόντων και δεν έχουν δα-
νειακές υποχρεώσεις. Εκπροσωπούν τα µέλη τους, σύµφωνα µε
τις καταστατικές τους διατάξεις, οι οποίες προσαρµόζονται κατά
τα λοιπά ανάλογα στις διατάξεις του ν. 4015/2011.

Άρθρο 51

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 7 του ν. 4284/2014
(Α’ 190) αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Αντικαθίσταται η παρ. 3 του άρθρου 11 του ν. 2936/2001
(Α’ 166), από τότε που ίσχυσε, ως εξής:».

Άρθρο 52

Στο τέλος της παρ. 5 του άρθρου 1 του π.δ. 5/1986 (Α’ 2),
όπως τροποποιήθηκε µε την παράγραφο 5 του άρθρου 2 του πα-
ρόντος νόµου, προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Εφόσον η Επιτροπή αυτοβούλως ή και µετά από σχετικό αί-
τηµα του οικείου δηµοτικού συµβουλίου διαπιστώσει ασυµφωνία
µεταξύ αντικειµενικών και εµπορικών αξιών σε περιοχή αρµοδιό-
τητάς της, εισηγείται αιτιολογηµένα στην αρµόδια επιτροπή του
άρθρου 41 του   ν. 1249/1982 την αναπροσαρµογή των τιµών
ζωνών του αντικειµενικού συστήµατος προσδιορισµού της φο-
ρολογητέας αξίας των ακινήτων του Υπουργείου Οικονοµικών.»

Άρθρο 53

Το δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 2 του
άρθρου 143 του ν. 4001/2011 αντικαθίσταται µε τα ακόλουθα
δύο εδάφια:

«Η µεθοδολογία λαµβάνει υπόψη την κατανάλωση ηλεκτρικής
ενέργειας που καταναλώνει ο κάθε Πελάτης και περιλαµβάνει
συντελεστές που διαφοροποιούν το ειδικό τέλος κατά κατηγορία
Πελατών, περιλαµβανόµενων των αυτοπαραγωγών, έτσι ώστε να
προκύπτει χρέωση που εξισορροπεί τις οικονοµικές συνέπειες
µεταξύ των κατηγοριών Πελατών. Ειδικά για τους αυτοπαραγω-
γούς ΑΠΕ που εµπίπτουν στις διατάξεις της παρ. 1 του άρθρου
14Α του ν. 3468/2006, το ειδικό τέλος καταβάλλεται από κάθε
αυτοπαραγωγό αποκλειστικά και µόνο για το τµήµα της ηλεκτρι-
κής ενέργειας που συνολικά αυτός απορροφά από το Δίκτυο ή
το Σύστηµα».
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Άρθρο 54 

Άδειες εγκατάστασης για έργα ΑΠΕ που εκδόθηκαν µε βάση
τις διατάξεις του ν. 3468/2006 και έληξε η ισχύς τους πριν από
την τροποποίηση των διατάξεων αυτών από τους νόµους
3851/2010 και 4203/2013, µπορούν να      επανεκδοθούν µε τους
όρους των διατάξεων του                  ν. 3468/2006 όπως ίσχυαν
πριν από την τροποποίησή τους, εφόσον είχαν προσβληθεί στο
Συµβούλιο της Επικρατείας µε αιτήσεις ακυρώσεως και αναστο-
λής που           εκκρεµούσαν κατά το χρόνο έναρξης ισχύος του
ν. 3851/2010,οι οποίες έχουν απορριφθεί ή έχουν καταργηθεί νο-
µίµως οι σχετικές δίκες, διαθέτουν όρους σύνδεσης σε ισχύ και
οι φορείς τους υποβάλλουν αιτήσεις επανέκδοσής τους εντός
τριών (3) µηνών από την ισχύ του παρόντος.

Άρθρο 55

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4296/2014 προστίθεται πε-
ρίπτωση δ’ ως εξής:

«δ) σταθµούς ηλεκτροπαραγωγής από Ανανεώσιµες Πηγές
Ενέργειας (Α.Π.Ε.) που πρόκειται να λειτουργήσουν υπό την ευ-
θύνη του Οργανισµού Ανάπτυξης Κρήτης, εφόσον το επενδυτικό
σχέδιο στοχεύει στη µείωση του κόστους των υπηρεσιών άρδευ-
σης που ο Οργανισµός παρέχει.»

2. Στην περίπτωση δ’ της παρ. 2 του άρθρου 8 του ν.
4296/2014 προστίθεται υποπερίπτωση εε’ ως εξής: 

«εε) σε σταθµούς ηλεκτροπαραγωγής από Α.Π.Ε. οι οποίοι εµ-
πίπτουν στις διατάξεις της παρ. 1 του άρθρου 14Α του ν.
3468/2006 και οι οποίοι πρόκειται να λειτουργήσουν υπό την ευ-
θύνη του Οργανισµού Ανάπτυξης Κρήτης, εφ’ όσον το επενδυ-
τικό σχέδιο στοχεύει στη µείωση του κόστους των υπηρεσιών
άρδευσης που ο Οργανισµός παρέχει.»

Άρθρο 56

Στην παρ. 2 του άρθρου 91 του ν. 4172/2013 προστίθεται δέ-
κατο έκτο εδάφιο ως εξής:

«Οι δηµοτικοί αστυνοµικοί, οι οπαίοι µέσω του προγράµµατος
κινητικότητας τοποθετήθηκαν, βάσει των προσωρινών πινάκων,
στα Καταστήµατα Κράτησης δύνανται, µετά από αίτησή τους, να
παραµείνουν στις Υπηρεσίες, στις οποίες τοποθετήθηκαν, µε την
προϋπόθεση ότι οι ανωτέρω περιλαµβάνονται στους νέους ορι-
στικούς πίνακες διάθεσης και οι συγκεκριµένες θέσεις είναι
κενές.»

Άρθρο 57

Οι συµβάσεις µίσθωσης έργου διάρκειας δώδεκα µηνών που
συνήφθησαν από τη ΔΕΗ ΑΝΑΝΕΩΣΙΜΕΣ Α.Ε. µε φυσικά πρό-
σωπα, κατόπιν της ΔΙΠΠ/Φ.ΕΓΚΡ. 15/23188/ ΣΕΠΤ. 2013 απόφα-
σης της Διυπουργικής Επιτροπής της ΠΥΣ 33/2006, σύµφωνα µε
το ν. 2190/1994 όπως ισχύει, παρατείνονται µέχρι την 31.12.2015.
Μετατροπή των ανωτέρω συµβάσεων µίσθωσης έργου σε συµ-
βάσεις εργασίας αορίστου χρόνου, καθώς και παράτασή τους
για µεγαλύτερο συνολικό χρονικό διάστηµα, είναι αυτοδικαίως
άκυρη.

Άρθρο 58
Τροποποίηση της περίπτωσης 3 υποπαραγράφου Ι.Γ.1 της

παραγράφου ΙΓ του άρθρου 1 του ν. 4254/2014

Στη διάταξη της περίπτωσης 3 της υποπαραγράφου Ι.Γ.1 της
παραγράφου ΙΓ του άρθρου πρώτου του   ν. 4254/2014 προστί-
θεται δεύτερο εδάφιο ως εξής:

«Το προηγούµενο εδάφιο δεν εφαρµόζεται στους σταθµούς
για τους οποίους η τιµή αναφοράς αποζηµίωσης της παραγόµε-
νης ενέργειας έως την έναρξη ισχύος της παρούσας υποπαρα-
γράφου καθορίστηκε βάσει των διατάξεων της περίπτωσης 2 της
υποπαραγράφου Ι.2. της παραγράφου I του άρθρου πρώτου του
ν. 4093/2012, και οι οποίοι συνδέθηκαν εντός του Β’ Τριµήνου
του 2013.»

Άρθρο 59
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 1650/1986 (Α’ 160)

Η περιπτωση β’ της υποπαραγράφου 3 της παρ. 4 του άρθρου
19 του ν. 1650/1986, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«β) Μέσα στα καταφύγια άγριας ζωής απαγορεύονται η θήρα,
οι αγώνες κυνηγετικών ικανοτήτων σκύλων δεικτών, η σύλληψη
της άγριας πανίδας, η συλλογή της άγριας χλωρίδας, η κατα-
στροφή ζώνης µε φυσική βλάστηση µε κάθε τρόπο, η κατα-
στροφή φυτοφρακτών, η αµµοληψία, η αποστράγγιση, η
επιχωµάτωση και η αποξήρανση ελωδών εκτάσεων, η ρύπανση
των υδάτινων συστηµάτων, η διάθεση ή απόρριψη αποβλήτων,
η διενέργεια στρατιωτικών ασκήσεων, η ιχθυοκαλλιεργητική δρα-
στηριότητα, καθώς και η υπαγωγή έκτασης του καταφυγίου σε
πολεοδοµικό ή ρυµοτοµικό σχεδιασµό. Επιτρέπεται η εγκατά-
σταση παρατηρητηρίων της άγριας πανίδας. Η εκτέλεση λατο-
µικών και µεταλλευτικών δραστηριοτήτων όπως και δρόµων
επιτρέπεται, κατόπιν περιβαλλοντικής αδειοδότησης, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του  ν. 4014/2011 (Α’ 209), όπως ισχύει.

Άρθρο 60 

A) Η παρ. 4 του άρθρου 49 του ν. 4178/2013 (Α’ 74) τροποποι-
είται ως εξής:

«4. Στο άρθρο 21 του ν. 4030/2011 (Α’ 249) προστίθεται παρά-
γραφος 3 ως εξής:

«3. Στις νησιωτικές περιοχές αρµοδιότητας του               Υπουρ-
γείου Ναυτιλίας και Αιγαίου τα Συµβούλια Αρχι-τεκτονικής, πέραν
των ανωτέρω διατάξεων, είναι αρµόδια για τη γνωµοδότηση, επί
των αρχιτεκτονικών µελετών για κάθε οικοδοµική εργασία, για
την οποία απαι-   τείται έκδοση άδειας δόµησης (παρ. 2 του άρ-
θρου 3 του                ν. 4030/2011), σε ακίνητα κείµενα εκτός
ορίων οικισµού ή σε οικισµούς κάτω των 2.000 κατοίκων ή σε
απόσταση µικρότερη των εκατό (100) µέτρων από τη γραµµή αι-
γιαλού.»

Β) Στην παρ. 4 του άρθρου 6 του προεδρικού διατάγµατος της
24.4/3.5.1985 (Δ’ 181) προστίθεται εδάφιο στ’ ως εξής:

«στ. Σε νοµίµως υφιστάµενα κτίσµατα που βρίσκονται εκτός
αιγιαλού και εντός της ζώνης που ορίζεται από την οικοδοµική
γραµµή και τη γραµµή αιγιαλού, επιτρέπονται οι επισκευές για
λόγους χρήσης και υγιεινής, όπως εργασίες επισκευής, ενίσχυ-
σης του φέροντος οργανισµού, αποκατάστασης, διαρρύθµισης,
αντικατάσταση µεσοπατωµάτων, στέγης κ.ο.κ και χωρίς περαι-
τέρω επέκταση αυτών, καθ’ ύψος ή εκτός περιγράµµατος, όπως
αυτό ορίζεται από το διάγραµµα κάλυψης.»

Άρθρο 61
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν από ειδικότερες διατά-
ξεις ορίζεται διαφορετικά.

Αθήνα............................................2014
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 19.05’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Δευτέρα 23 Δεκεµβρίου 2014 και ώρα
11.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργα-
σία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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